
ΑΝΑΛΥΣΗ 
Ράλι στις τιμές 

ζάχαρης 
και επεξεργα-

σμένων 
τροφίμων
ΣΕΛΙΔΑ 21

Η ΕΛΛΑΔΑ ΣΤΙΣ ΚΑΛΠΕΣ 
Πρόβα νυφικού για την εξουσία 
Οι σημερινές εκλογές στην Ελλάδα εμφανίζονται ως πρόκρι-
μα για τις επόμενες, στις 2 Ιουλίου, και ως το στοίχημα, κατά 
πόσον η χώρα θα κυβερνηθεί (αυτοδύναμα ή με συμμαχίες) 
ή θα μπει σε μια δίνη ακυβερνησίας. 

ΤΟΥΡΚΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ 
Πιο κοντά στη νίκη ο Ερντογάν 
Σε μια εκλογική διαδικασία για γερά νεύρα, νικητής του 
πρώτου γύρου αναδείχθηκε ο «απέθαντος» Ταγίπ Ερντογάν, 
ανακουφίζοντας τις Βρυξέλλες, που δεν επιθυμούν ν’ ανοί-
ξουν «κλειστές πληγές» στις σχέσεις Τουρκίας και ΕΕ. 
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ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ: Τα «ψυχολογικά» μας 
προβλήματα και κατά Νίκο Δένδια…  ΣΕΛΙΔΑ 7

ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Λ. ΟΜΗΡΟΥ: Επέτειος Μνήμης 
Ποντιακού Ελληνισμού  ΣΕΛΙΔΑ 7

ΑΝΤΡΟΣ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Αειφορία και νέες 
μορφές τουρισμού  ΣΕΛΙΔΑ 18 

ΔΡ  ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: Η στέψη του 
Καρόλου ΙΙΙ  ΣΕΛΙΔΑ 18 

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ: Ρεαλισμός δεν είναι ο 
απαράδεκτος συμβιβασμός  ΣΕΛΙΔΑ 19 

ΞΕΝΗΣ Χ. ΞΕΝΟΦΩΝΤΟΣ: Σήμα κινδύνου για 
Μεταναστευτικό - Δημογραφικό  ΣΕΛΙΔΑ 19 

ΔΡ ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΤ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ: Μια πρώτη ανάγνωση 
του αποτελέσματος των τουρκικών εκλογών  ΣΕΛΙΔΑ 19 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ: Διάκριση «πολιτικής εξουσίας» με τη 
«διοικητική λειτουργία» «Συνεργάτες Υπουργού»  ΣΕΛΙΔΑ 23

ΛΑΖΑΡΟΣ ΜΑΥΡΟΣ: Έναντι της τουρκικής 
αλαζονείας... ΣΕΛΙΔΑ 23

ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ 
Ο χάρτης Μπάιντεν-
Χόκσταϊν 
βάζει το τελευταίο
καρφί στο φέρετρο του 
αγωγού αερίου EastMed
ΣΕΛΙΔΑ 23 

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ 
Προσδοκίες 
βυθισμένες 
στο περίμενε…
ΣΕΛΙΔΑ 6

ΛΟΡΙΑ 
ΜΑΡΚΙΔΗ
Ο Ερντογάν 
και ο αιώνας 
της Τουρκίας
ΣΕΛΙΔΑ 6

ΟΝίκος Χριστοδουλίδης 
εξελέγη Πρόεδρος δη-
μιουργώντας μεγάλες 
προσδοκίες. Και δη 

στον τρόπο διακυβέρνησης, που 
σημαίνει αξιοκρατία και αποτελε-
σματικότητα. Ούτε το ένα πετυ-
χαίνει ώς τώρα, ούτε το άλλο. Το 
αντίθετο συμβαίνει. Γίνεται η μία 
γκάφα μετά την άλλη. Η εικόνα 
που δίνεται είναι ότι κυριαρχεί 
το ρουσφέτι. Και, δυστυχώς,  δεν 
υπάρχει ένας εκ των συνεργατών 
του να τον προστατεύσει, εφόσον ο 
ίδιος δεν μπορεί να προστατευτεί 
από μόνος του. 

Ο λαός θέλει πράξεις. Βαρέθη-
κε τα λόγια και τους άστοχους διο-
ρισμούς συμβούλων. Ο Πρόεδρος 
αδυνατεί να κυβερνήσει,  διότι 
είναι δεσμευμένος στις προεκλο-
γικές υποσχέσεις και στα κόμματα 
που τον στήριξαν. Και ο κόσμος 
λέει ξανά και ξανά τη γνωστή 
φράση: Είστε ένα από τα ίδια…

Δεν είναι, όμως, μόνο εσω-
τερικά που χάνει ο Πρόεδρος 
την αξιοπιστία του, αλλά και στο 
Κυπριακό. Κτίζει μια εικονική 
πραγματικότητα, όπως έπραξε 
με το Δόγμα και τις προάλλες 
με τον EastMed. Προσδοκά, 
όπως τονίζει, σε διάλογο μετά τις 
τουρκικές και ελληνικές εκλο-
γές, συνδέοντας  την πορεία της 
Τουρκίας στην ΕΕ με το Κυπρια-
κό. Ερώτημα: Και οι  προηγούμε-
νες κυβερνήσεις τα ίδια δεν μας 
έλεγαν; Γιατί αυτές απέτυχαν και 
ο Χριστοδουλίδης θα επιτύχει 
όταν η συνταγή του είναι η ίδια; 
Είναι ή δεν είναι αυτή του εξευμε-
νισμού, η οποία έχει  ήδη κατα-
ποντιστεί όταν ήταν Υπουργός 
Εξωτερικών; Τονίζονται αυτά διότι 
εγείρεται ένα νέο, συναφές του 
προηγούμενου, ερώτημα: Εάν η 
Τουρκία διατηρήσει την υφιστά-
μενη σχέση της με την ΕΕ και δεν 
υποκύψει στις όποιες συστάσεις 
για το Κυπριακό, τι θα πράξει ο 
Πρόεδρος; Έχει σχέδιο Β’; Θα 
αξιώσει κυρώσεις ή θα κηρύξει 
νέο αδιέξοδο, που θα οδηγεί στην 
παγίωση της διχοτόμησης; Αλλά 
ακόμη και αν πάει, όπως προσ-
δοκά, σε συνομιλίες στη λογική 
ενός νέου Κραν Μοντανά, ποια θα 
είναι η βάση λύσης; Αυτή των δύο 
κρατών με ισότιμη κυριαρχία ή η 
προηγούμενη τουρκική διχο-
τομική θέση των δυο ισότιμων 
συνιστώντων κρατών με πολιτική 
ισότητα;  Ή, μήπως, θα τετραγωνι-
στεί ο κύκλος;

«Δεν πας καλά, Πρόεδρε». 
Αυτό  λέει ο πολίτης. Ούτε μέσα,  
ούτε έξω. Και δεν το λέει μόνο στη 
βάση μιας εποικοδομητικής κρι-
τικής, αλλά για να γίνουν αλλαγές.  
Για να διορθώσει ο Πρόεδρος 
τα κακώς έχοντα. Τώρα, όσο δεν 
είναι αργά. Και αυτό σημαίνει 
απαλλαγή από τα πάσης φύσεως 
βαρίδια και εξαρτήσεις. Για να 
κυβερνήσετε, κ. Πρόεδρε. Μπο-
ρείτε ή όχι;  

Δεν πας καλά, 
Πρόεδρε… 

ΘΕΣΗ

ΥΠ. ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 
Βάζει τέλος 

στο μποτιλιάρισμα 
λόγω ατυχημάτων

ΣΕΛΙΔΑ 12

ΚΡΥΟΣΥΝΤΗΡΗΣΗ 
ΩΑΡΙΩΝ 

Εγκρίθηκαν 
1.298 αιτήσεις 
σε δύο χρόνια

ΣΕΛΙΔΑ 14

ΕΝΕΡΓΕΙΑ 
Ο Δούρειος Ίππος 

του ρεύματος 
και η ανάγκη 

εξοικονόμησης 
ΣΕΛΙΔΑ 17

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 
Ανάγκη διεύρυνσης 
παραγωγικής βάσης 

και πρωτογενούς τομέα
ΣΕΛΙΔΑ 15

ΠΥΡΚΑΓΙΕΣ 
Δύο νέα τεχνολογικά 
υπερόπλα μπαίνουν 

στη φαρέτρα μας
ΣΕΛΙΔΑ 13

Σε κινούμενη άμμο η 
κυπριακή οικονο-
μία, αυτήν τη στιγμή 
δέχεται ένα ηχηρό 

χαστούκι σε έναν από τους 
πιο σημαντικούς τομείς της. 
Οικονομικοί και επενδυτι-
κοί κύκλοι εκφράζουν τον 
φόβο ότι η συνεισφορά του 
τομέα στο ΑΕΠ της χώρας 
από το 8% που είναι σήμερα, 

πιθανόν να συρρικνωθεί κατά 
50%, δηλαδή στο 4%. Οι κυ-
ρώσεις που επιβλήθηκαν στις 
12 Απρίλιου από τις ΗΠΑ 
και τη Βρετανία έχουν ήδη 
προκαλέσει τεράστια ζημιά 
στον κλάδο, ενώ εδώ και ένα 
μήνα η εγχώρια αγορά υπη-
ρεσιών τελεί υπό καθεστώς 
τρόμου. Μέχρι την ώρα που 
γράφονταν αυτές οι γραμμές 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ: Η ΩΡΑ ΤΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ ΓΙΑ ΑΓΩΓΟ ΚΑΙ ΣΤΑΘΜΟ LNG

ΗΡΩΟΜΑΡΤΥΡΕΣ 
Μιχαλάκης 
Καραολής -  

Αντρέας Δημητρίου: 
Οι πρώτοι της αγχόνης 

ΣΕΛΙΔΑ 9

ΑΝΟΙΓΟΥΝ ΣΤΟΜΑΤΑ
Στο φως νέες 
καταγγελίες 

μετά την καταδίκη
του τέως Κιτίου 

ΣΕΛΙΔΑ 10

Δ. ΤΑΛΙΑΔΩΡΟΣ 
Εθνικός Ύμνος - 

προσευχή
είναι αδιαπραγμάτευτα 

για την «Αλλαγή»
ΣΕΛΙΔΑ 11

Κυρώσεις: Αρνητικό αποτύπωμα στην κυπριακή οικονομία

Τα επόμενα βήματα στη σκακιέρα 

της Kυπριακής ΑΟΖ 

Για τα επόμενα βήματα στη 
σκακιέρα της Kυπριακής 
ΑΟΖ αλλά και τη σημασία 
του νέου ενεργειακού σχε-

διασμού Ισραήλ-Κύπρου, για εξαγω-
γή φυσικού αερίου στην Ε.Ε. μέσω 
αγωγού και τερματικού υγροποίησης 
ή πλωτής μονάδας LNG (FLNG), 
μίλησε στη «Σημερινή» ο Υπουργός 
Ενέργειας, Γιώργος Παπαναστασίου. 

Στόχος είναι η εξασφάλιση αερίου 
σε τιμές Ανατολικής Μεσογείου, 
που είναι πολύ πιο χαμηλές από τις 
τιμές που πωλείται στις αγορές της 
Ευρώπης. Ο Υπουργός εξήγησε πως 
το επόμενο στάδιο είναι, μέσα από το 
εργαστήρι υψηλού επιπέδου με τίτλο 
«The Cyprus Gateway: Natural Gas 
to Power and Liquefaction», που 
διοργανώνεται στη Λευκωσία το διή-

μερο 29-30 Μαΐου, να γίνει επιλογή 
των εταιρειών για να ξεκινήσει κι 
επίσημα ο σχεδιασμός του έργου και 
η πορεία υλοποίησής του. Σε αυτό το 
πλαίσιο, ο κ. Παπαναστασίου εξήγησε 
γιατί η Κύπρος προκρίνει την επιλο-
γή modular τεχνολογίας για σταθμό 
υγροποίησης ή τον σταθμό FLNG, 
λέγοντας πως «όταν θα έχουμε όλα τα 
δεδομένα ενώπιόν μας, σε συνεργασία 

με τις εταιρείες που θα εμπλακούν στο 
έργο, θα γίνουν οι απαραίτητες μελέτες 
που θα καταδείξουν τη βέλτιστη επι-
λογή». Περαιτέρω, ερωτηθείς σχετικά, 
ανέφερε πως η Ελλάδα όχι μόνο είναι 
ενήμερη για τους σχεδιασμούς μας, 
αλλά αποτελεί και ενδιαφερόμενο 
μέρος για την παραλαβή του υγροποι-
ημένου φυσικού αερίου. 

ΣΕΛΙΔΑ 3 

Πλήγμα και 
αβεβαιότητα 

στον τομέα των 
υπηρεσιών σε 
ένα διεθνές 
υφεσιακό 

περιβάλλον

υπήρχε έντονη ανησυχία, 
αφού κανείς δεν γνωρίζει εάν 
έληξε όλο αυτό το θρίλερ μετά 
και τη δεύτερη λίστα ή εάν 
θα υπάρξουν νέα επεισόδια. 
Άραγε η 19η Μαΐου (ημέρα 
ανακοίνωσης των δεύτερων 
φακέλων για κυρώσεις από 
την Αγγλία και της ΗΠΑ)  
ήταν και η τελευταία;  

ΣΕΛΙΔΑ 8

«ΤΟ ΑΜΕΣΩΣ 
ΕΠΟΜΕΝΟ ΣΤΑΔΙΟ ΣΤΟΥΣ 
ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΥΣ ΜΑΣ ΘΑ 

ΠΕΡΙΛΑΜΒΑΝΕΙ ΔΙΑΦΑΝΗ 
ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ ΕΚΔΗΛΩΣΗΣ 
ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝΤΟΣ ΑΠΟ 
ΤΙΣ ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ, ΩΣΤΕ ΝΑ 

ΞΕΚΙΝΗΣΕΙ Ο ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΣ 
ΤΟΥ ΕΡΓΟΥ»

«ΓΙΑ ΛΟΓΟΥΣ ΕΥΕΛΙΞΙΑΣ 
ΚΑΙ ΚΟΣΤΟΥΣ, ΙΣΩΣ ΝΑ 
ΚΛΙΝΟΥΜΕ ΠΡΟΣ ΤΗ 

MODULAR ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ 
Ή ΤΟΝ ΣΤΑΘΜΟ 

FLNG, ΩΣΤΟΣΟ ΟΙ 
ΑΠΑΡΑΙΤΗΤΕΣ ΜΕΛΕΤΕΣ 
ΘΑ ΚΑΤΑΔΕΙΞΟΥΝ ΤΗ 
ΒΕΛΤΙΣΤΗ ΕΠΙΛΟΓΗ»

«Η ΕΛΛΑΔΑ ΕΙΝΑΙ 
ΕΝΗΜΕΡΗ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΥΣ ΜΑΣ 
ΚΑΙ ΕΙΝΑΙ, ΕΠΙΣΗΣ, 
ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΜΕΝΟ 
ΜΕΡΟΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΑΡΑΛΑΒΗ ΤΟΥ 

ΥΓΡΟΠΟΙΗΜΕΝΟΥ 
ΦΥΣΙΚΟΥ ΑΕΡΙΟΥ»

«Η ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΕΝΟΣ 
ΧΕΡΣΑΙΟΥ ΤΕΡΜΑΤΙΚΟΥ 

ΥΓΡΟΠΟΙΗΣΗΣ ΘΑ 
ΕΙΝΑΙ Η ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΗ 
ΕΠΕΝΔΥΣΗ ΠΟΥ ΕΓΙΝΕ 

ΠΟΤΕ ΣΤΗ ΧΩΡΑ ΜΑΣ, ΜΕ 
ΠΟΛΛΑΠΛΑ ΟΦΕΛΗ, ΤΟΣΟ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΑ ΟΣΟ ΚΑΙ 
ΓΕΩΠΟΛΙΤΙΚΑ»
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«Γεννημένος τα σκληρά 
χρόνια μεταξύ του Πρώ-

του Παγκοσμίου Πολέ-
μου και του Δεύτερου, το 

1928 στη Λεμεσό, ο Μαυ-
ρογένης αναδείχθηκε σε 

ένα από τα πλέον ανήσυ-
χα πνεύματα της γενιάς 
του και του τόπου του»

Γκρέτα Γκάρμπο
ART AERI

ΗΓκρέτα Γκάρμπο γεννή-
θηκε στη Στοκχόλμη της 
Σουηδίας, στις 18 Σεπτεμ-
βρίου 1905 και πέθανε στις 

15 Απριλίου 1990. Ήταν Σουηδέζα 
ηθοποιός του κινηματογράφου κατά 
τη διάρκεια της εποχής του βωβού 
κινηματογράφου και μέρος της χρυσής 
εποχής του Χόλιγουντ.

Η Γκάρμπο θεωρείται μια από τις 
μεγαλύτερες αλλά και πιο μυστηριώδεις 
ηθοποιούς της Metro-Goldwyn-Mayer 
αλλά και του Χόλιγουντ γενικότερα. 
Συνολικά πρωταγωνίστησε σε 31 ται-
νίες, με πρώτη ομιλούσα την «Άννα 
Κρίστι» (1930). Προτάθηκε 4 φορές 
για το βραβείο Όσκαρ Α’ Γυναικείου 
Ρόλου, αλλά ποτέ δεν το κατέκτησε. 
Αντίθετα, της απονεμήθηκε το 1955 
Τιμητικό Όσκαρ για τις αξέχαστες ερ-
μηνείες της, η ίδια όμως δεν παρέστη 

αυτοπροσώπως για να το παραλάβει. 
Το Αμερικανικό Ινστιτούτο Κινημα-
τογράφου την έχει κατατάξει πέμπτη 
στη λίστα με τις 25 μεγαλύτερες σταρ 
όλων των εποχών.

Από το 1922 μέχρι το 1924, η 
Γκούσταφσον φοίτησε στο περίφη-
μο Βασιλικό Δραματικό Θέατρο της 
Στοκχόλμης. Όσο ήταν εκεί, γνώρισε 
τον σκηνοθέτη Μορίτζ Στίλερ. Την 
εκπαίδευσε στις κινηματογραφικές 
τεχνικές υποκριτικής και της έδωσε 
το καλλιτεχνικό της όνομα «Γκρέτα 
Γκάρμπο». Η φωνή της ακούστηκε 
για πρώτη φορά στη μεγάλη οθόνη στην 
ταινία «Άννα Κρίστι» (Anna Christie, 
1930), η οποία διαφημίστηκε με το 
σλόγκαν «Η Γκάρμπο μιλάει». Η ται-
νία αποτέλεσε τεράστια επιτυχία. Το 
1931 η Γκάρμπο γύρισε μια γερμα-
νική εκδοχή της ταινίας. Η Γκάρμπο 

προτάθηκε για Όσκαρ Α’ Γυναικείου 
Ρόλου για τους ρόλους της στην «Άννα 
Κρίστι» (1930), το «Ρομάντζο» (1930), 
την «Κυρία με τις Καμέλιες» (1937), 
και τη «Νινότσκα» (1939).

Πιθανολογείται πως η Γκάρμπο ήταν 
αμφιφυλόφιλη, έχοντας απολαύσει 
σχέσεις με άντρες αλλά και γυναίκες, 
συμπεριλαμβανομένου και του ηθοποιού 
Τζον Γκίλμπερτ. Πρωταγωνίστησαν μαζί 
για πρώτη φορά στην κλασική ταινία 
«Σαρξ και Διάβολος» (Flesh and the 
Devil) τo 1926. Η «ερωτική έντασή» 
τους στην οθόνη γρήγορα μεταφράστηκε 
σε ειδύλλιο εκτός οθόνης και μέχρι το 
τέλος της παραγωγής η Γκάρμπο είχε 
εγκατασταθεί στο σπίτι του Γκίλμπερτ. 
Φέρεται πως ο Γκίλμπερτ τής έκανε 
πρόταση γάμου τρεις φορές πριν δε-
χτεί τελικά. Όταν, επιτέλους, ο γάμος 
κανονίστηκε το 1926, εκείνη δεν εμφα-

νίστηκε στην τελετή. Η Γκάρμπο έζησε 
τα τελευταία χρόνια της ζωής της σε 
απόλυτη απομόνωση. Έχοντας επενδύ-
σει πολύ σοφά, ειδικά σε διαφημιστικά 
αγαθά κατά μήκος της εμπορικής οδού 
Rodeo Drive στο Μπέβερλι Χιλς, ήταν 
γνωστή για την ολιγάρκειά της και ήταν 
ιδιαίτερα εύπορη.

Πέθανε στο Νοσοκομείο της Νέας 
Υόρκης στις 15 Απριλίου 1990, σε 
ηλικία 84 ετών, ως συνέπεια πνευ-
μονίας και νεφρικής ανεπάρκειας. 
Προηγουμένως είχε υποβληθεί σε 
επιτυχή θεραπεία για καρκίνο του 
μαστού. Αποτεφρώθηκε και, μετά 
από μακρά δικαστική μάχη, οι στάχτες 
της ενταφιάστηκαν στο νεκροταφείο 
Skogskykogárden στην ιδιαίτερη πα-
τρίδα της, τη Στοκχόλμη. Άφησε όλη 
την περιουσία της, που υπολογίζεται 
στα 20.000.000 δολάρια, στην ανιψιά 

της, Γκρέι Ράισφηλντ στο Νιου Τζέρσεϊ.
Για τη συνεισφορά της στον κινημα-

τογράφο, έχει ένα αστέρι στη Λεωφόρο 
της Δόξας στο Χόλιγουντ, στο νούμερο 
6901. Επίσης, τον Σεπτέμβριο του 2005, 
τα ταχυδρομεία των Ηνωμένων Πολι-
τειών και της Σουηδίας εξέδωσαν από 
κοινού δύο αναμνηστικά γραμματόσημα.

Για περισσότερες πληροφορίες αποταθείτε 
στο www.artaeri.com.
Μακαρίου 71, Λ/σία

Η ΒΑΡΙΑ ΠΑΡΑΚΑΤΑΘΗΚΗ ΤΟΥ 
ΓΙΏΡΓΟΥ ΜΑΥΡΟΓΈΝΗ ΣΤΟΥΣ 
ΤΟΜΈΙΣ ΤΗΣ ΓΈΛΟΙΟΓΡΑΦΙΑΣ-
ΣΚΙΤΣΟΓΡΑΦΙΑΣ, ΔΗΜΟΣΙΟ-
ΓΡΑΦΙΑΣ-ΣΥΝΤΑΞΗΣ, ΖΏΓΡΑ-
ΦΙΚΗΣ ΣΚΗΝΟΓΡΑΦΙΑΣ ΚΑΙ 
ΓΛΥΠΤΙΚΗΣ

μνημειώδεις σε μέγεθος και ρεαλισμό 
πίνακες με θέμα την 9η Ιουλίου 1821» 
αλλά και πως «ως γλύπτης υπέγραψε 
τρεις προτομές ιστορικής σημασίας, 
του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, του 
ποιητή Παύλου Λιασίδη, που έμεινε 
στην κατεχόμενη Λύση και του συνθέτη 
Μάριου Τόκα». Τόνισε ακόμη ότι μια 
τόσο πολυσχιδής προσωπικότητα, ένα ον 
βαθιά πολιτικό, ο Γιώργος Μαυρογένης, 
δεν θα μπορούσε να μείνει μακριά από 
την πολιτική, όπως δεν μπορούσε και 
να την πλησιάσει ως μέρος και μέλος 
κομματικών σχημάτων. «Δοκίμασε έτσι 
την τύχη του ως ανεξάρτητος υποψή-
φιος πρώτη φορά στις Βουλευτικές του 
1976 και δεύτερη μια εικοσαετία μετά, 
το 1996. Ως ανεξάρτητος διεκδίκησε 
και τις προεδρικές εκλογές το 1993 
και το 2003». Και ολοκλήρωσε τον 
χαιρετισμό του υπενθυμίζοντας ότι ο 
ευπροσήγορος και μειλίχιος, Γιώργος 
Μαυρογένης, ο καλλιτέχνης που έχαιρε 
μεγάλης εκτίμησης από τον κόσμο της 
Κύπρου, έφυγε στις 25 Μαΐου 2019.

Ο Δήμαρχος Στροβόλου Ανδρέ-
ας Παπαχαραλάμπους είπε ότι στον 
Στρόβολο, πέρα από το ότι ο Γιώργος 
Μαυρογένης εργάστηκε στον Δήμο 
Στροβόλου για το μεγαλύτερο μέρος 
της καλλιτεχνικής του πορείας, οι δη-
μότες έχουν καθημερινή υπόμνηση 

του έργου του αφού φιλοτέχνησε τις 
προτομές του Βασίλη Μιχαηλίδη και 
του Δημήτρη Λιπέρτη, που βρίσκονται 
μπροστά από το Δημοτικό Μέγαρο Στρο-
βόλου. Σημείωσε, επίσης, ότι όλοι οι 
τόμοι της «Σατιρικής» φιλοξενούνται 
στη Δημοτική Βιβλιοθήκη Στροβόλου, 
μετά από την ευγενή προσφορά του 
ίδιου του Μαυρογένη. Επικαλούμενος 
τα λόγια του Γερμανού φιλοσόφου Άρ-
θουρ Σοπενχάουερ, ότι «η αίσθηση 
του χιούμορ είναι η μοναδική θεϊκή 
ιδιότητα του ανθρώπου», ο Ανδρέας 
Παπαχαραλάμπους υπέδειξε πως ο 
Μαυρογένης,  καλλιεργώντας αυτήν τη 
μοναδική θεϊκή ιδιότητα, έδωσε στους 
Κυπρίους το μέσο να βρεθούν αντιμέτω-
ποι με πικρές αλήθειες, τις οποίες ίσως 
να μην μπορούσαν να επεξεργαστούν, 
ιδιαίτερα τις ταραγμένες περιόδους πριν 
και μετά την εισβολή. 

Ο Πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών 
Κύπρου Γιώργος Φράγκος ανέφερε 
στον δικό του χαιρετισμό ότι ο Γιώργος 
Μαυρογένης τίμησε την Ένωση Συντα-
κτών, όσο λίγα από τα πρώτα στελέχη 
της και πως μέχρι το βαθύ του γήρας η 
σχέση αυτή και κυρίως το ενδιαφέρον 
του για τα δημοσιογραφικά δρώμενα 
ήταν αδιάπτωτο, συνεχές, βαθύ και 
ειλικρινές. «Πολυσχιδής καλλιτεχνι-
κή φυσιογνωμία, ανήσυχο πνεύμα, 
πολυτάλαντος δημιουργός, φλογερός 
πατριώτης μα και αγωνιστής - ενεργός 
πολίτης. Με δύο λόγια, μέσα σε όλα»,  
πρόσθεσε, υποδεικνύοντας πως η δη-
μοσιογραφική κοινότητα θα τιμά και 
θα θυμάται τον Γιώργο Μαυρογένη ως 
έναν καυστικό δημοσιογράφο, κριτή και 
σχολιαστή όλων των κοινωνικοπολιτικών 
δρώμενων. «Μα περισσότερο», όπως 
είπε, «θα τον τιμά και θα τον θυμάται 
ως τον πατριάρχη, ως τον γενάρχη της 
πολιτικής γελοιογραφίας στον τόπο μας».

Α’ Φιλολογικό Μνημόσυνο
Γιώργου Μαυρογένη

Τ
ο πολυσχιδές έργο και 
προσφορά αλλά και τη 
βαριά παρακαταθήκη 
του Γιώργου Μαυρο-
γένη στους τομείς της 
γελοιογραφίας-σκιτσο-
γραφίας, δημοσιογραφί-

ας-σύνταξης, ζωγραφικής σκηνογραφίας 
και γλυπτικής παρουσιάστηκε το βρά-
δυ της Τετάρτης στη Δημοσιογραφική 
Εστία, στη Λευκωσία, στο πλαίσιο του Α’ 
φιλολογικού μνημoσύνου που συνδιορ-
γάνωσαν το Πολιτιστικό Ίδρυμα «Γιώρ-
γος Μαυρογένης», η Ένωση Συντακτών 
Κύπρου, ο Δήμος Στροβόλου και το 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου. 
«Ταλαντούχος και ανυπότακτος, ένας 
homo artisticus, ο Γιώργος Μαυρογέ-
νης κατάφερε με το έργο του να αγγίξει 
τους ανθρώπους της εποχής του και να 
αφήσει βαριά παρακαταθήκη στις κα-
τοπινές γενιές», ανέφερε σε χαιρετισμό 
της, τον οποίο ανέγνωσε εκπρόσωπος 
του Υπουργείου Παιδείας, η Υπουργός 
Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, 
Αθηνά Μιχαηλίδου, υποδεικνύοντας, 
παράλληλα, πως με το ήθος και την 
ανιδιοτελή προσφορά του αλλά και το 
μεγάλο πνευματικό του εκτόπισμα, ο 
Γιώργος Μαυρογένης υπήρξε και πα-
ραμένει μία εμβληματική μορφή, που 
κοσμεί τον τόπο του. Στην κατάμεστη 
από κόσμο αίθουσα εκδηλώσεων της 
Δημοσιογραφικής Εστίας, η Υπουργός 
Παιδείας τόνισε πως η κυπριακή πο-
λιτεία και κοινωνία οφείλουν με κάθε 
τρόπο να διατηρούν ζωντανή τη μνήμη 
των ανθρώπων που υπερέβησαν το εγώ 
και αφιέρωσαν τη ζωή τους στο εμείς, 
θεωρώντας το «χρέος» και «καθήκον». 
Τέτοιος άνθρωπος, είπε, αναδείχθηκε 
και ο αείμνηστος Γιώργος Μαυρογένης, 
τον οποίο αιώνια θα ευγνωμονούμε.

Από την πλευρά του ο Υφυπουργός 
Πολιτισμού Μιχάλης Χατζηγιάννης σε 
χαιρετισμό του,  που διάβασε ο Λειτουργός 
στον Τομέα Νεότερου και Σύγχρονου 
Πολιτισμού του Υφυπουργείου Πολι-
τισμού, Γιάννος Ιωάννου, αναφέρθη-
κε εκτενώς στη ζωή και στο έργο του 
Γιώργου Μαυρογένη. «Γεννημένος τα 
σκληρά χρόνια μεταξύ του Πρώτου Πα-
γκοσμίου Πολέμου και του Δεύτερου, 
το 1928 στη Λεμεσό, ο Μαυρογένης 

αναδείχθηκε σε ένα από τα πλέον ανή-
συχα πνεύματα της γενιάς του και του 
τόπου του», σημείωσε. Γελοιογράφος, 
εκδότης και δημοσιογράφος, έχει βάλει 
ένα αυθεντικό διαμάντι στο διάδημα της 
δημοσιογραφίας του 20ού αιώνα, την 
εφημερίδα «Σατιρική», πρόσθεσε. Είπε 
ακόμη ότι ο Γιώργος Μαυρογένης υπήρξε 
πολυβραβευμένος και διεθνώς ως γελοι-
ογράφος, καθώς είδε να δημοσιεύονται 
γελοιογραφίες του στη Σοβιετική Ένωση, 
τις Ηνωμένες Πολιτείες, τον Καναδά, τη 
Βουλγαρία, την Αυστραλία και σε έντυπα 
της Μέσης Ανατολής. «Ζωγράφος και 
γλύπτης, ο Μαυρογένης έφυγε το 1951 
για τη Βρετανία, μετά τη μαθητεία στα 
χρόνια του γυμνασίου δίπλα στον Λεμε-
σιανό καλλιτέχνη Γιώργο Φασουλιώτη. 
Στο λονδρέζικο κολέγιο Σαιντ Τζων Κας 
γίνεται μύστης της ζωγραφικής τέχνης 
αλλά και της γλυπτικής, στην οποία και 
διαπρέπει ιδιαίτερα», ανέφερε ο Υφυ-
πουργός Πολιτισμού. «Σκηνογράφος και 
σκηνοθέτης, ο Μαυρογένης ήταν ο ντε-
κορατέρ και ο μόδιστρος των κοστουμιών 
του καρναβαλιού της Λεμεσού. Αυτός 
που έβαλε χρώμα και πολλή φαντασία 
στη μεγάλη γιορτή της πόλης και που 
καθιέρωσε τα καρναβαλίστικα άρματα», 
πρόσθεσε.

Ο Υφυπουργός Πολιτισμού υπενθύ-
μισε ακόμη ότι ο Γιώργος Μαυρογένης 
υπήρξε ακτιβιστής, καθώς μετείχε σε 
πολλές από τις κοινωνικές και πολιτι-
κές διαμαρτυρίες αλλά και εμπνευστής 
γεγονότων που άφησαν το στίγμα τους 
στον πολιτισμό του τόπου, όπως η ανα-
στήλωση του αρχαίου θεάτρου του Κου-
ρίου, όπου και μετείχε σε παραστάσεις 
αρχαίων τραγωδιών ως σκηνογράφος 
και σκηνοθέτης. Συνέχισε αναφέροντας 
πως «ως ζωγράφος είχε μια 40χρονη 
διαδρομή με θέματα από την κυπρι-
ακή τραγωδία, και με επίκεντρο τους 

Στο πλαίσιο του δικού του χαιρετι-
σμού ο Προέδρος της Λέσχης Ελλή-
νων Γελοιογράφων, Πάνος Μαραγκός, 
ο οποίος ήρθε από την Αθήνα ειδικά για 
την εκδήλωση, ανακοίνωσε την ομό-
φωνη εισήγηση των μελών της Λέσχης 
προς το Υφυπουργείο Πολιτισμού και 
το Ίδρυμα Μαυρογένη, για συνδιορ-
γάνωση στο εγγύς μέλλον ακόμα μιας 
έκθεσης γελοιογραφίας προς τιμήν του 
Γιώργου Μαυρογένη με τίτλο «Έλλη-
νες Γελοιογράφοι», κατ’ αναλογίαν της 
ομώνυμης και ιστορικής Έκθεσης που 
έγινε μαζί με τον Σύνδεσμο Κυπρίων 
Γελοιογράφων (ΓΕΛ.Α) πριν ακριβώς 
από 16 χρόνια σε Λευκωσία και Αθήνα. 
Εξέφρασε επίσης τη χαρά του για την 
ευκαιρία που είχε να επισκεφθεί, μαζί με 
Κύπριους γελοιογράφους, δύο Δημοτικά 
Σχολεία στη Λευκωσία, όπου μίλησαν 
στα παιδιά για τον Γιώργο Μαυρογένη 
και το έργο του, αποκάλυψαν κάποια 
από τα «μυστικά» της γελοιογραφίας στα 
παιδιά, τα οποία στη συνέχεια έκαναν τα 
δικά τους σχέδια, που αναρτήθηκαν πλάι 
στα έργα του Μαυρογένη στο πλαίσιο 
της έκθεσης γελοιογραφίας που φιλο-
ξενήθηκε στον χώρο της εκδήλωσης.

Για τον Γιώργο Μαυρογένη μίλη-
σε επίσης οι Χρύσανθος Χρυσάνθου, 
ερευνητής-συγγραφέας, που ήταν και 
ο συντονιστής της εκδήλωσης. Κύριος 
ομιλητής ήταν ο Μίμης Σοφοκλέους, 
Ακαδημαϊκός-Επιστημονικός Διευθυντής 
του Παττίχειου Δημοτικού Μουσείου, 
Ιστορικού Αρχείου και Κέντρου Μελετών 
Λεμεσού. Για τις προσωπικές του εμπει-
ρίες με τον Γιώργο Μαυρογένη μίλησε ο 
Νίκος Παπαναστασίου, δημοσιογράφος, 
ιστορικός ερευνητής, συγγραφέας και 
ποιητής. Με μιαν έμμετρη σάτιρα έδωσε 
τη δική του εικόνα για το σατιρικό, κυ-
ρίως, έργο του Γιώργου Μαυρογένη ο 
Ανδρέας Χατζηλοΐζου, δημοσιογράφος 
και σατιρικός συγγραφέας.

Στον καταληκτικό της λόγο και εμ-
φανώς συγκινημένη η Έλενα Μαυρο-
γένη, συντονίστρια της Ομάδας Πρωτο-
βουλίας για την ίδρυση του Πολιτιστικού 
Ιδρύματος «Γιώργος Μαυρογένης», ση-
μείωσε πως μετά τον θάνατο του Γιώργου 
Μαυρογένη, τον Μάιο του 2019, ομάδα 
πνευματικών δημιουργών και φίλων 
των Γραμμάτων και Τεχνών σε συνερ-
γασία με την οικογένεια, συνεργάτες και 
εκτιμητές του έργου που δημιούργησε 
και άφησε ως πολιτιστική κληρονομιά, 
ανέλαβαν πρωτοβουλία να συστήσουν 
οργανισμό με σκοπό να προβάλουν, 
να διαφυλάξουν και να διαδώσουν το 
πολυσχιδές έργο του.

Το μουσικό κομμάτι της εκδήλωσης 
έντυσε η χορωδία «Λέανδρος Σίταρος» 
υπό τη διεύθυνση της μαέστρου Μά-
ρως Σκορδή, ενώ στον χώρο της Δη-
μοσιογραφικής Εστίας παρουσιάστηκε 
και έκθεση γελοιογραφίας με έργα του 
τιμώμενου Γιώργου Μαυρογένη.

Το θεατρικό έργο του Leonard 
Gershe «Οι πεταλούδες εί-
ναι ελεύθερες» θεωρείται 
μια από τις ωραιότερες 

κωμωδίες του σύγχρονου παγκό-
σμιου θεάτρου, όπου το γέλιο και η 
συγκίνηση εναλλάσσονται μαγικά.

Μια αστεία, τρυφερή, ζεστή και 
εξόχως πνευματώδης κωμωδία υπό 
τους ρομαντικούς ήχους της κιθάρας, 
με στακάτο ρυθμό, σπαρταριστούς 
διαλόγους και βασικό αφήγημά της 
την αισιοδοξία και την ελπίδα.  Μέσα 
από ένα πανέξυπνο και διαπεραστικό 
χιούμορ, προσεγγίζει τα ζητήματα του 
αυτοπροσδιορισμού, του έρωτα, του 
θάρρους και της αλληλοκατανόησης.

Με φόντο την εποχή των λουλου-
διών, την άκρατη απελευθέρωση και 
τον αέναο έρωτα, οι «Πεταλούδες» θα 
συνεπαίρνουν το κοινό σε κάθε τους 
«στάση» σε όλες τις πόλεις της Κύπρου 
αυτόν  τον Ιούνιο. Μην τις χάσετε.

Παραστάσεις: Δημοτικό θέατρο 
Λευκωσίας: Πέμπτη, 8 Ιουνίου 
(πρεμιέρα) στις 9 μ.μ., Παρασκευή, 
9 Ιουνίου, στις 9 μ.μ. και το Σάββα-
το, 10 Ιουνίου (διπλή παράσταση) 
απογευματινή 6 μ.μ και βραδινή στις 
9 μ.μ., Παττίχειο Θέατρο Λεμεσού: 
Κυριακή, 11 Ιουνίου, Δευτέρα, 12 
Ιουνίου και Τρίτη, 13 Ιουνίου,  στις 
9 μ.μ., Μαρκίδειο Θέατρο Πάφου: 
Τετάρτη, 14 Ιουνίου, στις 9 μ.μ., Θέ-
ατρο «Σκάλα» - Λάρνακα: Πέμπτη, 
15 Ιουνίου και την Παρασκευή, 16 
Ιουνίου, στις 9 μ.μ. 

Σκηνοθεσία: Σταμάτης Φασουλής. 
Πρωταγωνιστούν: Μίρκα Παπα-

κωνσταντίνου, Λευτέρης Ζαμπετάκης, 
Ντόρα Μακρυγιάννη (η πρωταγωνί-
στρια των πολύ πετυχημένων σειρών 
«Γυναίκα χωρίς όνομα» και «Ήλιος» 
που προβλήθηκαν με μεγάλη επι-
τυχία και τηλεθέαση) και ο Μαρίνος 
Κόνσολος. 

Μετάφραση – απόδοση: Αλέξης 
Καλλίτσης. 

Βοηθός σκηνοθέτη: Παύλος Σαπ-
χεκίδης. 

Σκηνικά – κοστούμια: Λάκης 
Γενεθλής. 

Φωτισμοί: Alexander Jotovic. 
Διευθύντρια σκηνής: Μόνικα 

Χατζηβασιλείου. 
Εισιτήρια: tickethour.com.cy και τα 

καταστήματα ACS σε όλη την Κύπρο. 

«Οι πεταλούδες 
είναι ελεύθερες»
Του Leonard Gershe
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Η ώρα των εταιρειών
για αγωγό και σταθμό LNG

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ, 
ΓΙΏΡΓΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ, 
ΑΝΟΙΓΕΙ ΤΑ ΧΑΡΤΙΑ ΤΟΥ ΣΤΗ 
«Σ» ΓΙΑ ΤΑ ΕΠΟΜΕΝΑ ΒΗΜΑ-
ΤΑ ΣΤΗΝ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΣΚΑ-
ΚΙΕΡΑ ΤΗΣ KΥΠΡΙΑΚΗΣ ΑΟΖ 

Γ
ια τα επόμενα βήματα 
και τη σημασία του νέου 
ενεργειακού σχεδιασμού 
Ισραήλ-Κύπρου για εξα-
γωγή φυσικού αερίου 
στην Ε.Ε. μέσω αγωγού 
και τερματικού υγροποί-

ησης ή πλωτής μονάδας LNG (FLNG) 
μίλησε στη «Σημερινή» ο Υπουργός 
Ενέργειας, Γιώργος Παπαναστασίου. 
Στόχος είναι η εξασφάλιση αερίου σε 
τιμές Ανατολικής Μεσογείου, που είναι 
πολύ πιο χαμηλές από τις τιμές που 
πωλείται στις αγορές της Ευρώπης. Ο 
Υπουργός εξήγησε πως το επόμενο 
στάδιο είναι μέσα από το Εργαστήρι 
Υψηλού Επιπέδου (29-30 Μαΐου) να 
γίνει επιλογή των εταιρειών για να ξε-
κινήσει κι επίσημα ο σχεδιασμός του 
έργου και η πορεία υλοποίησης. Σε 
αυτό το πλαίσιο, ο κ. Παπαναστασίου 
εξήγησε γιατί η Κύπρος προκρίνει την 
επιλογή modular τεχνολογίας για σταθ-
μό υγροποίησης ή τον σταθμό FLNG. 

Η πρόταση η οποία κάνατε και 
εξετάζεται από κοινού με το Ισραήλ 
αποτελεί ουσιαστικά τη χρυσή φόρ-
μουλα προκειμένου τα συμφέροντα 
και κοιτάσματα των εταιρειών στην 
Κυπριακή ΑΟΖ και στην περιοχή 
να ευθυγραμμιστούν για εμπορική 
αξιοποίηση; 

Να μου επιτρέψετε να ξεκινήσω λέγο-
ντας ότι, από την πρώτη στιγμή ανάληψης 
των καθηκόντων μας, η Κυβέρνηση έχει 
θέσει στις βασικές προτεραιότητές της 
τη μείωση του κόστους της ενέργειας 
για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Αυτός, 
θεωρούμε, είναι ο καλύτερος τρόπος να 
στηριχθούν έμπρακτα οι συμπολίτες μας 
εν μέσω της πρωτόγνωρης ενεργειακής 
κρίσης που βιώνουμε, και, κατ’ επέκτασιν, 
να ενισχυθεί η ανταγωνιστικότητα και 
η ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας. 

Είναι, λοιπόν, γι’ αυτόν ακριβώς τον 
λόγο που επαναπροσδιορίζουμε την ενερ-
γειακή μας πολιτική, στη βάση, πρέπει 
να τονίσω, καθαρά τεχνοοικονομικών 
κριτηρίων. Αυτό σημαίνει ότι, παράλληλα 
με τις προσπάθειες ανάπτυξης των ΑΠΕ 
και τα μέτρα εξοικονόμησης ενέργειας, 
καθώς και τη διαδικασία που «τρέχει» 
η ΔΕΦΑ για εισαγωγή υγροποιημένου 
φυσικού αερίου (LNG), που θα επα-
ναεριοποιείται στο υπό κατασκευή 
τερματικό της ΕΤΥΦΑ για χρήση στην 
ηλεκτροπαραγωγή, πλέον θέτουμε ως 
εναλλακτική επιλογή, για μελέτη από 
ενδιαφερόμενες εταιρείες, την εισαγωγή 
στην Κύπρο φυσικού αερίου σε αέρια 
μορφή, μέσω αγωγού. Χρειάζεται για τη 
λύση αυτή η αξιοποίηση συνεργειών 
από τις εταιρείες και εάν πετύχουμε να 
υλοποιηθεί είναι σαφώς η πιο συμφέ-
ρουσα για τη χώρα μας, αφού θα εξα-
σφαλίζουμε αέριο σε τιμές Ανατολικής 
Μεσογείου, που είναι πολύ πιο χαμηλές 
από τις τιμές που πωλείται στις αγορές 
της Ευρώπης. 

Τώρα, πάντα λεγόταν δημόσια ότι δεν 
θα μπορούσαν να έρθουν ποσότητες 
φυσικού αερίου στην Κύπρο για χρή-
ση στην ηλεκτροπαραγωγή, λόγω του 
μικρού μεγέθους της εγχώριας αγοράς, 
που δεν δικαιολογεί την επένδυση κα-
τασκευής υποθαλάσσιου αγωγού. Αυτό 
όντως ισχύει. Εξ ου και στους νέους 
μας σχεδιασμούς προνοείται ότι η μεγα-

λύτερη ποσότητα φυσικού αερίου, που 
θα μεταφέρεται στην Κύπρο μέσω του 
αγωγού, θα πρέπει να υγροποιείται σε 
χερσαίο τερματικό υγροποίησης ή σε 
πλωτή μονάδα LNG (FLNG) και να εξά-
γεται με πλοία προς τις διεθνείς αγορές, 
με την αγορά της Ευρώπης να είναι η 
πιο πιθανή. 

Μ ι λ ή σ τ ε  μ α ς  λ ί γ ο  γ ι α  τ ο 
workshop που θα πραγματοποιηθεί 
στις 29-30 Μαΐου. Ποιος ο στόχος 
και τι περιμένουμε από αυτό; 

Στις 29 και 30 Μαΐου 2023, το 
Υπουργείο Ενέργειας, σε συνεργασία με 
την ΕΥΚ, διοργανώνει στη Λευκωσία, 
ένα εργαστήρι υψηλού επιπέδου, με 
τίτλο «The Cyprus Gateway: Natural 
Gas to Power and Liquefaction». Στο 
εργαστήρι έχουν προσκληθεί εταιρείες 
που δραστηριοποιούνται σε όλη την 
αλυσίδα φυσικού αερίου - από την 
παραγωγή, την προμήθεια και την 
αγορά αερίου, στις υποστηρικτικές 
υπηρεσίες - αλλά και στην αλυσίδα 
του ηλεκτρισμού, με στόχο την παρου-
σίαση και συζήτηση της προοπτικής 
μεταφοράς φυσικού αερίου στην Κύ-
προ με αγωγό, για ηλεκτροπαραγωγή 
και για προώθηση των επιλογών εξα-
γωγής LNG. Μάλιστα, ως μέρος των 
εργασιών του εργαστηρίου και για να 
σιγουρευτούμε ότι θα έχουμε όσο το 
δυνατόν καλύτερη ανατροφοδότηση 
από τους συμμετέχοντες, με τους συ-
νεργάτες μου προγραμματίζουμε κατ’ 
ιδίαν συναντήσεις με όσες εταιρείες το 
ζητήσουν. Το αμέσως επόμενο στάδιο 
στους σχεδιασμούς μας θα περιλαμ-
βάνει διαφανή διαδικασία εκδήλωσης 
ενδιαφέροντος από τις εταιρείες, οπότε 
και θα μπορούμε να προχωρήσουμε 
με την επιλογή των εταιρειών για να 
ξεκινήσει κι επίσημα ο σχεδιασμός 
του έργου και η πορεία υλοποίησης.

Έχει αλλάξει ο τρόπος και η τε-
χνογνωσία με τα οποία λειτουργούν 
πλέον οι σύγχρονοι σταθμοί LNG; 
Ποιο είναι το επικρατέστερο σενά-
ριο στην περίπτωσή μας;

Ο πρώτος σταθμός υγροποίησης 
φυσικού αερίου κατασκευάστηκε 
πριν από αρκετές δεκαετίες και, όπως 
αντιλαμβάνεστε, με τη συνεχή πρόοδο 
της τεχνολογίας ο τρόπος λειτουργίας 
τους έχει διαφοροποιηθεί με την πάροδο 
των χρόνων, αν και η βασική φιλοσοφία 
παραμένει η ίδια. Η προσπάθεια για 
κάθε νέο σταθμό υγροποίησης που κα-
τασκευάζεται, αφορά στην αξιοποίηση 
της εμπειρίας και τεχνογνωσίας που 
έχει αποκτηθεί στη βιομηχανία, ώστε 
να είναι πιο αποδοτικός.

Τα τελευταία 10 με 15 χρόνια, περί-
που, υπήρξε μια τάση για μεγαλύτερης 
δυναμικότητας μονάδες υγροποίησης, 
τα λεγόμενα «τρένα», της τάξης κυρίως 
των 4-5 Million Tonnes per Annum 
(MTPA). Όμως, πλέον κερδίζουν έδαφος 
οι πλωτοί σταθμοί υγροποίησης (FLNG), 
αφού έχει ωριμάσει η τεχνολογία αυτή, 
προσφέρουν ευελιξία διότι μετακινούνται 
και συνήθως χρησιμοποιούνται για υγρο-
ποίηση φυσικού αερίου κοιτασμάτων 
που βρίσκονται σε απόσταση από την 
ξηρά. Επίσης, υπάρχουν οι χερσαίοι αρ-
θρωτοί σταθμοί υγροποίησης (Modular 
LNG), που είναι μονάδες μικρότερης 
δυναμικότητας. Τα Modular LNG 
Plants αποτελούνται από «modules» 
που κατασκευάζονται σε εργοστάσια 
και, στη συνέχεια, μεταφέρονται και 
συναρμολογούνται στον χώρο όπου 
θα λειτουργήσει ο σταθμός. Άρα είναι 
και πιο «εύκολο» να επεκταθούν, αν 
χρειαστεί.

Στην περίπτωση της Κύπρου, για 
λόγους ευελιξίας και κόστους, ίσως 
να κλίνουμε προς την modular τεχνο-
λογία ή τον σταθμό FLNG. Όμως, δεν 
μπορούμε αυτήν τη στιγμή να πούμε 
ότι κάποιο σενάριο είναι το επικρατέ-
στερο, αφού εξαρτάται από διάφορους 
παράγοντες. Όταν θα έχουμε όλα τα δε-
δομένα ενώπιόν μας, σε συνεργασία 
με τις εταιρείες που θα εμπλακούν στο 
έργο, θα γίνουν οι απαραίτητες μελέτες 
που θα καταδείξουν τη βέλτιστη, υπό 
τις περιστάσεις, επιλογή.

Πώς διασφαλίζουμε ότι η από-
φαση για τον πιο πάνω σχεδιασμό 
θα διατηρήσει το ίδιο επίπεδο δυ-
ναμικών σχέσεων με τη γειτονική 
Αίγυπτο, η οποία φιλοδοξεί και η 
ίδια να καταστεί ενεργειακός κόμ-
βος; H Ελλάδα έχει ενημερωθεί; 

Η ενέργεια ανέκαθεν αποτελούσε 
σημαντικό πυλώνα της διμερούς συνερ-
γασίας Κύπρου-Αιγύπτου. Η Αίγυπτος 
βρίσκεται δεκαετίες μπροστά από την 
Κύπρο στα θέματα φυσικού αερίου, 
λόγω των υποδομών υγροποίησης, των 
αποθεμάτων φυσικού αερίου, αλλά και 
της μεγάλης εσωτερικής αγοράς την 
οποία διαθέτει. Αντιλαμβάνεστε, άρα, 
ότι η μεταφορά αερίου από την Κυπρι-
ακή ΑΟΖ στην Αίγυπτο για χρήση στην 
εγχώρια αγορά και για υγροποίηση 
παραμένει μια επιλογή των εταιρειών 
για την αξιοποίηση των κυπριακών 
κοιτασμάτων.

Ειδικότερα όσο προχωρεί η ερευ-
νητική δραστηριότητα στην ΑΟΖ της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, για εξεύρεση 
περισσότερων αποθεμάτων φυσικού 
αερίου, η προοπτική αυτή ενισχύεται. 
Όμως, η όποια απόφαση για τον τρό-
πο εκμετάλλευσης των αποθεμάτων θα 
πρέπει τεχνοοικονομικά να έχει νόημα 
και για τις εταιρείες που θα επενδύσουν. 

Αυτό που επιχειρεί, λοιπόν, η Κυπρι-
ακή Δημοκρατία στην παρούσα φάση, 
είναι η δημιουργία μιας δεύτερης επιλο-
γής που αφορά στην προώθηση φυσικού 
αερίου προς την Κύπρο, για εκδήλωση 
ενδιαφέροντος και επεξεργασία από τις 
εταιρείες που δραστηριοποιούνται στην 
ισραηλινή και την κυπριακή ΑΟΖ ή 
από άλλες. 

Για να απαντήσω και στο δεύτερο 
σκέλος του ερωτήματός σας, ασφαλώς 
και η Ελλάδα είναι ενήμερη για τους 
σχεδιασμούς μας και είναι, επίσης, εν-
διαφερόμενο μέρος για την παραλαβή 
του υγροποιημένου φυσικού αερίου. 

Ο σχεδιασμός για αγωγό-τερμα-
τικό υγροποίησης σε συνεργασία 
με το Ισραήλ ξεκλειδώνει και τη 
διαδικασία επίλυσης του ζητήματος 
Αφροδίτη - Ισάι;

Τα Υπουργεία Ενέργειας του Ισραήλ 
και της Κύπρου έχουν ήδη μια θεσμο-
θετημένη διαδικασία επίλυσης του ζητή-
ματος. Σημειώνω σχετικά ότι, πριν από 
την πρόσφατη επίσημη επίσκεψη του 
Προέδρου της Δημοκρατίας στο Ισρα-
ήλ, είχε σταλεί στην ισραηλινή πλευρά 
αναθεωρημένο κείμενο της Διακρατικής 
Συμφωνίας που συζητούμε για το θέμα, 
όπου διαφαίνεται ότι οι θέσεις των δύο 
πλευρών είναι σε σύγκλιση, περισσότερο 
από οποιαδήποτε άλλη φορά. 

Σίγουρα, με τη συμπερίληψη ενός 
ενδεχόμενου αγωγού φυσικού αερίου 
στο ενεργειακό πλαίσιο συνεργασίας 
των δύο χωρών, η συνεργασία αυτή 
αναβαθμίζεται, χωρίς όμως αυτό να ση-
μαίνει ότι η πρόοδος του ενός ζητήματος 
εξαρτάται από το άλλο. Πρόθεσή μας 
πάντως είναι όλα τα διμερή ζητήματα 
να επιλυθούν το συντομότερο δυνατό, 
καθώς θεωρούμε τη συνεργασία με το 
Ισραήλ στρατηγικής σημασίας. 

Αντιλαμβανόμαστε πως η κα-
τασκευή, κυρίως, ενός χερσαίου 
σταθμού υγροποίησης είναι μια 
τεράστια στρατηγική επένδυση. Για 
πόσες θέσεις εργασίας μιλούμε και 
πώς εκτιμάτε ότι θα γίνει απόσβεση 
μιας τέτοιας επένδυσης; 

Η κατασκευή ενός χερσαίου τερματι-
κού υγροποίησης στην Κύπρο θα είναι 
η μεγαλύτερη επένδυση που έγινε ποτέ 
στη χώρα μας, με πολλαπλά άμεσα και 
έμμεσα οφέλη τόσο οικονομικά όσο και 
γεωπολιτικά. Στο στάδιο της κατασκευ-
ής, ανάλογα με το είδος του σταθμού 
που θα επιλεγεί, εκτιμάται ότι μπορεί 
να δημιουργηθούν μέχρι και 2 χιλιάδες 
θέσεις εργασίας, ενώ στο στάδιο της λει-
τουργίας, κάποιες εκατοντάδες. Επίσης, 
θα δημιουργηθούν θέσεις εργασίας σε 
άλλους τομείς της οικονομίας, οι οποίες 
θα σχετίζονται με την κατασκευή και, 
κυρίως, τη λειτουργία του έργου αυτού.

Όσον αφορά την απόσβεση της επέν-
δυσης, αυτή θα γίνει μέσω της χρέωσης 
προς τους χρήστες του σταθμού για τις 
υπηρεσίες υγροποίησης φυσικού αερίου 
που θα προσφέρει και ο χρόνος που θα 
χρειαστεί εξαρτάται, φυσιολογικά, τόσο 
από το είδος του σταθμού όσο και από 
τις ποσότητες αερίου που θα φθάνουν 
στην Κύπρο για υγροποίηση.

ΜΑΡΙΟΣ ΠΟΥΛΛΑΔΟΣ 

Τι κρατάμε από τη Σύνοδο 
Μed 9, στη Μάλτα, όπου βρεθή-
κατε τις προηγούμενες μέρες;

Ήταν, οφείλω να ομολογήσω, 
μια ιδιαίτερα παραγωγική πρώτη 
Σύνοδος των Υπουργών Ενέργει-
ας των εννέα μεσογειακών χωρών, 
μελών της ΕΕ (EU-MED 9), κατά 
την οποία, μαζί με τους ομολόγους 
μου της Γαλλίας, της Ελλάδας, της 
Ισπανίας, της Ιταλίας, της Κροατίας, 

της Μάλτας, της Πορτογαλίας και 
της Σλοβενίας, συμφωνήσαμε να 
εργαστούμε από κοινού για ανά-
πτυξη της Μεσογείου ως Κόμβου 
Πράσινης Ενέργειας. Στην παρουσία 
και της Ευρωπαίας Επιτρόπου Ενέρ-
γειας δρομολογήθηκαν πολιτικές 
που όντως είναι πολύ σημαντικές 
για την Κύπρο, όπως π.χ. η διερεύ-
νηση από την ΕΕ του ενδεχομένου 
ενισχυμένης χρηματοδότησης για 

ενεργειακές διασυνδέσεις μεταξύ 
μελών και τρίτων χωρών, η κοινή 
χρηματοδότηση διασυνοριακών 
έργων με διαθέσιμα ευρωπαϊκά 
κονδύλια και η προτεραιοποίηση 
επενδύσεων τόσο για ανάπτυξη 
ΑΠΕ, συμπεριλαμβανομένων και 
πλωτών μονάδων, όσο και για την 
παραγωγή και μεταφορά πράσι-
νου υδρογόνου μέσω των νέων 
διασυνδέσεων.

Ανάπτυξη της Μεσογείου ως Κόμβου Πράσινης Ενέργειας

«Το αμέσως επόμενο 
στάδιο στους 

σχεδιασμούς μας 
θα περιλαμβάνει 

διαφανή διαδικασία 
εκδήλωσης 

ενδιαφέροντος από 
τις εταιρείες, οπότε 
και θα μπορούμε να 
προχωρήσουμε με 
την επιλογή για να 

ξεκινήσει κι επίσημα 
ο σχεδιασμός του 

έργου και η πορεία 
υλοποίησης»

«Για λόγους 
ευελιξίας και 

κόστους, ίσως να 
κλίνουμε προς τη 

modular τεχνολογία 
ή τον σταθμό FLNG. 

Όταν θα έχουμε 
όλα τα δεδομένα 
ενώπιόν μας, σε 

συνεργασία με τις 
εταιρείες που θα 
εμπλακούν στο 

έργο, θα γίνουν οι 
απαραίτητες μελέτες 
που θα καταδείξουν 
τη βέλτιστη επιλογή»

«Η μεταφορά αερίου 
από την Κυπριακή 
ΑΟΖ στην Αίγυπτο 

για χρήση στην 
εγχώρια αγορά και 

για υγροποίηση 
παραμένει μια 
επιλογή των 
εταιρειών για 

την αξιοποίηση 
των κυπριακών 
κοιτασμάτων»

«Η κατασκευή ενός 
χερσαίου τερματικού 

υγροποίησης στην 
Κύπρο θα είναι 
η μεγαλύτερη 

επένδυση που έγινε 
ποτέ στη χώρα μας, 
με πολλαπλά άμεσα 
και έμμεσα οφέλη 

τόσο οικονομικά όσο 
και γεωπολιτικά»

«Η Ελλάδα είναι 
ενήμερη για τους 
σχεδιασμούς μας 
και είναι, επίσης, 

ενδιαφερόμενο μέρος 
για την παραλαβή 

του υγροποιημένου 
φυσικού αερίου»
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Άρα το ερώτημα δεν εί-
ναι εάν μετά τις εκλογές 
στην Ελλάδα και στην 
Τουρκία θα έχουμε δι-

άλογο για το Αιγαίο και την Κύ-
προ, αλλά ποια θα είναι η βάση 
του διαλόγου και των λύσεων. Η 
Τουρκία ούτε στη μια ούτε στην 
άλλη περίπτωση δείχνει πρόθε-
ση συμβιβασμού. Και η Αθήνα 
και η Λευκωσία ζουν ακόμη στις 
ψευδαισθήσεις, τις οποίες διαλύ-
ει καθημερινά η Τουρκία. Και οι 
Κεμαλιστές και οι Ερντογανιστές. 
Περί εναλλακτικής στρατηγικής και 
ποια είναι αυτή, συνιστά ζήτημα 

το οποίο έχει αναλυθεί από αυτές 
τις στήλες πολλάκις. Πρόκειται για 
σύνθεση θέσεων που ξεκινούν από 
την άμυνα και καταλήγουν στους 
μηχανισμούς της ΕΕ, όπως είναι: 
1) Η ενεργοποίηση του άρθρου 42 
παρ. 7, που προνοεί ότι, εάν τρίτη 
χώρα επιτεθεί σε κράτος μέλος, τα 
υπόλοιπα όπως και η ΕΕ ως τέτοια 
σπεύδουν να το στηρίξουν ακόμη 
και με τη χρήση στρατιωτικών μέ-
σων. 2) Η αντιδήλωση της 21ης Σε-
πτεμβρίου του 2005, που καθορίζει 
ότι για να προχωρήσει η ενταξιακή 
διαδικασία της Τουρκίας, θα πρέπει 
η χώρα αυτή να αναγνωρίσει την 

Κυπριακή Δημοκρατία. 
Εφόσον δεν πάμε σε έναν συνδυ-

ασμό θέσεων δημοκρατικής αρχής 
και αποτροπής, δηλαδή ισχύος, κατά 
τρόπον ώστε το κόστος που θα έχει 
η Άγκυρα, εάν τολμήσει να επιτεθεί 
είτε διπλωματικά είτε στρατιωτικά, 
να είναι μεγαλύτερο από το όφελος. 
Εάν δεν είναι σαφές ότι η λύση δεν θα 
διαλύει την Κυπριακή Δημοκρατία, 
δεν θα έχουμε λύση, αλλά διάλυση. 
Και τη νέα φάση του Κυπριακού, 
που θα τινάξει εκ νέου τις σχέσεις 
Ελλάδας – Τουρκίας είτε υπογρα-
φούν είτε ακόμη όχι οι «Πρέσπες 
του Αιγαίου»… 

Διάλογος και λύση 

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

ΟΙ ΔΙΑΛΟΓΟΙ ΜΕ ΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΑ, ΤΟ ΔΟΓΜΑ ΔΕΝΔΙΑ ΚΑΙ Η ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΗ ΟΜΟΣΠΟΝΔΙΑ ΤΟΥ ΔΙΚΤΑΤΟΡΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ 

Εκλογές στην Ελλάδα: Πρόβα νυφικού για την εξουσία 
με φόντο τις «Πρέσπες του Αιγαίου και της Κύπρου»… 

ΠΏΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥΝ ΟΙ ΕΚΛΟ-
ΓΙΚΟΙ ΝΟΜΟΙ, ΤΑ ΠΟΣΟΣΤΑ 
ΑΥΤΟΝΟΜΙΑΣ, Η ΑΚΥΒΕΡ-
ΝΗΣΙΑ ΚΑΙ ΤΟ ΣΕΝΑΡΙΟ ΝΑ 
ΣΥΝΘΛΙΒΟΥΝ ΟΙ ΜΙΚΡΟΙ ΣΤΙΣ 
2 ΙΟΥΛΙΟΥ 

Ο
ι σημερινές εκλο-
γές στην Ελλάδα 
εμφανίζονται ως 
πρόκριμα για τις 
επόμενες, στις 2 
Ιουλίου, και ως 
το στοίχημα, κατά 

πόσον η χώρα θα κυβερνηθεί (αυτο-
δύναμα ή με συμμαχίες) ή  θα μπει σε 
μια δίνη ακυβερνησίας. Με ό,τι αυτό 
μπορεί να σημαίνει εσωτερικά και δη 
στις σχέσεις μας με την Τουρκία. Δι-
ότι, όπως λέγεται, μετά τις εκλογές σε 
Τουρκία και Ελλάδα θα ήταν δυνατό να 
ξεκινήσουν διάλογοι για την επίλυση 
των προβλημάτων στο Αιγαίο και στο 
Κυπριακό. Ποια θα είναι, όμως, η βάση 
των διαλόγων αυτών και της επίλυσης 
των προβλημάτων; Τι θέλει η Τουρκία και 
τι τελικά θέλουν Αθήνα και Λευκωσία; 

Η αυτοδυναμία 
Αυτή η Κυριακή δεν θα δώσει αυτο-

δυναμία ούτε στη Νέα Δημοκρατία ούτε 
στον ΣΥΡΙΖΑ. Mε βάση το υφιστάμενο 
εκλογικό σύστημα, για να επιτύγχανε η 
ΝΔ τo 2019 αυτοδυναμία θα έπρεπε 
να συγκεντρώσει ποσοστό της τάξης 
του 46,2% με 47%, υπό την έννοια ότι 
το 6% με 8% του συνόλου των ψήφων 
δεν θα μπουν στη Βουλή. Εκτός και αν 
γίνει το θαύμα. Εκτός και αν σχηματι-
στεί Κυβέρνηση είτε πλειοψηφίας, με 
κεντρικό πυλώνα τη Νέα Δημοκρατία, 
είτε μειοψηφίας κάτω από την ηγεσία του 
ΣΥΡΙΖΑ. Ο εκλογικός νόμος της απλής 
αναλογικής, που θα εφαρμοστεί σήμε-
ρα, δεν αφήνει περιθώρια σχηματισμού 
αυτοδύναμης κυβέρνησης. Συνεπώς, 
το στοίχημα είναι τα ποσοστά των δυο 
μεγάλων κομμάτων, καθώς και του τρίτου, 
δηλαδή του ΠΑΣΟΚ, ως ρυθμιστή για 
να οικοδομήσουν τις στρατηγικές τους 
ενόψει του δευτέρου γύρου των εκλογών. 

Όσο, δε, για το ΚΚΕ, εκ της φύσεώς του 
δεν επιδιώκει ρυθμιστικό ρόλο και, ως 
εκ τούτου,  δεν συνεργάζεται για την 
κατάληψη της αστικής εξουσίας. Στο 
σκηνικό υπάρχουν άλλα δύο κόμματα, 
που υπεισέρχονται στη Βουλή. Πρόκειται 
για την «Ελληνική Λύση» και τη «Μέρα 
25». Αμφότερα, στον δεύτερο γύρο των 
εκλογών περί τις 2 Ιουλίου, θα αντιμε-
τωπίσουν πρόβλημα επιβίωσης. Γιατί; 
Διότι, με βάση τον νέο εκλογικό νόμο 
της ενισχυμένης αναλογικής, όσο μεγα-
λύτερο είναι το ποσοστό των κομμάτων, 
που θα μείνουν εκτός Βουλής (δεν θα 
συγκεντρώσουν καν 3%), τόσο μικρότερο 
θα είναι το ποσοστό για την αυτονομία. 
Για παράδειγμα, όταν το πρώτο κόμμα 
περάσει το 25% παίρνει μπόνους 20 
έδρες και κάθε 0,5% παίρνει ως μπό-
νους ένα βουλευτή. Ως εκ τούτου, για 
να φτάσει στο όριο της αυτοδυναμίας 
πρέπει να περάσει περίπου το φράγμα 
του 37,5%, εάν το ποσοστό των κομμάτων 
που θα μείνουν εκτός Βουλής φτάσει 
το 8%, όπως συνέβη το 2019. Όσο πιο 
υψηλό είναι αυτό το ποσοστό, τόσο πιο 
πολλές έδρες μπορεί να πάρει ως πρό-
σθετο μπόνους το πρώτο κόμμα. Υπό 
κάποιες, λοιπόν, προϋποθέσεις και τα 
κόμματα που θα μείνουν εκτός Βουλής 
στον δεύτερο γύρο αν αγγίξουν το πο-
σοστό της τάξης του 13%, το ποσοστό 
της αυτοδυναμίας μπορεί να πέσει στο 
36,5%. Άρα, το σύνθημα τόσο της ΝΔ 
και του ΣΥΡΙΖΑ, των μεν προς τα δεξιά 
και των δε προς τα αριστερά, ψηφίστε 
εμάς, εάν θέλετε αυτοδυναμία και όχι 
ακυβερνησία. 

Οι ρυθμιστές 
Οι σημερινές εκλογές είναι πρόβα 

για το νυφικό της εξουσίας και τη δη-
μιουργία αυτοδύναμης Κυβέρνησης 
ή συνεργασίας για τις εκλογές της 

2ας Ιουλίου. Επί τούτου είναι που το 
ΠΑΣΟΚ είτε θα γίνει ρυθμιστής είτε 
θα κατηγορηθεί ότι ευθύνεται για την 
ακυβερνησία. Εκτός και αν οι άλλοι δυο, 
ΝΔ και ΣΥΡΙΖΑ,  θεωρηθούν υπεύθυνοι 
για την αδυναμία σχηματισμού κυβέρ-
νησης. Αναλόγως του αποτελέσματος 
και αν δεν συνθλιβούν, ρυθμιστικό 
ρόλο μπορούν να έχουν η «Ελληνική 
Λύση» και η «Μέρα 25». Ή, όπως και 
το ΠΑΣΟΚ, θα ήταν δυνατό να βρεθούν 
σε δύσκολη θέση. Το δίλημμα είναι ο 
σχηματισμός κυβέρνησης έναντι κάθε 
τιμήματος και χωρίς μικροκομματικές 
σκοπιμότητες ή ακυβερνησία. Διότι, η 
ακυβερνησία θα έχει οικονομικές και 
εσωτερικές επιπτώσεις στην κοινωνική 
και πολιτική συνοχή. 

Ρητορική και πράξη 
Στο σκηνικό είναι και η Τουρκία. Όσο 

μεγαλύτερη είναι η ακυβερνησία, τόσο 

πιο ευάλωτη είναι μια χώρα στα θέμα-
τα εξωτερικής πολιτικής και άμυνας. 
Βεβαίως, και η Τουρκία βρίσκεται ώς 
την άλλη Κυριακή κάτω από καθεστώς 
πολιτικής εκκρεμότητας. Ο Ερντογα-
νισμός κερδίζει επί του παρόντος τον 
Κεμαλισμό. 

Η ουσία είναι άλλη: 
1. Η τουρκική αναθεωρητική πολι-

τική, που καλύπτει και το Αιγαίο και 
την Κύπρο, δεν αλλάζει ακόμη και αν 
αλλάξει η ρητορική της Άγκυρας. 

2. Αθήνα και Λευκωσία έχουν 
εξευμενιστική στην πράξη πολιτική 
και ρητορικά αναφέρονται σε αποτρο-
πή. Ή ας το θέσουμε στην εξής βάση: 
Εάν έχουν γίνει βήματα αποτροπής 
κυρίως από την Ελλάδα, χωρίς όμως 
να καλύπτεται η Κύπρος, αυτά οφεί-
λονται στην Άγκυρα. Αυτή έφερε την 
κατάσταση στο χείλος του πολέμου, 
ξυπνώντας με τα τύμπανα της επιθετι-
κότητάς της την ανάγκη θωράκισης και 
άμυνας. Η Κύπρος συνεχίζει να είναι 
η αχίλλειος πτέρνα του Ελληνισμού. 
Διότι, ακόμη κυριαρχεί η αντίληψη 
ότι τίποτε δεν μπορούμε να κάνουμε, 
και ότι τα χρήματα για την άμυνα εί-
ναι κόστος, παρότι στην ουσία είναι 
επένδυση στην ασφάλεια των πολι-
τών συν του εξής: Εάν έχεις αξιόπιστη 
αποτροπή, δεν πας, όπως πηγαίναμε 
στο παρελθόν, στις συνομιλίες με το 
πιστόλι στον κρόταφο. Ανισοζύγια 
δυνάμεων σημαίνει αποδοχή των 
θέσεων του ισχυρού και δημιουργία 
ενός νέου πολιτειακού καθεστώτος και 
δη διχοτομικού είτε αυτό ονομάζεται 
ομοσπονδία δυο ισότιμων συνιστώντων 
κρατών με πολιτική ισότητα είτε είναι 
το επόμενο τουρκικό βήμα. Δηλαδή, 
εφόσον η Τουρκία κατοχύρωσε την 
ομοσπονδία στο Κραν Μοντανά, πατά 
πάνω της και προχωρεί στο επόμενο 

στάδιο: Εκείνο των δύο κρατών με 
ισότιμη κυριαρχία.

Από το ’68 στις Πρέσπες… 
Γίνεται λόγος ότι μετά τις εκλογές 

στην Ελλάδα και την Τουρκία θα ήταν 
δυνατό να αρχίσει διάλογος για λύση 
των προβλημάτων. Ας δούμε πώς εννοεί 
η Άγκυρα τον διάλογο και τη λύση: Σε 
ό,τι αφορά το Αιγαίο, εφόσον θα πάμε 
στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης οι 
Τούρκοι αξιώνουν όπως περιλαμβάνει 
το συνυποσχετικό την αποστρατιωτι-
κοποίηση των νησιών του Αιγαίου, 
τον περιορισμό των κυριαρχικών δι-
καιωμάτων της Ελλάδας σε θάλασσα 
και αέρα κάτω από τα 6 ναυτικά μίλια, 
αποκλεισμό του δικαιώματος ΑΟΖ στα 
νησιά και πολλά άλλα…  που θα φέρουν 
τη διχοτόμηση του Αιγαίου ως εργαλείο 
για την υλοποίηση της πολιτικής για 
τη Γαλάζια Πατρίδα. Από την Άγκυρα 
προβάλλεται η αντίληψη περί του ότι 
έχει μεγάλη ακτογραμμή και, ως εκ 
τούτου, δικαιούται να έχει και θαλάσ-
σιο χώρο πέραν εκείνου που το Δίκαιο 
της Θάλασσας καθορίζει. Υπάρχουν, δε, 
«προοδευτικές φωνές» στην Αθήνα και 
από τον  χώρο της ΝΔ και από εκείνο του 
ΣΥΡΙΖΑ, που υποστηρίζουν ότι έχουν 
βάση οι τουρκικές αξιώσεις και κάνουν 
λόγο για «Πρέσπες του Αιγαίου». Από 
τον χώρο της ΝΔ φρένο σε αυτήν  την 
πολιτική λογική, επιχείρησε να βάλει 
ο πρώην Πρωθυπουργός, Αντώνης 
Σαμαράς, ο οποίος, απαντώντας στην 
ουσία στην Ντόρα Μπακογιάννη και σε 
άλλους, μεταξύ των οποίων και ο ΥπΕξ, 
Νίκος Δένδιας, είπε ότι δεν πρόκειται 
να γίνει δεκτή μια τέτοια συμφωνία εάν 
είναι η ΝΔ στην Κυβέρνηση. 

Και επειδή περί του Νίκου Δένδια, 
καθώς και περί του διαλόγου ο λόγος, ο 
Έλληνας ΥπΕξ, εκτός από τη διπλωματία 
των σεισμών, η οποία απέτυχε πατα-
γωδώς, προβάλλει μιαν άλλη πολιτική 
φιλοσοφία: Να επιλυθεί πρώτα το πρό-
βλημα του Αιγαίου και μετά να ανοίξει 
ο δρόμος για το Κυπριακό. Ακούγεται 
καλά το Δόγμα αυτό. Τι θέλει, όμως, να 
πει; Ότι εάν τα βρουν Ελλάδα και Τουρ-
κία, μετά τις «Πρέσπες του Αιγαίου» θα 
έχουμε τις «Πρέσπες της Κύπρου»; Αυτή 
η πολιτική αντίληψη και δη με αυτόν τον 
τρόπο εφαρμογής στηρίζεται και από τον 
ΣΥΡΙΖΑ. Πρόκειται για μια λογική που 
εκ των πραγμάτων μπορεί να μας πάρει 
πίσω στο ’68, όταν επί Χούντας, Ελλάδα 
και Τουρκία προχωρούσαν σε στενές 
σχέσεις και στη δημιουργία, όπως έλεγε 
ο Παπαδόπουλος, μιας ελληνοτουρκικής 
ομοσπονδίας, αλλά το εμπόδιο ήταν η 
Κύπρος. Οπότε, θα έπρεπε και οι δύο 
«Μητέρες Πατρίδες» να επιβάλουν στην 
Κύπρο μια λύση της δική τους αρεσκείας, 
ανεξαρτήτως ποια ήταν η θέση, κυρίως 
των Ελληνοκυπρίων, διότι οι Τουρκοκύ-
πριοι θεωρούνταν δεδομένοι. Τελικώς, 
αυτή η πολιτική αντίληψη προκάλεσε 
εμφύλιο μεταξύ των Ελλήνων από την 
Αθήνα ώς τη Λευκωσία και κερδισμένη 
βγήκε η Τουρκία, η οποία μπορεί να 
μην πέτυχε την ομοσπονδία κατά τη 
διάρκεια των ενισχυμένων διακοινο-
τικών συνομιλιών, όμως, την εδραίωσε 
με την εισβολή, επιβάλλοντάς την, μά-
λιστα, ως θέση των Ελληνοκυπρίων! 
Και σημαία «συμβιβασμού», αλλά με 
τουρκική επεκτατική ταυτότητα. 

Κάτω, λοιπόν, από ποίες συν-
θήκες μπορεί η Λευκωσία να 
εμπλακεί σε συνομιλίες, όταν 
η Τουρκία δεν έχει λόγο για να 

υποχωρήσει; Ή συνομιλίες στη βάση των 
δύο κρατών και της ισότιμης κυριαρχίας 
ή η κατάσταση μένει ως έχει. Και τι λέει 
ο Τατάρ; Εάν η όποια κυβέρνηση της 
Τουρκίας απαγκιστρωθεί από τη βάση 
των δύο κρατών, θα παραιτηθεί. Και ποια 
κυβέρνηση θα αντέξει, όταν η αντιπολί-
τευση στην Άγκυρα θα την κατηγορεί 
για εσχάτη προδοσία; Ερώτημα: Υπάρχει 
κανείς που θα μπει σε μια περιπέτεια 
εσωτερική για την Κύπρο και δη εμφυ-
λιακή, υπαναχωρώντας στο Κυπριακό; 
Όχι, βέβαια. Άστε  που και οι Κεμαλιστές, 

όπως έχουμε γράψει, και οι Ερντογανιστές 
υιοθετούν συνειδητά την αναθεωρητική 
στρατηγική, τμήμα της οποίας είναι και 
η τουρκοποίηση της Κύπρου. Η μεγάλη, 
εκτός των άλλων, επιτυχία της Άγκυρας 
είναι η ακόλουθη: Επειδή οι Τούρκοι 
αξιώνουν τώρα τη λύση των δύο κρατών 
με ισότιμη κυριαρχία, Αθήνα και Λευ-
κωσία υιοθετούν και προβάλλουν ως 
δική τους την προηγούμενη τουρκική 
θέση των δύο ισότιμων συνιστώντων 
κρατών με πολιτική ισότητα! Ακόμη 
και αν πάει ο Πρόεδρος, όπως λέει, σε 
νέο Κραν Μοντανά, στην καλύτερη των 
περιπτώσεων θα τετραγωνιστεί ο κύκλος, 
όπως μας υποσχέθηκε ο ΓΓ του ΟΗΕ,  
Αντόνιο Γκουτέρες. Μπρος γκρεμός και 

πίσω ρέμα. Διότι, αφενός δεν έχουν πει 
στον κόσμο την αλήθεια, ότι δηλαδή στη 
βάση του συμφωνημένου πλαισίου έχει 
γίνει δεκτή μια μορφή διχοτόμησης επί 
της οποίας η Άγκυρα στηρίχθηκε για να 
πάει στα δυο κράτη και, αφετέρου, δεν 
έχουν εναλλακτική πρόταση πέραν των 
διχοτομικών αποχρώσεων. Και δεν έχουν 
εναλλακτική πρόταση διότι θα πρέπει να 
πουν την αλήθεια και να αποχωρήσουν 
από την πολιτική, οπότε τι συμβαίνει; Ενώ 
από τη μια ισχυρίζονται ότι ο χρόνος είναι 
εναντίον μας, από την άλλη αφήνουν με 
την αναποτελεσματική πολιτική τους εδώ 
και 50 χρόνια το Κυπριακό να οδηγηθεί 
εκεί όπου ισχυρίζονται ότι δεν θα ήθελαν 
να φτάσει: Στη διχοτόμηση… 

Μπρος γκρεμός και πίσω ρέμα 

 • Πώς καθορίζει η 
Τουρκία τον διάλογο 

μετά τις εκλογές 

• Διαφέρουν ή όχι οι 
Κεμαλιστές με τους 
Ερντογανιστές στην 

πολιτική τους;

• Πώς η Άγκυρα 
σπρώχνει Ελλάδα 
και Κύπρο στον 
ρεαλισμό της 
αποτροπής 
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Η Ελλάδα στις κάλπες
ΤΑ ΕΚΛΟΓΙΚΑ ΣΥΣΤΉΜΑΤΑ 
ΚΑΙ Ή ΠΙΘΑΝΉ ΉΜΕΡΟΜΉΝΙΑ 
ΑΝΑΔΕΙΞΉΣ ΤΉΣ ΝΕΑΣ ΚΥΒΕΡ-
ΝΉΣΉΣ ΤΉΣ ΕΛΛΑΔΑΣ 

Α
πό τις 7 σήμερα το πρωί 
άνοιξαν οι κάλπες στην 
επικράτεια της Ελλάδας 
προκειμένου οι περί-
που 9.800.000 εγγε-
γραμμένοι ψηφοφόροι 
να εκλέξουν τη νέα κυ-

βέρνηση της χώρας για την επόμενη 
τετραετία. Οι κάλπες, σύμφωνα με την 
εκλογική νομοθεσία της Ελλάδας, θα 
κλείσουν στις 7:00 το απόγευμα και 
την ίδια ώρα θα ανακοινωθούν και 
τα πρώτα αποτελέσματα εξόδου των 
δημοσκοπικών εταιρειών (exit polls).

Η πρώτη επίσημη εκτίμηση ασφα-
λούς αποτελέσματος θα δοθεί από το 
Υπουργείο Εσωτερικών της Ελλάδας 
περίπου μιάμιση ώρα μετά το κλείσιμο 
των καλπών, δηλαδή στις 8:30 το βράδυ, 
ενώ μέχρι τις 9:30 μ.μ. αναμένεται πως 
θα δοθεί το συνολικό αποτέλεσμα για 
το 80% τουλάχιστον της Επικράτειας. 

Νέοι ψηφοφόροι: 
Ο «άγνωστος Χ» των εκλογών

Για πρώτη φορά στις εθνικές εκλογές 
στην Ελλάδα ο αριθμός των νέων ψηφο-
φόρων είναι τόσο μεγάλος. Συγκεκριμένα, 
έχουν δικαίωμα ψήφου για πρώτη φορά 
στη ζωή τους περίπου 440.000 πολίτες 
από 17 μέχρι 21 ετών. 

Το εκλογικό κομμάτι των νέων 
ψηφοφόρων, όπως φαίνεται από τις 
έρευνες και τις αναλύσεις, θεωρείται 
πως μπορεί να ανατρέψει σε σημαντικό 
βαθμό τα δημοσκοπικά δεδομένα και 
συγκεκριμένα τις διαφορές μεταξύ των 
κομμάτων. Πρόκειται για ένα πολυά-
ριθμο τμήμα του εκλογικού σώματος, 
που, όπως φαίνεται, κλίνει περισσότερο 
προς τον ΣΥΡΙΖΑ και τα κόμματα της 
αντιπολίτευσης γενικότερα, εν αντιθέσει 
με τους ψηφοφόρους μεγαλύτερων ηλι-
κιών, που, σύμφωνα με τις μετρήσεις, 
στην πλειοψηφία τους υποστηρίζουν 
Νέα Δημοκρατία. Ωστόσο, για τους νέους 
ψηφοφόρους υπάρχει ένα ερωτηματικό 
για το κατά πόσον τελικά θα πάνε στις 
κάλπες. Πράγμα που για τους μεγα-
λύτερους σε ηλικία ψηφοφόρους δεν 
ισχύει σε μεγάλο βαθμό, αφού θεωρείται 

εν πολλοίς δεδομένο ότι θα πάνε να 
ψηφίσουν. 

Ψήφισαν οι 23.000 
του εξωτερικού - 1.500 
ψηφοφόροι στην Κύπρο

Για πρώτη φορά επίσης έχουν ασκήσει 
το εκλογικό τους δικαίωμα και Έλληνες 
που βρίσκονται εκτός Ελλάδας και έχουν 
δηλώσει εγκαίρως τον τόπο διαμονής 
τους, εξασφαλίζοντας έτσι δικαίωμα 
ψήφου στη χώρα όπου βρίσκονται. Ο 
αριθμός αυτών των ψηφοφόρων, που 
είχαν χθες Σάββατο τη δυνατότητα να 
ψηφίσουν, φτάνει τις 23.000.

Από αυτούς τους 23.000 ψηφοφό-
ρους του εξωτερικού, που ψήφισαν 
χθες, οι 1.500 βρίσκονται στην Κύπρο. 
Η πρεσβεία της Ελλάδος έστησε χθες 
πέντε κάλπες και συγκεκριμένα δύο 
στη Λευκωσία, και από μία σε Λεμεσό, 
Λάρνακα και Πάφο. 

Η «απλή αναλογική» 
και η… ακυβερνησία

Όπως έχει ειπωθεί και γραφτεί κατά 
κόρον όλες αυτές τις μέρες, θεωρείται 
περίπου βέβαιο πως η σημερινή ψηφο-
φορία στην Ελλάδα δεν θα καταφέρει να 
αναδείξει τη νέα κυβέρνηση της χώρας, 
λόγω του εκλογικού συστήματος της 
«απλής αναλογικής» που ισχύει για τις 
σημερινές εκλογές. 

Για να μπορέσει κάποιο κόμμα ή 
κάποιος συνασπισμός κομμάτων να 
σχηματίσει κυβέρνηση, δηλαδή να 
εξασφαλίσει  τουλάχιστον 151 από τις 
300 έδρες, απαιτείται ποσοστό κοντά 
στο 50%. Κάτι που, βάσει όλων των 
μετρήσεων, μοιάζει αδύνατο να συμβεί. 

Με το σύστημα της απλής αναλογικής, 
κάθε κόμμα που εξασφαλίζει ποσοστό 
πάνω από 3% και άρα εισέρχεται στη 
Βουλή, λαμβάνει τις έδρες που αναλο-
γούν στο ποσοστό του. Δηλαδή αν ένα 
κόμμα λάβει 10%, θα λάβει και το 10% 
των 300 εδρών, δηλαδή 30 έδρες. 

Πρόκειται για σύστημα που εφαρμό-
ζεται μετά από πάρα πολλά χρόνια στη 
Ελλάδα και το οποίο ψήφισε σε νόμο η 
κυβέρνηση Τσίπρα - Καμένου. Στόχος 
των τότε συγκυβερνώντων (ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ), ήταν να καταργηθεί το «μπό-
νους» των 50 εδρών που ελάμβανε το 
πρώτο κόμμα βάσει του προηγούμενου 
εκλογικού συστήματος. Με την απλή 
αναλογική θεωρείται σε έναν βαθμό 
πως είναι ακριβοδίκαιη η κατανομή 
των εδρών και άρα πιο δημοκρατικό 
σύστημα. Ωστόσο, όπως η εμπειρία έχει 

του Αρείου Πάγου, του Συμβουλίου 
της Επικρατείας ή του Ελεγκτικού 
Συνεδρίου. 

Οι επόμενες εκλογές 
με το «κλιμακωτό μπόνους» 

Σε περίπτωση λοιπόν που επαλη-
θευτούν οι προβλέψεις και δεν καταστεί 
κατορθωτό να σχηματιστεί κυβέρνηση 
με τις σημερινές εκλογές, η χώρα θα 
οδηγηθεί σε δεύτερες κάλπες, που θα 
στηθούν είτε στις 27/6/2023 είτε στις 
2/7/2023. 

Στις δεύτερες εκλογές, αν και εφόσον 
γίνουν, το εκλογικό σύστημα που θα 
ισχύσει είναι «ενισχυμένη αναλογική», 
που παρέχει ισχυρότερη δυνατότητα 
σχηματισμού αυτοδύναμης κυβέρνησης. 

Στις δεύτερες ενδεχόμενες εκλο-

γές η ενισχυμένη αναλογική που θα 
ισχύσει, προβλέπει πως εάν το πρώτο 
κόμμα λάβει στις εκλογές ποσοστό με-
γαλύτερο ή ίσο του 25% των έγκυρων 
ψηφοδελτίων, τότε λαμβάνει μπόνους 
20 έδρες. Οι υπόλοιπες 280 έδρες του 
κοινοβουλίου κατανέμονται αναλογικά 
μεταξύ των εδρών που δικαιούνται τα 
κόμματα.

Το μπόνους που λαμβάνει το πρώτο 
κόμμα είναι κλιμακωτό, δηλαδή από 
το ποσοστό 25% και μετά, για κάθε 
0,5% θα παίρνει επιπλέον μπόνους μία 
έδρα, ενώ το μάξιμουμ των 50 εδρών 
θα το λαμβάνει εάν το ποσοστό του 
είναι στο 40%.

Με βάσει το σύστημα αυτό, θεωρείται 
πως είναι εφικτό να σχηματιστεί αυ-
τοδύναμη κυβέρνηση εάν το πρώτο 
κόμμα λάβει ποσοστό περίπου 38%, 
με δεδομένο ότι ένα σημαντικό ποσο-
στό κοντά στο 8% θα πάει σε κόμματα 
που δεν θα καταφέρουν να πιάσουν το 
όριο του 3%, το οποίο ισχύει και για τις 
δεύτερες εκλογές. 

Η μεγάλη εικόνα 
των δημοσκοπήσεων

Στις βασικές διαπιστώσεις οι δεκάδες 
δημοσκοπήσεις που είδαν το φως της δη-
μοσιότητας θέλουν να είναι πρώτο κόμμα 
η Νέα Δημοκρατία του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Τα δημοσκοπικά ποσοστά της 
ΝΔ κινούνται γύρω στο 34%, περίπου 6 
μονάδες μπροστά από τον ΣΥΡΙΖΑ του 
Αλέξη Τσίπρα, που βρίσκεται γύρω στο 27%. 

Από τα υπόλοιπα κόμματα, που φαί-
νεται πως θα εξασφαλίσουν ποσοστό 
πάνω από 3% και θα καταφέρουν να 
μπουν στη Βουλή, το ΠΑΣΟΚ του Νίκου 
Ανδρουλάκη έρχεται τρίτο στις δημο-
σκοπήσεις με περίπου 8%, και ακο-
λουθούν το ΚΚΕ με 6%, η «Ελληνική 
Λύση» και η «Μέρα 25» με ποσοστά 
λίγο πάνω από 3%. 

Στους εκλογικούς καταλό-
γους της Ελλάδος, σύμ-
φωνα με τα επίσημα στοι-
χεία, είναι εγγεγραμμένοι 

4.760.042 άντρες και 5.049.998 
γυναίκες, δηλαδή σύνολο 9.810.040 
ψηφοφόροι. Ωστόσο υπολογίζεται 
πως τουλάχιστον ένα ποσοστό 10% 
απ’ αυτούς είναι είτε πεθαμένοι 
είτε ξενιτεμένοι εδώ και χρόνια 
και, ως εκ τούτου, δεν ψηφίζουν 
επί σειράν ετών. 

Μάλιστα, αν δεν μεριμνούσε 
κάποιος εν ζωή άνθρωπος να προ-

σκομίσει στους οικείους δήμους 
το πιστοποιητικό θανάτου κάποιου 
εγγεγραμμένου αποθανόντος, δεν 
υπήρχε τρόπος διαγραφής του από 
το μητρώο των ψηφοφόρων. Με 
απλά λόγια, μπορεί στους ελληνι-
κούς εκλογικούς καταλόγους να 
υπάρχουν εγγεγραμμένοι ψηφο-
φόροι οι οποίοι έχουν αποβιώσει 
εδώ και πολλές δεκαετίες… Ωστόσο, 
με εγκύκλιο που εκδόθηκε από το 
ελληνικό κράτος, έχει αποφασιστεί 
όπως διαγράφονται από τους κα-
ταλόγους οι εγγεγραμμένοι που 

φτάνουν το 116ο έτος τους,  ανε-
ξαρτήτως αν έχουν προσκομισθεί 
γι’ αυτούς πιστοποιητικά θανάτου ή 
όχι. Ως εκ τούτου μπορεί κάποιος 
αποθανών το 1970 να ήταν 20 ετών 
κατά το έτος θανάτου του και να 
πρέπει να φτάσει στα 116 χρόνια 
για να διαγραφεί αυτομάτως από 
τους εκλογικούς καταλόγους. Αυτό 
σημαίνει ότι θα είναι εγγεγραμμέ-
νος στους εκλογικούς καταλόγους, 
ενώ είναι… νεκρός για 96 χρόνια. 
Μακάβρια, απίστευτα και όμως 
ελληνικά. 

Απίστευτα και όμως ελληνικά…

ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΕΤΡΟΥ 
petrouc@sigmalive.com 

αποδείξει, ο κίνδυνος της «ακυβερνη-
σίας» ή καλύτερα της αδυναμίας σχη-
ματισμού κυβέρνησης, δεν είναι απλώς 
θεωρητικός αλλά καθ’ όλα υπαρκτός. 

Η διαδικασία μετά 
το κλείσιμο των καλπών

Βάσει του ελληνικού συντάγματος, 
μετά την καταμέτρηση των ψήφων, η 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας αναθέτει 
στον αρχηγό του πρώτου κόμματος να 
σχηματίσει κυβέρνηση. Σε περίπτωση 
που το πρώτο κόμμα κατέχει απόλυτη 
πλειοψηφία -δηλαδή 151 τουλάχιστον 
έδρες-, η Πρόεδρος δίνει «εντολή» για 
σχηματισμό κυβέρνησης. Αν δεν συ-
γκεντρώνει απόλυτη πλειοψηφία, δίνει 
«διερευνητική εντολή» στον αρχηγό 
του πρώτου κόμματος προκειμένου 
να διερευνήσει αν μπορεί να σχημα-
τίσει κυβέρνηση κατόπιν συνεργασί-
ας με άλλο κόμμα. Αν ο αρχηγός του 
πρώτου κόμματος δεν κατορθώσει να 
σχηματίσει κυβέρνηση, επιστρέφει την 
εντολή στην Πρόεδρο της Δημοκρατίας, 
η οποία μπορεί να δώσει την εντολή 
στον αρχηγό του δεύτερου κόμματος 
και κατόπιν του τρίτου. 

Σε περίπτωση που ναυαγήσουν όλες 
οι διερευνητικές, η Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας προκηρύσσει νέες εκλογές, 
οι οποίες πρέπει να διεξαχθούν σε δι-
άστημα 30 ημερών από το τέλος των 
διερευνητικών εντολών και τη διάλυση 
της Βουλής. 

Στο διάστημα αυτό, από τη διάλυση 
της Βουλής μέχρι τις δεύτερες εκλογές, 
η Πρόεδρος θα διορίσει υπηρεσιακή 
κυβέρνηση με πρωθυπουργό έναν 
από τους προέδρους των τριών ανώ-
τατων δικαστηρίων της χώρας, δηλαδή 

Για να μπορέσει κάποιο 
κόμμα ή κάποιος 

συνασπισμός κομμάτων 
να σχηματίσει 

κυβέρνηση, δηλαδή 
να εξασφαλίσει 

τουλάχιστον 151 
από τις 300 έδρες, 
απαιτείται ποσοστό 

κοντά στο 50%. Κάτι 
που, βάσει όλων των 
μετρήσεων,  μοιάζει 
αδύνατο να συμβεί

Σε περίπτωση που 
επαληθευτούν οι 

προβλέψεις και δεν 
καταστεί κατορθωτό 

να σχηματιστεί 
κυβέρνηση με τις 

σημερινές εκλογές, η 
χώρα θα οδηγηθεί σε 
δεύτερες κάλπες,  που 
θα στηθούν είτε στις 
27/6/2023 είτε στις 

2/7/2023

Ποσοστό περίπου 
10% των 

εγγεγραμμένων 
ψηφοφόρων στην 
Ελλάδα είναι είτε 
πεθαμένοι είτε 

ξενιτεμένοι εδώ 
και χρόνια και, 

ως εκ τούτου, δεν 
ψηφίζουν επί σειράν 

ετών
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Ως εξόχως σημαντικές θεωρούνται 
οι εκλογές στην Τουρκία τόσο για 
την ίδια τη χώρα όσο και για τη 
Δύση και τους συμμάχους της στο 

ΝΑΤΟ. Εξ ου και τα βλέμματα της διεθνούς 
κοινότητας είναι στραμμένα στη χώρα αυτή. 

Η εκλογική αναμέτρηση της Κυριακής, 14 
Μαΐου 2023, ανέδειξε τον νυν Πρόεδρο Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν ως τον νικητή, διαψεύδοντας 
τις δημοσκοπήσεις που έφεραν τον αντίπα-
λό του να προηγείται, με μειωμένα ποσοστά, 
όμως, και χαμηλότερα του προβλεπομένου 
ποσοστού για την ανάδειξή του ως Προέδρου. 

Δεν είναι πολλοί εκείνοι οι πολιτικοί αναλυτές 
που προέβλεψαν την επικράτηση του Τούρκου 
Προέδρου κατά τις εκλογές της πρώτης Κυριακής. 
Μεταξύ αυτών, προ πολλού χρόνου, ο οθωμα-
νολόγος-νομικός Δρ Δημήτρης Σταθακόπουλος, 
ανέφερε σε εκπομπή της Ελληνικής Τηλεόρα-
σης, ΕΡΤ, πως θα τολμούσε να προβλέψει ότι ο 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν θα ήταν ο νικητής των 
εκλογών και επεξήγησε τους λόγους για τους 
οποίους δεν θα έχανε τις εκλογές. Στον αντίποδα 
δημοσιεύματα στον Δυτικό Τύπο, βασιζόμενα 
προφανώς στις δημοσκοπήσεις που παρουσίαζαν 
τον υποψήφιο της Συμμαχίας των Έξι, Κεμάλ 
Κιλιτσντάρογλου να προηγείται του Ερντογάν, 
αλλά και αντικατοπτρίζοντας τον ευσεβή πόθο 

της Δύσης για αλλαγή φρουράς στην Άγκυρα, 
προέβλεπαν νίκη του ανθυποψηφίου του νυν 
Προέδρου. Ως συνήθως, οι σύμμαχοι της νεο-
οθωμανικής αναθεωρητικής Τουρκίας απέτυ-
χαν να αναγνώσουν σωστά την πολιτική πραγ-
ματικότητα και κουλτούρα των συντηρητικών 
ισλαμιστών και άκρως εθνικιστικών μαζών της 
Ανατολίας και άλλων περιοχών στην ενδοχώρα. 
Οι οποίοι διακρίνονται για έντονο αντιαμερικα-
νισμό και οργή για τη Δύση. Η κατάσταση της 
οικονομίας της Τουρκίας και οι καταστροφικοί 
σεισμοί δεν φαίνεται να επηρέασαν αρνητικά 
την εικόνα του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν. Για τους 
ανθρώπους αυτούς ο Ερντογάν είναι ο ηγέτης 
που αναβάθμισε τη χώρα τους και την κατέστησε 
ίση με τις μεγάλες δυνάμεις στη διεθνή σκηνή. 
Η πρόβλεψη τώρα είναι ότι ο Ερντογάν θα επι-
κρατήσει και στις επαναληπτικές εκλογές της 28 
Μαΐου, εκτός εάν υπάρξει κάποιο συγκλονιστικό 
ανατρεπτικό γεγονός. Έτσι, η Δύση θα έχει να 
διαχειριστεί το «αναγκαίο κακό», έναν Ερντογάν 
πολύ πιο ενισχυμένο και αυταρχικό, ο οποίος 
θα συνεχίσει να πατά σε δύο βάρκες χωρίς να 
βυθίζεται. Ο οποίος θα εγκαινιάσει τον «αιώνα 
της Τουρκίας» με ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις 
γείτονες της Τουρκίας χώρες και την Κύπρο. 
Ούτως ή άλλως, όποιος και αν αναδειχθεί στην 
προεδρία της Τουρκίας, η χώρα αυτή ήταν, είναι 
και θα παραμείνει μια αναθεωρητική δύναμη, 
που θα χρησιμοποιεί τη δύναμή της για επιβολή 
των δικών της πολιτικών. Σύμφωνα δε με τον 
καθηγητή Ευρωπαϊκής Πολιτικής στην Πάντειο, 
Κώστα Λάβδα, η Τουρκία δεν πρόκειται να απο-
κηρύξει τον ευρασιατικό της προσανατολισμό. 

Στο διαγραφόμενο ζοφερό περιβάλλον στην 

περιοχή μας και με τον πόλεμο στην Ουκρανία να 
διαιωνίζεται, η Κύπρος καλείται να διαχειριστεί 
το εθνικό της ζήτημα βασιζόμενη στις αρχές 
του Διεθνούς Δικαίου και των δεσμευτικών 
ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας των 
Ηνωμένων Εθνών αλλά και στο ευρωπαϊκό 
κεκτημένο. Η προσπάθεια του Προέδρου της 
Δημοκρατίας για ενεργότερη και ουσιαστικό-
τερη εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της 
οποίας η Κυπριακή Δημοκρατία είναι μέλος 
από το 2004, στη διάσπαση της στασιμότητας 
και στη διαπραγματευτική διαδικασία, φαίνεται 
να βρίσκει κατανόηση και θετική αντιμετώπιση. 

Ο ειδικός αντιπρόσωπος του Γενικού Γραμ-
ματέα ΟΗΕ, Κόλιν Στιούαρτ, επιστρέφοντας από 
επίσκεψή του στις Βρυξέλλες, σε δήλωσή του 
προέβλεψε ότι θα υπάρξει κινητικότητα στο 
Κυπριακό μετά την ολοκλήρωση της εκλογικής 
διαδικασίας στην Τουρκία και την Ελλάδα. Δεν 
παρέλειψε, όμως, να επισείσει, όπως και παλαι-
ότερα οι προκάτοχοί του, τη δαμόκλειο σπάθη 
της τελευταίας ευκαιρίας που δεν θα πρέπει να 
χαθεί, για επίλυση του Κυπριακού. Παράλλη-
λα, παραδέχεται ότι υπάρχει χάος μεταξύ των 
θέσεων των δυο πλευρών. Περί της ανάγκης 
να υπάρξει κινητικότητα εντός των επομένων 
δυο μηνών διαμηνύει και το Βερολίνο, το οποίο 
απορρίπτει τη λύση δύο κρατών στην Κύπρο 
που ευαγγελίζεται η Τουρκία και ο Ερσίν Τατάρ. 

Ελπίζεται ότι οι σύμμαχοι της Άγκυρας στο 
ΝΑΤΟ δεν θα προβούν σε παραχωρήσεις προς 
τον Τούρκο Πρόεδρο στην προσπάθειά τους να 
επαναφέρουν την Τουρκία πλησιέστερα προς τη 
Δύση, οι οποίες θα αποβούν σε βάρος των εθνι-
κών συμφερόντων της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ο Ερντογάν και ο αιώνας της Τουρκίας

ΛΟΡΙΑ ΜΑΡΚΙΔΗ, πρώην 
πρέσβης στην Κίνα κ.α.

21.05.2023

Προσδοκίες βυθισμένες στο περίμενε…

ΟΙ ΕΚΛΟΓΙΚΕΣ ΑΝΑΜΕΤΡΉΣΕΙΣ 
ΣΤΉΝ ΤΟΥΡΚΙΑ ΚΑΙ… «Ή ΤΕ-
ΛΕΥΤΑΙΑ ΜΑΣ ΕΥΚΑΙΡΙΑ»(!)

Χ
ρόνια τώρα στο περί-
μενε… Σχεδόν μισός 
αιώνας. Λένε οι σοφοί 
και οι σώφρονες πως 
πρέπει να περιμένουμε. 
Στα κανάλια ξανά και 
ξανά οι διάφοροι ανα-

λυτές, διεθνολόγοι, τουρκολόγοι και οι 
γνωστοί που κλωθογυρίζουν στα τηλε-
οπτικά παράθυρα. Αναμασούν τα ίδια 
επιχειρήματα και ξεφλουδίζουν ελπίδες 
πως τώρα είναι η ώρα που μπορεί να 
γίνει κάτι. Θα γυρίσει σελίδα η Τουρ-
κία μετά το αποτέλεσμα και τούτων των 
εκλογών. Κιλιτσντάρογλου ή Ερντογάν. 
Από τη Σκύλλα στην Χάρυβδη. Ούτε 
ο ένας, μήτε και ο άλλος θα κάνουν τη 
διαφορά. Η Τουρκία κυβερνάται από 
το βαθύ κράτος,  όπως και οι ΗΠΑ. Σε 
τίποτα δεν διαφέρει εάν πρόεδρος είναι 
ο υπερήλικας Μπάιντεν ή ο υπερφίαλος 
«μάγκας» Τραμπ. Πόσοι Πρόεδροι άλλα-
ξαν σε Τουρκία, ΗΠΑ και Ελλάδα, αλλά 
το Κυπριακό είναι στάσιμο. Διαιωνίζεται 
στα λιμνάζοντα νερά των σκοπιμοτήτων 
και των γεωπολιτικών συμφερόντων 
των παγκόσμιων και περιφερειακών 
χωροφυλάκων. 

Ήμασταν παιδιά και γεράσαμε. 
Άσπρισαν τα μαλλιά μας και ακόμα μας 
ρίχνουν τη φόλα της προσδοκίας πως 
αυτές οι εκλογές θα είναι κρίσιμες για 
το Κυπριακό. Δεύτερος γύρος εκλογών 
στην Τουρκία την ερχόμενη Κυριακή 
και σήμερα Κυριακή ο πρώτος γύρος 
στην Ελλάδα. 

Ακούσαμε και τον Ειδικό Αντιπρό-
σωπο του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ 
στην Κύπρο, Κόλιν Στιούαρτ, να λέει στον 
κατοχικό ηγέτη, Ερσίν Τατάρ, ότι βρισκό-
μαστε στην έναρξη μιας πολύ σημαντικής 
περιόδου, κατά την οποία υπάρχει η 
ελπίδα «να επιτύχουμε κάποια πρόοδο 
στο κυπριακό πρόβλημα». Ο διπλωμάτης 
που επέτρεψε στις κατοχικές «αρχές» 

να παραβιάσουν τη «νεκρή ζώνη» για 
να στήσουν το γήπεδο της Τσεντίνκαγια 
στην τάφρο των Ενετικών Τειχών (και 
ας λέει η ΟΥΝΕΣΚΟ ότι είναι μοναδικό 
δείγμα παγκόσμιας αρχαιολογικής και 
αρχιτεκτονικής κληρονομιάς). 

Ο κ. Στιούαρτ μάς είπε πως «εδώ και 
πολλούς μήνες γίνονται εκλογές που απο-
σπούν την προσοχή των περιφερειακών 
και τοπικών παραγόντων. Μετά τις εκλο-
γές σε Ελλάδα και Τουρκία θα υπάρξει 
μια νέα περίοδος σχετικής ηρεμίας, που 
αποτελεί ευκαιρία, είπε και λάλησε. Φρό-
ντισε, βέβαια, καλού-κακού, να προσθέ-
σει και το κερασάκι της απαισιοδοξίας, 
λέγοντας ότι «αυτό είναι σημαντικό γιατί 
δεν έχουμε πολλές ευκαιρίες».

Μας το ’παν και άλλοι τόσες φορές πως 
είναι η τελευταία μας ευκαιρία. Όπως 
στους μελλοθάνατους όταν πιέζονται 
να συμβιβαστούν με τα ασυμβίβαστα, 
γιατί αλλιώς θα έχουν κακό τέλος. Αλλά 
εμείς ακόμα περιμένουμε το αποτέλεσμα 
αυτών των εκλογών και των άλλων που 
θα ακολουθήσουν. Βέβαια, όπως λέει 
και ένας ασπρομάλλης «έφηβος», πέ-
ρασαν από πάνω μας πολλοί και ακόμα 
κρατούμε την πυξίδα. Το όνομα του κ. 
Στιούαρτ, όπως και  του Ντάουνερ και 
τόσων άλλων, θα τοποθετηθεί στη μακρά 
λίστα των διπλωματών που χειρίστηκαν το 
Κυπριακό και απέτυχαν παταγωδώς. Πώς 
να πετύχουν δηλαδή όταν την τουρκική 
εισβολή την μεταμφιέζουν σε δικοινο-
τική αντιπαράθεση, αποφεύγοντας να 
επικαλεστούν τη Χάρτα των Ην. Εθνών 
για το τι σημαίνει εισβολή και κατοχή σε 

ένα κράτος μέλος του ΟΗΕ, που κρατάει 
49 χρόνια;

Εάν υπάρχει κάτι, που μπορεί να 
πιστωθεί στον Ερντογάν, είναι ότι δεν 
υπακούει τόσο πειθήνια όσο η Ελλάδα 
στις υποδείξεις των ΗΠΑ.

Διατηρεί σχέσεις και με τη Δύση και 
με την Ανατολή για τα συμφέροντα της 
χώρας του, χωρίς να χάνει συμμάχους, 
όπως κακή ώρα η Κύπρος και η Ελλάδα. 

Η Ε.Ε. και ο ανύπαρκτος 
ρόλος της στο Κυπριακό

Την ίδια ώρα μαίνεται ο αιματηρός πό-
λεμος στην Ουκρανία και η Ε.Ε. αδειάζει τα 
ταμεία και τις αποθήκες της, εξοπλίζοντας 
με σύγχρονο οπλισμό το Κίεβο. Παράλ-
ληλα μαίνεται και ένας άλλος πόλεμος: 
της προπαγάνδας, της παραχάραξης της 
Ιστορίας και του  μαντρίσματος χωρών 
στις κλούβες της υποτέλειας. 

Σιγά-σιγά, αλλά με γοργά βήματα και 
η Κύπρος μετατρέπεται σε ένα υποτελές 
κράτος των ΗΠΑ.

Ο κατά τα άλλα συμπαθέστατος Υπουρ-
γός Άμυνας, Μιχάλης Γιωργάλλας, σε 
δηλώσεις του στο περιθώριο της πολυ-
εθνικής άσκησης Πολιτικοστρατιωτικής 
Συνεργασίας Αργοναύτης 2023, είπε 
πως «απόδειξη της ισχυρής θέσης, που 
έχει η Κύπρος στην περιοχή, είναι το ότι 
έχει ελλιμενιστεί στο λιμάνι της Λεμεσού 
ένα από τα πιο ισχυρά αντιτορπιλικά του 
κόσμου, το Arleigh Burke». 

Σύμφωνα με το αμερικανικό ναυτι-
κό: «Η Κύπρος είναι ένας σημαντικός 
περιφερειακός εταίρος. Η ενίσχυση της 
συνεργασίας κατά τη διάρκεια της επί-
σκεψης στο λιμάνι της Λεμεσού χτίζει 
ανθεκτικές σχέσεις και καταδεικνύει 
μια κοινή δέσμευση για τη διασφάλιση 
της θαλάσσιας ασφάλειας και της πε-
ριφερειακής σταθερότητας, την οποία 
μοιράζονται οι περιφερειακοί σύμμαχοι 
και συνεργάτες…». 

Μας φτύνουν και νομίζουμε ότι 
ψιχαλίζει; Εύλογο το ερώτημα! Εάν η 
ημικατεχόμενη Κύπρος είναι τόσο ση-
μαντικός και «ανθεκτικός» εταίρος για τις 
ΗΠΑ, γιατί δεν κάνουν τα ελάχιστα έστω 
και για την Κύπρο απ’ όσα διαπράττουν 
υπέρ της Ουκρανίας; 

Όσο για την Ε.Ε. έχουμε εμπεδώσει το 
παραμύθι για το πόσο σημαντικός εταίρος 
είναι και τι ρόλο θα διαδραματίσει στο 
Κυπριακό. Ό,τι αποφασίσουν οι ΗΠΑ 
αυτό θα γίνει. Όπως γίνεται άλλωστε 
και με τον πόλεμο στην Ουκρανία. Οι 
ΗΠΑ αποφασίζουν και η Ε.Ε. υπακούει… 
και εκτελεί εις βάρος των συμφερόντων 
των λαών της. 

ΓΡΑΠΤΕΣ ΕΞΕΤΑΣΕΙΣ 
ΓΙΑ ΟΡΚΩΤΟΥΣ ΜΕΤΑΦΡΑΣΤΕΣ 2023

Το Συμβούλιο Εγγραφής Ορκωτών Μεταφραστών ανακοινώνει ότι, βάσει των διατάξεων (Άρθρα 6, 7) 
του περί Εγγραφής και Ρύθμισης των Υπηρεσιών του Ορκωτού Μεταφραστή στη Δημοκρατία Νόμου (Ν. 
45(Ι)/2019) https://bit.ly/36Z4dxe, και προς πλήρωση των αναγκών σε Ορκωτούς Μεταφραστές στη 
Δημοκρατία, δέχεται αιτήσεις για συμμετοχή σε γραπτές εξετάσεις για τα αιτούμενα την εγγραφή στο 
Μητρώο Ορκωτών Μεταφραστών πρόσωπα. 
Οι Γραπτές Εξετάσεις θα διενεργηθούν από την Υπηρεσία Εξετάσεων του Υπουργείου Παιδείας, Αθλη-
τισμού και Νεολαίας.
Αιτήσεις μπορούν να υποβληθούν από οποιοδήποτε πρόσωπο που:
(α) Είναι πολίτης της Δημοκρατίας ή κράτους μέλους της ΕΕ ή σύζυγος πολίτη της Δημοκρατίας ή κρά-
τους μέλους της ΕΕ και έχει τη συνήθη διαμονή του στη Δημοκρατία,
(β) ΔΕΝ ΜΠΟΡΟΥΝ να είναι υποψήφιοι:
- όσοι απασχολούνται σε μόνιμη θέση στον ευρύτερο δημόσιο τομέα και ειδικότερα στη δημόσια υπηρε-
σία, στην εκπαιδευτική υπηρεσία, σε νομικό πρόσωπο δημοσίου δικαίου ή σε Αρχές Τοπικής Διοίκησης,
- όσοι τυχόν έχουν απολυθεί, ή όσων έχουν τερματιστεί οι υπηρεσίες από τη δημόσια υπηρεσία ή την 
εκπαιδευτική υπηρεσία ή οποιαδήποτε νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου, για πειθαρχικό παράπτωμα. 
Απαραίτητα προσόντα:

1. Πτυχίο ή μεταπτυχιακό δίπλωμα ή τίτλο ή ισότιμο προσόν αναγνωρισμένου με βάση τις διατάξεις 
του περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 
Πληροφοριών Νόμου, το οποίο έχει ως αντικείμενο: (α) τις ξένες γλώσσες, ή (β) άλλα θέματα, νοου-
μένου ότι αποκτήθηκε κατόπιν φοίτησης σε πανεπιστήμιο που λειτουργεί σε χώρα του εξωτερικού, 
στο οποίο η γλώσσα διδασκαλίας είναι η επίσημη γλώσσα της εν λόγω χώρας.
2. Αποδεικτικό Πολύ Καλής Γνώσης της Ελληνικής (εάν το πτυχίο είναι αποκτημένο σε μη ελληνόφω-
νο πανεπιστήμιο): Απολυτήριο Μέσης Εκπαίδευσης Κύπρου/Ελλάδος, ή Πιστοποιητικό Ελληνομάθειας 
Επιπέδου Γ1 (Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, Πανεπιστημίου Κύπρου ή άλλου ανα-
γνωρισμένου ακαδημαϊκού ιδρύματος), (Τεκμήρια Πολύ Καλής Γνώσης ΕΔΥ https://bit.ly/3l8oMO5).
3. Αποδεικτικά Πολύ Καλής Γνώσης της ξένης γλώσσας (εάν το πτυχίο είναι αποκτημένο σε ελληνό-
φωνο πανεπιστήμιο) όπως: ξενόγλωσσα προγράμματα πανεπιστημιακού επιπέδου, Απολυτήριο Λυκεί-
ου στη χώρα της ξένης γλώσσας, διεθνώς αναγνωρισμένες Εξετάσεις Γλώσσας (π.χ. GSCE O’Level, 
DELF, Goethe), τα οποία να είναι συνοδευμένα με τη μετάφρασή τους από Ορκωτό Μεταφραστή (για 
γλώσσες εκτός της Ελληνικής και Αγγλικής).

Οι ενδιαφερόμενοι πρέπει να προσκομίσουν τα εξής:
1. Αντίγραφο του πτυχίου τους, προσκομίζοντας παράλληλα και το Πρωτότυπο αυτού.
2.Πιστοποιημένη μετάφραση του πτυχίου τους από Ορκωτό Μεταφραστή (για ξενόγλωσσα πτυχία,
   με εξαίρεση την Αγγλική).
3. Πιστοποιητικό ισοτιμίας πτυχίου από ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. (για πτυχία από χώρες εκτός ΕΕ).
4. Τίτλο ή ισότιμο προσόν αναγνωρισμένου με βάση τις διατάξεις του περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 
    Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών Νόμου που να αποδεικνύει 
   την Πολύ Καλή Γνώση της ξένης γλώσσας ή των ξένων γλωσσών. 
5. Αποδεικτικό Πολύ Καλής γνώσης της Ελληνικής γλώσσας.
6. Πιστοποιητικό Λευκού Ποινικού Μητρώου (εκδοθέν εντός των τελευταίων τριών μηνών).
7. Αντίγραφο της Πολιτικής Ταυτότητας ή Διαβατηρίου (προσκομίζοντας και το πρωτότυπο).
8. Συμπληρωμένο Έντυπο Αίτησης (συμπληρώνεται επιτόπου στο ΓΤΠ).

Υποβολή αιτήσεων: 
Aπό 22 Μαΐου 2023 μέχρι 8 Ιουνίου 2023
Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών, Απελλή 5-7, 1080 Λευκωσία, 
Γραφεία Αρ.10 και 11, στο ισόγειο, 10:00 π.μ. – 1:30 μ.μ.

Για τυχόν διευκρινίσεις οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να απευθύνονται στο Γραφείο Τύπου 
και Πληροφοριών, στα τηλ.: 22-801105, 22-801133.

«Κιλιτσντάρογλου ή Ερ-
ντογάν. Από τη Σκύλλα 

στη Χάρυβδη. Ούτε ο 
ένας, μήτε και ο άλλος θα 

κάνουν τη διαφορά. Πό-
σοι πρόεδροι άλλαξαν σε 
Τουρκία, ΉΠΑ και Ελλάδα 

αλλά το Κυπριακό είναι 
στάσιμο»

Μέσα σε όλα τα στρε-
βλά και τα παράλογα 
φαίνεται να δρομο-
λογείται μια απαρά-

δεκτη και προκλητική ενέργεια 
από πλευράς Υπουργείου Παιδείας 
της Κύπρου. 

Το Υπουργείο Παιδείας προω-
θεί για ένταξη στα προγράμματα 
της εκπαίδευσης επικίνδυνων και 
ανιστόρητων θεωριών για τον Β’ 
Παγκόσμιο Πόλεμο. Σύμφωνα με 
πρόσκληση της Διεύθυνσης Μέ-
σης Εκπαίδευσης της Κύπρου, 
καλούνται καθηγητές Ιστορίας 
και μαθητές σε θερινά σχολεία, 
να υποβάλλουν αιτήσεις συμμε-
τοχής σε αντισοβιετικά και αντι-
κομμουνιστικά προγράμματα 
αναθεώρησης της ιστορίας του 
Β’ Παγκοσμίου Πολέμου. Η 
πρόκληση είναι ακόμη μεγα-
λύτερη επειδή τα συγκεκριμένα 
προγράμματα εκπορεύονται και 
οργανώνονται από το Εσθονικό 
Ινστιτούτο Ιστορικής Μνήμης σε 
συνεργασία με τη Γερμανική Πρε-
σβεία στο Ταλίν. Ένα Ινστιτούτο 
μίας χώρας της ΕΕ που διατηρεί 
εκτός νόμου το Κομμουνιστικό 
Κόμμα απαγορεύοντας τη δράση 
του, απαγορεύει τα αντιφασιστικά 
σύμβολα και την αντιφασιστική 
δράση, γκρεμίζει και καταστρέ-
φει τα μνημεία του αντιναζιστικού 
απελευθερωτικού αγώνα του λαού 
της και του Κόκκινου Στρατού και 
αναγορεύει σε ήρωες και αντιστα-
σιακούς τους ναζιστές συνεργάτες 
των χιτλερικών στη διάρκεια του 
Β’ Παγκοσμίου Πολέμου.

Διαβάζοντας το πρόγραμμα των 
θερινών «σχολείων», καταλαβαίνει 
κανείς πως επιχειρείται η αντι-
στροφή της ιστορικής αλήθειας 
για τις αιτίες και τον χαρακτήρα 
του Β’ Παγκοσμίου Πολέμου. Έτσι 
δεν διαγράφεται απλώς ο πρωτα-
γωνιστικός ρόλος της Σοβιετικής 
Ένωσης στην Αντιφασιστική Νίκη, 
αλλά φτάνουν στο σημείο να χαρα-
κτηρίζουν την ΕΣΣΔ «εγκληματία 
πολέμου»!!! Βέβαια είναι γνωστή 

η δράση του «Ινστιτούτου Ιστο-
ρικής Μνήμης της Εσθονίας» ότι 
πρόκειται για εργαλείο ιστορικής 
παραχάραξης και προαγωγής του 
αντικομμουνισμού, έχοντας αυτήν 
τη φορά και την υποστήριξη και 
της Γερμανικής Πρεσβείας στο 
Ταλίν. Άλλωστε δεν είναι κρυφό 
ότι τόσο το γερμανικό κράτος όσο 
και η ΕΕ προωθούν την απαρά-
δεκτη θεωρία των δύο άκρων, 
της ταύτισης του ναζισμού με 
τον κομμουνισμό, αθωώνοντας 
ουσιαστικά τον φασισμό και εν-
σταλάζοντας τον αντικομμουνισμό 
στις συνειδήσεις των λαών και 
της νεολαίας. 

Αυτές οι προσπάθειες απο-
τελούν συστατικό της επίσημης 
πολιτικής της ΕΕ, που μετέτρεψε τη 
Μέρα της Αντιφασιστικής Νίκης 
των Λαών σε Μέρα της Ευρώπης, 
ενώ με συστηματικό τρόπο και 
με πακτωλό χρημάτων επιχειρεί 
να ξαναγράψει την Ιστορία στα 
μέτρα της.

Οι αρμόδιοι του Υπουργείου 
Παιδείας γνωρίζουν τι εστί το Ιν-
στιτούτο Ιστορικής μνήμης της 
Εσθονίας ή απλώς ακολουθούν 
στα τυφλά μια πολιτική που θα 
είναι η απαρχή της παραχάραξης 
της ιστορίας και για άλλες χώρες, 
της Κύπρου περιλαμβανομένης;

Τι θα γίνει δηλαδή εάν ένα άλλο 
ινστιτούτο χώρας της Ε.Ε. επιδιώξει 
την παραχάραξη της σύγχρονης 
ιστορίας της Κύπρου και η τουρ-
κική  εισβολή χαρακτηρισθεί ως 
ειρηνευτική επιχείρηση, όπως 
άλλωστε επιδιώκει η Τουρκία; 
Σε ποιους θα στραφούμε για να 
αποτρέψουμε την πρόκληση;

Όπως και να ’χει, περιμένοντας 
το αποτέλεσμα των εκλογών στην 
Τουρκία ένα είναι σίγουρο. Δεν 
υπάρχουν τελευταίες ευκαιρίες για 
τους λαούς που θέλουν να ζήσουν 
ελεύθεροι στη γη τους. Φτάνει 
να κρατούν άσβεστη τη φλόγα 
της μνήμης, για να φωτίζονται τα 
σκοτάδια της παραπλάνησης και 
των σκοπιμοτήτων.

Το Υπουργείο Παιδείας 
και η παραχάραξη της 
Ιστορίας
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Επέτειος Μνήμης Ποντιακού Ελληνισμού 

Η19η Μαΐου είναι η ημέρα μνήμης 
της γενοκτονίας του Ποντιακού Ελ-
ληνισμού. Ο Κυπριακός Ελληνισμός, 
θύμα της τουρκικής επιδρομής και 

συνεχιζόμενης κατοχής,  στέκεται απόλυτα 
αλληλέγγυος προς τον Ποντιακό Ελληνισμό.

Απαιτούμε από την Τουρκία, μαζί με τους 
αδελφούς μας Έλληνες του Πόντου, την ανα-
γνώριση του εγκλήματος. Τη συμφιλίωση της 
Τουρκίας με την ίδια την ιστορία της.

Παρά το γεγονός ότι οι Νεότουρκοι μιλούν από 

τις αρχές του 20ού αιώνα για το Σύνταγμα του 
Μιντάτ Πασά, για τις αγροτικές μεταρρυθμίσεις, 
για αρχές της Γαλλικής Επανάστασης και για 
προσήλωση σε αρχές και αξίες οικουμενικής 
διάστασης, στην πραγματικότητα ανέδειξαν ως 
κυρίαρχο στοιχείο έναν αμείλικτο σωβινισμό, 
που στόχευσε στη συστηματική γενοκτονία κάθε 
διαφορετικού εθνικού στοιχείου.

Από το 1911, στη διάρκεια του Α’ Παγκο-
σμίου Πολέμου και του Κεμαλικού Κινήματος, 
ακολουθήθηκε μια πολιτική αφομοίωσης και 
απορρόφησης κάθε διαφορετικού εθνικού στοι-
χείου. Υποχρεωτική διδασκαλία της τουρκικής 
γλώσσας, αφαίρεση κάθε δικαιώματος από τις 
μειονότητες και κήρυξη του Οσμανισμού, που 
στην πραγματικότητα σήμαινε την πολιτική 
εξαφάνισης των εθνικών μειονοτήτων.

Αυτή η πολιτική εφαρμόστηκε συστημα-
τικά και με μιαν απίστευτη βαρβαρότητα σε 

βάρος των Αρμενίων, των Ασσυρίων και των 
Ελλήνων του Πόντου.

Το νεοτουρκικό κράτος με τις σφαγές εις 
βάρος των Αρμενίων, των Ασσυρίων και των 
Ελλήνων επιζήτησε τη δημιουργία ομοιογενούς 
εθνικού χώρου.

Με τη γενοκτονία 1.500.000 Αρμενίων ο 
Υπουργός Εσωτερικών Ταλάτ θα δηλώσει κυ-
νικά στον Γερμανό πρέσβη στην Άγκυρα, ότι 
αρμενικό ζήτημα δεν υπάρχει πλέον και πως ό,τι 
δεν έκαναν οι Σουλτάνοι μέσα σε τριάντα χρόνια 
το κατόρθωσε ο ίδιος μέσα σε λίγους μήνες.

Όμως, την ίδια τύχη με τους Αρμενίους 
επιφυλάσσουν οι Νεότουρκοι και στα 2.5 εκα-
τομμύρια Ελλήνων, που, ύστερα από αιώνων 
καταπίεση, διώξεις, σφαγές και συστηματικό 
εξισλαμισμό, διατηρούσαν την ελληνική εθνική 
συνείδηση. Πριν και μετά την καταστροφή του 
1922 οι Τούρκοι προχωρούν στην υλοποίηση 

της απόφασης για εξόντωση του ελληνικού 
πληθυσμού με τη μέθοδο των σφαγών και του 
βίαιου εκτοπισμού.

Η επιχείρηση γενοκτονίας αρχίζει μετά την 
κήρυξη του Α’ Παγκοσμίου Πολέμου, το καλοκαίρι 
του 1914, και συνεχίζεται το 1917, όταν μετά την 
Οκτωβριανή Επανάσταση ο Λένιν ανακαλεί τα 
στρατεύματα της Ρωσίας από περιοχές που είχαν 
καταληφθεί από τους Ρώσους. Το 1923, με τη 
Μικρασιατική Καταστροφή και την ανταλλαγή 
πληθυσμών, ο Ελληνισμός ξεριζώνεται οριστικά.

Η κατ’ εξακολούθησιν εγκληματική συμπε-
ριφορά του τουρκικού κράτους θα συνεχιστεί 
με την για δεκαετίες απηνή δίωξη του κουρ-
δικού λαού και με τις συνεχιζόμενες μέχρι 
σήμερα στρατιωτικές επιχειρήσεις με σκοπό 
την εξαφάνιση του εθνικοαπελευθερωτικού 
κινήματος του Κουρδιστάν. Και βέβαια με τη 
συνεχιζόμενη κατοχή κυπριακών εδαφών και 

την κατ’ εξακολούθησιν μαζική παραβίαση των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων των Ελλήνων Κυ-
πρίων όπως πιστοποιήθηκε από επανειλημμέ-
νες αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. Ακόμα και με τη 
μαζική παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων του ιδίου του τουρκικού λαού.

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 
Δημοκρατίας έχει καθιερώσει από το 1994 τη 
19η Μαΐου ως Ημέρα Μνήμης της γενοκτονίας 
του Ποντιακού Ελληνισμού.

Χρέος μας να κρατήσουμε ζωντανό το Αρμε-
νικό, το Ποντιακό, το Ασσυριακό, το Κουρδικό, 
το Κυπριακό.

Η σημερινή τουρκική ηγεσία πρέπει να 
κατανοήσει ότι η άρνηση συμφιλίωσης με 
το ιστορικό της παρελθόν θα στοιχειώνει μια 
εγκληματική συμπεριφορά και θα διαιωνίζει 
τις ενοχές.

21.05.2023

Τα «ψυχολογικά» μας προβλήματα 
και κατά Νίκο Δένδια…

ΔΕΝ ΓΝΩΡΊΖΩ ΠΌΣΌ ΔΊΑΒΑ-
ΣΜΕΝΌΣ ΕΊΝΑΊ Ό κ. ΔΕΝΔΊΑΣ 
ΓΊΑ ΤΗ ΒΡΕΤΑΝΊΚΗ ΠΌΛΊΤΊΚΗ, 
Ή ΠΌΣΌ ΤΌΥ ΑΝΑΠΤΥΣΣΌΥΝ 
ΌΊ ΒΡΕΤΑΝΌΊ ΔΊΠΛΩΜΑΤΕΣ, 
ΠΌΥ ΚΗΔΕΜΌΝΕΥΌΥΝ ΜΌ-
ΝΌΜΕΡΩΣ ΤΌ ΚΥΠΡΊΑΚΌ, 
ΤΊΣ ΑΠΌΨΕΊΣ ΤΌΥΣ ΓΊΑ ΤΌΥΣ 
ΕΛΛΗΝΕΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΌΥ, ΤΌΥΣ 
ΌΠΌΊΌΥΣ… ΒΡΊΣΚΌΥΝ «ΨΥ-
ΧΌΛΌΓΊΚΑ» ΤΑΡΑΓΜΕΝΌΥΣ

Ο
ι Βρετανοί κηδεμόνες 
μας, από το 1964 
ήθελαν να… μας θε-
ραπεύσουν από τα 
«ψυχολογικά» μας 
προβλήματα. Εξ ου 
και τότε έστειλαν 

στην Κύπρο κλιμάκιο ειδικών για «ψυχο-
λογικό πόλεμο», για να μας φέρουν στον 
ίσιο δρόμο. Και να αλλάξουμε μυαλά, 
να παύσουμε να τους κατηγορούμε ότι 
εργάζονται υπέρ των Τούρκων (βλέπε 
βιβλίο γράφουσας «Διζωνική vs Δημο-
κρατία», Λεμεσός 2019). 

Ορθά έγραψε ο συνάδελφος Κώστας 
Βενιζέλος στις 9 Μαΐου 2023 στο άρθρο 
του στον «Φιλελεύθερο», «Τα ψυχολογικά 
των Κυπρίων ‘‘εμποδίζουν’’ τη λύση!». 
Έγραψε προλέγοντας: «Στο παρελθόν, 
όταν το γνωστό αγγλοαμερικανικό δίδυμο 
‘‘οικοδομούσε’’ ένα οργουελικό μοντέλο 
για την Κύπρο, με προδιαγραφές Βοσνί-
ας, Λιβάνου, είχε ‘‘ανακαλυφθεί’’ ότι το 
Κυπριακό είναι πρόβλημα… ψυχολογι-
κό… οργανώνονταν χρηματοδοτούμενα 
σεμινάρια, στη διάρκεια των οποίων  
επέβαλλαν στα πειραματόζωα διάφορες 
θεραπείες! Βασικά, οι προσκεκλημένοι 
υποβάλλονταν σε ψυχοθεραπεία για το 
πώς να τα βρουν με τον κατακτητή!...». 

Για να προσθέσει ο συγγραφέας και 
την όντως ενδιαφέρουσα πρόσφατη το-
ποθέτηση του Υπουργού Εξωτερικών της 
Ελλάδος, Νίκου Δένδια, στο πρόσφατο 
8ο Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών, 
όταν είπε «η Κύπρος είναι μια χώρα 
η οποία είναι ακρωτηριασμένη και 
ψηφίζει υπό το κράτος μιας εσωτε-
ρικής ψυχικής ατζέντας …». 

Δεν γνωρίζω πόσο διαβασμένος είναι 

ο κ. Δένδιας για τη βρετανική πολιτική, 
ή πόσο του αναπτύσσουν οι Βρετανοί δι-
πλωμάτες, που κηδεμονεύουν μονομερώς 
το Κυπριακό, τις απόψεις τους για τους 
Έλληνες της Κύπρου. Οι οποίοι (Βρετα-
νοί),  διαχρονικά όπως μας αποκάλυψαν 
μέχρι τώρα τα επίσημα έγγραφά τους… 
βρίσκουν «ψυχολογικά» ταραγμένους 
τους Έλληνες της Κύπρου (ποτέ τους 
Τούρκους της Κύπρου, εκείνοι είναι… 
παν-υγιείς!), γι’ αυτό δεν δεχόμαστε τα 
προτεινόμενα για μας, δίχως εμάς, από το 
βρετανικό Φόρεϊν Όφις, σχέδιά τους…

Ομόσπονδη επιστροφή Βαρωσί-
ων – ψυχολογική δυσκολία Ε/κ

Στις 17 Ιουνίου1982, πριν από την 
έκδοση του ψηφίσματος 550/84, ο 
Κωνσταντίνος Λόρδος, τότε πρόεδρος 
της Κίνησης Προσφύγων Αμμοχώστου, 
είχε συνάντηση στο Φόρεϊν Όφις για μια 
πρότασή του για επανεγκατάσταση των 
Βαρωσίων. Στα αρχεία τους οι Βρετα-
νοί επισημαίνουν την… ψυχολογική 
δυσκολία των Ελληνοκυπρίων να 
δεχθούν τις τουρκικές προτάσεις.

Γράφει ένα έγγραφο πριν από τη συνά-
ντηση Λόρδου: «Η Κίνηση ζητούσε προ 
πολλού το άνοιγμα για επανεγκατάσταση 
των Ελληνοκυπρίων στην τουριστική 
περιοχή των Βαρωσίων, την οποίαν έκλει-
σαν τώρα οι Τούρκοι…Ενωρίς το 1981 
τα Η.Ε. προσπάθησαν ανεπιτυχώς για 
ένα ενδιάμεσο πακέτο αυτού του είδους. 
Το σκεπτικό του ιδίου του Κ. Λόρδου, 
τώρα, πάει κάπως πιο πέρα. Προτείνει 
επανεγκατάσταση σε αμφότερα Βαρώ-
σια και χωριά στην ουδέτερη ζώνη σε 
μια ομόσπονδη περιοχή, κάτω από την 
επίβλεψη των Ηνωμένων Εθνών…». 

Όμως, η θέση που εξέ-
φρασε ο Κ. Λόρδος τον Ιούνιο 
του 1982, βρίσκουμε ότι τον 
Νοέμβριο του ιδίου χρόνου 
ήταν η θέση που υποστήριζαν 
και οι Τουρκοκύπριοι. Γρά-
φει σχετικό έγγραφο για τις 
εδαφικές παραχωρήσεις: «Οι 
Τουρκοκύπριοι υπέδειξαν ότι 
πιθανόν να ήσαν έτοιμοι να 
επιτρέψουν την επανεγκατά-
σταση (Βαρωσίων) κάτω από 
τουρκοκυπριακό έλεγχο». 
«Τα Βαρώσια έχουν τεράστια 
σημασία για τους Τουρκοκυ-
πρίους, τα έχουν ως το κύ-
ριο διαπραγματευτικό τους 
χαρτί. Αν τα δώσουν, δεν θα 
έχουν τίποτε άλλο στο χέρι 
για διαπραγμάτευση...», αναφέρθηκε και 
πρόσθεσαν οι του Φόρεϊν Όφις: 

«Οι Τουρκοκύπριοι (δίδοντας το Βαρώ-
σι) δεν θα έχουν άλλο καλό διαπραγμα-
τευτικό χαρτί. Για τους Ελληνοκυπρίους, 
όμως, το να το πάρουν πίσω θα είναι 
μια τεράστια ψυχολογική ενίσχυση». 

Σε άλλο σημείο: «Δεν υπάρχει λόγος 
να μη χρησιμοποιηθούν οι τουρκοκυ-
πριακές προτάσεις του Αυγούστου 1981 
σε πρώτο στάδιο για μια διευθέτηση. 
Όμως, ίσως ψυχολογικά να είναι 
δύσκολο για τους Ελληνοκυπρίους 
να τις δεχτούν».

«Σχέδιο Ανάν» - «ψυχολογι-
κά προβλήματα» όσοι δεν το 
δέχονται!

Τον καιρό δε του «Σχεδίου Ανάν», 
ο ειδικός σύμβουλος του Γ.Γ. του ΟΗΕ, 
Alvaro de Soto, σε συνάντηση στο ξενο-

«Ψυχολογική εκτόνωση»
Ο Ντενκτάς ήταν σκεπτικός, όμως οι 

συνταγματολόγοι του (Ονάν και Φασίο-
γλου) ήσαν υπέρ. Οι Ελληνοκύπριοι, από 
την άλλη, επανεξέταζαν τα πράγματα. Ο 
Μαυρομμάτης (Ε/κ διαπραγματευτής) 
είχε πει ότι το όλο εδαφικό θα έπρεπε 
να λυθεί από την πρώτη φάση. Στις 
εκτιμήσεις Γκόμπι επαναλαμβανόταν 
το ψυχολογικό μας πρόβλημα ως εξής: 
«Οι Ελληνοκύπριοι θα έπαιρναν 
πίσω γη,  περιλαμβανομένων και 
των Βαρωσίων, ένα είδος ενότητας 
στο νησί, ασφάλεια και ‘‘ψυχολογική 
εκτόνωση’’ (psychological detente), 
ευκαιρία για ανάπτυξη και καλυ-
τέρευση σχέσεων μεταξύ των δύο 
κοινοτήτων...». Ο γνωστικότατος κ. 
Goodison, όμως, έβρισκε ότι θα ήταν 
πολύ δύσκολο οι Ελληνοκύπριοι να 
δεχθούν ένα τέτοιο τέχνασμα…

Σχέδια 1983 Υπ. Αρμοστού 
Matthew Kidd - ψυχολογικό 
κτύπημα 

Το 1983 η Βρετανική Υπάτη Αρμοστεία 
στη Λευκωσία ετοίμασε και έστειλε στο 
Φόρεϊν Όφις, στο Λονδίνο, 5 προτάσεις/
σκέψεις για «σταδιακή λύση» του Κυπρι-
ακού. Οι δύο γράφτηκαν από τον τότε 
‘Υπατο Αρμοστή William John Antony 
Wilberforce, o οποίος υπηρέτησε στο 
πόστο του από το 1982 μέχρι το 1988.

Οι άλλες τρεις ετοιμάστηκαν από 
τον τότε β’ Γραμματέα, Matthew Kidd, 
ο οποίος στη συνέχεια επανήλθε δύο 
φορές ως ‘Υπ. Αρμοστής με την τελευταία 
του θητεία κατά τη διάρκεια του Κραν 
Μοντανά και συμμετείχε στις διαπραγ-
ματεύσεις εκεί με τον Sir Alan Duncan, 
επικεφαλής της 30μελούς ομάδας του 
Φόρεϊν Όφις. 

Το 1983 ο κ. M. Kidd είχε προτεί-
νει, μεταξύ άλλων, στα σχέδιά του και 
πρόταση για μερική μόνιμη παραμονή 
τουρκικών στρατευμάτων στην Κύπρο 
μετά τη λύση. 

Στο Φόρεϊν Όφις συμφώνησαν μεν 
με την ανάλυση του κ. Kidd, αλλά κα-
τέγραψαν τις δυσκολίες για το τελικό 
αποτέλεσμα: 

«Η αποχώρηση του τουρκικού στρα-
τού έχει καταντήσει εκ των ων ουκ άνευ 
(sine qua non) στο μυαλό των Ελλη-
νοκυπρίων. Σχετίζεται με την ανάγκη, 
όπως γράφει ο κ. Kidd, για επούλωση 
του ψυχολογικού κτυπήματος του 1974. 
Βεβαίως, θα μπορούσαν να σχεδιαστούν 
μέθοδοι με τις οποίες αυτό το κτύπημα 
να θεραπευτεί, δίχως την πλήρη απο-
χώρηση των τουρκικών στρατευμάτων. 
Όμως αυτό θα χρειαστεί ριζοσπαστική 
αλλαγή σκέψης εκ μέρους των Ελληνο-
κυπρίων. Δυστυχώς, δεν βλέπω αυτό 
να γίνεται κατορθωτό…». 

Δηλαδή για μας είναι… ψυχολογικό 
κτύπημα οι δύο βάρβαρες τουρκικές 
εισβολές, που χρειάζεται «επούλωση», 
κατά τον κ. Matthew Kidd!!!

Έχουμε, λοιπόν, σωρεία ενημερωτικών 
αναφορών και για τα... «ψυχολογικά» μας 
στα επίσημα αποδεσμευμένα βρετανικά 
αρχεία!!! Και όχι μόνο…

δοχείο όπου έμενε στο Λον-
δίνο με εκπροσώπους της 
Κυπριακής Εθνικής Ομο-
σπονδίας, ισχυρίστηκε ότι, 
όσοι δεν δέχονταν το Σχέδιο 
Ανάν, είχαν ψυχολογικά 
προβλήματα. Όταν ένας 
αξιωματούχος (της ΕΚΟ) 
τού είπε: «Μα, εγώ είμαι 
εναντίον του σχεδίου και 
δεν έχω ψυχολογικά προ-
βλήματα, πού το βρίσκετε 
ότι υπάρχουν τέτοια;».

Ο Γκόμπι (Gobbi) 
και η «ψυχολογική 
μας ικανοποίηση»

Ο Hugo Juan Gobbi 
(του ΟΗΕ), στις 6 Δεκεμ-

βρίου 1982, είχε δίωρη συνάντηση στο 
Φόρεϊν Όφις για το Κυπριακό με τον 
ανώτερο αξιωματούχο κ. Goodison, 
από τους πλέον υπεύθυνους για το 
Κυπριακό (και ο άνθρωπος που δί-
πλα στον James Callaghan πίεζαν στη 
Γενεύη ΙΙ τον Αύγουστο του 1974 για 
γεωγραφικό διαχωρισμό πριν από τη 
δεύτερη εισβολή). Ο Gobbi είπε ότι οι 
ιδέες του συμφωνούσαν με εκείνες των 
Τούρκων για «εξελισσόμενη ομοσπον-
δία» (Federation by evolution) και θα 
εξασφάλιζαν τις κυριότερες επιδιώξεις 
της τουρκικής πλευράς, την αποφυγή 
αποχώρησης των τουρκικών στρατευ-
μάτων, αυτονομία, νομιμότητα και άρση 
του οικονομικού εμπάργκο, αποζημι-
ώσεις και την ευκαιρία καλυτέρευσης 
της οικονομίας στην «τουρκική Κύπρο». 
Θα είχαν επίσης αποτελεσματικό βέτο 
στην εξωτερική πολιτική.

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ, 
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 
afanoulla@gmail.com

ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ ΟΜΗΡΟΥ, Πρώην 
Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων

Έχουμε σωρεία 
ενημερωτικών 

αναφορών και για 
τα... «ψυχολογικά» 
μας στα επίσημα 
αποδεσμευμένα 

βρετανικά αρχεία!!! 
Και όχι μόνο…

O ΈΛΛΗΝΑΣ ΥΠΈΞ ΝΊΚΟΣ ΔΈΝΔΊΑΣ. Ο ALVARO DE SOTO.Ο ΒΡΈΤΑΝΟΣ MATTHEW KIDD.

ΈΝΑ ΑΠΟ ΤΟ ΈΓΓΡΑΦΑ ΓΊΑ ΤΑ ΣΧΈ-
ΔΊΑ MATTHEW KIDD «TO HEAL THE 
PSYCHOLOGICAL BLOW OF 1974»,  «ΓΊΑ 
ΈΠΟΥΛΩΣΗ ΤΟΥ ΨΥΧΟΛΟΓΊΚΟΥ ΚΤΥΠΗΜΑ-
ΤΟΣ ΤΟΥ 1974», ΔΗΛΑΔΗ ΤΩΝ ΔΥΟ ΒΑΡΒΑ-
ΡΩΝ ΤΟΥΡΚΊΚΩΝ ΈΊΣΒΟΛΩΝ…
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ΟΙ ΠΑΡΕΝΕΡΓΕΙΕΣ ΣΤΟΝ ΒΑ-
ΡΎΝΟΎΣΑΣ ΣΗΜΑΣΙΑΣ ΤΟΜΕΑ 
ΤΩΝ ΎΠΗΡΕΣΙΩΝ, ΟΙ ΠΡΟΟ-
ΠΤΙΚΕΣ ΓΙΑ ΜΕΛΛΟΝΤΙΚΕΣ 
ΕΠΕΝΔΎΣΕΙΣ ΚΑΙ ΟΙ ΘΕΣΕΙΣ 
ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΣΤΗ ΣΚΙΑ ΤΩΝ 
ΑΜΕΡΙΚΑΝΟ-ΒΡΕΤΑΝΙΚΩΝ 
ΚΎΡΩΣΕΩΝ ΟΔΗΓΟΎΝ ΤΗΝ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ ΣΕ ΑΧΑΡΤΟΓΡΑ-
ΦΗΤΑ ΝΕΡΑ 

Πλήγμα και αβεβαιότητα στον τομέα των 
υπηρεσιών σε ένα διεθνές υφεσιακό περιβάλλον

Σ
ε κινούμενη άμμο η 
κυπριακή οικονομία, 
αυτήν τη στιγμή δέχε-
ται ένα ηχηρό χαστούκι 
σε έναν από τους πιο 
σημαντικούς τομείς 
της. Οι κυρώσεις που 

επιβλήθηκαν στις 12 Απρίλιου από 
τις ΗΠΑ και τη Βρετανία έχουν ήδη 
προκαλέσει τεράστια ζημιά στον κλά-
δο, ενώ εδώ και ένα μήνα η εγχώρια 
αγορά υπηρεσιών τελεί υπό καθεστώς 
τρόμου. Μέχρι την ώρα που γράφονταν 
αυτές οι γραμμές υπήρχε έντονη ανη-
συχία, αφού κανείς δεν γνωρίζει εάν 
έληξε όλο αυτό το θρίλερ μετά και τη 

δεύτερη λίστα ή εάν θα υπάρξουν νέα 
επεισόδια. Άραγε η 19η Μαΐου (ημέρα 
ανακοίνωσης των δεύτερων φακέλων 
για κυρώσεις από την Αγγλία και της 
ΗΠΑ)  ήταν και η τελευταία;

Συρρίκνωση
Μέσα σ’ αυτό το κλίμα αβεβαιότητας, 

το κύρος και η αξιοπιστία του τομέα των 
υπηρεσιών δέχεται δεύτερο χαστούκι 
μετά και το σκάνδαλο των χρυσών δια-
βατηρίων. Η κακή φήμη της χώρας μας 
καθιστά πάρα πολύ δύσκολο το έργο 
των αρμοδίων ν’ αποκαταστήσουν το 
όνομα της Κύπρου. Η εμπιστοσύνη των 
ξένων επενδυτών έχει διαβρωθεί για 
τα καλά, με αποτέλεσμα οι προοπτικές 
για νέες ξένες επενδύσεις να περιορί-
ζονται σημαντικά. Η συρρίκνωση που 
υφίσταται αυτήν τη στιγμή ο κλάδος των 
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών (δι-
κηγορικών και ελεγκτικών), προβλη-
ματίζει τους πάντες. Οικονομικοί και 
επενδυτικοί κύκλοι εκφράζουν τον 
φόβο ότι η συνεισφορά του τομέα στο 
ΑΕΠ της χώρας από το 8% που είναι 
σήμερα, πιθανόν να συρρικνωθεί κατά 
50%, δηλαδή στο 4%. 

Βραχυκύκλωμα
Συν τοις άλλοις, εδώ και ένα μήνα 

πάγωσαν οι τραπεζικοί λογαριασμοί 
εκατοντάδων επιχειρήσεων, παρόλο 
ότι δεν εμπλέκονται σε κυρώσεις, έως 
ότου αλλάξουν παρόχους εταιρειών. 
Με την καθυστέρηση της πολιτικής 
απόφασης να βρεθεί η φόρμουλα ξε-
μπλοκαρίσματος των 500 εταιρειών από 

ΕΛΕΓΧΟΝΤΑΙ ΑΠΟ ΤΗΝ 
ΑΣΤΎΝΟΜΙΑ ΓΙΑ ΠΙΘΑΝΕΣ 
ΠΑΡΑΒΙΑΣΕΙΣ ΤΩΝ ΕΎ-
ΡΩΠΑΪΚΩΝ ΚΎΡΩΣΕΩΝ, 
ΓΕΓΟΝΟΣ ΠΟΎ ΣΎΝΙΣΤΑ 
ΠΟΙΝΙΚΟ ΑΔΙΚΗΜΑ

Το ενδεχόμενο 5 δικηγορικά 
γραφεία να έχουν διαπράξει 
το ποινικό αδίκημα της 
παραβίασης των κυρώσεων 

που επέβαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση 
σε Ρώσους Ολιγάρχες, εξετάζει η 
Αστυνομία Κύπρου. 

Σύμφωνα με στοιχεία που 
είδαν το φως της δημοσιότητας, ο 

Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος 
(ΠΔΣ), μετά από σχετικούς ελέγχους 
στα μέλη του, διαπίστωσε για αρκετές 
περιπτώσεις πως υπάρχουν εύλογες 
υποψίες για παραβίαση ευρωπαϊκών 
κυρώσεων. Συγκεκριμένα, αυτό 
που εξετάζεται είναι ένα σύνολο 
συναλλαγών και πράξεων που 
ενδεχομένως έγιναν έμμεσα ή άμεσα 
προς όφελος Ρώσων ολιγαρχών 
μέσω δικηγορικών γραφείων στην 
Κύπρο, σε χρονικό διάστημα κατά 
το οποίο ίσχυαν οι κυρώσεις της ΕΕ. 

Σημειώνεται ότι ποινικό αδίκημα 
θεωρείται η παραβίαση μόνο των 
ευρωπαϊκών κυρώσεων και αυτών 
του ΟΗΕ, από τις οποίες δεσμεύεται 
η Κυπριακή Δημοκρατία και τις 
υιοθετεί καθηκόντως. 

Μέχρι στιγμής η Αστυνομία 
έβαλε στο μικροσκόπιο 5 
δικηγορικά γραφεία. Ωστόσο, η 
εσωτερική έρευνα που είναι σε 
εξέλιξη αφορά 36 γραφεία, τα οποία 

απάντησαν θετικά σε επιστολή-
ερώτηση του ΠΔΣ για το κατά 
πόσον εξυπηρετούσαν πελάτες - 
οντότητες που περιλαμβάνονται 
στη λίστα κυρώσεων της ΕΕ. 

Την εβδομάδα που μας πέρασε, 
επίσης, έληξε η προθεσμία του ΠΔΣ 
προς τα μέλη του, αναφορικά με 
ερωτηματολόγιο που σχετίζεται με 
το κατά πόσον τα πιο πάνω γραφεία  
εξακολούθησαν να εξυπηρετούν 
Ρώσους ολιγάρχες και οντότητες 
που περιλαμβάνονται στη λίστα 
των ευρωπαϊκών κυρώσεων, μετά 
–προφανώς- την επιβολή τους. 

Ως προς αυτό, ειδικοί 
εμπειρογνώμονες θα εξετάσουν 
τις απαντήσεις των δικηγορικών 
γραφείων και σε διάστημα όχι 
μεγαλύτερο του ενός μήνα θα έχουν 
αποτελέσματα και θα πράξουν τα 
δέοντα όπως αυτά ορίζονται 
στους πειθαρχικούς και άλλους 
κανονισμούς του ΠΔΣ. 

Στο μικροσκόπιο 5 δικηγορικά για 
παραβίαση κυρώσεων της ΕΕ

21.05.2023

της οδηγήσει σε φυγή, υπό τον φόβο 
να μη ζήσουν στο μέλλον κάτι ανάλογο.

   
Αποκατάσταση φήμης

Όλα αυτά συμβαίνουν σε μια χρονική 
συγκυρία κατά την οποία στο σύνολό 
της η παγκόσμια οικονομία βρίσκεται 
σε αναστάτωση, λόγω του πληθωρισμού 
και των τραπεζικών κρίσεων που έπλη-
ξαν τις ΗΠΑ, αλλά και της κατάρρευσης 
της ιστορικότερης ελβετικής τράπεζας 
«Credit Suisse». Η κυπριακή οικονομία 
καλείται λοιπόν να βρει τα ποδιά της σε 
διαφορετικές συνθήκες από αυτές του 
2013, όταν μπορούσε να αναζητήσει και 
να λάβει επενδύσεις από υγιείς οικονο-
μίες άλλων χωρών. Το σημαντικότερο 
αυτήν τη στιγμή είναι η αποκατάσταση 
της φήμης της χώρας, όπως πολύ σωστά 
είπε και ο Πρόεδρος του Δημοσιονομι-
κού Συμβουλίου, Μιχάλης Περσιάνης, 
για να γυρίσουμε σελίδα και να ξανα-
χτίσουμε την οικονομία. Η ζημιά που 
έχει προκληθεί στη φήμη της χώρας 
μας, στο εξωτερικό, έχει μετατραπεί σε 
μακροπρόθεσμο ρίσκο και λειτουργεί 
ως ανασταλτικός παράγοντας για νέες 
επενδύσεις. Πρόκειται για μιαν αρνητική 
εξέλιξη, καθώς η κυπριακή οικονομία 
έχει ανάγκη τις ξένες επενδύσεις ως 
μια χώρα χωρίς πρωτογενή τομέα. Ο 
κ. Περσιάνης προειδοποιεί πως, «ή  θα 
προχωρήσουμε ως Κύπρος, με ενέρ-
γειες που θα καθαρίσουν το όνομα της 
χώρας, που στη συνέχεια θα φέρει και 
επενδύσεις, ή θα αυξηθεί το δημόσιο 
και ιδιωτικό χρέος, με αρνητικές προ-
εκτάσεις». Οι άμεσες και ίσως σκληρές 
ενέργειες θα έχουν αρνητικό αντίκτυπο 
στην οικονομία, ωστόσο είναι απαραίτη-
τες. Μόνο έτσι θα καταφέρει η Κυπριακή 
Δημοκρατίας ν’ αντιστρέψει τον ηθικό 
κίνδυνο και να ξαναγίνει ελκυστικός 

προορισμός για νέες επενδύσεις. Αυτή 
αποτελεί και τη σημαντική επένδυση 
για το μέλλον της οικονομίας και την 
ανάπτυξη.

Καμία κάλυψη
Η Λευκωσία, πάντως, δείχνει απο-

φασισμένη, καθώς ακόμα και προχθές, 
σε αυστηρούς τόνους ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας δήλωσε πως δεν πρόκειται 
να χαριστεί σε κανέναν. «Ό,τι δίδεται στη 
Δημοκρατία θα αξιολογείται και αν είναι 
στη βάση πραγματικών δεδομένων θα 
λαμβάνονται μέτρα. Μόνο έτσι θα προ-
στατεύσουμε μια σημαντική βιομηχανία 
της κυπριακής οικονομίας», τόνισε και 
πρόσθεσε πως «όταν υπάρχει ένα σάπιο 
μήλο, θα πρέπει να απομακρύνεται». Ο κ. 
Χριστοδουλίδης, απαντώντας στις μεμψι-
μοιρίες  πως δέχεται αβίαστα τις αποφάσεις 
ξένων κυβερνήσεων, των Αμερικανών, 
των Βρετανών,  και βάζει σε κίνδυνο τη 
σχετική βιομηχανία, ξεκαθάρισε πως 
δεν είναι εδώ για να καλύψει κανέναν. 
Συνεπώς, όταν καθαρίσει το όνομα της 
χώρας και ακουστεί στο εξωτερικό ότι 
τιμωρήθηκαν όσοι παρανόμησαν και 
ότι έφυγαν «τοξικές περιπτώσεις από 
την κυπριακή οικονομία, μόνο τότε θα 
έρθουν σοβαροί επενδυτές και όχι επεν-
δυτές της «αρπαχτής», που να βάζουν σε 
περιπέτειες ολόκληρη την οικονομία και 
την κοινωνία κατ’ επέκτασιν.

Χρυσή ευκαιρία επανεκκίνησης
Αφορμή για αλλαγή του οικονομικού 

μοντέλου πρέπει να είναι όλη αυτή η 
περιπέτεια με τις κυρώσεις, σύμφωνα 
με τον οικονομολόγο, Γιώργο Συρίχα. 
Μιλώντας στις «Τομές στα Γεγονότα», 
στο ΣΙΓΜΑ (19/5/2023 ), αναφέρθηκε 
στον στρατηγικό σχεδιασμό που πρέπει 
να ακολουθήσει η χώρα, ο οποίος είναι 

βασισμένος στο «Όραμα 2035». Στόχος 
της στρατηγικής  δεν είναι να δώσει έμ-
φαση στους παραδοσιακούς τομείς της 
κυπριακής οικονομίας, όπως ο τουρισμός 
και ο κατασκευαστικός τομέας, αλλά σε 
αναδυόμενους τομείς, στους οποίους η 
Κύπρος έχει συγκριτικό πλεονέκτημα 
και πιθανώς να μην έχουν αξιοποιηθεί 
μέχρι σήμερα. Τέτοιοι είναι η τεχνολογία 
πληροφορικής και επικοινωνίας (ICT), η 
τριτοβάθμια εκπαίδευση, ο πρωτογενής 
τομέας με την αγροτεχνολογία, ο βιώσι-
μος τουρισμός, η υγεία και ο αγροτου-
ρισμός, οι επαγγελματικές υπηρεσίες, 
οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και η 
ελαφρά βιομηχανία. Όλα αυτά, βεβαίως, 
σύμφωνα με τον Κ. Συρίχα, πρέπει να 
γίνουν ισορροπημένα και όχι με τις πα-
λιές πρακτικές που ήταν καταστροφικές 
από το ξεχείλωμα.

Οι νέες κυρώσεις 
Στη νέα αμερικανική δέσμη κυρώσεων 

κατά της Ρωσίας, που ανακοινώθηκαν 
στις 19 Μαΐου, προστίθενται 4 νομικές 
οντότητες από την Κύπρο, καθιστώντας 
ακόμη μεγαλύτερη τη σχετική λίστα κυ-
πριακού ενδιαφέροντος που ξεκίνησε 
στις 12 Απριλίου 2023. Πρόκειται για 
εταιρείες που ασχολούνται με τον τομέα 
των χρηματοοικονομικών υπηρεσιών 
και τον κλάδο της πληροφορικής. Όπως 
αναφέρεται σε ανακοίνωση του Γραφείου 
Ελέγχου Ξένων Περιουσιακών Στοιχεί-
ων του Υπουργείου Οικονομικών των 
ΗΠΑ (OFAC), με τις νέες κυρώσεις πε-
ριορίζεται περαιτέρω η πρόσβαση της 
Ρωσίας στο διεθνές χρηματοπιστωτικό 
σύστημα μέσω διαμεσολαβητών και των 
επιχειρήσεών τους που συσχετίζονται 
με τη ρωσική κυβέρνηση.

Στη βρετανική λίστα κυρώσεων, εκ 
πρώτης όψεως, δεν υπάρχει διασύνδεση 
της Κύπρου με τις νέες κυρώσεις. Συγκε-
κριμένα, περιλαμβάνεται μία ναυτιλιακή 
εταιρεία, η οποία δραστηριοποιείται στη 
Μαύρη Θάλασσα και ασχολείται με το 
εμπόριο σιτηρών. Στην Κύπρο εδράζο-
νται οι θυγατρικές αυτής της εταιρείας και 
αναμένεται ότι θα επηρεαστεί η λειτουργία 
τους λόγω της εφαρμογής των βρετανι-
κών κυρώσεων. Η δεύτερη περίπτωση, 
η οποία συσχετίζεται με την Κύπρο, είναι 
μιας ρωσική τράπεζας, που έχει ως βάση 
της τη Λεμεσό, ενώ έχει ήδη συμπεριλη-
φθεί στην ευρωπαϊκή λίστα κυρώσεων 
από τον Φεβρουάριο του 2023.

την πρώτη λίστα, υπήρξαν εκατοντάδες 
απολύσεις, από τον πιο υποσχόμενο, 
σε άλλες εποχές, τομέα. Υπενθυμίζε-
ται ότι η Νομική Υπηρεσία άναψε το 
πράσινο φως για άμεση αποδέσμευση 
των εταιρειών που δεν υπόκεινται σε 
κυρώσεις και έχουν εγκλωβιστεί άδικα. 
Βέβαια, από τη συγκεκριμένη φόρμου-
λα θα εξαιρεθούν οι εταιρείες που ο 
τελικός δικαιούχος είναι στη λίστα των 
κυρώσεων. Σύμφωνα με πληροφορίες, 
όταν ξεκαθαρίσει η κατάσταση από την 
Έφορο Εταιρειών υπάρχουν σοβαρές 
ενδείξεις ότι κάποιες θ’ αποχωρήσουν 
από την Κύπρο. Η περιπέτειά τους θα 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΕΤΡΟΥ 

ΑΡΝΗΤΙΚΟ ΑΠΟΤΥΠΩΜΑ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΙΑΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

Το μεγάλο ερώτημα αυ-
τήν τη στιγμή είναι εάν θα 
υπάρξουν νέες λίστες με 
κυρώσεις που εμπλέκουν 
φυσικά ή νομικά πρόσω-
πα στην Κύπρο 

ΕΛΕΝΑ 
ΚΑΛΥΦΟΜΜΑΤΟΥ 
kalyfommatoue@dias-
medias.com
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Ο ΔΥΟ ΗΡΩΟΜΆΡΤΥΡΕΣ, ΠΟΥ 
ΒΆΔΙΣΆΝ ΠΡΩΤΟΙ ΣΤΗΝ ΆΓΧΟ-
ΝΗ ΣΤΙΣ 10 ΜΆΐΟΥ 1956 ΓΙΆ 
ΤΗ ΛΕΥΤΕΡΙΆ ΚΆΙ ΤΗΝ ΕΝΩΣΗ 
ΜΕ ΤΗΝ ΕΛΛΆΔΆ

Μιχαλάκης Καραολής 
-Αντρέας Δημητρίου

Με ιδιαίτερη θλίψη πληρο-
φορήθηκα ότι ο φίλος 
από τα μαθητικά μας 
χρόνια Σάκης Ονησι-

φόρου απεβίωσε στις ΗΠΑ, όπου 
ζούσε και εργάστηκε για πενήντα 
και πλέον έτη.

Για χρόνια πρόσφερε τεράστια 

στήριξη αλλά και βοήθεια για να 
έχουν την καλύτερη δυνατή ιατρι-
κή φροντίδα παιδιά με καρκίνο και 
συμπαραστάθηκε στις οικογένειές τους 
που τα συνόδευαν για τις θεραπείες.

Παράλληλα αγωνίστηκε πολύμορ-
φα για την προώθηση του δικαίου 
της Κυπριακής Δημοκρατίας για 
διάσωση κλεμμένων αρχαιοτήτων 
αλλά και στον αγώνα για απαλλαγή 
της Κύπρου από τη στρατιωτική πα-
ράνομη τουρκική κατοχή. Η πολιτεία 
τον τίμησε ως επίτιμο Πρόξενο ανα-
γνωρίζοντας τη μεγάλη προσφορά 
του. Παράλληλα, πάντα φρόντιζε και 

την οικογένειά του και τους φίλους 
από τη Λεμεσό.

Οι ανθρώπινες μορφές αυτής της 
διάστασης και προσφοράς, το χρηστό 
ήθος και η μακρά προσπάθειά τους 
διαφυλάττουν και επιβεβαιώνουν την 
ανθρωπιά και την αλληλεγγύη, που 
αποτελεί χαρακτηριστικό γνώρισμα 
των αποδήμων μας.

Τον παλιό συμμαθητή του Λανι-
τείου του 1964 τον αποχαιρετούμε 
με τη βεβαιότητα ότι ο ίδιος έφυγε 
ήσυχος για τα όσα πρόσφερε στη 
διάρκεια της ζωής του. Μακαρία ας 
είναι η μνήμη του.

Άπεβίωσε στις ΗΠΆ ο Σάκης Ονησιφόρου

Σ
υμπληρώθηκαν στις 10 
Μαΐου 67 ολόκληρα 
χρόνια από την ημέρα 
που οι πρώτοι ηρωο-
μάρτυρες της ΕΟΚΑ, 
Μιχαλάκης Καραολής 
από το Παλαιχώρι και 

Αντρέας Δημητρίου από τον Άη Μάμα, 
βάδισαν στο ικρίωμα της αγχόνης, προ-
σφέροντας τη νεανική ζωή τους θυσία 
στον πανίερο βωμό της τρισάγιας λευ-
τεριάς. Βάδισαν αγέρωχοι με τον ύμνο 
της λευτεριάς στα χείλη και πέταξαν σαν 
αρχάγγελοι στο Πάνθεον των Αθανάτων. 
Από τα κείμενά τους, που έγραψαν από 
το κελί των μελλοθανάτων, αναβλύζει 
το μυροβόλο μεγαλείο της ψυχής τους. 
Και, αντί να μοιρολογούν για τον χαμό 
της νεανικής ζωής τους, δίνουν θάρρος 
στον αγωνιζόμενο για τη λευτεριά και 
την Ένωση Κυπριακό Ελληνισμό. 

Ο Αντρέας Δημητρίου γεννήθηκε 
στον Άγιο Μάμα Λεμεσού και ορφάνεψε 
από μικρός. Προσλήφθηκε από τον συγ-
χωριανό του Ευέλθοντα Χριστοδούλου, 
που ήταν διάκος στην Αμμόχωστο και 
παράλληλα διατηρούσε κατάστημα θα-
λασσινών όπλων. Μόλις άρχισε ο Αγώνας 
της ΕΟΚΑ μυήθηκε στην Οργάνωση 
κι άρχισε αμέσως δράσεις στις ομάδες 
του εκτελεστικού και των δολιοφθορών. 
Είχε προσληφθεί ως χειριστής γερανού 
φορτοεκφόρτωσης στο λιμάνι Αμμοχώ-
στου. Στις 16-17 Οκτωβρίου 1955 οι 
Βρετανοί μεταφέρουν από το Σουέζ στην 
Αμμόχωστο μεγάλες ποσότητες οπλισμού. 
Ο Αντρέας ενημερώνει τον τομεάρχη 
Παύλο Παυλάκη ότι στην αποθήκη του 
στρατού αποθηκεύτηκαν όπλα και πυ-
ρομαχικά, συσκευασμένα σε μεγάλα 
κιβώτια. Του τονίζει ότι οποιαδήποτε 
ενέργεια της ΕΟΚΑ για απόσπαση του 
οπλισμού έπρεπε να γίνει το αργότερο 
τη νύχτα της 19ης προς την 20ή Οκτω-
βρίου, διότι την άλλη μέρα ο οπλισμός 
θα μεταφερόταν αλλού. Ο Παυλάκης 
ενεργεί αστραπιαία. Δεν μπορούσε ν’ 
αναμένει έγκριση του Αρχηγού για την 
επιχείρηση. Ο χρόνος δεν το επέτρεπε. 
Ο Αντρέας, που ήξερε τα κατατόπια των 
αποθηκών, δίνει όλες τις απαραίτητες 
πληροφορίες για την κατάρτιση του 
σχεδίου ενεργείας και συμμετέχει κι 
ο ίδιος στην ομάδα που θ’ αναλάμβανε 
την επιχείρηση. Ο Παυλάκης συνεννο-
είται με τον Αντώνη Παπαδόπουλο και 
καταρτίζεται η ομάδα δράσης, που την 
αποτελούσαν, εκτός από τον Αντώνη, οι 
Γεώργιος Μάτσης, Άγις Ιωακείμ, Λοΐζος 
Χατζηλοΐζου, Παντελάκης Κυριακίδης, 
Μίκης Κοκκώνης, Γεώργιος Σκοτεινός, 
Κυριάκος Χατζηδιονυσίου και ο Αντρέας 
Δημητρίου.

Η ομάδα επιβιβάζεται δύο μικρών 
αυτοκινήτων τα μεσάνυχτα και κατευ-
θύνεται στις στρατιωτικές αποθήκες του 
λιμανιού, κοντά στις οποίες ανέμενε άλλο 
αυτοκίνητο για να παραλάβει τον οπλισμό. 
Μάτσης και Χατζηλοΐζου, οδηγούμενοι 
από τον Αντρέα, απέκοψαν τα συρματο-
πλέγματα και εξουδετέρωσαν εύκολα τον 
Έλληνα φρουρό. Ακολούθως η ομάδα 
παραβίασε τις πόρτες των αποθηκών 
και άρχισε αμέσως την αφαίρεση των 
κιβωτίων με όπλα. Αφού αφαιρέθηκαν 
συνολικά 19 κιβώτια και φορτώθηκαν 
στο αυτοκίνητο της Οργάνωσης, οι 
αγωνιστές αποχώρησαν χωρίς κανέ-
να πρόβλημα. Την επιτυχία αυτή των 

αγωνιστών, που οφειλόταν κυρίως στον 
Αντρέα Δημητρίου, πανηγύρισε η ΕΟΚΑ, 
ενώ οι Βρετανοί του φυσούσαν και δεν 
κρύωνε για το πλήγμα που δέχθηκαν.

Η πλούσια δράση του Αντρέα Δημη-
τρίου, του ατρόμητου παλληκαριού, όπως 
τον έλεγαν οι συναγωνιστές του, έμελλε 
να διακοπεί πρόωρα. Στις 22 Νοεμβρί-
ου 1955 αναλαμβάνει να εκτελέσει τον 
πράκτορα των Βρετανικών Μυστικών 
Υπηρεσιών - (Ιντέλιτζενς Σέρβις) - Σίντνεϊ 
Τέιλορ, που ήταν γνωστός μισέλληνας 
και φανατικός φιλότουρκος. Είχε ενταχθεί 
στην τουρκοκυπριακή τρομοκρατική 

οργάνωση «Βολκάν» και έγινε στέλεχός 
της. Ο Αντρέας είχε πρόσφατα υποβληθεί 
σε εγχείρηση και κανονικά δεν έπρεπε 
να αναλάβει την εκτέλεση. Εφόσον όμως 
αυτός είχε επιλεγεί, άρχισε να παρακο-
λουθεί τον Τέιλορ και το απόγευμα της 
28ης Νοεμβρίου 1955 τον εντοπίζει 
έξω από το κινηματοθέατρο «Ηραίο» 
Αμμοχώστου. Χωρίς να χάσει καιρό τρά-
βηξε το πιστόλι του και τον πυροβόλησε, 
πετυχαίνοντάς τον στον αυχένα. Κατά 
κακή του τύχη στον δρόμο της διαφυγής 
έπεσε σε μπλόκο Βρετανών στρατιωτών, 
που ενέδρευαν στα χτίσματα της παρα-

κείμενης αγοράς χονδρικής πώλησης. 
Οι στρατιώτες,  βλέποντας τον Αντρέα ν’ 
απομακρύνεται τρέχοντας, αντιλήφθηκαν 
ότι αυτός ήταν ο δράστης της απόπειρας 
κατά του Τέιλορ και τον πυροβόλησαν. 
Ο Δημητρίου δεν μπορούσε να τρέξει, 
διότι ήταν εγχειρισμένος, συνέχισε όμως 
να βάλλει με το πιστόλι του εναντίον 
των στρατιωτών που τον κυνηγούσαν. 
Από μια σφαίρα τους τραυματίστηκε 
στον δεξιό βραχίονα και το πιστόλι του 
έπεσε στην άσφαλτο. Τον συνέλαβαν 
και τον οδήγησαν στο δικαστήριο, όπου 
καταδικάστηκε σε θάνατο. 

21.05.2023

Μιχαλάκης Καραολής
Ο Μιχαλάκης Καραολής με τον συνα-

γωνιστή του Αντρέα Παναγιώτου πυρο-
βόλησαν και τραυμάτισαν θανάσιμα τον 
προδότη αστυνομικό Ηρόδοτο Πουλλή 
έξω από την Αλάμπρα, στο τέρμα της 
οδού Λήδρας, στη Λευκωσία, στις 28 
Αυγούστου 1955. Ο Παναγιώτου κα-
τόρθωσε να διαφύγει, αλλά ο Καραολής 
συνελήφθη αργότερα σε ενέδρα των 
αγγλικών δυνάμεων κάτω από γεφύρι 
και κλείστηκε στις φυλακές. Η σφαίρα 
που τραυμάτισε θανάσιμα τον Πουλλή 
στις 28 Οκτωβρίου 1955 προερχόταν 
από το πιστόλι του Παναγιώτου

Ο Καραολής ήταν φιλομαθής και φι-
λόμουσος. Μα, πάνω απ’ όλα,  ήταν ένας 
ενσυνείδητος αγωνιστής. Μέσα του ένιωθε 
χαλασμό για την αδικία των Βρετανών να 
κρατούν σκλαβωμένη την ιδιαίτερη πα-
τρίδα του. Κι όταν το ηφαίστειο την οργής 
του σκλαβωμένου ελληνικού νησιού μας 
εξερράγη, ο ήρωάς μας δεν μπορούσε 
να μείνει ασυγκίνητος με σταυρωμένα 
τα χέρια. Από τους πρώτους εντάχθηκε 
στη λεβεντομάνα ΕΟΚΑ και άρχισε τη 
δράση με άλλους συναγωνιστές του στη 
Λευκωσία. Η δράση του όμως διακόπηκε 
πρόωρα, μετά την εκτέλεση του προδό-
τη αστυνομικού Πουλλή. Οι Εγγλέζοι, 
επειδή δεν κατάφεραν να συλλάβουν 
τον εκτελεστή αγωνιστή Παναγιώτου, 
αναζήτησαν τον Καραολή. Η Οργάνω-
ση απέκρυψε προσωρινά τον ήρωα και 
μόλις ενημερώθηκε ο Αρχηγός διέταξε 
τη μετακίνησή του στον Πενταδάκτυλο, 
όπου λημέριαζε ο Καπετάν Ζήδρος- Γρη-
γόρης Αυξεντίου. Κατά τη μετάβασή 
του ένοπλοι αστυνομικοί είχαν στήσει 
οδόφραγμα. Ο οδηγός του αυτοκινήτου 
που τον μετέφερε είχε αντιληφθεί από 
μακριά τους αστυνομικούς και σταμά-
τησε. Ο Καραολής έτρεξε και κρύφτηκε 
κάτω από ένα γεφύρι, ενώ ο οδηγός του 
αυτοκινήτου κατόρθωσε να διαφύγει. Οι 
ένοπλοι αστυνομικοί εντόπισαν τον Καρα-
ολή και τον συνέλαβαν. Οδηγήθηκε στη 
Λευκωσία, όπου άρχισαν οι ανακρίσεις 
και τα βασανιστήρια. Ο Καραολής γνώριζε 
ποιος ήταν ο εκτελεστής του Πουλλή, 

αλλά δεν μίλησε. Κράτησε το στόμα του 
κλειστό και πήρε το μυστικό του μέχρι τον 
τάφο. Δικάστηκε και καταδικάστηκε σε 
θάνατο, αν και οι Βρετανοί γνώριζαν ότι 
άλλος ήταν ο εκτελεστής του αστυνομικού 
συνεργάτη τους. Η καταδίκη του προκά-
λεσε θύελλα αντιδράσεων όχι μόνο στην 
Κύπρο, αλλά και στο εξωτερικό, όπου 
επιφανείς άνθρωποι του πνεύματος και 
των επιστημών ζήτησαν την αθώωση του 
νεαρού αγωνιστή, διότι θεωρούσαν ότι 
ήταν άδικη η θανατική ποινή που του 
είχε επιβληθεί από τον Βρετανό δικαστή... 
Μάταιες, όμως, απέβησαν οι διαμαρτυρίες. 

Από το κελί του ο Καραολής έγραφε 
στους δικούς του να μη λυπούνται, αλλά 
να είναι περήφανοι, που οι μοίρα τον 
έταξε να θυσιαστεί για την ελευθερία 
της Κύπρου μας. Η πιο συγκλονιστική 
στιγμή της μαρτυρικής φυλάκισής του 
ήταν μια μέρα πριν από την εκτέλεσή 
του, όταν πήγαν να τον επισκεφθούν 
η μάνα και οι αδελφές του, Μαρούλα 
και Νίκη, οι οποίες δεν ήξεραν ότι  ο 
ήρωας επρόκειτο να εκτελεστεί την άλλη 
μέρα. Η Αστυνομία δεν είχε ειδοποιήσει 
τους δικούς του, όπως είχε υποσχεθεί 
ο διευθυντής των Φυλακών, Άιρονς. 
Και επειδή τα μέτρα ασφαλείας είχαν 
ενταθεί, είχαν προκαλέσει σ’ αυτές πολλή 
πικρία και άρχισαν να διαμαρτύρονται 
και να του φωνάζουν «θάρρος», «μη 
φοβάσαι». Όταν τελικά τον πλησίασαν, 
τους αποκάλυψε το τραγικό μυστικό. 
Οπότε ξέσπασαν σε λυγμούς και αλα-
λαγμούς. Έκλαιαν γοερά. Έγραψε σχε-
τικά στην τελευταία επιστολή του στον 
αδελφό του Αντρέα: «Δεν περιγράφεται 
η σκηνή της φρίκης, του πόνου, του 
σπαραγμού και της απόγνωσης που 
επακολούθησε. Τα φτωχά και αδύναμα 
πλάσματα με γοερές κραυγές εθρήνουν 
και εκτυπώντο και καθώς ήταν άσπρες 
σαν το πανί και ελιποθυμούσαν κάθε λίγο, 
μου επαρουσίαζαν ένα σπαραξικάρδιο 
θέαμα που δεν μπόρεσα να κρατήσω 
τη συγκίνηση και τα δάκρυά μου…».

Στη φυλακή ο Καραολής έγραφε και 
ποιήματα. Λίγες ώρες προτού οδηγη-
θεί στο ικρίωμα της αγχόνης έγραψε το 
τελευταίο, το κύκνειο άσμα του:

Έχε γεια, γλυκιά πατρίδα
Δουλωμένο μου νησί
Τρανή που ’χεις και μεγάλη
την αδούλωτη ψυχή.
Έχετε γεια, λαγκάδια,
Κάμποι, βουνά, βρυσούλες.
Έχετε γεια Κυπριόπουλα
Κι εσείς Κυπριοπούλες.

Αντρέας Δημητρίου
Ο Αντρέας Δημητρίου ήταν 22 

χρονών όταν βάδισε τραγουδώντας 
τον ύμνο της λευτεριάς, στο σχοινί της 
αγχόνης. Όπως λένε οι χωριανοί του 
στον Άη Μάμα και οι συναγωνιστές του 
στην Αμμόχωστο, όπου έδρασε μέχρι 
τη σύλληψή του, ήταν ένας απίστευτα 
τολμηρός και γεροδεμένος άντρας, που 
έπεφτε στη φωτιά χωρίς να υπολογίζει 
τον θάνατο. Οι χωριανοί του θυμούνται 
τον Αντρέα, μικρό παιδί στο δημοτικό, 
να παίζει σ’ ένα θεατρικό έργο τον ρόλο 
του Λεωνίδα και με παλλόμενη φωνή 
να φωνάζει στον Ξέρξη το «Μολών 
Λαβέ». Το «Μολών Λαβέ» εκείνο δεν 
σταμάτησε να το επαναλαμβάνει και 
έξω στα βοσκοτόπια, όπου παίζανε. 
Θυμούνται ακόμη ότι ο Αντρέας ήταν 
πάντοτε ο προστάτης των παιδιών που 
ενοχλούνταν από μεγαλύτερά τους.

Το μεγαλείο της ψυχής του Αντρέα 
έλαμψε την παραμονή της εκτέλεσής του. 
Όταν πήγαν οι δικοί του να τον δουν μέσα 
από το κελί του μελλοθανάτου φώναξε με 
βροντερή φωνή: «Μην κλαίτε, πεθαίνω 
για τη λευτεριά της Κύπρου μας. Και στο 
διάστημα της μισής ώρα που δικαιούνταν 
να μείνουν κοντά του έξω από το κελί, ο 
Αντρέας τούς συμβούλεψε ‘‘να είστε πε-
ρήφανοι γιατί πεθαίνω για την Ελλάδα’’». 

Στις 10 Μαΐου 1956, Μιχαλάκης Κα-
ραολής και Αντρέας Δημητρίου βάδισαν 
στην αγχόνη κι απ’ εκεί πέταξαν στο 
Πάνθεον των Αθανάτων. Κι από ψηλά, 
με τους άλλους ήρωες μάς υπενθυμί-
ζουν το χρέος μας στην ημικατεχόμενη 
πατρίδα μας, που περιμένει δικαίωση. 
Μας δείχνουν τον δρόμο του χρέους, 
τον δρόμο της τιμής και του καθήκοντος. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ Σ. 
ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ*

Από τα κείμενά τους, 
που έγραψαν από το 

κελί των μελλοθανάτων, 
αναβλύζει το μυροβόλο 

μεγαλείο της ψυχής 
τους. Και, αντί να 

μοιρολογούν για τον 
χαμό της νεανικής ζωής 

τους, δίνουν θάρρος 
στον αγωνιζόμενο 
για τη λευτεριά και 

την Ένωση Κυπριακό 
Ελληνισμό
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Τα βλέμματα πλέον στρέφο-
νται στην Ιερά Σύνοδο, η 
οποία,  σύμφωνα με τον 
θεολόγο, Θεόδωρο Κυ-

ριακού, θα βασιστεί στην απόφαση 
του Δικαστηρίου για την ποινή που 
θα επιβάλει στον τέως Μητροπολίτη 
Κιτίου. Οι επιλογές που έχει ενώπιόν 
της η Ιερά Σύνοδος είναι δύο.

Σε δηλώσεις του στη «Σημερινή», 
ο κ. Κυριακού ανέφερε ότι η πρώτη 
επιλογή είναι να καθαιρέσει τον κα-
τηγορούμενο, ο οποίος σε αυτήν την 
περίπτωση θα γίνει λαϊκός, ενώ η 
δεύτερη επιλογή είναι να τον θέσει σε 
επ’ αόριστον αργία, κάτι που θα του 
απαγορεύει την τέλεση ακολουθιών 
της εκκλησίας.

Όπως ανέφερε ο κ. Κυριακού, 
ο τέως Μητροπολίτης Κιτίου μέχρι 
πρότινος λειτουργούσε κανονικά, 
χωρίς κανένα περιορισμό από την 
Ιερά Σύνοδο.

Επιπλέον ανέφερε ότι μετά την 
καταδίκη του τέως Μητροπολίτη 
και άλλες γυναίκες επικοινώνησαν 
μαζί του, ισχυριζόμενες ότι έπεσαν 
θύματα άσεμνης επίθεσης από τον 
τέως Κιτίου, με τον κ. Κυριακού να 
τις παροτρύνει να κάνουν καταγγελία 

στην Αστυνομία.
«Για να θεωρηθεί ότι υπάρχει κα-

ταγγελία πρέπει να πάει η υπόθεση 
στο Δικαστήριο. Χωρίς να φτάσει σε 
αυτό το σημείο δεν μπορείς να κάνεις 
κάτι», επισήμανε ο κ. Κυριακού.

Όπως ανέφερε ο κ. Κυριακού, ο 
τέως Μητροπολίτης επειδή αθωώ-
θηκε στην πρώτη υπόθεση, θεώρησε 
ότι αυτό θα συνέβαινε και με την 
δεύτερη υπόθεση.

Κλείνοντας ο κ. Κυριακού επισή-
μανε ότι η Ιερά Σύνοδος αναμένεται 
να συνεδριάσει στις 13 Ιουνίου με 
επίκεντρο της συνεδρίασης την ποινή 
στον τέως Μητροπολίτη Κιτίου, την 
άρση της αργίας του Παγκράτιου 
Μερακλή και την υπόθεση αφορι-
σμού του Ανδρέα Πιτσιλλίδη.

Την ίδια ώρα, όπως ανέφερε 
η Γενική Γραμματέας της ΠΟΓΟ,  
Σκεύη Κουκουμά, η καταδίκη του 
τέως Μητροπολίτη Κιτίου άνοιξε και 
άλλα στόματα.

Μιλώντας στη «Σημερινή», η 
κυρία Κουκουμά ανέφερε ότι και 
άλλες γυναίκες έχουν επικοινωνή-
σει μαζί της μετά την καταδικαστική 
απόφαση του δικαστηρίου.

«Ξέρω δύο περιπτώσεις που 

έχουν καταθέσει στην Αστυνομία, 
δεν θεωρούνται καταγγελίες για την 
Αστυνομία, εκτός και αν την κατάθεση 
που έχουν δώσει θα συνεχίσουν για 
να την κάνουν καταγγελία. Η μια η 
περίπτωση πήγε στην Αστυνομία 
και κατέθεσε μετά που εκδόθηκε 
η απόφαση στην πρώτη καταγγελία 
του τέως Μητροπολίτη, στην οποία 
αθωώθηκε. Θυμωμένη η γυναίκα, 
μου λέει δεν γίνεται να αθωωθεί. 
Η δεύτερη κοπέλα έδωσε κατά-
θεση ότι πήγε στο γραφείο του να 
τον συμβουλευτεί και στο γραφείο 
του, της επιτέθηκε. Έλαβα διάφορα 
τηλεφωνήματα, και από άτομα που 
πλέον μένουν στο εξωτερικό αλλά 
δεν ξέρω αν θα προχωρήσουν τελικά 
σε καταγγελία»,  ανέφερε η κυρία 
Κουκουμά. 

Όπως εξήγησε, στην πόλη της 
Λάρνακας αυτά ήταν γνωστά ότι 
συνέβαιναν. 

Σημειώνεται πως στις 22 Οκτω-
βρίου του 2021 το Μόνιμο Κακουρ-
γιοδικείο Λάρνακας-Αμμοχώστου 
αθώωσε τον τέως Μητροπολίτη Κιτίου 
για υπόθεση βιασμού γυναίκας, η 
μαρτυρία της οποίας κρίθηκε ανα-
ξιόπιστη και απορρίφθηκε.

Ανοίγουν κι άλλα στόματα 

ΕΝ ΑΝΑΜΟΝΉ ΤΉΣ ΠΟΙΝΉΣ 
ΠΟΥ ΘΑ ΕΠΙΒΛΉΘΕΙ ΣΤΟΝ 
ΤΕΩΣ ΜΉΤΡΟΠΟΛΙΤΉ ΚΙΤΙΟΥ, 
ΤΟΣΟ ΑΠΟ ΠΛΕΥΡΑΣ ΔΙΚΑ-
ΣΤΉΡΙΟΥ ΟΣΟ ΚΑΙ ΑΠΟ ΠΛΕΥ-
ΡΑΣ ΙΕΡΑΣ ΣΥΝΟΔΟΥ, ΨΙΘΥ-
ΡΟΛΟΓΕΙΤΑΙ ΟΤΙ ΥΠΑΡΧΟΥΝ 
ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΚΑΤΑΓΓΕΛΙΕΣ ΕΝΑ-
ΝΤΙΟΝ ΤΟΥ 

Στο φως νέες καταγγελίες μετά την 
καταδίκη του τέως Μητροπολίτη Κιτίου 

Μητροπολίτη Κιτίου Χρυσόστομο στην 
υπόθεση άσεμνης επίθεσης σε βάρος 
ανήλικου κοριτσιού, που διαπράχθηκε 
πριν από 42 χρόνια, και συγκεκριμένα 
τον Νοέμβριο του 1981. 

Η δικαστής Εύη Ευθυμίου, εκδίδοντας 
την απόφαση σε βάρος του 85χρονου 
τέως Μητροπολίτη Κιτίου, χαρακτήρισε 
απογοητευτική τη μαρτυρία του, επι-
σημαίνοντας ότι ήταν άκρως ειρωνικός 
και υπεροπτικός έναντι της εκπροσώ-
που της κατηγορούσας Αρχής, Άννας 
Γιάλλουρου. 

της σε δικηγόρο, αυτός τους συμβούλευ-
σε «να μην τα βάζουν με την Εκκλησία», 
ενώ σημείωσε πως δεν γνωρίζει πού 
βρίσκονται σήμερα οι κασέτες, αφού 
χώρισε με τον τότε σύζυγό της.

Καθοριστικής σημασίας η 
κατάθεση του γιατρού

Ακόμη μια καθοριστική κατάθεση 
ήταν αυτή του γιατρού, ο οποίος παρείχε 
ηρεμιστική ένεση στην τότε 16χρονη 
για την άσεμνη επίθεση από τον τέως 
Μητροπολίτη Κιτίου.

Στην κατάθεσή του ο γιατρός ανέφερε 
πως, όταν απεβίωσε ο πατέρας της τότε 
16χρονης, ο δικός του πατέρας, που 
ήταν επίτροπος στον Μητροπολιτικό 
Ναό Σωτήρος, θέλοντας να βοηθήσει 
την οικογένεια, συμβούλεψε τη μητέρα 
να ζητήσει χρηματική βοήθεια από τη 
Μητρόπολη Κιτίου.

Πρόσθεσε πως ένα Σάββατο τού 
τηλεφώνησαν να πάει στο σπίτι της 
οικογένειας, επειδή η τότε ανήλικη 
δεν ήταν καλά, σημειώνοντας πως όταν 
μετέβη στην οικία, η κοπέλα ήταν σε 
κατάσταση υστερικής κρίσης.

Είπε ακόμα πως η κοπέλα τού είχε 
αναφέρει ότι «νιώθω τα γένια του στο 
πρόσωπό μου» και στη συνέχεια της 
χορήγησε ηρεμιστική ένεση.

Ο γιατρός σημείωσε πως η ανήλικη 
τού ανέφερε πως ο τότε Μητροπολίτης 
Κιτίου τής επιτέθηκε στον καναπέ του 
γραφείου του, ότι έπεσε πάνω της και τη 
φίλησε, και πως τότε άρχισε να φωνάζει, 
ζητώντας να φύγει από τον χώρο.

Σύμφωνα με τα όσα κατέθεσε, η κο-
πέλα τού ανέφερε επίσης ότι τελικά ο 
τότε Μητροπολίτης Κιτίου τής άνοιξε να 
φύγει, λέγοντάς της «να μην πει τίποτε 
σε κανέναν, επειδή αυτό που έγινε δεν 
ήταν τίποτε». 

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΚΟΥΡΑ  
kakkourat@sigmalive.com 
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Ι
στορική για τα κυπριακά χρονικά 
θεωρείται η απόφαση-καταπέλτης 
του Επαρχιακού Δικαστηρίου 
Λάρνακας, που έκρινε την πε-
ρασμένη Δευτέρα (15/5) ένοχο 
τον τέως Μητροπολίτη Κιτίου για 
την άσεμνη επίθεση το 1981 σε 

κοπέλα που ήταν τότε 16 χρονών. 
Εν αναμονή της ποινής που θα επι-

βληθεί στον τέως Μητροπολίτη Κιτίου, 
τόσο από πλευράς Δικαστηρίου όσο 
και από πλευράς Ιεράς Συνόδου, ψι-
θυρολογείται ότι υπάρχουν και άλλες 
καταγγελίες εναντίον του.

Η αποκαλυπτική κατάθεση 
της 58χρονης

Ιστορική χαρακτηρίστηκε η ακροαματι-
κή διαδικασία στο Επαρχιακό Δικαστήριο 
Λάρνακας, που έκρινε ένοχο τον τέως 

την παρενοχλεί. Κατέθεσε ότι κανόνι-
ζε συναντήσεις απογεύματα Σαββάτου, 
προφανώς για να λείπει το προσωπικό 
της Μητρόπολης και την υποδεχόταν ο 
ίδιος στο γραφείο του, αφού της άνοιγε 
την πόρτα της Μητρόπολης.

Μεταξύ άλλων στην κατάθεσή της 
ανέφερε ότι την πρώτη φορά που επι-
σκέφθηκε τον τότε Μητροπολίτη, αυτός 
κάθισε δίπλα της σε έναν βυσσινοκόκκινο 
καναπέ και ότι την άγγιζε στα χέρια, 
κάτι που δεν την άρεσε και δεν ήθελε 
να ξαναπάει. Ωστόσο, ακολούθησαν και 
άλλες συναντήσεις, με αποκορύφωμα 
την ημέρα που, όπως είπε, ο Μητρο-
πολίτης τής επιτέθηκε άσεμνα.

Τον Μάιο του 2022, η 58χρονη πλέον 
γυναίκα σε μιαν  αποκαλυπτική κατάθεση 
διηγήθηκε τα όσα βίωσε στα χέρια του 
τέως Μητροπολίτη Κιτίου. Στην κατάθεσή 
της έδωσε λεπτομέρειες των όσων συνέ-
βησαν το φθινόπωρο του 1981, αμέσως 
μετά τον  θάνατο του πατέρα της, και ση-
μείωσε ότι, μετά την παρότρυνση φίλων 
της οικογένειας, επισκέφθηκε τον τότε 
Μητροπολίτη για να πάρει οικονομική 
βοήθεια από ταμείο για ορφανά. 

Όπως κατέθεσε στο Δικαστήριο, ο 
τότε Μητροπολίτης Κιτίου άρχισε να 

Σημείωσε ακόμα ότι σε κατάσταση 
πανικού μετέβη περπατητή στο σπίτι 
της και ενημέρωσε σχετικά τη μητέρα 
της. Κατέθεσε ότι από τότε βασανιζόταν, 
όπως είπε, επειδή δεν κατήγγειλε τον 
τότε Μητροπολίτη και τελικά αποφάσισε 
να το κάνει όταν είδε το φως της δημο-
σιότητας άλλη καταγγελία εναντίον του. 

Τι ανέφεραν στο Δικαστήριο 
η μητέρα και η αδερφή της 
58χρονης

Ενώπιον του Δικαστηρίου κατέθε-
σαν επίσης η μητέρα και η αδερφή της 
58χρονης.

Η μητέρα της, αναφερόμενη στη τε-
λευταία επίσκεψη της κόρης της στον 
τότε Μητροπολίτη Κιτίου, είπε ότι κατά 
την επιστροφή της στο σπίτι έκλαιγε και 
πως χρειάστηκε να καλέσει γιατρό για 
να της δώσει ηρεμιστικά χάπια. Ανέφερε 
ακόμα πως η κόρη της δεν ξεπέρασε 
ποτέ αυτό που έγινε και ότι έπαιρνε 
χάπια για να το ξεπεράσει.

Από την πλευρά της η αδελφή της 
είπε στην κυρίως εξέτασή της ενώπιον 
του Δικαστηρίου πως, μετά την τελευταία 
επίσκεψή της στον τότε Μητροπολίτη 
Κιτίου, η αδελφή της έκλαιγε συνέχεια 
και ήταν σε άσχημη ψυχολογική κατά-
σταση. Ανέφερε ακόμα ότι αποφάσι-
σαν μαζί με τον αρραβωνιαστικό της 
να στήσουν παγίδα στον Μητροπολίτη 
για να τον ηχογραφήσουν. Επειδή όπως 
ισχυρίστηκε η φωνή της έμοιαζε με της 
αδελφής της, πήρε η ίδια στο προσωπικό 
τηλέφωνο του τότε Μητροπολίτη Κιτίου 
και, σύμφωνα με τα λεγόμενά της, αυτός 
της ανέφερε πως αν έμενε μαζί του «θα 
περνούσαν ωραία».

Πρόσθεσε επίσης πως όταν παρουσί-
ασαν τις δύο κασέτες που κατάφεραν να 
ηχογραφήσουν με τον αρραβωνιαστικό 

Κουκουμά: «Ξέρω δύο περιπτώσεις 
που έχουν καταθέσει στην Αστυνομία, 
ενώ έλαβα διάφορα τηλεφωνήματα 
και από άτομα που πλέον μένουν 
στο εξωτερικό, αλλά δεν ξέρω αν θα 
προχωρήσουν τελικά σε καταγγελία» 
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Ο Δ. ΤΑΛΙΑΔΩΡΟΣ ΜΙΛΑ ΣΤΗ «Σ» ΓΙΑ ΤΙΣ ΕΠΕΡΧΟΜΕΝΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ ΣΤΗΝ ΟΕΛΜΕΚ 

«Αλλαγή»: Αδιαπραγμάτευτα: 
Εθνικός Ύμνος-προσευχή

Ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΤΑΛΙΑΔΏΡΟΣ 
ΜΙΛΑ ΣΤΗ «Σ» ΓΙΑ ΤΙΣ ΕΠΕΡ-
ΧΟΜΕΝΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ ΣΤΗΝ 
ΟΕΛΜΕΚ, ΤΑ ΤΕΤΡΑΜΗΝΑ, 
ΤΗΝ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ ΤΟΥ ΕΚ-
ΠΑΙΔΕΥΤΙΚΟΥ, ΤΗ ΣΤΕΛΕΧΏΣΗ 
ΑΛΛΑ ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΘΝΙΚΟ 
ΥΜΝΟ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΏΙΝΗ ΠΡΟ-
ΣΕΥΧΗ ΣΤΑ ΣΧΟΛΕΙΑ ΜΑΣ 

Έ
ξι χιλιάδες διακόσιοι 
εκπαιδευτικοί, μέλη 
της ΟΕΛΜΕΚ, κατέρ-
χονται την ερχόμενη 
Πέμπτη, 25 Μαΐου 
2023, στις κάλπες για 
να ψηφίσουν την ηγεσία 

της συντεχνίας τους. 
Οι προκλήσεις στη σημερινή Εκπαί-

δευση και Παιδεία γενικότερα, πολλές 
και συνεχείς, ωστόσο οι ουσιαστικότεροι 
άνθρωποι (οι εκπαιδευτικοί), που ανα-
λαμβάνουν να μορφώσουν τα παιδιά 
μας και να τα γαλουχήσουν με αξίες και 
ιδανικά, είναι έτοιμοι να συνεχίσουν τον 
αγώνα για τη  διαμόρφωση χαρακτήρων 
και προσφορά γνώσεων, με στόχο ένα 
καλύτερο μέλλον για την κοινωνία. 

Μιλώντας στη «Σημερινή» ο πρώ-
ην Πρόεδρος της ΟΕΛΜΕΚ και νυν 
Πρόεδρος της Εκπαιδευτικής Κίνησης 
«Αλλαγή» και Πρόεδρος του Συνδέ-
σμου Φιλολόγων Κύπρου, Δημήτρης 
Ταλιαδώρος, αναφέρθηκε στις εκλογές 
των εκπαιδευτικών, στα τετράμηνα, 
στην αξιολόγηση του εκπαιδευτικού, 
στη  στελέχωση αλλά και για τον Εθνικό 
Ύμνο και την πρωινή προσευχή στα 
σχολεία μας. 

Εκλογές 25ης Μαΐου 
Ποιες παρατάξεις μετέχουν στις 

εκλογές; Ενδέχεται  να γίνουν κά-
ποιες συνεργασίες στην ηγεσία 
όπως την προηγούμενη φορά;

Στις εκλογές της ΟΕΛΜΕΚ μετέχουν οι 
παρατάξεις «ΑΛΛΑΓΗ», «Προοδευτική», 
ΔΗΚΙ, «Νέα Κίνηση» και «Νέα Πνοή». 
Με πλήρεις συνδυασμούς υποψηφίων 
σε όλα τα Επαρχιακά Γραφεία της ΟΕΛ-
ΜΕΚ κατέρχονται μόνο η «ΑΛΛΑΓΗ» 
και η «Προοδευτική». 

Στις τελευταίες εκλογές, του Σεπτεμ-
βρίου του 2020, το εκλογικό σκηνικό 
διαμορφώθηκε ως εξής: «ΑΛΛΑΓΗ» 
1.540 ψήφους (36,93%) και εξέλεξε 67 
Γενικούς Αντιπροσώπους (Γ.Α.), «Προ-
οδευτική» 1.117  ψήφους (24,39%) και 
44 Γ.Α., ΔΗ.ΚΙ. 804 ψήφους (19,28%) 
και 34 Γ.Α., «Νέα Κίνηση» 502 ψήφους 
(12,04%) και 23 Γ.Α. και «Νέα Πνοή» 
307 ψήφους (7,36%) και 12 Γ.Α. 

Η σύμπραξη Κινήσεων για τον κα-
ταρτισμό της νέας ηγετικής πυραμίδας 
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της ΟΕΛΜΕΚ είναι αναγκαία, γιατί δεν 
διαφαίνεται να αποκτά κάποια παρά-
ταξη αυτοδυναμία. Θα ήταν λάθος να 
επαναληφθεί και φέτος το σενάριο του 
αποκλεισμού από την ηγεσία της ΟΕΛ-
ΜΕΚ του 40% που θα εκπροσωπεί η 
«ΑΛΛΑΓΗ». Μια τέτοια ενέργεια απο-
δυναμώνει σίγουρα τη συνδικαλιστική 
οργάνωση του καθηγητικού κόσμου. Ως 
«ΑΛΛΑΓΗ» δηλώνουμε την ετοιμότη-
τά μας για να συνεργαστούμε με άλλες 
παρατάξεις στη βάση μιας προγραμμα-
τικής σύγκλισης. Σίγουρα συγκλίσεις 
με την «Προοδευτική» είναι δύσκολο 
να υπάρξουν, γιατί έχουμε ιδεολογικές 
διαφορές που αγγίζουν και ουσιαστικά 
ζητήματα ακόμα και του χαρακτήρα της 
Παιδείας μας. Για την «ΑΛΛΑΓΗ» είναι 
αδιαπραγμάτευτος ο ελληνορθόδοξος 
χαρακτήρας της Παιδείας μας.  

Η οργάνωση που εκπροσωπείτε, 
η «ΑΛΛΑΓΗ», είχε τα υψηλότερα 
ποσοστά στις προηγούμενες εκλο-
γές της ΟΕΛΜΕΚ. Πώς προβλέπετε 
τα νέα αποτελέσματα; 

Πράγματι η Κίνηση Καθηγητών «ΑΛ-
ΛΑΓΗ» πέτυχε στις εκλογές του 2020 
μια σημαντική νίκη, με την αύξηση των 
ποσοστών της κατά 6,30% και την αύξηση 
των εδρών της στη Γραμματεία από δύο 
σε τρεις και στο ΚΔΣ της ΟΕΛΜΕΚ από 
επτά σε οκτώ. Παράλληλα αύξησε τους 
Γενικούς Αντιπροσώπους της από 54 σε 
67, δηλαδή αύξηση κατά 20%. Όλες οι 
άλλες Κινήσεις σημείωσαν μείωση σε 
ψήφους, σε ποσοστά και στον αριθμό 
των Γ.Α. που εξέλεξαν. Η «ΑΛΛΑΓΗ» 
εξασφάλισε, όπως ανέφερα πιο πάνω, 
1.540 ψήφους, δηλαδή ποσοστό 36,93% 
και είχε μια διαφορά 423 ψήφων και 
12,54% από τη δεύτερη παράταξη, αυτήν 
της «Προοδευτικής».

Τα μηνύματα και οι ενδείξεις για τις 
εκλογές της 25ης Μαΐου 2023 είναι 
αισιόδοξα και θετικά για την «ΑΛΛΑ-
ΓΗ» σε όλες τις επαρχίες. Η αδυναμία 
της σημερινής ηγεσίας της ΟΕΛΜΕΚ 
να προωθήσει τα μεγάλα και ουσια-
στικά ζητήματα της εκπαίδευσης και η 
μονοθεματική συνδικαλιστική δράση 
της, που στόχευε μόνο στην πολεμική 
της κατά των εξετάσεων Τετραμήνων, 
έχει απογοητεύσει τον καθηγητικό κό-
σμο. Οι καθηγητές και οι καθηγήτριες 
θέλουν μια ηγεσία στην ΟΕΛΜΕΚ που 
με σοβαρότητα, υπευθυνότητα και απο-
φασιστικότητα θα διαχειριστεί και θα 
προωθήσει τα ζητήματα της Μέσης 
Εκπαίδευσης.

Πώς αντιλαμβάνεστε ως «ΑΛ-
ΛΑΓΗ» τον εκπαιδευτικό συνδι-
καλισμό και πώς πολιτεύεστε στο 
συνδικαλιστικό γίγνεσθαι;

Η «ΑΛΛΑΓΗ» πολιτεύθηκε και 
πολιτεύεται πάντοτε με σοβαρότητα 
και υπευθυνότητα και στη βάση αυ-
τών τοποθετείται στα μεγάλα, αλλά 
και στα καθημερινά, προβλήματα της 
Παιδείας μας. Υπερασπίζεται αρχές 
και αξίες πέραν προσώπων. Στέκεται 
δίπλα στον εκπαιδευτικό και υπεραμύ-
νεται της αξιοπρέπειας και του κύρους 
του. Η «ΑΛΛΑΓΗ» θέλει μια Παιδεία 
ενταγμένη στο ευρωπαϊκό πλαίσιο, η 

οποία θα σέβεται τα εθνικά - θρησκευτικά  
-  γλωσσικά χαρακτηριστικά των άλλων, 
αλλά ταυτόχρονα θα καλλιεργεί και τη 
δική μας εθνική - ελληνική - ορθόδοξη 
ιδιοπροσωπία. Αυτό επιβάλλει η ανθρώ-
πινη αξιοπρέπεια και ο στοιχειώδης 
αυτοσεβασμός μας.

Η «ΑΛΛΑΓΗ» πιστεύει στον ενεργό και 
γόνιμο ρόλο που δύναται να διαδραματίσει 
ο εκπαιδευτικός συνδικαλισμός, εφόσον 
καταθέτει θέσεις που διακρίνονται για τη 
σοβαρότητά τους και είναι τεκμηριωμένες 
με βάση επιστημονικά και εμπειρικά 
δεδομένα, μακριά από λαϊκισμούς και 
κακόγουστες και ανόσιες φωνασκίες. 
Συνεργαστήκαμε κατά καιρούς άψογα 
με άλλες Κινήσεις, όπως η Δημοκρατική 
Κίνηση και η Νέα Κίνηση τη δεκαετία 
του 1990 και τη δεκαετία 2008 - 2017, 
και προσφέραμε σημαντικό έργο στα εκ-
παιδευτικά μας πράγματα προωθώντας 
σημαντικές μεταρρυθμίσεις.

Ποιες είναι οι προγραμματικές 
θέσεις της παράταξής σας για την 
επόμενη τριετία που θα διαχειρι-
στεί η νέα ηγεσία της συνδικαλι-
στικής οργάνωσης των καθηγητών;

Οι Δεσμεύσεις της «Αλλαγής» για την 

τριετία 2023-2026 καθορίστηκαν με 
σαφήνεια στις προγραμματικές μας 
θέσεις και είναι οι ακόλουθες:

• Η άσκηση ενός σοβαρού, υπεύθυνου 
και διεκδικητικού συνδικαλισμού, μέσω 
μιας σοβαρής ΟΕΛΜΕΚ, η οποία θα μπο-
ρέσει να υπερασπιστεί και να ενισχύσει 
τη δημόσια εκπαίδευση, να βελτιώσει τα 
δικαιώματα των εκπαιδευτικών και να 
υπερασπιστεί το κύρος και την αξιοπρέπεια 
των καθηγητών και των καθηγητριών.

• Η υπεράσπιση και ενίσχυση της 
Ελληνικής Παιδείας, της Ελληνικής 
Γλώσσας και της Εθνικής και Ορθό-
δοξης ταυτότητάς μας, στο πλαίσιο του 
εκπαιδευτικού μας συστήματος.

• Η εφαρμογή ενός πραγματικού 
Ολοήμερου Σχολείου,  που θα προάγει 
τους ουσιαστικούς σκοπούς της εκπαί-
δευσης και παράλληλα θα σέβεται το 
υφιστάμενο εργασιακό καθεστώς των 
καθηγητών.

• Η υιοθέτηση ενός σύγχρονου αξιο-
κρατικού Συστήματος Αξιολόγησης των 
Εκπαιδευτικών και του Εκπαιδευτικού 
Έργου, που θα στηρίζεται σε αντικει-
μενικά και μετρήσιμα κριτήρια και θα 
εδράζεται σε πολλαπλές πηγές αξιολό-
γησης. Η θεσμοθέτηση ενός ανεξάρτη-
του Δευτεροβάθμιου Οργάνου εξέτασης 
των ενστάσεων των καθηγητών για τις 
αξιολογήσεις τους.

• Η ενίσχυση του Προγράμματος 
Ελληνομάθειας των μαθητών με με-
ταναστευτική βιογραφία, με στόχο να 
γνωρίζουν επαρκώς την ελληνική γλώσσα 
πριν ενταχθούν στις κανονικές τάξεις 
διδασκαλίας.

• Η παρακολούθηση της εφαρμογής 
των Εξετάσεων Τετραμήνων με ετοιμό-
τητα για διορθωτικές παρεμβάσεις, που 
απαιτούνται.

• Η βελτίωση του Νέου Συστήμα-
τος Διορισμού των Εκπαιδευτικών 
με τη διόρθωση κάποιων αδυναμιών 
που παρουσιάζει και διασφάλιση της 

επαγγελματικής αποκατάστασης των 
εκπαιδευτικών.

• Η δραστική αύξηση των μονίμων 
θέσεων στην Εκπαίδευση με στόχο τη 
βελτίωση του συστήματος στελέχωσης 
των Σχολικών Μονάδων. Η αύξηση αυτή 
θα βοηθήσει, επίσης, την επαγγελμα-
τική αποκατάσταση των συναδέλφων, 
που προέρχονται από τον Κατάλογο 
Διοριστέων.

• Η τροποποίηση του νομοθετικού 
πλαισίου λειτουργίας των Ιδιωτικών 
Σχολείων και η σύσταση στο Υπουργείο 
Παιδείας αποτελεσματικού ελέγχου της 
λειτουργίας τους.

• Ουσιαστική φύλαξη και προστασία 
των Σχολικών Μονάδων κατά τις ώρες 
μη λειτουργίας τους.

• Η εγκατάσταση στις σχολικές μο-
νάδες - σχολικές αίθουσες, εργαστήρια, 
γραφεία - κλιματιστικών.

• Η πλήρης αποκατάσταση των μισθο-
λογικών, συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων 
και των επιδομάτων που αφαιρέθηκαν 
την περίοδο 2011-2012.

Νέο σχέδιο αξιολόγησης 
εκπαιδευτικού

Ποια είναι η θέση σας για το νέο 
σχέδιο αξιολόγησης εκπαιδευτικού;

Είναι κοινή παραδοχή ότι το θεσμικό 
πλαίσιο που έχουμε για την αξιολόγηση 
των εκπαιδευτικών είναι αναχρονιστι-
κό και ξεπερασμένο. Ένα σύστημα που 
θεσμοθετήθηκε το 1976 και δεν αντα-
ποκρίνεται στην εποχή μας. Δεν είναι 
ορθό και αξιοκρατικό η αξιολόγηση του 
εκπαιδευτικού μας να κρίνεται ουσιαστικά 
σε δυο 45λεπτες επιθεωρήσεις που θα 
κάνει στην τάξη ο Επιθεωρητής και να 
παραγνωρίζεται επί της ουσίας η όλη 
δουλειά που κάνει ολόχρονα. Ως «ΑΛΛΑ-
ΓΗ» υποστηρίζουμε την υιοθέτηση ενός 
σύγχρονου αξιοκρατικού Συστήματος 
Αξιολόγησης των Εκπαιδευτικών και 
του Εκπαιδευτικού Έργου, που θα στη-
ρίζεται σε αντικειμενικά και μετρήσιμα 
κριτήρια και θα εδράζεται σε πολλαπλές 
πηγές αξιολόγησης. Επίσης, είναι ανα-
γκαία η θεσμοθέτηση ενός ανεξάρτητου 
Δευτεροβάθμιου Οργάνου εξέτασης 
των ενστάσεων των καθηγητών για τις 
αξιολογήσεις τους. Θα αναμένουμε τη 
νέα πρόταση του Υπουργείου Παιδείας 
για να τοποθετηθούμε.

Έγκαιρη στελέχωση
Τι γίνεται με τη στελέχωση για τη 

νέα σχολική χρονιά;
Τα τελευταία χρόνια έχει βελτιωθεί 

σημαντικά το ζήτημα της έγκαιρης στε-
λέχωσης των σχολικών μονάδων μας 
και τα σχολεία μας είναι ουσιαστικά 
στελεχωμένα με την έναρξη της νέας 
σχολικής χρονιάς. Οι προαγωγές, καθώς 
επίσης και οι μεταθέσεις, οι τοποθετή-
σεις και οι διορισμοί γίνονται από την 
ΕΕΥ έγκαιρα και αρκετά πριν την 1η 
Σεπτεμβρίου. Το παλιό φαινόμενο των 
μαζικών μεταθέσεων και διορισμών τον 
Σεπτέμβριο, ακόμη και τον Οκτώβριο, 
δεν υπάρχει πλέον. Τα σχολεία μας 
ξεκινούν, πλέον, από τις πρώτες μέρες 
του Σεπτεμβρίου, με πλήρες ωρολόγιο 
πρόγραμμα και με ετοιμότητα έναρξης 
της μαθησιακής διαδικασίας.

Σε μια κοινωνία που συνε-
χώς βομβαρδίζεται από μει-
ωμένες αξίες και  ήθη, πού 
βρίσκεται σήμερα το θέμα 
του Εθνικού Ύμνου και της 
προσευχής στα σχολεία μας;

Θίγετε δυο θέματα που για την 
«ΑΛΛΑΓΗ» είναι αδιαπραγμάτευτα. 
Τόσο το θέμα του Εθνικού Ύμνου, 
που ευτυχώς δεν αμφισβητήθηκε 
τα τελευταία χρόνια, όσο και αυτό 
της πρωινής προσευχής είναι αδι-
απραγμάτευτα. Και τα δυο έχουν να 
κάνουν με τον χαρακτήρα της Παι-
δείας μας, όπως αυτός καθορίζεται 
από την Ιστορία μας αλλά και από 
το Σύνταγμα του 1960. Μου δίνεται 
την ευκαιρία με την ερώτησή σας 

να ξεκαθαρίσουμε ένα πράγμα: Σ’ 
αυτόν τον τόπο η ελληνική ρίζα 
και η ελληνική λαλιά είναι βαθιά 
ριζωμένες. Άλλοι για 300 χρόνια και 
άλλοι για 80 βάλθηκαν να τις ξερι-
ζώσουν και απέτυχαν. Οι Βρετανοί 
μάς είπαν «μη μωαμεθανούς» και 
μετά «ελληνόφωνους». Μας απα-
γόρευσαν τις εικόνες των ηρώων 
μας, τη σημαία μας και τον Εθνικό 
μας Ύμνο και οι παππούδες και οι 
πατεράδες μας, δίπλα τους και οι 
μανάδες μας, τους απάντησαν με 
το Έπος της ΕΟΚΑ. Τους απάντη-
σαν οι Αυξεντίου, οι Μάτσηδες και 
οι Κάρυοι με το Μολών Λαβέ και 
έστειλαν 40.000 Βρετανούς στρα-
τιώτες στο σπίτι τους.

Εθνικός Ύμνος - προσευχή 
Ποια είναι η άποψη σας για τις 

Εξετάσεις Τετραμήνων;
Είναι ένας πολυσυζητημένος θεσμός, 

ο οποίος έχει ταλαιπωρηθεί αρκετά, με 
πράγματα που δεν έχουν σχέση με τη 
φιλοσοφία του. Θα πρέπει να γίνει μια 
επιστημονική αξιολόγησή τους, μακριά 
από φωνασκίες και λαϊκισμούς. Τα θετικά 
για την εκπαίδευση και τους μαθητές μας.

Η ετήσια διδακτέα ύλη δεν θα συσ-
σωρεύεται προς εξέταση στο τέλος της 
χρονιάς, αλλά θα κατανέμεται στα δύο 
τετράμηνα, και ό,τι εξετάζεται στο Α' 
τετράμηνο, ΔΕΝ θα εξετάζεται στο Β'.

Αυτό θα αποφορτώσει τους μαθη-
τές από μεγάλη πίεση και θα συμβάλει 
στη μείωση του άγχους ενόψει της μίας 
εξέτασης.

Σε περίπτωση που οι μαθητές δεν 

επιτύχουν το προσδοκώμενο στην πρώτη 
εξέταση, θα έχουν και δεύτερη ευκαιρία 
τον Μάιο - Ιούνιο να βελτιώσουν την 
απόδοσή τους.

Με τις Εξετάσεις του Α' Τετραμήνου 
θα γίνεται έγκαιρος εντοπισμός των εκ-
παιδευτικών/μαθησιακών αναγκών των 
μαθητών και θα υπάρχει η δυνατότητα 
να λαμβάνονται άμεσα μέτρα για αντιμε-
τώπιση των προβλημάτων, με στόχο την 
αντιμετώπιση των ιδιαιτεροτήτων κάθε 
μαθητή και τη βελτίωση των μαθησιακών 
αποτελεσμάτων του.

Οι μαθητές θα συστηματικοποιήσουν 
την καθημερινή τους προσπάθεια και 
ετοιμασία.

Τα διαγωνίσματα σε ενότητες θα μει-
ωθούν δραστικά και θα προωθηθεί η 
10-15λεπτη γραπτή άσκηση στο μάθη-

μα της ημέρας και η αξιοποίηση νέων 
μορφών συνεχούς και δημιουργικής 
αξιολόγησης (ατομικές και συλλογικές 
διαθεματικές εργασίες, παρουσιάσεις, 
projects κ.λπ). Τα διαγωνίσματα σε ενότη-
τα/ενότητες απορρυθμίζουν τους μαθητές 
και τους δυσκολεύουν στην καθημερινή 
μελέτη όλων των μαθημάτων.

Κατά την περίοδο διενέργειας των Εξε-
τάσεων Τετραμήνων (Δεκεμβρίου και 
Μαΐου - Ιουνίου), όπως και τώρα κατά τη 
διάρκεια της εξεταστικής περιόδου Μα-
ΐου - Ιουνίου, δεν θα γίνονται μαθήματα, 
αλλά οι μαθητές θα είναι αφοσιωμένοι 
στην προετοιμασία για τις εξετάσεις.

Τα περισσότερα προβλήματα που πα-
ρουσιάστηκαν είναι οργανωτικά και τα οποία 
σίγουρα μπορούν να αντιμετωπιστούν και 
να βελτιωθεί η όλη μορφή των Εξετάσεων.

Ποια είναι η θέση σας για τη μεί-
ωση της αξιολόγησης του γραπτού 
στις εξετάσεις τετραμήνων;

Είναι ξεκάθαρο ότι η νομοθετική αυτή 
παρέμβαση δεν ήταν η ενδεδειγμένη 
λύση. Δεν μπορείς στο μέσο μια σχολικής 
χρονιάς να αλλάζεις τις παραμέτρους 
και το πλαίσιο που καθορίζουν την 
αξιολόγηση των μαθητών. Ούτε δίκαιο 
είναι, αλλά ούτε και ορθολογιστικό. Το 
Υπουργείο Παιδείας μπορούσε να δι-
αχειριστεί διαφορετικά το θέμα και να 
λειτουργήσει μακριά από προεκλογικούς 
λαϊκισμούς των Προεδρικών Εκλογών. 
Θα μπορούσε να δώσει σαφείς οδη-
γίες στους Επιθεωρητές να είναι πιο 
προσεκτικοί στη θεματοθέτηση των 
εξεταζόμενων μαθημάτων για το Β' 
Τετράμηνο.

Τα ταλαιπωρημένα τετράμηνα 

ΑΝΝΑ-ΜΑΡΙΑ 
ΕΥΤΥΧΙΟΥ 
annamariaefty-
chiou@hotmail.com

Δ. Ταλιαδώρος: 
Βασικές αρχές για 
την «Αλλαγή» είναι 

η άσκηση ενός 
σοβαρού, υπεύθυνου 

και διεκδικητικού 
συνδικαλισμού, 

μέσω μιας σοβαρής 
ΟΕΛΜΕΚ, η οποία 
θα μπορέσει να 

υπερασπιστεί και 
να ενισχύσει τη 

δημόσια εκπαίδευση, 
να βελτιώσει τα 
δικαιώματα των 

εκπαιδευτικών και 
να υπερασπιστεί 
το κύρος και την 
αξιοπρέπειά τους 
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ΤΟ ΥΠΟΥΡΓΕΊΟ ΜΕΤΑΦΟΡΏΝ 
ΕΤΟΊΜΑΣΕ ΚΑΝΟΝΊΣΜΟΥΣ, 
ΜΕ ΤΟΥΣ ΟΠΟΊΟΥΣ ΕΠΊΧΕΊΡΕΊ 
ΝΑ ΒΑΛΕΊ ΤΕΛΟΣ ΣΤΟ ΚΥΚΛΟ-
ΦΟΡΊΑΚΟ ΚΟΜΦΟΥΖΊΟ ΠΟΥ 
ΔΗΜΊΟΥΡΓΕΊΤΑΊ ΜΕ ΤΑ ΔΕΚΑ-
ΔΕΣ ΜΊΚΡΟΑΤΥΧΗΜΑΤΑ ΠΟΥ 
ΣΥΜΒΑΊΝΟΥΝ ΚΑΘΗΜΕΡΊΝΑ 
ΣΤΟ ΟΔΊΚΟ ΔΊΚΤΥΟ 

Μπαίνει τέλος στο μποτιλιάρισμα 
λόγω ατυχημάτων

εκτεθειμένοι σε καίριες οδικές αρτηρίες 
περιμένοντας την οδική ασφάλεια και 
την ασφαλιστική εταιρεία. 

Αποτέλεσμα είναι η πρόκληση 
αφάνταστης ταλαιπωρίας, με δεκάδες 
οδηγούς να παγιδεύονται στη μέση του 
δρόμου περιμένοντας να λήξουν οι δια-
πραγματεύσεις μεταξύ των οδηγών και 
των ασφαλιστικών εταιρειών. 

Έτσι, το Υπουργείο Μεταφορών 
ετοίμασε κανονισμούς που αφορούν 
τη νομοθεσία της οδικής κυκλοφορίας, 
τους οποίους προτίθεται να καταθέσει 
στη Βουλή με σκοπό να υποχρεώνει 
τους οδηγούς να μετακινούν τα οχή-
ματά τους από τη μέση του δρόμου, 
νοουμένου ότι το ατύχημα δεν έχει 
τραυματίες ή δεν είναι θανατηφόρο 

Τ
έλος στην ταλαιπωρία 
που δημιουργείται στο 
οδικό δίκτυο με τα κα-
θημερινά μικροατυχή-
ματα ανά το παγκύπριο, 
επιχειρεί να δώσει το 
Υπουργείο Μεταφορών. 

Το κυκλοφοριακό κομφούζιο που 
δημιουργείται καθημερινά στις πόλεις 
και στον αυτοκινητόδρομο,  από τα δε-
κάδες μικροατυχήματα που συμβαίνουν 
ή και από τις καραμπόλες, προκαλεί 
αναστάτωση με τους οδηγούς των 
εμπλεκόμενων οχημάτων να μένουν 

δυστύχημα. Πλέον δεν θα αναμένουν 
οι εμπλεκόμενοι οδηγοί του τροχαίου 
ατυχήματος τις εταιρείες ασφάλειας να 
έρθουν στο σημείο, να καταγράψουν το 
περιστατικό και να φωτογραφήσουν τα 
οχήματα, την ώρα που θα δημιουργούνται 
ουρές οχημάτων πίσω τους. 

Μέχρι στιγμής ζητήθηκε από τον 
Παγκύπριο Σύνδεσμο Επαγγελματιών 
Ασφαλιστικών Διαμεσολαβητών, τον Σύν-
δεσμο Ασφαλιστικών Εταιρειών και την 
Αστυνομία να καταθέσουν τις εισηγή-
σεις τους, ενώ στόχος του Υπουργείου 
Μεταφορών είναι να προωθήσει άμεσα 
τους εν λόγω κανονισμούς στη Βουλή. 
Σημειώνεται ότι πρόταση για το εν λόγω 
ζήτημα κατέθεσε και ο βουλευτής του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, Δημήτρης 
Δημητρίου. 

«Καταχρηστικός ο όρος 
που υποχρεώνει το όχημα να 
μείνει στη μέση του δρόμου» 

Τη θέση του Παγκύπριου Συνδέ-
σμου Επαγγελματιών Ασφαλιστικών 
Διαμεσολαβητών για το εν λόγω ζήτημα 
εξήγησε στη «Σ» ο Πρόεδρος, Κυριά-
κος Ανδρέου. Αρχικά, ανέφερε ότι η 
βασική θέση του Συνδέσμου, όπως 
την έχουν καταθέσει στη Βουλή, είναι  
στις περιπτώσεις μικροατυχημάτων 

να τηρούνται κάποιες συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις για τη μετακίνηση των 
οχημάτων. «Να μετακινούνται μηχα-
νικά τα οχήματα από τους ίδιους τους 
οδηγούς όταν η ζημιά των οχημάτων 
είναι από μπροστά ή από πίσω και 
θεωρείται ως ένα απλό ατύχημα. 
Επίσης το ίδιο θα μπορεί να συμβεί 
όταν δεν υπάρχουν τραυματισμοί ή 
όταν οι οδηγοί δεν είναι κάτω από την 
επήρεια μέθης ή ουσιών. Οι οδηγοί 
θα μετακινούν  τα οχήματα στην άκρη 
του δρόμου ιδιαίτερα στις περιπτώσεις 
που το ατύχημα συμβαίνει σε κεντρικές 
λεωφόρους, όπου υπάρχει κυκλοφο-
ριακή συμφόρηση». 

Συμπλήρωσε ότι οι οδηγοί θα φρο-
ντίζουν να βγάλουν μια φωτογραφία 
πριν από τη μετακίνηση των οχημάτων 
και θα αναμένουν την οδική βοήθεια 
για να κάνουν τη δήλωσή τους, προ-
σθέτοντας ότι αυτά που θα αναφέρουν 
θα πιστοποιούνται με τη φωτογραφία. 
«Στις περιπτώσεις που οι οδηγοί δεν 
έχουν μαζί τους κινητά, θα μετακινούν  
τα οχήματα και θα περιμένουν στην 
άκρη του δρόμου μέχρι να έρθει η οδική 
βοήθεια, για να κάνει καταγραφή των 
συνθηκών κάτω από τις οποίες έγινε το 
ατύχημα». Σημείωσε ότι δεν θα υπάρχει 
οποιοδήποτε θέμα σε αυτές τις περιπτώ-

σεις, καθώς δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
πρόνοια στις ασφαλιστικές εταιρείες 
που να απαγορεύει τη μετακίνηση 
του οχήματος με αποτέλεσμα να μην 
υπάρχει μετά κάλυψη από την εταιρεία. 
«Αν υπάρχουν ασφαλιστικές εταιρείες 
με όρο που να υποχρεώνει το όχημα 
να μείνει στη σκηνή του ατυχήματος 
μέχρι να έρθει η οδική βοήθεια, τότε 
υπάρχει κατάχρηση και θα ήταν καλό 
να το διορθώσουν», ανέφερε. 

Ο κ. Ανδρέου επεσήμανε ότι έχουν 
στείλει στη Βουλή σημείωμα με Οδηγό 
Ατυχημάτων, ο οποίος χρησιμοποιείται 
σε άλλη ευρωπαϊκή χώρα. «Σύμφωνα 
με αυτόν τον οδηγό, οι ασφαλιστικές 
εταιρείες μεταξύ τους έχουν καταγράψει 
με φωτογραφίες και σχεδιαγράμματα 
ποια τροχαία ατυχήματα θεωρούνται 
μικροατυχήματα και ποιο είναι το πο-
σοστό ευθύνης του κάθε οδηγού,  ούτως 
ώστε να αποφεύγεται η ταλαιπωρία». 
Εξήγησε ότι υπάρχουν περιπτώσεις 
που δεν χρειάζεται να παραστεί στο 
σημείο ούτε η οδική βοήθεια και η 
όλη διαδικασία μπορεί να γίνει με μιαν 
απλή ενημέρωση από τις ασφαλιστικές 
εταιρείες και αυτές με τη σειρά τους 
θα αναλαμβάνουν να επιδιορθώσουν 
τις όποιες ζημιές, σύμφωνα πάντα με 
τον Οδηγό Ατυχημάτων που έχει προ-
συμφωνηθεί. «Ακόμη εξήγησε ότι ο 
Οδηγός έχει σχεδιαγράμματα αυτοκι-
νήτων και παρουσιάζει συγκεκριμένα 
περιστατικά που μπορεί να συμβούν 
μέσα στο οδικό δίκτυο. Όταν τα περι-
στατικά εμπίπτουν μέσα σε αυτές τις 
συνθήκες ατυχημάτων, τότε ο Οδηγός 
καθορίζει ποιος οδηγός φταίει ή αν 
φέρουν ευθύνη όλοι οι εμπλεκόμενοι 
οδηγοί. Είναι μια προσυμφωνημένη 
συνεννόηση, ούτως ώστε να μην ταλαι-
πωρούνται ούτε οι εμπλεκόμενοι στο 
τροχαίο, ούτε οι υπόλοιποι οδηγοί που 
έτυχε να περνούν από τον συγκεκρι-
μένο δρόμο εκείνη τη στιγμή», τόνισε. 

Τέλος, ανέφερε ότι το πρόβλημα μπο-
ρεί να επιλυθεί πολύ εύκολα μέσα από 
μια πρόνοια που θα κάνει το Τμήμα 
Οδικών Μεταφορών, η οποία θα υπο-
χρεώνει τους οδηγούς να μετακινούν 
τα οχήματά τους. «Να μη στέκονται οι 
οδηγοί μέσα στη μέση του δρόμου για 
ένα απλό ατύχημα και να περιμένουν 
την ασφαλιστική, γιατί ενδεχομένως 
να προκαλέσουν και άλλα ατυχήμα-
τα. Επιπλέον είναι και θέμα ασφάλειας 
των ίδιων των οδηγών, οι οποίοι είναι 
εκτεθειμένοι μέσα στο οδικό δίκτυο». 

ΠΕΤΡΟΣ ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 
afxentioup@sigmaive.
com

Δώδεκα νεκροί το πρώτο 
πεντάμηνο του 2023

ΗΑστυνομία δημο-
σίευσε τα επίσημα 
στοιχεία των τροχαίων 
συγκρούσεων για το 

2022 και από εκεί μπορούν να 
εξαχθούν διάφορα συμπεράσματα 
για τη συμπεριφορά των οδηγών 
στους δρόμους. 

Το 2022 σημειώθηκαν συνολικά 
555 τροχαία ατυχήματα. Τα 183 
ήταν τροχαία με ζημιές, τα 112 ήταν 
με ελαφρά ατυχήματα, τα 225 ήταν 
σοβαρές οδικές συγκρούσεις, ενώ 
τα 35 κατέληξαν σε θανατηφόρα 
δυστυχήματα. 

Όσον αφορά τους νεκρούς και 
τους τραυματίες συνολικά ήταν 
505 άτομα. Οι 215 ήταν ελαφρά 
τραυματίες, οι 253 ήταν σοβαρά 
τραυματίες, ενώ 37 άνθρωποι 
κατέληξαν. 

Εδώ πρέπει να σημειωθεί ότι 
από την 1η Ιανουαρίου μέχρι τις 
19 Μαΐου του 2023 σημειώθηκαν 
12 θανατηφόρες οδικές συγκρού-
σεις, με 12 νεκρούς. Ο αντίστοιχος 
αριθμός για το 2022 ήταν 12 θα-
νατηφόρες οδικές συγκρούσεις με 
13 νεκρούς, ενώ για το 2021 ήταν 
10 θανατηφόρα δυστυχήματα με 
11 νεκρούς. 

Η Λεμεσός θρήνησε τα 
περισσότερα θύματα

Η επαρχία Λεμεσού κατέχει τη θλι-
βερή πρωτιά σε τροχαία δυστυχήματα. 
Συγκεκριμένα, σημειώθηκαν 13 δυ-
στυχήματα με 14 νεκρούς. Ακολουθεί 
η Λευκωσία με 7 δυστυχήματα και 8 
νεκρούς, η Λάρνακα με 6 θανατηφόρες 
συγκρούσεις και 6 θύματα, η επαρχία 
Αμμοχώστου με 5 δυστυχήματα και 5 
νεκρούς, η Πάφος με 4 θανατηφόρα 
και 4 νεκρούς. Στην περιοχή της Μόρ-
φου δεν καταγράφηκε θανατηφόρα 
οδική σύγκρουση. 

Σάββατο τα περισσότερα 
θανατηφόρα 

Από το 2018 μέχρι το 2022, η 
ημέρα Σάββατο είναι η πιο επικίνδυνη, 
έχοντας καταγράψει 47 θανατηφόρα 
δυστυχήματα. Ακολουθεί η Κυριακή 
με 43 θανατηφόρα, η Παρασκευή με 
34, η Πέμπτη με 28, η Δευτέρα με 
27, η Τετάρτη με 26 και τελευταία 
η Τρίτη με 18 θανατηφόρες οδικές 
συγκρούσεις. Όσον αφορά τις ώρες 
όπου συμβαίνουν τα περισσότερα 
τροχαία δυστυχήματα, από το 2018 
μέχρι το 2022 καταγράφηκαν 49 
θανατηφόρα από τις 16:00 μέχρι τις 
19:59. Ακολουθούν οι ώρες μεταξύ 

20:00-23:59 με 46 θανατηφόρα, οι 
ώρες 12:00-15:59 με 39 θανατηφόρα, 
οι ώρες 8:00-11:59 με 31 θανατη-
φόρες οδικές συγκρούσεις, οι ώρες 
4:00-7:59 με 30 θανατηφόρα και τέλος 
οι ώρες μεταξύ 00:00-3:59 με 28 
θανατηφόρες συγκρούσεις. 

Η απρόσεκτη αμελής 
οδήγηση η κύρια αιτία 
των θανατηφόρων

Η απρόσεκτη και αμελής οδήγηση 
με ποσοστό 18,39% είναι η κύρια 
αιτία των θανατηφόρων συγκρού-
σεων από το 2018 μέχρι το 2022. 
Δεύτερη αιτία είναι η οδήγηση υπό 
την επήρεια αλκοόλης με 13,90%. 
Ακολουθεί η υπερβολική ταχύτητα 
με 11,21%, η απρόσεκτη στροφή στα 
δεξιά και η απρόσεκτη διακίνηση 
πεζών με 8,52%, άλλοι λόγοι 7,62%, η 
μη τήρηση της αριστερής πλευράς με 
6,73%, η οδήγηση υπό την επήρεια 
ναρκωτικών με 6,28%, ο συνδυασμός 
αλκοόλης και ναρκωτικών με 5,83%, 
η μη παροχή προτεραιότητας σε οχή-
ματα με 4,48%, η μη συμμόρφωση 
στα σήματα τροχαίας με 4,04%, το 
αντικανονικό προσπέρασμα 2,69% 
και τέλος η μη παροχή προτεραιό-
τητας σε διάβαση πεζών με 1,79%.
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Το 85% οφείλονται σε ανθρώπινο παράγοντα

Ιδιαίτερα κατατοπιστικά είναι 
και τα στοιχεία που παρέθεσε 
στη  «Σημερινή» το Τμήμα 
Δασών αναφορικά με τις 

πυρκαγιές του 2023 αλλά και της 
προηγούμενης εικοσαετίας. 1.384 
δασικές πυρκαγιές καταγράφηκαν τα 
προηγούμενα 22 χρόνια με τα αίτια 
των 112 εξ αυτών (δηλαδή 1 στις 
8) να παραμένουν ακόμη άγνωστα. 
Όπως είναι φυσικό, ο ανθρώπινος 
παράγοντας είναι αυτός που φέ-

ρει την ευθύνη για τη συντριπτική 
πλειοψηφία όσων πυρκαγιών έχουν 
καταγραφεί, αφού 1.027 από τις 
1.212 (ποσοστό 85%) οφείλονται 
σε ανθρώπους και μόλις το 15% 
σε φυσικές καταστροφές (όπως π.χ. 
κεραυνοί). Ιδιαίτερα σοκαριστικό 
είναι το γεγονός πως από τις 1.027 
που διέπονται από ανθρωπογενή 
παράγοντα, περίπου 1 στις 3 (35% 
ή καλύτερα 359 πυρκαγιές) τέθη-
καν κακόβουλα, ενώ οι υπόλοιπες 

οφείλονται σε αμέλεια. Για το 2023 
και παρά τον πρώιμο χαρακτήρα 
-με τα στοιχεία να αφορούν μέχρι 
και την 15η Μαΐου- το Τμήμα Δα-
σών κατέγραψε 17 περιστατικά, εκ 
των οποίων οι 6 δεν έχουν ακόμα 
ακριβή αίτια. Από τις υπόλοιπες 11, 
οι 8 θεωρούνται ανθρωπογενείς (οι 
άλλες 3 αποδόθηκαν σε κεραυνό) με 
6 από αυτές (75%) να προέρχονται 
από αμέλεια, ενώ οι υπόλοιπες 2 
τέθηκαν κακόβουλα. 

21.05.2023

Με όπλο την τεχνολογία απέναντι στις πυρκαγιές

ΔΎΟ ΝΈΑ ΤΈΧΝΟΛΟΓΙΚΑ ΎΠΈ-
ΡΟΠΛΑ ΜΠΑΙΝΟΎΝ ΣΤΗ ΜΑΧΗ 
ΚΑΤΑ ΤΩΝ ΠΎΡΚΑΓΙΩΝ - ΤΟ 
ΝΈΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΔΙΑΧΈΙΡΙ-
ΣΗΣ, ΈΠΙΤΗΡΗΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑ-
ΣΒΈΣΗΣ ΠΎΡΚΑΓΙΩΝ ΑΝΑ-
ΜΈΝΈΤΑΙ ΝΑ ΟΛΟΚΛΗΡΩΘΈΙ 
ΠΈΡΙ ΤΑ ΤΈΛΗ ΜΑΐΟΎ

Ν
έα όπλα στη φα-
ρέτρα τους ανα-
μένεται να έχουν 
εντός των ημερών 
Τμήμα Δασών και 
Π υ ρ ο σ β ε σ τ ι κ ή 
Υπηρεσία, για την 

αντιμετώπιση των πυρκαγιών. Ξεκινώ-
ντας από καλύτερη αφετηρία σε σχέση 
με πέρυσι και προερχόμενοι από μία 
από τις καλύτερες χρονιές σε ό,τι αφορά 
τον αριθμό και τη διαχείριση, δύο νέα 
τεχνολογικά υπερόπλα μπαίνουν στη 
μάχη κατά των πυρκαγιών. 

Βρισκόμενοι προ των πυλών της 
ημερολογιακής -και όχι μόνο- καθό-
δου της καλοκαιρινής περιόδου, ένα 
από τα ζητήματα που, δυστυχώς, μας 
απασχολούν κάθε χρόνο, είναι αυτό των 
δασικών πυρκαγιών. Εξ αφορμής και 
της πρόσφατης μεγάλης πυρκαγιάς, 
που ξέσπασε στην Τόχνη, η «Σημερι-
νή» πραγματοποίησε μία πρώτη αποτί-
μηση του προσωπικού που έχουν στη 
διάθεσή τους οι αρμόδιες υπηρεσίες, 
του τεχνολογικού εξοπλισμού, αλλά και 
της δημιουργίας  όποιου σχεδιασμού 
για να προληφθούν φονικές πυρκαγιές 
όπως αυτή του Αρακαπά το 2021. Το 
συγκεκριμένο συμβάν, μάλιστα, φέρε-
ται, όπως έδειξε η έρευνα της «Σ», να 
αποτέλεσε και σημείο καμπής ούτως 
ώστε να τεθεί σε εφαρμογή ένα ολιστικό 
σύστημα τεχνολογίας για τη  διαχείρι-
ση των πυρκαγιών, ενώ παράλληλα με 
διάφορες άλλες δράσεις επιχειρήθηκε 
αύξηση του προσωπικού και δημιουργία 
κέντρων διαχείρισης -μετά από μελέ-
τη εμπειρογνωμόνων- ούτως ώστε να 
θωρακιστεί στον μέγιστο δυνατό βαθμό 
η Κυπριακή Δημοκρατία. Πού βρισκό-
μαστε, όμως ,10 ημέρες πριν από την 
-ημερολογιακή- έναρξη ενός καυτού 
-όπως προδιαγράφεται- καλοκαιριού; 

Πτητικά μέσα και προσωπικό 
Τα πτητικά μέσα αποτελούν αναμφί-

βολα έναν από τους σημαντικότερους 
πυλώνες στην κατάσβεση και την κα-
ταστολή πυρκαγιών. Σε σχέση με την 
περίοδο 2022, η Κυπριακή Δημοκρατία 
διαθέτει 8 συνολικά πτητικά μέσα -όσα 
δηλαδή και πέρυσι- αριθμός που θεω-
ρείται από τους ειδικούς ως επαρκής 
για να καλύψει τις ανάγκες. Πρόκειται 
για 6 αεροπλάνα, εκ των οποίων τα 2 
ανήκουν στο Τμήμα Δασών, ενώ τα 
υπόλοιπα 4 είναι μισθωμένα. Στον 
πτητικό στόλο βρίσκονται επίσης και 
2 ελικόπτερα (με κάδο) τύπου Kamov, 

τα οποία διαχειριζόμαστε επίσης με το 
καθεστώς εκμίσθωσης, με τη  σύμβαση 
να προνοεί συμφωνία 2+2 χρόνων (βρι-
σκόμαστε στον δεύτερο χρόνο) και τα 
οποία στοιχίζουν 4.200.000 τον χρόνο. 
Μάλιστα τα 7 από τα 8 μέσα βρίσκονται 
ήδη στη διάθεση της Δύναμης, ενώ στο 
ένα εκ των αεροσκαφών πραγματοποι-
είται η καθιερωμένη συντήρηση κινη-
τήρα και αναμένεται να τεθεί άμεσα στη 
μάχη. Σε περίπτωση δε που καταστεί 
αναγκαίο, υπάρχει η δυνατότητα επι-
στράτευσης πτητικών μέσων τόσο από 
την Αστυνομία, όσο και από την Εθνική 
Φρουρά αλλά και τις Βρετανικές Βάσεις. 

Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο Τύπου 
της Πυροσβεστικής, Ανδρέα Κεττή, το 
πρόβλημα της έλλειψης προσωπικού, 
που είχε δημιουργηθεί λόγω παγώματος 
θέσεων μπορεί να παραμένει, ωστόσο 
υπογράμμισε ότι έχουν ανοιχθεί πάρα 
πολλές θέσεις -τονίζοντας πως το αρμόδιο 
Υπουργείο έχει συμβάλει τα μέγιστα 
σε αυτό- ενώ εάν υλοποιηθεί σωστά 
ο στρατηγικός σχεδιασμός το μόνιμο 
προσωπικό αναμένεται να αυξηθεί 
κατά 23%. Υπενθύμισε, παράλληλα, 
πως για να λάβει κάποιος το χρίσμα 
του πυροσβέστη θα πρέπει να περάσει 
τρία χρόνια ακαδημαϊκών σπουδών. 
«Αξιοποιούμε όσο καλύτερα μπορούμε 
το υπάρχον προσωπικό. Έχουν ανοιχθεί 
19 σταθμοί υπαίθρου που στελεχώθηκαν 
από ωρομίσθιο προσωπικό και υπο-
στηρίζονται από μόνιμο, ενώ την ίδια 
ώρα στελεχώνονται παρατηρητήρια σε 
συνεργασία με τους αρμόδιους φορείς», 
πρόσθεσε. 

Αισθητήρες θερμότητας 
και drones… από Κύπρο 
στη φαρέτρα 

Η φονική πυρκαγιά του Αρακαπά 
προ διετίας έφερε την άμεση αντίδρα-
ση της Πολιτείας, αφού με σφραγίδα 
Υπουργικού αποφασίστηκε η εισαγωγή 
ολιστικού συστήματος τεχνολογίας για 
διαχείριση των πυρκαγιών. Πρόκειται για 
ένα πρότζεκτ του οποίου η πρώτη φάση 
αναμένεται να ολοκληρωθεί στο τέλος 
Μαΐου -σύμφωνα με τον Διευθυντή του 
Τμήματος Δασών, Χαράλαμπο Αλεξάν-
δρου- και αναμένεται να αναβαθμίσει 
ουσιαστικά τόσο τον σχεδιασμό, αλλά και 
τη διαχείριση, επιτήρηση και κατάσβεση 
των πυρκαγιών. Στο σχέδιο συμπερι-
λαμβάνεται η εγκατάσταση αισθητήρων 
για αυτόματη ανίχνευση πυρκαγιών, η 
χρήση drones, που θα παρέχουν ζωντα-
νή εικόνα, η χρήση κινητών κέντρων 
επιχειρήσεων, ενώ όλα τα παραπάνω 
θα καταλήγουν να επικοινωνούν σε ένα 
κοινό συντονιστικό κέντρο, το ΖΗΝΩΝ 
(Λάρνακα), που αποτελεί και το Εθνικό 
Κέντρο Διαχείρισης Κρίσεων. 

Όπως εξήγησε ο κ. Αλεξάνδρου ανα-
φορικά με τους αισθητήρες, πρόκειται 
ουσιαστικά για ηλεκτροοπτικά συστήματα 
που λειτουργούν σαν ανιχνευτές θερμότη-
τας εντοπίζοντας άμεσα τυχόν πυρκαγιές. 
Μετά από εμπεριστατωμένες μελέτες 
και λαμβάνοντας υπόψη πυροφυλάκια, 
περιπόλους αλλά και την «ευαισθησία» 
της κάθε περιοχής αποφασίστηκε όπως 
οι 4 ανιχνευτές (με εμβέλεια 10 χιλιό-
μετρα) τοποθετηθούν ως ακολούθως: 
Ένας στον Ακάμα, ένας στην Κοιλάδα 
της Μαραθάσας, ένας στη Μαδαρή και 
ένας στο Φικάρδου,  καλύπτοντας με 

αυτόν τον τρόπο και τα «τυφλά σημεία» 
του Τμήματος Δασών. Παράλληλα ο 
εξοπλισμός με 4 drones παρέχει ακόμα 
ένα δίχτυ ασφαλείας, με τον Χαράλαμπο 
Αλεξάνδρου να κάνει λόγο για μεγάλη 
προσπάθεια που καταβλήθηκε, αφού 
βρέθηκε ιδιωτικός χρηματοδότης, ενώ 
παράλληλα ετοιμάζεται ομάδα για συ-
νεργασία με το Ινστιτούτο Κύπρου. Με 
την τεχνολογία των drones που θα πε-
τούν πάνω από την ελεύθερη Κύπρο θα 
μπορούν να εντοπίζονται άμεσα νέες 
πυρκαγιές, ενώ η ζωντανή εικόνα που 
θα παρέχουν (μόλις 2 λεπτά μετά την 
πυρκαγιά) θα είναι καταλυτική στον 
σχεδιασμό κατάσβεσης αλλά και την 
ταυτοποίηση εμπρηστών, όπως χαρα-
κτηριστικά αναφέρθηκε. Εξόχως σημα-
ντικό να αναφέρουμε πως τα drones 
«στήνονται» από το εγχώριο Ινστιτούτο 
Κύπρου. Αισθητήρες και drones κόστισαν 
ως εφάπαξ ποσό γύρω στις €600.000. 

Σχεδιασμός, λύσεις
και… αγκάθια 

Ποιοι όμως επεμβαίνουν σε κάθε 
πυρκαγιά; Τμήμα Δασών ή Πυροσβε-
στική Υπηρεσία; Τα τελευταία χρόνια 
η απάντηση είναι και οι δύο. Η αγαστή 
συνεργασία μεταξύ των δύο υπηρεσιών 
έχει αποβεί καταλυτική στη διαχείριση 
και την κατάσβεση πυρκαγιών. Ουσι-
αστικά,  με την κοινή παρέμβαση το 
μόνο που μένει να αποφασιστεί σε 
κάθε περίπτωση είναι ο συντονισμός 
με την υπηρεσία που έχει την ευθύνη 
της εκάστοτε περιοχής να αναλαμβάνει 
τον συντονισμό αφού είναι ξεκάθαρη και 
ευδιάκριτη η γεωγραφική ευθύνη. Στο 
πλαίσιο του ολιστικού προγράμματος 
και σύμφωνα με τον εκπρόσωπο Τύπου 
της Πυροσβεστικής ετοιμάζονται επίσης 
δύο υπερσύγχρονα προωθημένα κέντρα 
διαχείρισης, ενώ με τους αισθητήρες, 
τα drones, τα παρατηρητήρια και τις 
περιπολίες υπολογίζεται η επιτήρηση 
επί των εδαφών της ΚΔ να ανέλθει στο 
35%-40%. Στον αντίποδα ο Διευθυντής 
του Τμήματος Δασών έκανε ιδιαίτερη 
αναφορά στη συνείδηση και ατομική 
ευθύνη, αναφέροντας πως στο πλαίσιο 
εκστρατείας διαφώτισης και ευαισθη-
τοποίησης ετοιμάζονται δύο διαφημι-
στικά σποτ. Το ένα θα αφορά μαθητές 
και θα διοχετευθεί στα σχολεία, ενώ το 
δεύτερο σε εκ προθέσεως και κακό-
βουλες πυρκαγιές. Αδύνατο σημείο ο 
κ. Αλεξάνδρου θεωρεί τη μη παροχή 
εξουσίας στο Τμήμα Δασών από ιδιωτι-
κές περιουσίες, λέγοντας πως δεν είναι 
λίγες οι φορές που στις προσπάθειες 
δημιουργίας αντιπυρικών ζωνών μένουν 
πίσω κομμάτια ιδιωτών που αφήνουν 
απεριποίητα αγροτεμάχια ή αυλές. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ 

Το κορυφαίο γεγονός στον επιχει-
ρηματικό κόσμο έζησαν  πρό-
σφατα τα μέλη της Ομοσπονδίας 
Εργοδοτών και Βιομηχάνων 

(OEB), καθώς και οι εκπρόσωποι των 
ΜΜΕ, που παρευρέθησαν, στο πλαίσιο 
της ετήσιας βράβευσης του «Quality 
Leader of the year 2022», σε ειδική τε-
λετή στα γραφεία της «ΟΕΒ» παρουσία 
υπουργών, δημάρχων και επισήμων. 
Το βραβείο του «Quality Leader 2022» 
παρέλαβε ο πρώην Πρόεδρος της ΟΕΒ 
και Διευθύνων Σύμβουλος του ομίλου της 
«Cypronetwork», Χρίστος Μιχαηλίδης.

Όπως αναφέρθηκε και στην τελετή 
βράβευσης, η επιτροπή του Κυπριακού 
Συνδέσμου Ποιότητας επέλεξε στο πρόσωπο 
του Χρίστου Μιχαηλίδη, τον ηγέτη που 
συστηματικά και διαχρονικά έχει αποδεί-
ξει ότι άντεξε στα καλέσματα της «Κίρκης» 
και ανέδειξε εκείνα τα χαρακτηριστικά που 
είναι απαραίτητα για τον Ηγέτη Ποιότητας.

Για την ιστορία
Ο Χρίστος Μιχαηλίδης είναι ο Εκτε-

λεστικός Πρόεδρος του ομίλου της 

«Cypronetwork Consultancy Group», 
ο οποίος,  μεταξύ άλλων, διετέλεσε πρό-
εδρος της ΟΕΒ , του Κυπριακού Συν-
δέσμου Συμβούλων Επιχειρήσεων και 
του Συνδέσμου Εταιρειών Αγοράς και 
Δημοσκοπήσεων, με 36 χρόνια εμπειρία 
ως Σύμβουλος Επιχειρήσεων σε θέματα 
έρευνας Αγοράς, Στρατηγικής, Μάρκε-
τινγκ, Επικοινωνίας, Σχεδιασμού και 
Εφαρμογής Συστημάτων Διεύθυνσης.

Τι είναι ποιότητα; Πώς την αντι-
λαμβάνεται ο κόσμος;

Ποιότητα είναι ένα πολυδιάστατος 
ορισμός. Είναι η  ανταπόκριση στις 
ανάγκες ή προσδοκίες του αγοραστή 
ή χρήστη ενός προϊόντος ή υπηρεσίας.

Είναι μια ουσιαστική διαφοροποίηση, 
μια βελτιωμένη ή βέλτιστη σύνθεση χα-
ρακτηριστικών, μια πρόσθετη αξία, την 
οποία βρίσκουμε σε όλες τις εκφάνσεις της 
ζωής μας, στις σχέσεις μας, τον τρόπο ζωής 
μας. Είναι η ικανότητα μίας επιχείρησης ή 
ενός ανθρώπου για αποδοτική Διεύθυνση, 
ηγεσία, ακεραιότητα, στρατηγική σκέψη, 
έμπνευση και υποκίνηση προσωπικού, 
αποδοτική επικοινωνία  και πολλά άλλα.

Αντιλαμβάνομαι ο συγκεκριμένος 
Διαγωνισμός είναι πλέον θεσμός. 
Πάνω σε ποια κριτήρια στηρίζεται;

Ο Διαγωνισμός του Κυπριακού Συν-
δέσμου Ποιότητας γίνεται στη χώρα μας 
και αντίστοιχα στην Ευρώπη για 11η 
συνεχή χρονιά και αποτελεί έναν θεσμό 

υψηλών προδιαγραφών. Είναι βασισμένος 
σε αντικειμενικά κριτήρια ηγεσίας και 
επιδόσεων του Ευρωπαϊκού Οργανισμού 
Ποιότητας (EOQ), όπως η συνεισφορά 
στην ποιότητα, στην καινοτομία, στο επιχει-
ρείν, αποδοτικό management, προαγωγή 
της ποιότητας κ.λπ. Ο Κύπριος Νικητής 
θα διαγωνιστεί με τους Quality Leaders 
των άλλων ευρωπαϊκών κρατών, για να 
επιλεχθεί ο ευρωπαϊκός Leader.

Ποια είναι η κατάσταση σήμερα 
στην Κύπρο σε θέματα ποιότητας 
και στη εφαρμογή συστημάτων 
Ποιότητας;

Η ποιότητα επιδέχεται βελτίωση σε 
πολλά επίπεδα, ξεκινώντας από την 
κουλτούρα των επιχειρήσεων και την 
ανάγκη αξιοποίησής της ως στοιχείου 
διαφοροποίησης των επιχειρήσεων και 
την προσφορά προστιθέμενης αξίας.

Όσον αφορά τα συστήματα, βρισκόμα-
στε σε αρκετά καλό επίπεδο. Σκεφτείτε ότι 
όταν πιστοποιήσαμε το πρώτο ξενοδοχείο 
στην Κύπρο, που ήταν το Le Meridien, 
ήταν το πρώτο που πιστοποιήθηκε 
στην ευρύτερη περιοχή. Το επίπεδο 
των συμβούλων μας είναι πολύ υψηλό 
και ανταγωνιστικό, υπάρχει πληθώρα 
φορέων Πιστοποίησης και η διείσδυση 
των συστημάτων στις επιχειρήσεις είναι 
αρκετά καλή και όλο και μεγαλύτερη 
η χρήση των διαφόρων συστημάτων. 
Να πούμε επίσης ότι οδεύουμε σε μια 
τάση ενοποίησης των συστημάτων και 

ότι παρατηρείται μια αυξημένη χρήση 
πιο εξειδικευμένων συστημάτων.

Όταν μιλάμε για συστήματα εννο-
ούμε μόνο για ISO 9001 ή γκάμα συ-
στημάτων; Ποια τα πλεονεκτήματα;

Όχι, υπάρχει άπειρος αριθμός συ-
στημάτων. Πέρα από το ISO 9001, που 
είναι για την ποιότητα και του 22001, 
που είναι για θέματα Υγιεινής Τροφί-
μων και Ποιότητας, μιλάμε για θέματα 
Ασφάλειας και Υγείας, Περιβαλλοντικής 
Διαχείρισης και νέα συστήματα όπως της 
Επιχειρηματικής Συνέχειας, Information 
Security, ESG και τώρα για την Διαχεί-
ριση Ανθρώπινου Δυναμικού.

Τα συστήματα τυποποιούν/συστη-
ματοποιούν πολιτικές και διαδικασί-
ες, θέτουν μηχανισμούς ελέγχου που 
διασφαλίζουν την ποιότητα, βοηθούν 
στην αντιμετώπιση κρίσεων και στην 
ομαλότερη αναπλήρωση προσωπικού 
όπου είναι αναγκαίο. Αποτελούν μία 
σταθερή αξία και τυγχάνουν συνεχούς 
προσαρμογής και επικαιροποίησης για 
να συνάδουν με τα δεδομένα της αγοράς 
και τις επιχειρηματικές ανάγκες.

Κατά την άποψή σας τι θα έπρεπε 
να κάνουμε για να εμπεδώσουμε 
περισσότερο τα συστήματα και την 
ποιότητα στις επιχειρήσεις;

Πέραν της διαφώτισης, ευαισθητο-
ποίησης και κατάρτισης, θα πρέπει να 
εισαχθούν κίνητρα στις επιχειρήσεις 

για τη χρήση κατάλληλων συστημάτων.
Σε περιφερειακές μελέτες, που έχουμε 

διεξαγάγει για την Τοπική Αυτοδιοίκηση 
και Τουριστικούς φορείς, εισηγηθήκαμε την 
αξιοποίηση Συμφώνων Ποιότητας μεταξύ 
των τουριστικών και επισιτιστικών μονά-
δων και ολιστικά συστήματα Ασφάλειας 
Υγείας. Μια τέτοια ενέργεια θα ενδυνάμωνε 
την Ασφάλεια Πολιτών και Περιηγητών, 
θα αναβάθμιζε την ποιότητα και θα μας 
διαφοροποιούσε ως χώρα, ως Τουριστικό 
προορισμό  ασφάλειας και ποιότητας.

Το μικρό μέγεθός μας μπορεί 
τελικά να είναι πλεονέκτημα για 
τις όποιες εφαρμογές. Μπορείτε 
να μοιραστείτε μαζί μας τα δικά σας 
μαθήματα ζωής από τη μακρόχρονη 
εμπειρία σας;

Ταπεινά θα ανάφερα 3-4 σημεία. Το ότι 
ο πλούτος μας είναι το Ανθρώπινο Δυνα-
μικό μας. Σε μια εποχή όπου προϊόντα και 
Υπηρεσίες είναι πανομοιότυπα, το βασικό 
στοιχείο διαφοροποίησης ενός οργανισμού 
είναι το Ανθρώπινό του Δυναμικό.

Ιδιαίτερης σημασίας δεν είναι το πόσο 
πολύ τρέχουμε, αλλά πόσο στρατηγικά 
και μεθοδικά εργαζόμαστε και δρούμε.

Το ότι η όποια επιτυχία ενός ανθρώ-
που περνά μέσα από τον  δρόμο της 
κοινωνικής προσφοράς και ευθύνης.

Και τέλος ότι η μεγαλύτερη δυσκολία 
δεν είναι να είσαι πρωτοπόρος, αλλά 
πώς να καταφέρεις να συνεχίσεις να 
πρωτοπορείς.

ΑΝΝΑ-ΜΑΡΙΑ 
ΕΥΤΥΧΙΟΥ 
annamariaeftychiou@
hotmail.com

Χρίστος Μιχαηλίδης: «Quality Leader 2022»

Χ. Μιχαηλίδης: «Έισηγη-
θήκαμε την αξιοποίηση 

Συμφώνων Ποιότητας με-
ταξύ των τουριστικών και 

επισιτιστικών μονάδων 
και ολιστικά συστήματα 
Ασφάλειας Ύγείας. Μια 
τέτοια ενέργεια θα εν-

δυνάμωνε την Ασφάλεια 
Πολιτών και Περιηγητών, 

θα αναβάθμιζε την ποι-
ότητα και θα μας διαφο-
ροποιούσε ως χώρα, ως 

τουριστικό προορισμό  
ασφάλειας και ποιότητας»

Στο σχέδιο συμπεριλαμ-
βάνεται η εγκατάσταση 

αισθητήρων για αυτόματη 
ανίχνευση πυρκαγιών, η 

χρήση drones, που θα πα-
ρέχουν ζωντανή εικόνα, 

η χρήση κινητών κέντρων 
επιχειρήσεων, ενώ όλα 

τα παραπάνω θα καταλή-
γουν να επικοινωνούν σε 
ένα κοινό συντονιστικό 

κέντρο, το ΖΗΝΩΝ 
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Τα τελευταία χρόνια η Παιδεία 
στην Κύπρο έχει περάσει από 
σαράντα κύματα. Από τη μια οι 
εξετάσεις τετραμήνων, από την 

άλλη οι ακατάλληλες κτηριακές υποδομές 
και κερασάκι στην τούρτα η σχολική πα-
ραβατικότητα. Η νέα Υπουργός Παιδείας 
έχει ήδη αναφέρει πως η επόμενη σχολική 
χρονιά θα είναι διαφοροποιημένη απ’ όσα 
ξέραμε, καθώς ο θεσμός της αξιολόγησης 
των μαθητών αντικαθίσταται και επιπλέον 
θα ενταχθούν στο σχολικό πρόγραμμα 
καινοτόμα μαθήματα. Ας ρίξουμε λοιπόν 
μια ματιά πώς θα μπορούσε πραγματικά 
να αλλάξει την εικόνα της κοινωνίας μας 
αλλά και της οικονομίας ένα καινοτόμο 
και δημιουργικό σχολικό πρόγραμμα.

Επιχειρηματικότητα στην 
εκπαίδευση

Η καινοτομία αποτελεί απάντηση 
στην ερώτηση πώς μπορεί να ενταχθεί 
η επιχειρηματικότητα στην εκπαίδευση. 
Τι ακριβώς είναι όμως η καινοτομία; Η 
ανάπτυξή της οδηγεί σε νέες λύσεις,  που 
βελτιώνουν τη ζωή του ανθρώπου και 
συμβάλλουν στην ανάπτυξη της κοινωνίας. 
Η εκπαίδευση είναι άμεσα συνυφασμένη 
με μία σειρά ενεργειών που ενισχύουν 
την κουλτούρα πως είναι αδήριτη ανάγκη 
για καινοτομία σε όλους τους τομείς. 

Υιοθετώντας τη νέα νοοτροπία το άτο-
μο, εύκολα μπορεί να αναπτύξει πρω-
τότυπες ιδέες ή/και νέες επιχειρήσεις. 
Μερικές απαραίτητες προϋποθέσεις για 
να αναπτυχθεί κουλτούρα δημιουργικής 
καινοτομίας σε μια επιχείρηση είναι η 
παρακίνηση από το ίδιο το άτομο και ο 
“thinking out of the box” τρόπος σκέψης. 

Μέσα από τη δημιουργία πρακτικών, 
μαθησιακών προτύπων, την εμπλοκή των 
μαθητών σε εθελοντική βάση, την ενθάρ-
ρυνση και ανάπτυξη επιχειρηματικών 
δεξιοτήτων, τις γέφυρες συνεργασίας 

ανάμεσα σε σχολεία, πανεπιστήμια και 
τον επιχειρηματικό κόσμο αλλά και την 
κοινωνία και κυρίως την ανάπτυξη κουλ-
τούρας και στρατηγικής στην καινοτομία 
και την επιχειρηματικότητα θα μπορούσε 
να επιτευχθεί.

Για να είμαστε δίκαιοι με το σύστημα, 
ήδη υπάρχουν κάποια προγράμματα που 
προωθούν την ανάπτυξη της επιχειρημα-
τικότητας στα σχολεία και τα πανεπιστήμια.

Το πρόγραμμα «Junior 
Achievement»

Το πρόγραμμα εφαρμόζεται στα σχο-
λεία της Κύπρου από το 2013. Ο ΜΚΟ 
“Junior Achievement”, σε συνεργασία 
με το Υπουργείο Παιδείας, ενέταξε στην 
εκπαίδευση τον διαγωνισμό “Μαθητική 
Επιχείρηση” για μαθητές από 15-18 ετών 
σε δημόσια ή ιδιωτικά σχολεία. Στόχος 
του διαγωνισμού είναι η δημιουργία σχε-
διασμού και παραγωγής ενός προϊόντος 
ή υπηρεσίας, που θα είναι φιλικά προς 
το περιβάλλον και θα έχουν καινοτόμα 
χαρακτηριστικά ανταποκρινόμενα στις 
ανάγκες της κοινωνίας.

«Erasmus» 
Το ευρωπαϊκό πρόγραμμα “Erasmus” 

απευθύνεται σε σπουδαστές που συμμε-
τέχουν σε έργα στρατηγικών συμπράξεων 
στο εξωτερικό, αλλά και σε άτομα που 
παρακολουθούν προγράμματα σπουδών 
ή κατάρτισης στο εξωτερικό από πληθώρα 
δράσεων στην επιχειρηματικότητα.

Η εκπαίδευση στην επιχειρηματικότητα 
δεν αλλάζει απλώς τη δομή της κοινωνί-
ας, αλλά αναπτύσσει την αυτοπεποίθηση 
και την κοινωνική ευθύνη στους νέους. 
Η καινοτομία στα σχολεία θα έπρεπε 
να αρχίζει από την προσχολική ηλικία, 
καθώς σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες τα 
αποτελέσματα της εκπαίδευσης στον τομέα 
αυτό επιβεβαιώνουν τα προαναφερθέντα. 

Στην Πολωνία, το μάθημα “Βασικές 
έννοιες για τη λειτουργία των επιχειρή-
σεων” διδάσκεται ως υποχρεωτικό, στη 
δευτεροβάθμια εκπαίδευση.

Στην Αυστρία η συμμετοχή των μα-
θητών είναι υποχρεωτική σε μαθήματα 
επιχειρηματικότητας στα επαγγελματικά 
και οικονομικά σχολεία της Μέσης και 
Ανώτερης Εκπαίδευσης.

Στο Λουξεμβούργο οι μαθητές της 
πρωτοβάθμιας εκπαίδευσης παρακο-
λουθούν ενότητα μαθημάτων για τη 
δημιουργία επιχείρησης βασισμένης σε 
ταινία κινουμένων σχεδίων. Μια καλή 
πρακτική που πολλάκις εφαρμόζουμε 
είναι να υιοθετούμε προγράμματα από 
άλλες ευρωπαϊκές χώρες, κάτι που μπορεί 
να γίνει και για τον τομέα αυτό.

Ζητείται καινοτόμος εκπαίδευση

Η ΠΑΙΔΕΙΑ ΩΣ ΜΕΣΟ ΑΝΑ-
ΠΤΥΞΗΣ ΤΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ, ΟΙ 
ΑΠΑΡΑΙΤΗΤΕΣ ΚΑΙΝΟΤΟΜΙΕΣ 
ΚΑΙ ΤΑ ΠΑΡΑΔΕΙΓΜΑΤΑ ΤΩΝ 
ΑΛΛΩΝ ΧΩΡΩΝ

ΚΥΠΡΙΑΚΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ
(ΠΑΡΕΚΚΛΙΣΕΙΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1999

ΕΙΔΟΠΟΙΗΣΗ ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ 12(1)
Σύμφωνα με τον Κανονισμό 12(1) των περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Παρεκκλίσεις) Κανονισμών, με την παρούσα γνωστοποιείται ότι η ELITE STAR 
PROPERTIES LTD προτίθεται να υποβάλει αίτηση στο Επαρχιακό Γραφείο 
Πολεοδομίας Λευκωσίας για τη χορήγηση πολεοδομικής άδειας κατά παρέκ-
κλιση των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας, για την ακόλουθη ανά-
πτυξη: Μεικτή Εμπορική/Γραφειακή Οικοδομή με υπόγειο χώρο στάθμευσης.
Η αίτηση αφορά τα τεμάχια με αρ. 3352, 3354, 3355, Φ/Σχ. 21/53W1 
στην περιοχή του Δήμου Έγκωμης. Το τεμάχιο βρίσκεται στη λεωφόρο 
Γρίβα Διγενή.
Η παρέκκλιση για την οποία υποβάλλεται η αίτηση αφορά: Παρέκκλιση 
από τις πρόνοιες της παραγράφου 14.7.7.3 «Γραφεία σε Άξονες Δρα-
στηριότητας Κατηγορίας ΙΙΙ και σε Τοπικά Εμπορικά Κέντρα» του Τοπικού 
Σχεδίου Λευκωσίας.
Περισσότερες λεπτομέρειες δυνατό να ληφθούν από τα Γραφεία της Πο-
λεοδομικής Αρχής κατά τις εργάσιμες ώρες και ημέρες.
Έγγραφες παραστάσεις είναι δυνατό να υποβληθούν στην Πολεοδομι-
κή Αρχή μέσα σε διάστημα ενός μηνός από τη δημοσίευση της παρού-
σας ειδοποίησης.

ΥΠΟΤΡΟΦΙΕΣ ΤΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΤΟΥ ΜΑΡΟΚΟΥ 
ΓΙΑ ΤΟ ΑΚΑΔΗΜΑΪΚΟ ΕΤΟΣ 2023-24

Το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου ενημερώνει 
ότι το Βασίλειο του Μαρόκου προσφέρει υποτροφίες σε 
Κύπριους φοιτητές για σπουδές σε Δημόσια Ανώτερα και 
Τεχνικά Εκπαιδευτικά Ιδρύματα του Μαρόκου για το ακα-
δημαϊκό έτος 2023/24. 

Περισσότερες λεπτομέρειες και έντυπα αιτήσεων: www.
amci.ma, www.enssup.gov.ma και www.men.gov.ma 

Καταληκτική ημερομηνία υποβολής αιτήσεων: 
31 Ιουλίου 2023. 

ΕΝ ΤΩ ΕΠΑΡΧΙΑΚΩ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ
ΔΙΚΑΙΟΔΟΣΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΕΩΝ ΚΑΙ ΕΠΙΚΥΡΩΣΕΩΣ ΔΙΑΘΗΚΩΝ

Αρ. Αίτ.: 461/2023
i-justice

Επί τοις αφορώσι τη Σταυρούλλα Κόνιαλη, εκ Λευκωσίας, 
Αρ. Ταυτ. 212168, αποβιώσασα

Δίδεται διά του παρόντος ειδοποίηση ότι, μετά την παρέλευση οκτώ 
(8) ημερών από της δημοσιεύσεως της παρούσης, θα υποβληθεί στο 
Πρωτοκολλητείο Επικυρώσεως Διαθηκών του Επαρχιακού Δικαστη-
ρίου Λευκωσίας αίτηση διά την παραχώρηση προς την κ. Ζηνοβία 
Ζήνωνος-Σουρουλλά, από τη Λευκωσία, του παραχωρητηρίου δια-
χειρίσεως της περιουσίας της Σταυρούλλας Κόνιαλη, εκ Λευκωσίας.

ΖΗΝΟΒΙΑ ΖΗΝΩΝΟΣ-ΣΟΥΡΟΥΛΛΑ
Κατονομαζόμενη εκτελέστρια της διαθήκης της ως άνω αποβιωσάσης

Τ
ο ζήτημα της υπογεν-
νητικότητας είναι ένα 
θέμα που απασχολεί 
το Υπουργείο Υγείας, 
το οποίο προβαίνει σε 
μέτρα για τη μείωσή 
της. Όπως ανακοίνω-

σε η Υπουργός Υγείας Πόπη Κανάρη 
σε ομιλία της με αφορμή την Ημέρα 
της Μητέρας, σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, στο πλαίσιο  επικαιροποι-
ημένου Σχεδίου Δράσης Δημογραφι-
κής και Οικογενειακής Πολιτικής, το 
Υπουργείο Υγείας έχει εντάξει το Σχέδιο 
επιδότησης για την αντιμετώπιση της 
υπογονιμότητας. 

«Θα πρέπει να λάβουμε υπόψη θέ-
ματα οικογενειακού προγραμματισμού, 
καθώς η Κύπρια γυναίκα τεκνοποιεί 
κατά μέσο όρο στα 32 έτη. Θα πρέπει 
να ενθαρρύνουμε τις νέες γυναίκες να 
ξεκινούν τον οικογενειακό τους προγραμ-
ματισμό όσο πιο νωρίς γίνεται, αφού η 
γυναικεία γονιμότητα μειώνεται αισθητά 
μετά τα 35 έτη. Αυτό, αδιαμφισβήτητα, 
προσθέτει στο ποσοστό υπογονιμότητας 
που βλέπουμε να υπάρχει σήμερα αλλά 
προσθέτει και σωματικό, ψυχολογικό και 
οικονομικό κόστος στην κάθε γυναίκα 
που μπαίνει στη διαδικασία υποβοη-
θούμενης αναπαραγωγής με σκοπό 
την απόκτηση του δικού της παιδιού».

Το θέμα της εκδήλωσης ήταν η 
γονιμότητα. Όπως είπε η Δρ Κανά-
ρη, «η Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας 
έχει αναγνωρίσει την υπογονιμότητα 
ως νόσημα, αφού επηρεάζει εκατομ-
μύρια ανθρώπους και έχει αντίκτυπο 
στις οικογένειές τους και στην κοινότητα 
γενικότερα. Υπολογίζεται ότι περισσότερα 
από πέντε εκατομμύρια παιδιά έχουν 
γεννηθεί παγκοσμίως, στα 30 και πλέον 
χρόνια που έχουν αναπτυχθεί θεραπευ-
τικές προσεγγίσεις για αντιμετώπιση 
της υπογονιμότητας. 

ΣΤΟ ΣΧΕΔΙΟ ΔΙΚΑΙΟΥΝΤΑΙ ΝΑ 
ΕΠΙΔΟΤΗΘΟΥΝ ΟΣΕΣ ΓΥΝΑΙ-
ΚΕΣ ΕΙΝΑΙ ΠΕΡΑΝ ΤΩΝ 35 
ΕΤΩΝ Ή ΝΕΑΡΟΤΕΡΕΣ ΣΤΗΝ 
ΠΕΡΙΠΤΩΣΗ ΠΟΥ ΥΠΑΡΧΕΙ 
ΙΑΤΡΙΚΟΣ ΛΟΓΟΣ

Σχέδιο κρυοσυντήρησης 
ωαρίων - Εγκρίθηκαν 1.298 

αιτήσεις σε δύο χρόνια

ΧΑΡΙΣ ΒΩΒΟΥ  
vovouc@sigmalive.
com 

»Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται 
αύξηση του ποσοστού της υπογονιμό-
τητας, με σημαντικό αριθμό ζευγαριών 
και μονήρων γυναικών να καταφεύ-
γουν σε μεθόδους υποβοηθούμενης 
αναπαραγωγής για την απόκτηση ενός 
παιδιού, όπου υπολογίζεται ότι ένα στα 
έξι άτομα θα βρεθούν αντιμέτωπα με 
θέματα υπογονιμότητας. Το Υπουρ-
γείο Υγείας προώθησε μια σύγχρονη 
νομοθεσία για την υποβοηθούμενη 
αναπαραγωγή και επιχορηγεί τις θε-
ραπείες για την αντιμετώπιση της υπο-
γονιμότητας, μέσω Σχεδίου, το οποίο 
είναι καινοτόμο γιατί επιχορηγεί και 
τη φύλαξη ωαρίων από γυναίκες, με 
σκοπό τη διαφύλαξη της γονιμότητάς 
τους σε βάθος χρόνου». 

Τα κριτήρια επιδότησης 
Η «Σ» επικοινώνησε με το Υπουρ-

γείο Υγείας για να λάβει περισσότερα 
στοιχεία σχετικά με το ποια είναι τα κρι-
τήρια ώστε να ενταχθεί μια γυναίκα στο 
Σχέδιο κρυοσυντήρησης ωαρίων. Όπως 
ενημερωθήκαμε, «δικαιούνται να επιδο-
τηθούν όσες γυναίκες είναι πέραν των 35 
ετών ή νεαρότερες στην περίπτωση που 
υπάρχει ιατρικός λόγος». Ερωτηθέντες 
για το αν σε περίπτωση αποτυχίας της 
κρυοσυντήρησης θα επιδοτείται το κό-
στος, σημειώνεται ότι «το κράτος επιδοτεί 
τη διαδικασία κρυσοσυντήρησης καθώς 
παρέχονται δωρεάν και τα φάρμακα. 
Εάν δεν υπάρχουν ωάρια, δεν υπάρχει 
και κρυοσυντήρηση». Όσον αφορά το 
ηλικιακό όριο μιας γυναίκας, η οποία 
θέλει να συμμετέχει στη διαδικασία 
αυτή, αναφέρεται ότι είναι από τα 35 
μέχρι τα 50 έτη. Καταγράφεται ότι μέχρι 
το 2022, μέσα σε διάστημα δύο ετών, 
εγκρίθηκαν 1.298 αιτήσεις. Σημειώνεται 
ότι η κρυοσυντήρηση στην Κύπρο άρχισε 
από τις 6/4/2020, με τροποποίηση του 
Σχεδίου Επιδότησης.

Σύμφωνα με το Υπουργείο Υγείας, 
δικαίωμα επιδότησης έχουν παντρε-
μένα ζευγάρια (άνδρας και γυναίκα) 
ή ζευγάρια που έχουν μόνιμη σχέση 
παρουσιάζοντας ένορκη δήλωση, μο-
νήρες άτομο που έχει εξασφαλίσει άδεια 
από το Συμβούλιο Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής, γυναίκα έως 50 ετών, 
αλλιώς σε μεγαλύτερη ηλικία πρέπει 
να έχει επίσης άδεια από το Συμβούλιο, 
μόνιμοι κάτοικοι της Κύπρου δικαιού-
χοι του Γενικού Σχεδίου Υγείας, καθώς 
και ζευγάρια που ο ένας σύζυγος είναι 
Κύπριος μόνιμος κάτοικος Κύπρου και 
ο άλλος μόνιμος κάτοικος Κύπρου με 
προσωρινή άδεια παραμονής και είναι 
και οι δύο δικαιούχοι του ΓεΣΥ. 

Τα άτεκνα ζευγάρια ή μονήρη άτομα 
έχουν δικαίωμα για τέσσερεις επιδο-
τήσεις. Αν έχουν αποκτήσει ένα παιδί 
δικαιούνται τρεις επιδοτήσεις, ενώ αν 
έχουν δύο παιδιά και άνω δικαιούνται 
δύο επιδοτήσεις. Κατά την κρυοσυντή-
ρηση των ωαρίων η γυναίκα υπογράφει 
δήλωση ότι η διαδικασία γίνεται για 
προσωπική της χρήση και αν δεν χρη-
σιμοποιηθούν θα καταστραφούν, όπως 
προβλέπει η νομοθεσία. Η επιδότηση 
δίνεται για θεραπείες που διενεργού-

νται εντός της Κυπριακής Δημοκρατίας 
και για τις γυναίκες που αποφασίσουν 
να προχωρήσουν σε φύλαξη ωαρίων 
ανέρχεται στο ποσό των 2.000 ευρώ 
τη φορά. 

Κόστος και διάρκεια ζωής 
Όπως εξηγεί στη «Σ» ο Γυναικολό-

γος - Μαιευτήρας Δρ Νίκος Ζωττής, 
η γυναίκα που συμμετέχει στη διαδι-
κασία της κρυοσυντήρησης δικαιούται 
να επιδοτηθεί μέχρι τέσσερεις φορές. 
Το συνολικό κόστος της διαδικασίας 
κυμαίνεται στις 2.700 - 3.000 ευρώ. 
Το υπόλοιπο ποσό το συμπληρώνει η 
δικαιούχος. Όπως αναφέρει, στην Κύ-
προ λειτουργούν περίπου 6-7 Κέντρα 
Εξωσωματικής Γονιμοποίησης, από τα 
οποία τα τέσσερα βρίσκονται στη Λευ-
κωσία και τα άλλα στη Λεμεσό.  

Η διαδικασία της κρυοσυντήρησης γί-
νεται σε ιδιωτικά Κέντρα Εξωσωματικής 
Γονιμοποίησης, τα οποία επιχορηγούνται 
από το κράτος και παρέχουν δωρεάν 
τα φάρμακα στις δικαιούχους. Τα κρυ-
οσυντηρημένα ωάρια έχουν διάρκεια 
ζωής 50 χρόνια, ωστόσο στην Κύπρο 
η νομοθεσία επιτρέπει τη συντήρησή 
τους  έως δέκα χρόνια, με δυνατότητα 
επέκτασης άλλα δέκα χρόνια, δηλαδή 
συνολικά 20 έτη. 

Μειωμένες οι 
γεννήσεις το 2022

Σύμφωνα με στοιχεία που εξασφάλισε 
η «Σ» από το Υπουργείο Εσωτερικών, 
πέρυσι έγιναν λιγότερες γεννήσεις σε 
σχέση με το 2021. Συγκεκριμένα, το 
2022 καταγράφηκαν συνολικά 7.316 
γεννήσεις από Ελληνοκύπριες, ενώ το 
2021 σημειώθηκαν 7.867 γεννήσεις.  

Ειδικότερα από τις γεννήσεις του 
2022 οι 3.510 αντιστοιχούν σε ένα 
παιδί μητέρας, οι 2.751 σε δύο παι-
διά, οι 790 σε τρία παιδιά, οι 177 σε 
τέσσερα παιδιά, οι 25 σε πέντε παιδιά, 
οι οκτώ σε έξι παιδιά, οι τρεις σε επτά 
παιδιά, οι δύο σε οκτώ παιδιά και μια σε 
εννέα παιδιά μητέρας. Επίσης, το 2021 
έγιναν 3.790 γεννήσεις από μητέρα με 
ένα παιδί, 2.960 από μητέρα με δύο 
παιδιά, 838 από μητέρα με τρία παιδιά, 
164 γεννήσεις από μητέρα με τέσσερα 
παιδιά, 36 από μητέρα με πέντε παιδιά, 
δέκα γεννήσεις από μητέρα με έξι παιδιά, 
τέσσερεις γεννήσεις από μητέρα με επτά 
παιδιά, τρεις από μητέρα με οκτώ παι-
διά, δύο από μητέρα εννέα τέκνων, μία 
γέννα από μητέρα δέκα τέκνων και δύο 
γεννήσεις από μητέρα έντεκα παιδιών. 
Παρατηρείται δηλαδή ότι μειώνονται 
οι γεννήσεις παιδιών από πολύτεκνες 
μητέρες, οι περισσότερες αποκτούν 
μέχρι δύο παιδιά, ενώ η πλειοψηφία 
των γεννήσεων είναι σε οικογένεια με 
μόνο ένα παιδί. 

Το μαγικό ραβδί 
Η δημιουργικότητα αναφέρεται στην 

ικανότητα του ανθρώπου να δημιουργεί 
καινοτόμες ιδέες, συνδυάζοντας και αναδι-
ατάσσοντας τις γνώσεις, τις εμπειρίες και τις 
ικανότητές του. Ωστόσο, δεν περιορίζεται 
μόνο στον τομέα των καλλιτεχνικών επι-
δείξεων, αλλά αναφέρεται σε οποιαδήποτε 
πτυχή της ζωής όπου απαιτείται η ικανότητα 
να βρεθούν λύσεις για δύσκολα προβλή-
ματα και να αναπτυχθούν καινοτόμες ιδέες.

Σύμφωνα με καθηγητές της δευτερο-
βάθμιας εκπαίδευσης, το σχολείο είναι 
αδιαμφισβήτητα το πρώτο περιβάλλον 
μάθησης και εμπειριών για τα παιδιά και 
ένας κόσμος εξέλιξης και διαμόρφωσης 
χαρακτήρα μετά το σπίτι του. 

Είναι ο χώρος όπου ο άνθρωπος αποκτά 
τα πρώτα βιώματα, όπου σχηματίζονται 
οι πρώτες εικόνες και διαμορφώνονται 
οι όποιες πρώιμες αντιλήψεις του. 

Με κινητήριο δύναμη την έμφυτη 
δημιουργικότητά του, ένα παιδί ξεκινά 
να εξερευνά και να περιεργάζεται το πε-
ριβάλλον γύρω του ανακαλύπτοντας και 
βάζοντας σε σειρά το κάθε κομμάτι του 
παζλ που συγκροτεί τον κόσμο του. 

Το σχολείο θα πρέπει να απευθύνεται 
στη μνήμη του παιδιού και να καλλιεργεί 
τόσο την Κριτική αλλά και τη Δημιουργική 
Σκέψη. Η κριτική σκέψη διδάσκεται από το 
σχολείο μέσω της συλλογής και μελέτης 
των διάφορων πληροφοριών, τις οποίες 
θα αξιοποιήσουν για να δημιουργήσουν 
διάφορες πορείες επίτευξης κάποιου στό-
χου ή επίλυσης κάποιου προβλήματος, 
ενώ παράλληλα διδάσκονται να αξιολο-
γούν την αξιοπιστία των πληροφοριών 
αυτών. Σημαντικό ρόλο στην κριτική 
σκέψη παίζει το συναίσθημα, το οποίο 
επηρεάζει πολλές φορές τις αποφάσεις 
ενός ανθρώπου. Βασικές προϋποθέσεις 
είναι η λογική, η αυτογνωσία, η τιμιότητα, 
η ευρύτητα πνεύματος, η πειθαρχία και 
η αποφασιστικότητα.

Η δημιουργική σκέψη είναι το είδος 
σκέψης που απαιτείται για να εξευρεθούν 
πολλές και ποικίλες λύσεις σε προβλήματα, 
που αντιμετωπίζουν καθημερινά οι άνθρω-
ποι. Εξελίσσεται μέσω του σχολείου και 
εύλογα μπορεί να πει κάποιος ότι συμπλη-
ρώνει την κριτική σκέψη. Ενισχύεται και 
μέσω της σωστής χρήσης της τεχνολογίας. 
Τα αποτελέσματά της είναι πρωτότυπα, 
μοναδικά και ανοίγουν νέες προοπτικές 
εξέλιξης. Στον κόσμο των παιδιών, δημιουρ-
γία θεωρείται το αποτέλεσμα που προκαλεί 
έκπληξη, ικανοποίηση, ευχαρίστηση και 
πολλές φορές συναισθηματική φόρτιση.

Απαιτούνται δράσεις 
Η προώθηση της καινοτομίας απαιτεί 

συγκεκριμένες πολιτικές, καθώς πρωτίστως 
πρέπει να διασφαλιστεί η δημιουργία νέων 
γνώσεων και συγχρόνως και η αποτελεσματι-
κότητα των δημόσιων επενδύσεων σε αυτήν.

Ένας τρόπος είναι βελτιώνοντας την 
αλληλεπίδραση των κύριων φορέων του 
συστήματος καινοτομίας όπως τα Πανε-
πιστήμια, την έρευνα και τις επιχειρήσεις.

Επιπλέον πρέπει να δοθούν τα κατάλ-
ληλα εφόδια και στον ιδιωτικό τομέα μέσα 
από τη δημιουργία κινήτρων, καθώς και 
τη μετατροπή της γνώσης σε οικονομικές 
και εμπορικές αξίες.

Αδιαμφισβήτητα οι νέοι σήμερα πρέπει 
να επιστρατευτούν απέναντι στην οικονο-
μική κρίση. Η επιχειρηματική εκπαίδευση 
και κατάρτιση αποτελούν κλειδί στην υφι-
στάμενη κατάσταση,  ενώ θα μπορούσαν 
να δημιουργήσουν και θέσεις εργασίας.

Συμπεριφορές, δεξιότητες, ατομικά χα-
ρακτηριστικά αλλά και νοοτροπία μιας κοι-
νωνίας πλέον γεννιέται όταν η εκπαίδευση 
μυεί τους νέους στην επιχειρηματικότητα 
διδάσκοντάς την.

Η εκπαίδευση στην επιχειρηματικότητα 
δεν αλλάζει απλώς το οικονομικό σκηνικό 
αλλά ολόκληρη τη δομή της κοινωνίας,  
καθώς αναπτύσσει τη δημιουργικότητα, την 
αυτοπεποίθηση και την κοινωνική ευθύνη 
στους νέους, με ό,τι αυτό συνεπάγεται για 
μια κοινωνία.

Επιπροσθέτως βελτιώνει τις συνθήκες 
ένταξης ειδικών ομάδων πληθυσμού στην 
αγορά εργασίας. Η εκπαίδευση θα έπρεπε 
να αρχίζει από την προσχολική ηλικία, 
καθώς σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες τα 
αποτελέσματα της εκπαίδευσης στον τομέα 
αυτό επιβεβαιώνουν όσα αναφέρθηκαν.

Αξίζει να σημειωθεί ότι στην Κύπρο η 
ΟΕΒ προσπαθεί να προωθήσει την επιχει-
ρηματική εκπαίδευση. Για τον λόγο αυτό 
άλλωστε κατέθεσε στο αρμόδιο Υπουργείο 
δέσμη προτάσεων,  που θα μπορούσαν να 
προαγάγουν την επιχειρηματική εκπαίδευση.

Το σύστημα αναπόφευκτα λειτουργεί 
ολιστικά και κατ’ επέκτασιν  η είσοδος της 
καινοτομίας στην εκπαίδευση θα λειτουρ-
γήσει ως  «χιονοστιβάδα» στην κοινωνία.

Η και-
νοτομία 

αποτελεί 
απάντηση 
στην ερώ-
τηση πώς 
μπορεί να 

ενταχθεί η 
επιχειρη-

ματικότητα 
στην εκ-

παίδευση 

Το 2022 καταγράφηκαν 
συνολικά 7.316 γεννή-

σεις από Ελληνοκύπριες, 
ενώ το 2021 σημειώθη-

καν 7.867 γεννήσεις

Σημαντικός αριθμός ζευ-
γαριών και μονήρεις γυ-
ναίκες καταφεύγουν σε 
μεθόδους υποβοηθούμε-
νης αναπαραγωγής
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Η ΚΎΠΡΟΣ ΑΠΟ ΑΡΧΑΙΟΤΑΤΩΝ 
ΧΡΟΝΩΝ ΕΙΧΕ ΑΝΑΠΤΎΞΕΙ 
ΣΗΜΑΝΤΙΚΑ ΤΟΝ ΤΟΜΕΑ ΤΗΣ 
ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΚΤΗΝΟ-
ΤΡΟΦΙΑΣ, ΕΝΩ ΑΠΟΤΕΛΟΎ-
ΣΕ ΚΟΜΒΟ ΕΜΠΟΡΙΟΎ ΤΩΝ 
ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ΠΟΎ ΕΧΟΎΝ ΝΑ 
ΚΑΝΟΎΝ ΜΕ ΤΟΎΣ ΣΎΓΚΕΚΡΙ-
ΜΕΝΟΎΣ ΤΟΜΕΙΣ

Διεύρυνση της παραγωγικής βάσης 
και του πρωτογενούς τομέα

Μ
ε συγκεκριμέ-
νους τομείς της 
οικονομίας να 
αντιμετωπί-
ζουν ιδιαίτερες 
προκλήσεις, 
κυρίως προερ-

χόμενες από το εξωτερικό πολιτικό και 
οικονομικό περιβάλλον, γίνεται ακόμη 
πιο έντονη η ανάγκη διεύρυνσης της 
παραγωγικής βάσης της οικονομίας. 

Μπορεί οι πολιτικές που εφαρμό-
στηκαν πριν από τριάντα πέντε χρόνια 
στοχεύοντας στην ενίσχυση του τομέα 
των υπηρεσιών (είτε αναφερόμαστε στον 
τουρισμό είτε στις επαγγελματικές υπη-
ρεσίες) να βοήθησαν τα μέγιστα στην 
ανάπτυξη και την ευημερία της χώρας, 
την έκαναν όμως πιο «ευαίσθητη» σε 
εξωτερικά γεγονότα. 

Σίγουρα η Κύπρος δεν έχει τη μεγάλη 
εσωτερική οικονομία ή τη μεγάλη βιομη-
χανία, οπότε ο τομέας των υπηρεσιών και 
η προσέλκυση ξένων επενδύσεων είναι 
ιδιαίτερα σημαντικά. Επενδύσεων με δη-
μιουργία βάσης και πολλαπλασιαστικά 
οφέλη, όπως συμβαίνει τα τελευταία χρό-
νια με τη μετεγκατάσταση των εταιρειών. 
Μπορεί παλιότερα μοντέλα να έδιναν τη 
δυνατότητα στην οικονομία να ανακάμψει, 
όμως πλέον κάτι τέτοιο δεν είναι βιώσιμο.

Η στρωματοποιημένη κατανομή των 
πόρων και η ανάπτυξη εκτεταμένων 
τομέων της οικονομίας, αντί της προ-
σήλωσης μόνο σε μερικούς, αποτελεί 
υγιές φαινόμενο και δίνει τη δυνατότητα 
απορρόφησης οποιωνδήποτε αρνητι-
κών συνεπειών και κραδασμών. Το ίδιο 
συμβαίνει, όταν η οικονομία μιας χώρας 
βασίζεται σε συγκεκριμένες αγορές.

Υπενθυμίζεται ότι η Κύπρος από 
αρχαιοτάτων χρόνων είχε αναπτύξει 
σημαντικά τον τομέα της γεωργίας και της 
κτηνοτροφίας, ενώ αποτελούσε κόμβο 
εμπορίου των προϊόντων που έχουν να 
κάνουν με τους συγκεκριμένους τομείς. 
Η προσφορά στο ΑΕΠ της χώρας των 
συγκεκριμένων τομέων άγγιζε, σε όχι 
και τόσο μακρινές εποχές, το 18%, ενώ 
προσέφερε εργασία στο ένα τρίτο του 
οικονομικού πληθυσμού. Φυσικά οι πιο 
παλιοί θα θυμούνται ότι παρέχονταν 
χορηγίες για να ξεριζωθούν φυτείες και 
κυρίως αμπέλια, με αποτέλεσμα τώρα 
να εισάγουμε σε κάποιες περιπτώσεις 
την πρώτη ύλη για τα κυπριακά κρασιά.

Πέραν όμως της ικανοποίησης της 
εγχώριας ζήτησης, υπάρχουν προϊόντα 
τα οποία έχουν εξαγωγικό χαρακτήρα, 
όπως το κυπριακό κρασί. Η αναπαλαίωση 
οινοποιείων και η δημιουργία άλλων, η 
θεσμοθέτηση πιο τεχνολογικά αναπτυγ-
μένων διαδικασιών και η ενίσχυση της 
εμπειρογνωμοσύνης και εξειδίκευσης 
δίνει ώθηση στον τομέα. 

Δυστυχώς, μετά την ανάδειξη της χώ-
ρας ως χρηματοοικονομικού κέντρου, 
οι συγκεκριμένοι τομείς αφέθηκαν στη 
μοίρα τους, με το εργατικό δυναμικό 

να ωθείται σε αλλαγή εργοδότησης και 
εξειδίκευσης. Δημόσιος υπάλληλος, λο-
γιστής, δικηγόρος και φυσικά ιατρός 
ήταν και ενδεχομένως να παραμένουν 
τα κύρια επαγγέλματα, τα οποία οι γο-
νείς ονειρεύονται για τα παιδιά τους. 
Και αυτό, ανεξάρτητα αν ο τομέας της 
τεχνολογίας παρουσιάζει σοβαρές ελ-
λείψεις σε προσωπικό και προσφέρει 
σημαντικά υψηλές απολαβές.

Σύμφωνα με τα τελευταία στοιχεία 
του Παρατηρητήριου Τιμών Κατανα-
λωτικών Προϊόντων,  τη μεγαλύτερη 
αύξηση σημείωσαν οι ντομάτες, οι οποίες 
σε σχέση με τον Μάρτιο κατέγραψαν 
αύξηση 55%, με μέση τιμή πώλησης 
€2,01 σε σχέση με €1,29 το κιλό. Αν 
ρωτήσεις τους ειδικούς του τομέα θα 
αναφέρουν ότι η παραγωγή της ντομάτας 
εξαρτάται από τον καιρό, τις «ασθένειες», 
την ποικιλία και πολλά άλλα. 

Όμως για την Κύπρο με τη μεγάλη 
ιστορία στη γεωργία δικαιολογούνται 
τέτοιες τιμές; Yπάρχουν φυσικά και πολ-
λές συζητήσεις για την αρχική τιμή στην 
οποία πωλεί ο παραγωγός και την τιμή 
που στο τέλος καταλήγει να πωλείται 
στον τελικό καταναλωτή.

Με την είσοδο της χώρας στην Ενιαία 

21.05.2023

ΓΙΑ ΠΡΩΤΗ ΦΟΡΑ «ΒΡΑΒΕΙΟ 
ΕΜΠΟΡΙΚΗΣ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗΣ 
ΕΡΕΎΝΗΤΙΚΩΝ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑ-
ΤΩΝ»

Άρχισε η υποβολή υποψηφιοτή-
των για τα Κυπριακά Βραβεία 
Έρευνας 2023. Ενός εμβλημα-
τικού ετήσιου θεσμού, μέσω 

του οποίου, για 16η συνεχή χρονιά, το 

Ίδρυμα Έρευνας και Καινοτομίας (ΙδΕΚ), 
τιμά και αναδεικνύει το έργο νέων και 
διακεκριμένων επιστημόνων της χώρας, 
προάγοντας την αριστεία και ενθαρρύ-
νοντας τη διεύρυνση της ερευνητικής 
και καινοτόμου δραστηριότητας στην 
Κύπρο. 

Συγκεκριμένα, θα δοθούν και φέτος 
τα Βραβεία «Διακεκριμένος Ερευνη-
τής» και «Νέος Ερευνητής», ενώ για 
πρώτη φορά, το ΙδΕΚ προκηρύσσει το 
νέο Βραβείο «Εμπορικής Αξιοποίησης 
Ερευνητικών Αποτελεσμάτων», κλειδί 
για τη διασύνδεση μεταξύ της επιστη-
μονικής έρευνας και της πραγματικής 

οικονομίας, και σκοπό για τον οποίο το 
ΙδΕΚ προσφέρει, πλέον, ένα ολοκληρω-
μένο χαρτοφυλάκιο προγραμμάτων και 
υπηρεσιών.

Οι υποψήφιοι/ες ερευνητές/τριες θα 
πρέπει να προταθούν από άλλο άτομο και 
θα αξιολογηθούν με βάση στοιχεία που 
θα κληθούν να καταθέσουν στο ΙδΕΚ και 
τα οποία θα σχετίζονται με την ερευνητική 
τους εργασία, τα επιτεύγματά τους και 
τον αντίκτυπο αυτών. 

Ως καταληκτική ημερομηνία για την 
Υπόδειξη Υποψηφιοτήτων έχει οριστεί 
η 30ή Ιουνίου 2023, ώρα 13:00, ενώ 
οι σχετικές προσκλήσεις με πληροφο-

ρίες για τους όρους και τη διαδικασία 
συμμετοχής είναι διαθέσιμες στην πύλη 
IRIS. Σημειώνεται πως δεν υπάρχει πε-
ριορισμός στον αριθμό υποψηφίων που 
μπορεί να υποδείξει ένα άτομο ή φορέας. 

«Κυπριακό Βραβείο Έρευνας – Διακε-
κριμένος Ερευνητής 2023»: Απονέμεται 
σε άριστους επιστήμονες με ερευνητική 
εμπειρία μεγαλύτερη από 7 έτη από την 
απόκτηση του διδακτορικού τους τίτλου, 
οι οποίοι έχουν να επιδείξουν, πρόσφατα, 
σημαντικά και διεθνώς αναγνωρισμένα 
επιτεύγματα στον τομέα της έρευνας. Για 
το έτος 2023, η απονομή του Βραβείου 
αφορά στη θεματική ενότητα των Επι-

στημών Ζωής (Life Sciences).
«Κυπριακό Βραβείο Έρευνας – Νέος 

Ερευνητής 2023»: Απονέμεται σε νέους/
νέες επιστήμονες με εμπειρία μικρότερη 
από 7 έτη από την απόκτηση διδακτο-
ρικού τίτλου, που έχουν να επιδείξουν 
υψηλής ποιότητας ερευνητική δραστηρι-
ότητα σε μιαν από τις ακόλουθες θεματι-
κές ενότητες: Επιστήμες Ζωής, Φυσικές 
Επιστήμες και Μηχανική, Κοινωνικές και 
Ανθρωπιστικές Επιστήμες. Στους νικητές/
τριες της κάθε ενότητας, θα παραχωρηθεί 
χορηγία ύψους €60.000 για σκοπούς 
συνέχισης της έρευνάς τους. 

«Κυπριακό Βραβείο Εμπορικής Αξι-

οποίησης Ερευνητικών Αποτελεσμάτων 
2023»: Απονέμεται σε νέο/νέα επιστή-
μονα (μέχρι 7 έτη από την απόκτηση 
διδακτορικού τίτλου), που έχει να επι-
δείξει επιτυχή εμπορική αξιοποίηση 
των αποτελεσμάτων της έρευνάς του/
της στον τομέα των Επιστημών Ζωής ή 
των Φυσικών Επιστημών και Μηχανικής 
ή των Κοινωνικών & Ανθρωπιστικών 
Επιστημών. Στον νικητή/τρια θα παρα-
χωρηθεί χορηγία ύψους €60.000, για 
τη διεξαγωγή δραστηριοτήτων έρευνας 
και ανάπτυξης (TRL 4-8) με στόχο τη 
βελτίωση της εμπορικής ετοιμότητας 
της συγκεκριμένης έρευνας. 

Άρχισε η υποβολή υποψηφιοτήτων για τα Κυπριακά Βραβεία Έρευνας 2023

ΤΑΣΟΣ ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 
anastasis.yiasemi-
des@kpmg.com.cy

πει να εγκρίνονται από το Υπουργείο 
Γεωργίας και η όλη αναδιοργάνωση 
/ σύμπηξη δεν θα έχει καμία φορολο-
γική επιβάρυνση, όπως η απαλλαγή 
από τον φόρο κεφαλαιουχικών κερδών 
στην περίπτωση που η σύμπηξη αφορά 
μεταφορά ακίνητης ιδιοκτησίας. 

Κατά τη διάρκεια της αξιολόγησης, πρέ-
πει να υπάρξει καλύτερος συντονισμός της 
γεωργικής παραγωγής και επικέντρωση 
σε στρατηγικά προϊόντα, λαμβάνοντας 
υπόψη το κόστος παραγωγής. Σε αυτό το 
πλαίσιο, θα γίνει δυνατή και η εφαρμογή 
της τεχνολογίας σε συλλογική βάση, π.χ. 
κοινή διαχείριση μηχανημάτων. Πρέπει, 
επίσης, να παραχωρηθούν επιταχυνό-
μενες αποσβέσεις για συγκεκριμένες 
επενδύσεις, ενώ θα καταστεί δυνατή η 
άντληση περισσότερων κεφαλαίων από 
τα Ευρωπαϊκά Διαρθρωτικά Ταμεία. 

Παρόμοιες συμπήξεις μονάδων μπο-
ρούν να γίνουν για σκοπούς κτηνοτρο-
φίας αλλά και ιχθυοκαλλιέργειας, που 
σκοπό έχει τη δημιουργία συνεργειών 
και τον εκσυγχρονισμό των παραγω-
γικών διαδικασιών.

Μια ιδέα που φαίνεται να προωθείται 
είναι αυτή του γεωργικού τουρισμού. Επι-
πλέον θα πρέπει να προωθηθούν πρω-
τοβουλίες που αφορούν στην ανάπτυξη 
συστημάτων άρδευσης και δημιουργία 
σύγχρονων κτηνοτροφικών μονάδων, 
σφαγείων και βιοτεχνιών επεξεργασίας 
προϊόντων, καθώς και την εφαρμογή 
τεχνολογίας σε συλλογική βάση.

Κονδύλια από το Σχέδιο Ανάκαμψης 
έχουν κατανεμηθεί για την αναβάθμιση 
του πρωτογενούς και του μεταποιητικού 
τομέα, μέσα από καινοτόμες και τεχνο-
λογικά αναβαθμισμένες πρακτικές, κάτι 
που αποτελεί πρώτης τάξεως ευκαιρία 
για ενίσχυσή τους. 

Αν κάποιος αναλύσει την οικονομική 
ιστορία της χώρας, εύκολα μπορεί να 
συμπεράνει ότι, ειδικότερα μέσα από τις 
πρωτοβουλίες του ιδιωτικού τομέα, με 
τη συμπαράσταση της πολιτείας, η χώρα 
κατάφερνε να βρίσκει λύσεις σε πολλά 
προβλήματα (κάποιες φορές,  δυστυχώς, 
μέσα από πολιτικές “αρπαχτής”, χωρίς 
αυτό σε καμία περίπτωση να μειώνει 
την προσπάθεια που γινόταν). Ενδεχο-
μένως να γίνεται ακόμη πιο επιτακτική 
η ανάγκη ενίσχυσης της παραγωγικής 
βάσης, όπως ήταν και η εξαγγελία του 
Προέδρου, λαμβάνοντας υπόψη τις τε-
λευταίες εξελίξεις. Το ζήτημα είναι αν 
υπάρχει υλοποιήσιμο πλάνο για κάτι 
τέτοιο. Ένα πλάνο το οποίο, από τη μια 
θα εκσυγχρονίζει τους παραδοσιακούς 
τομείς της κυπριακής οικονομίας, από την 
άλλη θα ενισχύει στρατηγικά τους νέους.

Αγορά η εισαγωγή γεωργικών και κτηνο-
τροφικών προϊόντων αυξήθηκε, διότι το 
κόστος εισαγωγής ήταν φθηνότερο από 
το κόστος παραγωγής, όμως, αντί αυτό 
να μας δώσει το κίνητρο να εξετάσουμε 
τι κάνουν οι άλλες χώρες και τι τεχνικές 
χρησιμοποιούν για συγκράτηση του κό-
στους, συμβιβαστήκαμε με τις εισαγωγές 
από άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Υπάρχουν σημαντικές προοπτικές 
για τους τομείς της γεωργίας και κτη-
νοτροφίας εφόσον σημαντικά προϊόντα 
που παράγονται στη χώρα μας, όπως το 
κρασί, το λάδι, οι πατάτες και το χαλλούμι 
αναγνωρίζονται διεθνώς για την ποιό-
τητά τους. Αυτό που χρειάζεται είναι η 
πιο συστηματική παρακολούθηση των 
αναγκών στα προϊόντα που παράγονται 
τόσο στην Κύπρο όσο και το εξωτερικό 
και ο καθορισμός μιας ευέλικτης στρα-
τηγικής με συνεχή παρακολούθηση.

Συγκεκριμένα μέτρα μπορούν να λη-
φθούν ώστε οι συγκεκριμένοι τομείς να 
ενισχυθούν, όπως η παροχή κινήτρων 
για σύμπηξη γεωργικών μονάδων, ώστε 
να γίνει δυνατός ο εκσυγχρονισμός της 
καλλιέργειας και η προώθηση νέων 
οικονομικά βιώσιμων παραγωγών 
εξαγωγικού χαρακτήρα. Τα σχέδια πρέ-

Μπορεί οι πολιτικές που 
εφαρμόστηκαν πριν από 

τριάντα πέντε χρόνια 
στοχεύοντας στην ενί-
σχυση του τομέα των 

υπηρεσιών να βοήθησαν 
τα μέγιστα στην ανάπτυ-
ξη και την ευημερία της 

χώρας, την έκαναν όμως 
πιο «ευαίσθητη» σε εξω-

τερικά γεγονότα

Η στρωματοποιημένη 
κατανομή των πόρων και 
η ανάπτυξη εκτεταμένων 

τομέων της οικονομίας, 
αντί της προσήλωσης 

μόνο σε μερικούς, απο-
τελεί υγιές φαινόμενο 

και δίνει τη δυνατότητα 
απορρόφησης οποιωνδή-
ποτε αρνητικών συνεπει-

ών και κραδασμών
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AΝΔΡΕΑΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ, Manager, Technology 
Consulting, KPMG Ltd

Τ
α τελευταία χρόνια 
στον επιχειρηματικό 
κόσμο υπάρχει ολο-
ένα και αυξανόμενο 
ενδιαφέρον για τη 
μετάβαση στο cloud 
(cloud transformation), 

τα πλεονεκτήματα που μπορεί να προ-
σφέρει, αλλά και τις ανησυχίες για την 
υιοθέτησή του. 

O μετασχηματισμός cloud (cloud 
transformation) είναι η διαδικασία 
μετεγκατάστασης μιας επιχείρησης 
από την on-premυποδομή στο cloud. 
Περιλαμβάνει μετεγκατάσταση εφαρ-
μογών και προγραμμάτων λογισμικού, 
μετακίνηση εταιρικών δεδομένων στο 
cloud και μετασχηματισμό της IT υπο-
δομής του ενδιαφερόμενου οργανισμού/
επιχείρησης. Ο χρόνος που χρειάζε-
ται για να ξεκινήσει και να προωθηθεί 
αυτή η διαδικασία εξαρτάται από την 

ΟΙ ΔΥΝΑΤΟΤΗΤΕΣ ΠΟΥ ΠΡΟ-
ΣΦΕΡΕΙ ΤΟ CLOUD ΚΑΘΏΣ 
ΚΑΙ ΟΙ ΕΠΙΛΟΓΕΣ ΓΙΑ ΤΙΣ 
ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΕΧΟΥΝ 
ΑΥΞΗΘΕΙ ΠΟΛΥ ΤΑ ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ 
ΧΡΟΝΙΑ ΚΑΙ ΕΧΟΥΝ ΠΡΟΏΘΗ-
ΣΕΙ ΜΕΓΑΛΕΣ ΑΛΛΑΓΕΣ ΣΤΟΝ 
ΤΡΟΠΟ ΜΕ ΤΟΝ ΟΠΟΙΟ ΛΕΙ-
ΤΟΥΡΓΟΥΝ ΟΙ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΙ 
ΚΑΙ ΟΙ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ

Οι «έξυπνοι» οργανισμοί χρησιμοποιούν το cloud 
ως πλατφόρμα εξέλιξης και βιωσιμότητας

ΤΡΑΠΕΖΑ ΚΥΠΡΟΥ

Πρωτοπορεί ξανά
με σταθερό επιτόκιο
για 25 χρόνια

ΗAlpha Bank Cyprus Ltd, 
ανταποκρινόμενη στις 
ανάγκες του κοινωνικού 
συνόλου για υψηλότερες 

αποδόσεις, προσφέρει σε ιδιώτες ένα 
νέο καταθετικό επιτόκιο, που φτάνει 
έως και 2,10%. Σε αυτήν την κατεύ-
θυνση, η Τράπεζα δίνει τη δυνατότητα 
στους αποταμιευτές να επωφεληθούν 
υψηλού επιτοκίου, το οποίο καθορίζεται 
αναλόγως του χρόνου προθεσμίας για 
καταθέσεις πέραν συγκεκριμένου πο-
σού. Ιδιώτες μπορούν να επωφεληθούν 

του προϊόντος Alpha Προθεσμιακές 
Καταθέσεις, το οποίο προσφέρεται για 
καταθέσεις άνω των €50.000 και φέρει 
σταθερό επιτόκιο για προκαθορισμένη 
χρονική περίοδο ως ακολούθως: 12μηνη 
με επιτόκιο 1,20%, 18μηνη με επιτόκιο 
1,60% και 24μηνη με επιτόκιο 2,10%. H 
καταβολή του τόκου πραγματοποιείται 
στη λήξη της προθεσμιακής κατάθεσης. 
Για περισσότερες πληροφορίες, όρους 
και προϋποθέσεις, απευθυνθείτε σε ένα 
από τα Καταστήματα της AlphaBank ή 
στο www.alphabank.com.cy.

πολυπλοκότητα της λειτουργίας του 
κάθε οργανισμού/επιχείρησης. Εάν ο 
ενδιαφερόμενος οργανισμός/επιχείρηση 
έχει ήδη υιοθετήσει κάποια τεχνολογία 
cloud, θα χρειαστεί λιγότερο χρόνο για 
να προωθήσει περισσότερα συστήματα 
στο cloud από κάποιον οργανισμό/επι-
χείρηση που δεν χρησιμοποιεί καθόλου 
τις συγκεκριμένες υπηρεσίες. 

Οι δυνατότητες που προσφέρει το 
cloud καθώς και οι επιλογές για τις σχε-
τικές υπηρεσίες έχουν αυξηθεί πολύ τα 
τελευταία χρόνια και έχουν προωθήσει 
μεγάλες αλλαγές στον τρόπο με τον οποίο 
λειτουργούν οι οργανισμοί και οι επι-
χειρήσεις. Το cloud κάνει ευκολότερη 

την πρόσβαση στην τεχνολογία, παρέ-
χοντας σε μεγάλες και μικρές εταιρείες 
ίση πρόσβαση σε εργαλεία για χρήση 
και ανάπτυξη, ενώ παράλληλα γίνεται 
ευκολότερη η συλλογή και η επεξεργα-
σία των δεδομένων. Παρέχεται σχεδόν 
άπειρη χωρητικότητα αποθήκευσης 
και ανάλυση δεδομένων σε πραγμα-
τικό χρόνο σε μια ενιαία πλατφόρμα. Η 
μετάβαση στο cloud απαιτεί στρατηγική 
και ευελιξία από τον ενδιαφερόμενο 
οργανισμό/επιχείρηση. Η αξιοποίηση 
όλων των πλεονεκτημάτων που προ-
σφέρει το cloud απαιτεί δέσμευση σε 
επιχειρηματικό επίπεδο αναφορικά με 
τις μετασχηματιστικές του δυνατότητες. 

Καθώς το οικοσύστημα cloud ωριμά-
ζει και κλιμακώνεται, επιχειρήσεις 
κάθε μεγέθους και κλάδου ξεκινούν 
πολλές ad-hoc πρωτοβουλίες cloud. 
Οι CIO σήμερα αντιμετωπίζουν όλο 
και πιο περίπλοκες απαιτήσεις καθώς 
ο καθορισμός των κατάλληλων λύσε-
ων και υπηρεσιών cloud για τον κάθε 
οργανισμό/επιχείρηση πρέπει να βα-
σίζεται στις συγκεκριμένες ανάγκες του 
και συχνά περιλαμβάνει περισσότερους 
από έναν στρατηγικούς παρόχους cloud 
και σχετικά πλάνα ανάπτυξης.

Ο μετασχηματισμός cloud έχει διά-
φορα οφέλη για τον ενδιαφερόμενο 
οργανισμό. Κατ’ αρχάς, διατηρεί τον 
οργανισμό ανταγωνιστικό στον επιχει-
ρηματικό κόσμο τού σήμερα. Η τεχνο-
λογία αλλάζει συνεχώς τον τρόπο με τον 
οποίο οι εταιρείες δραστηριοποιούνται 
και η εναρμόνιση με το τι προστάζει είναι 
πλέον μονόδρομος. Επίσης, προωθεί μια 
καλύτερη ανταπόκριση στη ζήτηση και 
στην προώθηση νέων δραστηριοτήτων, 
χωρίς να χρειάζεται μια εταιρεία να ξοδέψει 
επιπλέον χρόνο για την αναβάθμιση της 
υφιστάμενης τεχνολογικής υποδομής της. 
Ακόμη, η αξιοποίηση των παρεχόμενων 
υπηρεσιών cloud επιτρέπει εύκολα και 
σε μικρότερους οργανισμούς να κατα-
λάβουν την αξία των δεδομένων τους, 
οδηγώντας τους έτσι στη λήψη data-driven 
αποφάσεων με σκοπό τόσο τη βελτίωση 
του λειτουργικού τους μοντέλου και της 
παραγωγικότητας των υπαλλήλων, όσο 
και της ανάπτυξής τους στην αγορά. 

Ωστόσο, υπάρχουν και προκλήσεις 
οι οποίες σχετίζονται με αυτόν τον με-
τασχηματισμό. Αυτές οι προκλήσεις 
γίνονται εντονότερες στην περίπτωση 
που ο οργανισμός δεν έχει χρησιμοποι-
ήσει ακόμη υπηρεσίες cloud. Ιδιαίτερα, 
θα πρέπει να εφαρμόζονται τα σωστά 
πρωτόκολλα ασφάλειας δεδομένων για 
αποφυγή μη εξουσιοδοτημένης πρό-
σβασης και επίσης θα πρέπει να γίνεται 
εκπαίδευση εξειδικευμένου προσωπικού 
εντός του οργανισμού για χειρισμό του 
cloud και των υπηρεσιών του.

Σ ’ ένα ραγδαία μεταβαλλόμενο 
περιβάλλον, με κυρίαρχο 
χαρακτηριστικό την αβε-
βαιότητα, όλοι επιζητούν 

τη σταθερότητα για να κτίσουν τα 
όνειρά τους. Η Τράπεζα Κύπρου,  
αφουγκραζόμενη αυτήν την ανάγκη, 
πρωτοπορεί γι’ ακόμα μια φορά και 
προσφέρει στους πελάτες της άλλη 
μια σταθερή επιλογή για απόκτηση 
στέγης. Πλέον τους παρέχει τη δυ-
νατότητα να «κλειδώσουν» για 25 
ολόκληρα χρόνια το επιτόκιο και τη 
δόση του στεγαστικού τους δανείου.

Τα οφέλη είναι πολλά και σημα-
ντικά, καθώς οι όποιες μεταβολές των 
επιτοκίων αφήνουν ανεπηρέαστη τη 
δόση μέχρι τη λήξη του δανείου και 
έτσι οι πελάτες της Τράπεζας Κύπρου 
μπορούν να προγραμματίσουν τους οι-
κογενειακούς τους προϋπολογισμούς 
με μεγαλύτερη ευκολία και σιγουριά, 
έστω και αν δεν επωφελούνται από 
ενδεχόμενη μείωση των επιτοκίων. 
Υπάρχουν χρεώσεις εάν το δάνειο 
εξοφληθεί νωρίτερα.

Η επιλογή του σταθερού επιτοκίου 
για 25 χρόνια δεν περιορίζεται μόνο 
στην απόκτηση πρώτης κατοικίας, κα-

θώς μπορεί να καλύψει τη χρηματοδό-
τηση για ανακαίνιση κατοικίας και την 
αγορά ή την ανακαίνιση εξοχικού. Η 
διάρκεια του δανείου είναι 25 χρόνια. 

Η νέα πρωτοποριακή κίνηση της 
Τράπεζας Κύπρου έρχεται να προ-
στεθεί στις υφιστάμενες επιλογές 
δανεισμού με σταθερό επιτόκιο που 
παρέχει στους πελάτες της. Υπενθυ-
μίζεται ότι προσφέρονται οι επιλογές 
για σταθερό επιτόκιο 3, 5 ή 10 χρόνων 
σε όσους επιθυμούν να αποκτήσουν 
τη δική τους πρώτη κατοικία, εξοχικό 
ή να προχωρήσουν σε ανακαίνιση. Η 
διάρκεια αποπληρωμής του δανείου, 
για πρώτη κατοικία ή εξοχικό, μπορεί 
να φτάσει μέχρι και τα 35 χρόνια, 
καθώς το επιτόκιο μετατρέπεται σε 
κυμαινόμενο μετά τη λήξη της περι-
όδου του σταθερού επιτοκίου.

Προειδοποίηση: Υπάρχουν χρεώ-
σεις αν εξοφλήσετε νωρίτερα το δάνειό 
σας. Εάν δεν τηρείτε το σχέδιο απο-
πληρωμής του δανείου σας, μπορεί 
να χάσετε το σπίτι σας. 

Για περισσότερες πληροφορίες 
μπορείτε να απευθυνθείτε στο Δίκτυο 
Καταστημάτων ή στην ιστοσελίδα της 
Τράπεζας Κύπρου.

Ιδιαίτερα επιτυχημένη ήταν η πρώτη 
χρονιά λειτουργίας της υπηρεσίας 
βραχυχρόνιας μίσθωσης διαμερι-
σμάτων Icon Stays του TheIcon, 

του εντυπωσιακού κτηρίου της Imperiο 
που δεσπόζει στο παραλιακό μέτωπο 
της Λεμεσού. 

Στη διάρκεια των πρώτων δώδεκα 
μηνών παροχής της υπηρεσίας συ-
μπληρώθηκαν περισσότερες από 4.500 
διανυκτερεύσεις, ενώ φιλοξενήθηκαν 
πελάτες 65 διαφορετικών εθνικοτήτων 
από 55 χώρες. 

Σε πιο συχνή βάση, στα διαμερίσματα 
που προσφέρονται μέσω της υπηρεσίας 
Icon Stays διαμένουν επισκέπτες από 
την Κύπρο, το Ισραήλ, την Ελλάδα και το 
Ηνωμένο Βασίλειο. Η υπηρεσία προσελ-

κύει ως επί το πλείστον επιχειρηματίες/
επαγγελματίες που επισκέπτονται τη 
Λεμεσό για επαγγελματικούς λόγους 
ή/και συνέδρια, αλλά και τουρίστες. Η 
μέση διάρκεια διαμονής κυμαίνεται στα 
τρία με τέσσερα βράδια. Υψηλά είναι 
τα επίπεδα πληρότητας καθ’  όλη τη 
διάρκεια του έτους, με την περίοδο 
Μαΐου - Σεπτεμβρίου να καταγράφει, 
ωστόσο, τη  μεγαλύτερη επισκεψιμότητα.

Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός πως 
η υπηρεσία αξιοποιείται σε ένα μεγάλο 
ποσοστό από Κυπρίους, η πλειονότητα 
των οποίων επιλέγει το TheIcon, είτε 
για επαγγελματικούς λόγους, είτε για 
ολιγοήμερες διακοπές, απολαμβάνο-
ντας την εμπειρία της διαμονής σ’ ένα 
ψηλό κτήριο στο παραλιακό μέτωπο της 

πόλης της Λεμεσού. Αρκετοί είναι και 
εκείνοι που επισκέπτονται την πόλη 
για κοινωνικές υποχρεώσεις όπως 
γενέθλια, Hen ή Bachelor Parties και 
συνδυάζουν την εκεί παραμονή τους 
με λίγες στιγμές χαλάρωσης, απολαμ-
βάνοντας τις μοναδικές υπηρεσίες που 
προσφέρονται.

Το εντυπωσιακό TheIcon, ύψους 
125 μέτρων και 21 ορόφων, συνδυάζει 
άψογα τη φιλοξενία με την πολυτέλεια, 
προσφέροντας ιδιαίτερες στιγμές, όχι 
μόνο στους ιδιοκτήτες και μόνιμους 
ενοικιαστές των διαμερισμάτων του, 
αλλά και σε όσους αγαπούν τις απο-
λαύσεις που προσφέρει η διαμονή σε 
ένα πολυτελές, ψηλό κτήριο, με θέα 
τη θάλασσα, σε μια πόλη που σφύζει 

από ζωντάνια. 
Το… διαμάντι του παραλιακού 

μετώπου της Λεμεσού διαθέτει για 
βραχυπρόθεσμη μίσθωση διαμερί-
σματα ενός και δύο υπνοδωματίων, 
καθώς επίσης και διαμέρισμα τριών 
υπνοδωματίων με ιδιωτικό κήπο. Όλα 
διαθέτουν πολυάριθμες ανέσεις και 
καινοτομίες, συνδυάζοντας τη σύγχρονη 
πολυτέλεια με την άνεση, είναι δια-
κοσμημένα και επιπλωμένα με την 
υπογραφή φημισμένων brands και 
σχεδιαστών, ενώ προσφέρουν απρό-
σκοπτη θέα προς τη θάλασσα.

Οι πελάτες του Icon Stays απολαμ-
βάνουν υψηλού επιπέδου υπηρεσίες, 
αντίστοιχες με αυτές ενός ξενοδοχείου 
πέντε αστέρων. 

Πόλος έλξης για Κυπρίους και ξένους η υπηρεσία Icon Stays

21.05.2023

Alpha Bank Cyprus:
Νέο καταθετικό επιτόκιο 
έως και 2,10%

O μετασχηματισμός cloud (cloud transforma-
tion) είναι η διαδικασία μετεγκατάστασης μιας 

επιχείρησης από την on-prem υποδομή στο cloud 
και περιλαμβάνει μετεγκατάσταση εφαρμογών και 
προγραμμάτων λογισμικού, μετακίνηση εταιρικών 

δεδομένων στο cloud και μετασχηματισμό της 
IT υποδομής του ενδιαφερόμενου οργανισμού/

επιχείρησης
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ΤΙ ΣΥΜΒΟΥΛΕΥΕΙ ΜΕΣΩ ΤΗΣ 
«ΜΕΘΟΔΟΥ ΑΒΡΑΑΜ» Ο ΚΑ-
ΘΗΓΗΤΗΣ ΤΟΥ ΤΕΠΑΚ ΑΒΡΑ-
ΑΜ ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΚΑΙ ΠΟΙΟ ΕΙΝΑΙ 
ΣΗΜΕΡΑ ΤΟ ΥΨΟΣ ΤΗΣ ΚΙΛΟ-
ΒΑΤΩΡΑΣ

Ο Δούρειος Ίππος του ρεύματος και η 
ανάγκη για εξοικονόμηση ενέργειας

21.05.2023

Ο
ι τιμές του ρεύμα-
τος παραμένουν στα 
ύψη και η ανάγκη 
για εξοικονόμηση 
ενέργειας καθίστα-
ται πιο αναγκαία 
από ποτέ. Παρά 

το γεγονός ότι συνεχίζεται η χορηγία 
του κράτους μέχρι και το τέλος Ιουνί-
ου, αυτό δεν αναιρεί την ανάγκη όπως 
όλοι οι καταναλωτές αποκτήσουν την 
αναγκαία κουλτούρα εξοικονόμησης 
ενέργειας προς όφελος των ιδίων αλλά 
και ολόκληρης της οικονομίας.

Ο Επίκουρος Καθηγητής στο Τμήμα 
Ηλεκτρολόγων Μηχανικών του ΤΕΠΑΚ 
Αβραάμ Γεωργίου συνέταξε τη «μέθοδο 
Αβραάμ», η οποία αποτελείται από απλές 
συμβουλές εξοικονόμησης ενέργειας ενός 
νοικοκυριού. Αν και απλή, η μέθοδος έχει 
ήδη ταξιδέψει σε ολόκληρο τον κόσμο 
και έχει τύχει της αποδοχής μεγάλης 
μερίδας της επιστημονικής κοινότητας 
εξαιτίας της αποτελεσματικότητάς της.

Μιλώντας στη «Σημερινή», ο κ. Γε-
ωργίου σημείωσε ότι «η εξοικονόμηση 
ενέργειας, εκτός του ότι πρέπει να καταστεί 
μέρος της κουλτούρας μας, πρέπει να 
αποτελεί μια συνεχή προσπάθεια, καθώς 
δεν είναι κάτι που θα κάνω μια φορά 
και θα τελειώσει. Πρέπει συνεχώς να 
καταβάλλουμε προσπάθειες για να πετύ-
χουμε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα», 
σημείωσε. Μάλιστα, στο πλαίσιο ευαι-
σθητοποίησης του κοινού και ιδιαίτερα 
των μικρών ηλικιών, ο κ. Γεωργίου έχει 
συνεργαστεί με επαγγελματίες, ώστε να 
ανεβεί ένα θεατρικό έργο αλλά και να 
γραφτεί ένα παραμύθι με μηνύματα που 
αφορούν στην εξοικονόμηση ενέργειας 
με τη «μέθοδο Αβραάμ».

Η «μέθοδος Αβραάμ»
Κληθείς να μας παρουσιάσει τη «μέ-

θοδο Αβραάμ», ο κ. Γεωργίου αναφέρ-
θηκε σε τρία σημεία, τα οποία,  όπως 
είπε, εάν υιοθετήσουν οι καταναλωτές, 
μπορούν να επιτύχουν εξοικονόμηση 
ρεύματος που φτάνει μέχρι και στο 
50%-55%. Όπως είπε ο κ. Γεωργίου, 
δεν πρόκειται για οτιδήποτε δύσκολο, 
αλλά για απλές ενέργειες, τις οποίες όλοι 
μπορούν να κάνουν και θα έχουν άμεσα 
αποτελέσματα.

Αναλυτικότερα, ο κ. Γεωργίου αναφέρ-
θηκε σε αυτά τα τρία σημεία. Πρώτο, το 
λεγόμενο περιττό φορτίο, που αφορά όλες 
τις συσκευές οι οποίες είναι σε αναμο-
νή. Ένα μέσο νοικοκυριό έχει 24 τέτοιες 
συσκευές, είπε, οι οποίες μπορούν να 
καταναλώσουν μέχρι και 40-50 ευρώ τη 
διμηνία. Μάλιστα, ο κ. Γεωργίου παρομοί-
ασε αυτό το σημείο με ένα φάντασμα. Το 
δεύτερο σημείο, το οποίο παρομοίασε με 
το τσιμπούρι, είναι το λεγόμενο αχρείαστο 

φορτίο. Είναι, όπως είπε, όταν βαριέμαι 
να κλείσω τον διακόπτη και να βγάλω 
την πρίζα. Αυτό στοιχίζει άλλα 20-30 
ευρώ τον μήνα. Τέλος, αναφέρθηκε στον 
λεγόμενο Δούρειο Ίππο, που αφορά στις 
συσκευές οι οποίες χρειάζονται τακτική 
συντήρηση. Χαρακτηριστικό παράδειγμα 
το κλιματιστικό, το οποίο με τακτική και 

σχολαστική συντήρηση μπορεί να αυξηθεί 
σημαντικά η απόδοσή του και συναφώς 
να μειωθεί η κατανάλωση ενέργειας. 
Από τα δύο πρώτα, δηλαδή το φάντασμα 
και το τσιμπούρι, μπορεί να επιτευχθεί 
εξοικονόμηση ενέργειας της τάξης του 
25%-35%, ενώ με την προσθήκη του 
δούρειου ίππου η εξοικονόμηση μπορεί 
να φτάσει το 50%-55%, σημείωσε ο κ. 
Γεωργίου.

Τι δράσεις μπορώ να αναλάβω, 
ώστε να εφαρμόσω αυτά τα τρία ση-
μεία; (1) Εξουδετερώνω την ενέργεια 
“φάντασμα”, απλώς κλείνοντας όλες τις 
πρίζες που δεν χρησιμοποιούνται αλλά 
και όλες αυτές στις οποίες υπάρχουν 
συνδεδεμένες συσκευές σε αναμονή. (2) 
Εξουδετερώνω την ενέργεια “Τσιμπούρι 
- Τσιβίτζι”, κλείνοντας όλες τις πρίζες 
που δεν χρησιμοποιούνται αλλά και όλες 
αυτές στις οποίες υπάρχουν συνδεδεμένες 
συσκευές σε αναμονή. (3) Βεβαιώνομαι 
ότι τα φορτία τύπου «Δούρειος Ίππος» 

λειτουργούν όταν πρέπει και όσο πρέπει 
(ψυγείο, καταψύκτης, πιεστικό και γενικά 
όλες οι συσκευές και μηχανήματα που 
λειτουργούν αυτόματα).

Σπαταλούμε διπλάσια ενέργεια
Άλλωστε, όπως τόνισε ο κ. Γεωργί-

ου, σύμφωνα με εύρημα επιστημονικής 
έρευνας στο ΤΕΠΑΚ την περίοδο 1999-
2004, “σπαταλούμε διπλάσια ενέργεια 
από αυτήν που πραγματικά χρειαζόμαστε”. 
Συγκεκριμένα, ετησίως χρησιμοποιούμε 
για τις ανάγκες μας 7200 KWh, ενώ θα 
μπορούσαμε να χρησιμοποιούμε μόνο 
3500 kwh.

Ο καθηγητής του ΤΕΠΑΚ έδω-
σε και ορισμένες άλλες συμβουλές 
εξοικονόμησης ενέργειας, οι οποίες 
περιλαμβάνονται στον δεκάλογο της 
μελέτης του. Ειδικότερα, μεταξύ άλλων, 
ανέφερε: • Ρυθμίζω τα κλιματιστικά 
στους 27 βαθμούς Κελσίου το καλο-
καίρι και στους 20 βαθμούς Κελσίου 

ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟΔΗΜΟΥ

τον χειμώνα. • Το σπίτι γίνεται όπως 
ένα σώμα που αιμορραγεί, όταν έχει 
τρύπες και χαραμάδες. Τις κλείνουμε 
με έξυπνους απλούς τρόπους  (φιδάκια, 
ταινίες και άλλα). • Δεν βάζω ποτέ 
στο ψυγείο ή στον καταψύκτη φαγητά 
και ροφήματα που να είναι ζεστά και 
χωρίς να είναι σωστά συσκευασμένα.

• Θερμαίνω μικρά γεύματα με τον 
φούρνο μικροκυμάτων, όχι με τον 
φούρνο. • Χρησιμοποιώ με φειδώ, όλες 
τις ενεργοβόρες συσκευές που έχουν 
θερμαντικό στοιχείο (βραστήρας νερού, 
τσαγιέρα, θερμοσίφωνο, σίδερο, σόμπες, 
κ.ά.). • Αντικαθιστώ,  αμέσως, τους πα-
ραδοσιακούς λαμπτήρες πυρακτώσεως 
και φθορισμού που χρησιμοποιώ συχνά 
για τον φωτισμό, με οικονομικούς συ-
μπαγείς λαμπτήρες φθορισμού ή  led.

Ψηλά η κιλοβατώρα
Από την πλευρά της, η εκπρόσωπος 

Τύπου της ΑΗΚ Χριστίνα Παπαδοπού-
λου ανέφερε στη «Σημερινή» ότι η τιμή 
της κιλοβατώρας στη διεθνή αγορά πα-
ραμένει ακόμα σε υψηλά επίπεδα, εξ 
ου και οι σημερινές τιμές του ρεύματος. 
Το θετικό στοιχείο, σημείωσε, είναι η 
χορηγία του κράτους, η οποία συγκρατεί 
σε κάποιο βαθμό τη μεγάλη άνοδο των 
τιμών του ηλεκτρικού ρεύματος. 

Όπως ανέφερε η κ. Παπαδοπούλου, 
η τιμή της κιλοβατώρας τον Μάιο σε 
σχέση με τον προηγούμενο μήνα, 
δηλαδή τον Απρίλιο, είναι πάνω κατά 
2% περίπου, ενώ σε σύγκριση με τον 
περσινό Μάιο είναι κάτω επίσης κατά 
2%. Συγκεκριμένα, σήμερα η τιμή της 
κιλοβατώρας ανέρχεται στα 28 σεντ, συ-
μπεριλαμβανομένου του ΦΠΑ. Όπως 
είπε για μια ακόμη φορά η κ. Παπα-
δοπούλου, το 70% του τιμολογίου της 
ΑΗΚ διαμορφώνεται από την τιμή των 
καυσίμων και την τιμή των δικαιωμάτων 
των θερμοκηπιακών αερίων.

Πάντως, η εκπρόσωπος Τύπου της 
ΑΗΚ σημείωσε με τη σειρά της ότι πρέπει 
να αποκτήσουμε ενεργειακή συνείδη-
ση, καθώς χρησιμοποιούμε αλόγιστα 
ηλεκτρική ενέργεια, με αποτέλεσμα στο 
τέλος να πληρώνουμε ρεύμα το οποίο 
δεν χρειαζόμασταν. Ενδεικτικά ανέφερε 
ότι ένα μέσο νοικοκυριό με τετραμελή 
οικογένεια καταναλώνει 800 κιλοβατώρες 
τη διμηνία, δηλαδή περίπου 226 ευρώ. 
Ποσό το οποίο θα μπορούσε να μειωθεί 
με απλές καθημερινές ενέργειες. Η ΑΗΚ, 
σημείωσε καταλήγοντας, σύντομα θα 
ξεκινήσει νέα εκστρατεία ενημέρωσης 
των καταναλωτών για εξοικονόμηση 
ενέργειας.

Μπορεί η Ευρώπη να καλύψει το χαμένο έδαφος στην παγκόσμια κούρσα για τις κρίσιμες πρώτες ύλες;

Όλες οι βιομηχανικές αλυσίδες αξί-
ας ξεκινούν από τις πρώτες ύλες. 
Η ίδια η ΕΕ γεννήθηκε από την 
Ευρωπαϊκή Κοινότητα Άνθρακα 

και Χάλυβα, που ιδρύθηκε το 1951. Ωστόσο, 
στο πρόσφατο παρελθόν, η θεμελιώδης αυτή 
αλήθεια αγνοήθηκε, με αποτέλεσμα η Ευρώ-
πη να υπνοβατεί αποδεχόμενη την ολοένα και 
μεγαλύτερη εξάρτησή της από τις εισαγωγές 
πολλών κρίσιμων ορυκτών πρώτων υλών 
(ΚΟΠΥ). 

Εξαρτάται μάλιστα από ένα μικρό αριθμό 
τρίτων χωρών, όπως την Κίνα για τις σπάνιες 
γαίες και το μαγνήσιο, τη Λαϊκή Δημοκρατία 
του Κονγκό για το κοβάλτιο, την Τουρκία για 
το βόριο, κ.ο.κ. 

Η ΕΕ έχει πάρει οδυνηρά μαθήματα από την 
υπερβολική της εξάρτηση, με το πιο πρόσφατο 
να σχετίζεται με τον πόλεμο της Ουκρανίας. 
Είναι καιρός να βρεθεί μια θεραπεία γι’ αυτήν 
την παραλλαγή του συνδρόμου της Στοκχόλμης 
και να γίνει κατανοητό ότι οι βιομηχανίες της 

Ευρώπης στα κατάντη θα αποτύχουν χωρίς 
επείγουσα και πιστή υποστήριξη για τα ξεχα-
σμένα ξαδέλφια τους στα ανάντη.

Καθώς ολόκληρη η ανθρωπότητα κινείται 
προς τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και την 
ολοένα και μεγαλύτερη ψηφιοποιήση, η ζήτηση 
για πολλές ΚΟΠΥ θα συνεχίσει να εκτοξεύεται 
σε πρωτοφανή επίπεδα. Παρότι οι τεχνολογί-
ες που σχετίζονται με την αντικατάσταση, την 
ενεργειακή αποδοτικότητα και την ανακύκλωση 
έχουν μείνει αρκετά πίσω, αυτό αναμένεται να 
βελτιωθεί. Επομένως δεν πρέπει να αποτελεί 
έκπληξη το γεγονός ότι οι Ηνωμένες Πολιτείες 
και άλλες χώρες έχουν διαθέσει τεράστια ποσά 
για τη στήριξη πολιτικών που διασφαλίζουν 
τις ανάγκες τους σε ΚΟΠΥ. 

Η ΕΕ, από την άλλη, έχει αργήσει πολύ να 
ανταποκριθεί στις εξελίξεις και τώρα αντιμε-
τωπίζει σοβαρές προκλήσεις για την ανταγω-
νιστικότητα και την ανάπτυξή της. Για πρώτη 
φορά στα χρονικά, η ευρωπαϊκή βιομηχανία 
θορυβείται από τον κίνδυνο μακροχρόνιων 
διαταραχών του εφοδιασμού της, ενώ οι ευ-
ρωπαϊκές εταιρείες εξόρυξης, επεξεργασίας 
και ανακύκλωσης χρειάζονται τεράστιες επεν-
δύσεις για να αντιμετωπίσουν την παρούσα 
κατάσταση. Δεκαετίες πολιτικής ολιγωρίας 
πρέπει να ανατραπούν.  

Τα ζητήματα της κοινωνικής αποδοχής 
έχουν σίγουρα καθυστερήσει την ανάπτυ-

ξη πάρα πολλών έργων, καθώς δεν υπήρξε 
επαρκής πολιτική βούληση για την αναμόρ-
φωση της κοινής γνώμης. Η αξιοποίηση των 
πλεονεκτημάτων της σημερινής ευρωπαϊκής 
τεχνολογίας και καινοτομίας μπορεί να συμ-
βάλει στην επίτευξη αυτού του στόχου - όπως 
για παράδειγμα με την παροχή κινήτρων για 
την παραγωγή δευτερογενών πρώτων υλών. 
Αυτό όμως πρέπει να αποτελεί μέρος ενός 
συνεκτικού συνόλου πολιτικών.

Η Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία επιδιώκει 
να επιτύχει τα πιο πάνω, προσδιορίζοντας την 
ευρωπαϊκή πολιτική προς την κατεύθυνση των 
αυξημένων αναγκών σε ΚΟΠΥ. Πρόκειται για 
ένα ολοκληρωμένο σύνολο πολιτικών πρωτο-
βουλιών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με στόχο 
να καταστεί η Ευρώπη κλιματικά ουδέτερη.  

Τον Σεπτέμβριο του 2022, η πρόεδρος 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. Ursula Von 
der Leyen ανακοίνωσε την Ευρωπαϊκή Πρά-
ξη για τις Κρίσιμες Ορυκτές Πρώτες Ύλες, η 
οποία αποσκοπεί στη μείωση της εξάρτησης 
της Ευρώπης και στην εξασφάλιση βιώσιμης 
πρόσβασης στις απαραίτητες πρώτες ύλες, ώστε 
η επιδίωξη της ΕΕ να γίνει η πρώτη κλιματικά 
ουδέτερη ήπειρος να καταστεί δυνατή. 

Μεταξύ των στόχων της πιο πάνω Πράξης, η 
οποία αναμένεται να δημοσιευθεί σύντομα, είναι 
η επιτακτική ανάγκη εντοπισμού στρατηγικών 
έργων κατά μήκος της αλυσίδας εφοδιασμού 

(από την εξόρυξη έως τη μεταποίηση, από την 
επεξεργασία έως την ανακύκλωση) και τη δημι-
ουργία στρατηγικών αποθεμάτων εκεί όπου η 
προμήθειά τους διατρέχει μεγαλύτερο κίνδυνο.

Η Ευρωπαϊκή Πράξη έχει ως στόχο να κα-
θιερώσει μια κοινή αντίληψη σχετικά με το 
ποιες κρίσιμες πρώτες ύλες είναι στρατηγικής 
σημασίας τόσο για τη διττή μετάβαση της Ευρώ-
πης, όσο και για τις αμυντικές της ανάγκες. Θα 
λαμβάνει υπόψη την οικονομική τους σημασία, 
τη  συγκέντρωση της προσφοράς, τις στρατη-
γικές τους εφαρμογές και τα προβλεπόμενα 
κενά του εφοδιασμού. Επιπλέον, θα καθορίσει 
τα υλικά που είναι ζωτικής σημασίας για τις 
τεχνολογίες που σχετίζονται με την Πράσινη 
Συμφωνία, καθώς και συγκεκριμένα στρατηγικά 
έργα, στα οποία τα κράτη μέλη θα υποχρεω-
θούν πιθανότατα να δώσουν προτεραιότητα 
και που θα χρηματοδοτηθούν από ιδιωτικούς 
και δημόσιους πόρους.

Παράλληλα, η νέα βιομηχανική στρατηγική 
της ΕΕ στοχεύει στη βελτίωση της ενεργειακής 
απόδοσης σε ολόκληρη την ΕΕ και την ενίσχυση 
της εφαρμογής βασικών αλυσίδων αξίας για 
τη διασφάλιση του μέλλοντος της ευρωπαϊκής 
βιομηχανίας. Σε κάθε περίπτωση, θα απαιτηθούν 
τεράστιες ποσότητες ορυκτών πρώτων υλών.

Οι κατευθυντήριες αρχές της ΕΕ για τις βι-
ώσιμες πρώτες ύλες, οι οποίες αναπτύχθηκαν 
από την Επιτροπή, τις χώρες της ΕΕ και τους 

ενδιαφερόμενους φορείς (συμπεριλαμβανομένης 
και της Euromines), θα χρησιμεύσουν για τη 
δημιουργία μιας κοινής ευρωπαϊκής αντίληψης 
για τις βέλτιστες πρακτικές στην επεξεργασία 
και την εξόρυξη των ορυκτών πρώτων υλών 
(ΟΠΥ) στην Ευρώπη (από τη γεωλογική έρευνα 
μέχρι και μετά την ολοκλήρωση της εκμετάλ-
λευσης), σε σχέση πάντοτε με τις κοινωνικές, 
περιβαλλοντικές και οικονομικές επιδόσεις τους. 
Παράλληλα, έχουν ως στόχο να καθορίσουν μια 
κοινή πορεία προς την επίτευξη των στόχων του 
ΟΗΕ για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη (SDGs). Στην 
πραγματικότητα, η επίτευξη πολλών από τους 
στόχους της βιώσιμης ανάπτυξης εξαρτάται σε 
μεγάλο βαθμό από τις δραστηριότητες και τις 
εφαρμογές των ΟΠΥ. 

Οι αλυσίδες αξίας των ορυκτών πρώτων 
υλών, όπως και η γεωλογία, σπάνια συμμορ-
φώνονται με τα εθνικά σύνορα. Οι αγορές 
είναι συχνά πολύπλοκες και οι αποτυχίες της 
αγοράς έχουν αποδείξει πολλές φορές στο 
παρελθόν ότι μπορούν να έχουν καταστρο-
φικές συνέπειες. Συνεπώς, οι κατευθυντήριες 
αρχές της ΕΕ αποδεικνύουν ότι η συλλογική 
δράση σε επίπεδο ΕΕ είναι απαραίτητη για 
να διασφαλιστεί ότι η Ευρώπη δεν θα μείνει 
πίσω στην παγκόσμια κούρσα για την εξεύ-
ρεση, την ανάπτυξη και την αξιοποίηση των 
κρίσιμων πρώτων υλών. 

(Πηγή: rawmathub.gr)

ΜΑΡΚ ΡΑΧΩΒΙΔΗΣ, Πρόεδρος 
της Venus Minerals και Επίτιμος 
Πρόεδρος της Euromines

Όπως τόνισε ο κ. 
Γεωργίου, σύμφωνα με 
εύρημα επιστημονικής 

έρευνας στο ΤΕΠΑΚ 
την περίοδο 1999-
2004, «σπαταλούμε 

διπλάσια ενέργεια από 
αυτήν που πραγματικά 

χρειαζόμαστε»



Στις αρχές Μαΐου, το Ηνωμένο 
Βασίλειο (ΗΒ) και ο κόσμος 
ασχολείτο με ένα μόνο γεγο-
νός: τη στέψη του Καρόλου 

ΙΙΙ. Στην έβδομη δεκαετία της ζωής του 
ο Κάρολος εστέφθη στο τέλος Μονάρ-
χης της χώρας του. Διάδοχος μιας πολύ 
αγαπητής μητέρας, ο γιός πρέπει να 
προσπαθήσει να φανεί αντάξιός της.

Έγιναν αρκετά έξοδα για το γεγονός 
αυτό, αλλά αυτά υπερκαλύφθηκαν από 
τα έσοδα, που ήσαν και είναι κατά πολύ 
περισσότερα. Παρέλαση στους δρόμους 
του Λονδίνου, αεροπλάνα, drones, πεζικό, 
ιππικό, αργίες κ.λπ. Από την άλλη μεριά, 
χιλιάδες άνθρωποι συνέρρευσαν στο 
Λονδίνο για το γεγονός, κατέλαβαν τα 
ξενοδοχεία της πρωτεύουσας αλλά και 
παραπλήσιων περιοχών, και άρχισαν 

να ξοδεύουν για το μεγάλο γεγονός.
Οι κάτοικοι του ΗΒ αγαπούν γενικά 

τη βασιλική οικογένεια. Υπάρχουν και 
εξαιρέσεις, αλλά πολύ μικρές. 

Στην Κύπρο τρεις εκπατρισθείσες 
Βρετανίδες από χρόνια τώρα διατηρούν 
ένα δημοφιλές μαγαζί. Την ημέρα της 
στέψης το έκλεισαν, με την εξής αγγελία 
προς τους πελάτες τους: «closed because 
of coronation». Έτσι βλέπουν οι Βρετανοί 
τη βασιλική τους οικογένεια.

Σχετικά με την ίδια τη στέψη, ήθελα 
να αναφέρω ότι κάθε αντικείμενο που 
έφεραν ο Κάρολος και η Καμίλα είχε τη 
δική του ιστορία. Έτσι π.χ. ο Κάρολος ΙΙΙ 
έφερε την  κορώνα (στέμμα) του Αγίου 
Εδουάρδου, η Καμίλα διάλεξε την κορώνα 
της βασίλισσας Μαίρης, όταν εστέφθη με 
τον σύζυγό της Γεώργιο τον V το 1911. 

Όσον αφορά  εμάς τους Έλληνες, η στέψη 
αυτή έχει ένα μήνυμα, που πρέπει να το 
δούμε και να το ανακινήσουμε ίσως. Ο νέος 
βασιλιάς, στη στέψη του, ζήτησε βυζαντινή 
χορωδία να ψάλλει για να αντιπροσωπεύσει 
τους ορθόδοξους χριστιανούς.

Αυτό ήτο κάτι περισσότερο απ’ ό,τι 
ζήτησε από τις άλλες διαιρέσεις του 
Χριστιανισμού ή άλλων θρησκειών. 
Η κατανυκτική ψαλμωδία ήταν πλεο-
νέκτημα για την τελετή, αλλά και για το 
ελληνικό στοιχείο.

Ας θυμηθούμε επίσης ότι ο Κάρολος 
επεσκέφθη επίσημα την Ελλάδα ως διά-
δοχος του θρόνου, όπου έδωσε δείγματα 
της φιλίας του. Δεν θα ’ταν άσχημο να 
μην ξεχασθούν αυτά, μαζί βέβαια με 
όλα τα εναντίον της οικογενείας του, 
που του καταμαρτυρούνται.

Ο Τουρισμός αποτελεί μια 
πολυδιάστατη βιομηχα-
νία, η οποία εμπλέκει αρ-
κετούς παράγοντες και 

φορείς. Η βιωσιμότητα του τουριστικού 
προϊόντος είναι άρρηκτα συνδεδεμένη 
με την αειφόρο ανάπτυξη, δηλαδή την 
προστασία του περιβάλλοντος, την 
εμπλοκή της τοπικής κοινωνίας και 
τα οικονομικά οφέλη που επιφέρει 
η τουριστική βιομηχανία.

Για να καταλάβουμε λοιπόν κα-
λύτερα τις νέες ταξιδιωτικές τάσεις 
και τις νέες μορφές τουρισμού, που 
προκύπτουν μετά την πανδημία του 
κορωνοϊού, θα πρέπει να αναγνω-
ρίσουμε τη δύναμη του διαδικτύου. 
Αρκετοί τουρίστες αρέσκονται στη 
διαδικτυακή έρευνα, σχηματίζοντας 
εικόνα και άποψη για τους μελλοντι-
κούς ταξιδιωτικούς προορισμούς. Οι 
ψηφιακοί νομάδες αποτελούν, επίσης, 
μια νεοεισερχόμενη τάση στην τουρι-
στική βιομηχανία, αφού μπορούν να 
ταξιδέψουν με τον υπολογιστή τους, να 
δουλεύουν και να κάνουν διακοπές 
ταυτόχρονα.

Στις νέες μορφές τουρισμού συ-
γκαταλέγονται οι ταξιδιώτες ευεξίας, 
χαλάρωσης, απόλαυσης της φύσης, 
αλλά και αυτοί που αρέσκονται στο 
περπάτημα στη φύση ή δίπλα στη 
θάλασσα. Οι σημερινοί τουρίστες 
επιζητούν την επαφή με την τοπική 
κοινωνία και τις μικρές ή απλές συ-
νήθειες της καθημερινότητάς τους, 
όπως το παραδοσιακό πρόγευμα και 
φαγητό, τα ήθη και έθιμα, ο πολιτισμός 
και ο αγροτουρισμός.

Η γνωριμία με την τοπική κοινωνία 
και τα τοπικά προϊόντα προσφέρει  
στους επισκέπτες εμπειρία και γνώσεις. 
Γνώσεις οι οποίες πηγάζουν από τις 
περιηγήσεις, τη μελέτη αλλά και την 
επαφή με τους ντόπιους. Ως τοπικές 
Αρχές θα πρέπει να προσφέρουμε 
στους επισκέπτες μας υψηλού επιπέ-
δου υπηρεσίες, δίνοντας την ευκαιρία 

σε νέους ανθρώπους να ασχοληθούν 
με την τουριστική βιομηχανία.

Η δημιουργία μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, που στοχεύουν στην 
προσέλκυση τουριστών, επιφέρει οικο-
νομικό όφελος στην τοπική κοινωνία, 
ενώ τα τοπικά προϊόντα αποτελούν 
πόλο έλξης, λόγω της ποιότητας και 
της φρεσκάδας τους.

Για να μπορέσει όμως ο τουρίστας 
να μεταβεί από τον χώρο διαμονής 
του στην επαρχία ή στην ενδοχώρα 
και να ζήσει ανεπανάληπτες εμπει-
ρίες, θα πρέπει να ζήσει κάτι νέο και 
διαφορετικό. Οι δημόσιες μεταφορές 
θα πρέπει να είναι πιο φιλικές προς 
το περιβάλλον και προσβάσιμες σε 
ΑμεΑ, οικογένειες με παιδιά αλλά και 
τα κατοικίδιά τους. Τα ξενοδοχειακά 
και τα αγροτουριστικά καταλύματα θα 
πρέπει να δίνουν έμφαση στη χρήση 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας, οικο-
νομικών λαμπτήρων φωτισμού, στον 
περιορισμό του πλαστικού και στην 
προώθηση της κυκλικής οικονομίας.

Όλες οι δράσεις, ενέργειες και 
πρωτοβουλίες που αφορούν την προ-
στασία του περιβάλλοντος βρίσκουν 
ζωηρήαπήχηση στους επισκέπτες, οι 
οποίοι έχουν έναν λόγο παραπάνω 
για να επιστρέψουν στον τόπο μας. Οι 
τουρίστες ταξιδεύουν για να αποδρά-
σουν από την καθημερινή ρουτίνα, 
να εξορμήσουν και να ανακαλύψουν 
νέους προορισμούς. Γι’ αυτόν τον λόγο 
είναι πιο απαιτητικοί όσον αφορά την 
αυθεντικότητα και την ποιότητα του 
προσφερόμενου προϊόντος.

Οι επισκέπτες έχουν όμως υποχρέ-
ωση να σέβονται την τοπική κοινωνία, 
τον πολιτισμό, τη θρησκεία και την 
παράδοση της χώρας προορισμού 
τους. Θα πρέπει επίσης να στηρίζουν, 
με τη συμβολή των εμπλεκόμενων 
εθνικών φορέων, την τοπική κοινω-
νία, η οποία επενδύει στη δημιουργία 
σύγχρονων μονάδων διαμονής, όπως 
τα αγροτουριστικά καταλύματα, οι πα-
ραδοσιακές φάρμες, τα οινοποιεία και 
τα αγροκτήματα.

Τόσο οι τοπικές Αρχές, όσο και 
η τοπική κοινωνία βρίσκονται στο 
επίκεντρο του ενδιαφέροντος των 
νέων μορφών τουρισμού. Η άμεση 
επαφή, η επικοινωνία, η κοινωνι-
κοποίηση, η ασφάλεια, η ποιότητα 
και η εμπειρία προσφέρονται μέσω 
της διάχυσης του τουρισμού προς 
την ενδοχώρα, συμβάλλοντας έτσι 
στη βελτίωση και αναβάθμιση του 
τουριστικού προϊόντος.

Για να μπορέσει όμως η μικρή 
Κύπρος ν’ αντεπεξέλθει στις νέες 
προκλήσεις της τουριστικής βιο-
μηχανίας και να ικανοποιήσει και 
τους πιο απαιτητικούς επισκέπτες, 
θα πρέπει να δώσει έμφαση στο 
ανθρώπινο δυναμικό. Η συνεχής 
επιμόρφωση, η εκπαίδευση, η βελ-
τίωση των εργασιακών συνθηκών και 
μισθών, όπως και η καταπολέμηση 
της εποχικότητας αποτελούν τις νέες 
τουριστικές απαιτήσεις. Οι ανταγω-
νιστές μας φαίνεται ότι βρίσκονται 
στον σωστό δρόμο, εμείς όμως δεν 
πρέπει πάντα να ακολουθούμε, αλλά 
να προπορευόμαστε.

Της Κυριακής
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Hεγκατάλειψη του πολίτη από 
το κράτος και η δημιουρ-
γία μιας τάξης νεόπτωχων, 
που περιμένουν για μήνες 

να εγκριθεί μια αίτηση για ΕΕΕ, να πά-
ρουν σειρά για μια εξέταση στο νοσο-
κομείο, να βρουν μια δουλειά και να 
σώσουν το σπίτι τους από τις τράπεζες, 
αναπόφευκτα έχει δημιουργήσει ένα 
διάχυτο αίσθημα οργής απέναντι στο 
κράτος και τους θεσμούς του. Η δαιμο-
νοποίηση του μεταναστευτικού, όμως, 
για όλα τα προβλήματα των πολιτών, 
είναι μια εύκολη λύση, που απαλλάσσει 
το κράτος από τις ευθύνες του. Ο ξένος, 
γίνεται ο εύκολος στόχος και ο βολικός 
εχθρός για όλα.

Ο πολίτης που περιμένει το επίδομα 
για να επιβιώσει, δικαιολογημένα αντιδρά 
και διαμαρτύρεται με τα κονδύλια που 
δαπανώνται για το μεταναστευτικό. Αυτή 
η οργή όμως μεθοδευμένα εκτρέπεται 
προς τους μετανάστες, προκειμένου να 

παραμείνουν στο απυρόβλητο οι ανε-
πάρκειες και η αδράνεια της Πολιτείας. 
Αναλόγως, οι πολιτικές αποφάσεις που 
ευθύνονται για την γκετοποίηση μετα-
ναστών σε μικρές κοινότητες, οδήγησαν 
στην ανασφάλεια και σωρεία κοινωνικών 
προβλημάτων στους κατοίκους.

Το μεταναστευτικό είναι μια εύκο-
λη δεξαμενή, για να ψαρέψεις πολιτικά 

οφέλη, γαργαλώντας το συναίσθημα και 
ποντάροντας στην ανέξοδη οργή του 
όχλου. Αρκεί να κουνήσεις μια επιτα-
γή χιλιάδων ευρώ μπροστά στο κοινό 
των social media και να γράψεις για 
τους αιτητές ασύλου που «τα παίρνουν 
χοντρά από το κράτος ενώ οι Κύπριοι 
υποφέρουν» και δεν χρειάζεται καν να το 
τεκμηριώσεις, για να πετύχεις τον στόχο.

Τα πραγματικά επιδόματα μπορεί να 
τα βρει κανείς εύκολα από την υπηρεσία 
ασύλου, αν ενδιαφέρεται να τεκμηριώνει 
αυτά που διαβάζει και να μην πέφτει σε 
παγίδες ξενοφοβικών συνθημάτων. Όπως 
είναι σημαντικό να γίνεται φιλτράρισμα 
από τις υπηρεσίες, ώστε να παίρνουν 
επιδόματα μόνο οι πραγματικοί δικαιού-
χοι. Πέρα, όμως,  από την αλήθεια για τα 
επιδόματα, είναι σημαντικό να θυμόμα-
στε ποιοι ευθύνονται πραγματικά για την 
καταστροφή της κυπριακής οικονομίας. 
Κι αυτό δεν είναι άλλο από το διαπλεκό-
μενο σύστημα, στο οποίο συμμετείχαν 

τράπεζες, κρατικοί αξιωματούχοι και μια 
μερίδα από ευνοημένους του κομματι-
κού συστήματος, που κυβερνά τον τόπο.

Αν πάμε λίγα χρόνια πίσω, θα διαπιστώ-
σουμε ότι αυτοί που σήμερα αναμοχλεύουν 
την ξενοφοβία μας, για να εισπράξουν ψή-
φους, σχετίζονται με την παρα-οικονομία, 
που στήθηκε τόσα χρόνια, εκμεταλλευόμενη 
την είσοδο και την παραμονή αλλοδαπών 
στην Κύπρο. Κάποιοι έβλεπαν τους πρό-
σφυγες και τους μετανάστες ως κελεπούρι,  
στήνοντας χοντρές μπίζνες και πλουτίζοντας 
πάνω στην πλάτη τους.

Γνωστοί δήμαρχοι τελούσαν εικονι-
κούς γάμους για να νομιμοποιήσουν 
άτομα από τρίτες χώρες, ιδιωτικά κολέγια 
έφερναν εικονικούς φοιτητές κατά χιλιά-
δες, ατζέντηδες και δικηγόροι πουλούσαν 
άδειες παραμονής σε μη δικαιούχους, 
ενώ η οικονομική και εργασιακή εκμε-
τάλλευση αλλοδαπών -με την ανοχή του 
κράτους- έφερε ανυπολόγιστα κέρδη, σε 
πολλούς “ευυπόληπτους” επιχειρηματί-

ες. Οι παράνομοι μετανάστες στήριξαν,  
με τη φτηνή εργασία τους, ολόκληρους 
κλάδους της τοπικής βιομηχανίας.

Έτσι, εγκαταστάθηκε ένα σύστημα που 
βόλευε τα “μικρά βασίλεια”, τα οποία είχαν 
στηθεί γύρω από την οικονομική εκμε-
τάλλευση του μεταναστευτικού. Επιπλέον, 
όλες οι διαδικασίες εξέτασης ασύλου και 
άσκησης ελέγχου στην είσοδο αλλοδαπών 
στη Δημοκρατία υπήρξαν προβληματικές, 
χρονοβόρες και ελλιπείς, διογκώνοντας 
έτσι το πρόβλημα, χρόνο με τον χρόνο.

Μέχρι που η Τουρκία ανακάλυψε 
πόσο αποτελεσματικό θα ήταν να στή-
σει μια οργανωμένη επιχείρηση διοχέ-
τευσης μεταναστών από τα κατεχόμενα 
και να μας οδηγήσει στους σημερινούς 
αριθμούς. Αυτήν τη στιγμή, η Κυπριακή 
Δημοκρατία είναι η πρώτη χώρα στην 
Ευρώπη, σε υποδοχή αιτητών ασύλου, 
κατ’ αναλογίαν πληθυσμού. Οι κοινω-
νικές, οικονομικές, ακόμη και εθνικές 
συνέπειες της κατάστασης είναι πραγμα-

τικές και σοβαρές. Έτσι, ρίχνουμε όλη την 
ευθύνη στους μετανάστες και ξεχνάμε 
τις ευθύνες του κάθε υπερ-πατριώτη, 
που πλούτισε εις βάρος τους.

Είναι αλήθεια ότι, με τον υπέρογκο 
αριθμό μεταναστών, νόμιμων, παράτυπων 
και αιτητών ασύλου, είναι αδύνατο να 
εφαρμοστούν πολιτικές ενσωμάτωσης 
και ένταξης στην κοινωνία. Απαιτούνται 
ολοκληρωμένες πολιτικές, αφενός για 
να συγκρατηθούν οι αριθμοί των αφί-
ξεων και, αφετέρου, να παραμείνουμε 
προσηλωμένοι στις αρχές προστασίας 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.

Η δημιουργία Υφυπουργείου Μετα-
νάστευσης, το οποίο θα εποπτεύει και 
θα συντονίζει τις πολιτικές αυτές, είναι 
μια θετική και επιβεβλημένη απόφαση. 
Ελπίζουμε η Κυβέρνηση Χριστοδουλίδη 
να δείξει την απαιτούμενη βούληση, να 
στελεχώσει σωστά το νέο Υφυπουργείο 
και να το στηρίξει με όλα τα απαραίτητα 
εφόδια για να πετύχει.

Μετανάστες: Mε ένα ανάλγητο κράτος, ένας εύκολος εχθρός

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΥΓΟΥΣΤΗΣ, 
Ταγματάρχης ε.α.

Η στέψη του Καρόλου ΙΙΙ

Αειφορία και νέες 
μορφές τουρισμού

ΑΝΤΡΟΣ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ,  
Δήμαρχος Δερύνειας

21.05.2023

Σε όλη μου τη ζωή με ενδιέφε-
ραν τα κοινά προβλήματα του 
τόπου και κυρίως το εθνικό 
μας θέμα. Για την Κύπρο μας.

Διάβασα αρκετά, άκουσα πάμπολλα, 
παρακολούθησα και παρακολουθώ με 
πολύ ενδιαφέρον την προκλητική μεθο-
δολογία των Άγγλων για να διχοτομήσουν 
την Κύπρο με συμπαραστάτες πάντοτε 
συμπατριώτες μας, ινστρούχτορες των 
Άγγλων διπλωματών.

Παρά τα προχωρημένα μου χρόνια, 
δεν διάβασα ποτέ άλλοτε ένα τόσο αφε-
λές κείμενο από ανώτερο αξιωματούχο 
του κράτους, όπως εκείνο της κυρίας 
Προέδρου της Βουλής, Αννίτας Δη-
μητρίου, στις 4/4/2023. Ενδεικτικόν 
είναι ότι ο Στιούαρτ τις προτάσεις και 
υποδείξεις σας, κ. Αννίτα, ουδόλως τις 
σχολίασε. Αυτό δείχνει πόσο εύστοχα 
ήσαν όσα έχετε πει για τον τελικό στόχο 
του Λονδίνου. 

Κυρία Αννίτα Δημητρίου, τα δύο 
ανώτατα αξιώματά σας, αυτό της 
Προέδρου της Βουλής και εκείνο της 
Προέδρου του μεγαλύτερου κόμμα-
τος στον τόπο (ΔΗΣΥ), πρέπει να σας 
δημιουργούν ένα τεράστιο βάρος πολ-
λαπλών ευθυνών. Κάθε σας λέξη και 
κάθε σας πολιτική κίνηση πρέπει να 
είναι πολύ ζυγισμένες, να έχουν σο-
βαρότητα, ισχυρό πολιτικό κριτήριο 
και να πηγάζουν από βαθιά γνώση του 
κυπριακού προβλήματος. Πρέπει να 
γνωρίζετε, κυρία Αννίτα, ότι οι Άγγλοι 
απoφάσισαν τη διχοτόμηση της Κύπρου, 
για πρώτη φορά, το 1947 και έκτοτε, 
σε κάθε τους σχέδιο, χωρίς εξαίρεση, 
που υποβάλλουν για επίλυση, δήθεν, 
του κυπριακού, υποβόσκει πάντοτε το 
στοιχείο της διχοτόμησης. 

Νομίζω γνωρίζετε, κυρία Αννίτα, ότι ο 
ΟΗΕ, ουσιαστικά, αποτελεί παράρτημα 
του ΥΠΕΞ του Λονδίνου. Γι’ αυτό τόσο 
ο νυν Γ.Γ. του ΟΗΕ Γκουτέρες όσο και 
οι προηγούμενοι, συνεχώς απομακρύ-
νονταν από τις αρχές του ΟΗΕ για να 
οδηγήσουν την Κύπρο στις αγγλικές 
δαγκάνες.

Γνωρίζετε, επίσης, κυρία Αννίτα, ότι ο 
εκάστοτε εκπρόσωπος του Γ.Γ. του ΟΗΕ 
στην Κύπρο προέρχεται από χώρες του 

απόλυτου επηρεασμού και ελέγχου της 
αγγλικής διπλωματίας. Ως εκ τούτου, 
είναι απόλυτα επηρεαζόμενος και ελεγ-
χόμενος από το Λονδίνο.

Εάν διέθετα τη νομική κάλυψη, θα 
έδινα στον Ειδ. Αντ. Του Γ.Γ. του ΟΗΕ 
Κόλιν Στιούαρτ πενθήμερη προθεσμία 
να εγκαταλείψει την Κύπρο, αλλιώς θα 
τον είχα συλλάβει με την κατηγορία 
του πράκτορα των Άγγλων με σκοπό 
τη διχοτόμηση της Κύπρου μας.

Κυρία Αννίτα, υπόσχεστε να διαφω-
τίσετε τον κυπριακό λαό για τα πολλά 
οφέλη που θα έχει με τη λύση. Φυσικά 
εννοείτε αυτήν που είναι στο τραπέζι, 
τη Δ.Δ.Ο.

Μα, κ. Αννίτα, δεν αντιλαμβάνεστε ότι 
η μεγάλη πλειοψηφία του κυπριακού 
λαού το 2004 απέρριψε την αγγλόφερτη 
Δ.Δ.Ο. και, ως εκ τούτου, δεν δικαιούστε 
να την επικαλείσθε καν; 

Σκόπιμα, κ. Αννίτα, σας διαφεύγει 
ότι οι Η.Π.Α. με την ομάδα των πέντε 
υπηρεσιακών παραγόντων (CIA) επο-
λέμησαν και ακύρωσαν το 2004 αυτό 
το αγγλόφερτο, διχοτομικό έκτρωμα.

Παραγνωρίζετε, κ. Αννίτα, σκόπιμα 
ότι ο πρωτοστάτης υποστηρικτής της 
Δ.Δ.Ο., Νίκος Αναστασιάδης, όταν έπαψε 
να ελέγχεται από την αγγλική διπλωματία 
επειδή είχε δηλώσει τον τερματισμό της 
πολιτικής του καριέρας, αναθεμάτισε τη 
Δ.Δ.Ο. δηλώνοντας ότι η Δ.Δ.Ο. τελείωσε, 
είναι ανέφικτη, είναι ξεπερασμένη και 
δεν πρόκειται να λειτουργήσει.

Μήπως, κ. Αννίτα, προσπαθείτε να 
δημιουργήσετε την εντύπωση στους 
εχθρούς της πατρίδας (Άγγλους), ότι εσείς 
είστε το νέο αστέρι που θα προωθήσει 
τα συμφέροντά τους στην Κύπρο; Σ’ αυ-
τήν σας την πολιτική θέση, προσωπικά 
είμαι απόλυτα πεπεισμένος ότι υπάρχει 
βρόμικος αγγλικός δάκτυλος.

Θέλω να πιστεύω ότι γνωρίζετε πως 
αυτή σας η συμπεριφορά εύκολα μπορεί 

να σας οδηγήσει στη Δικαιοσύνη με την 
κατηγορία ότι καταστρατηγείτε τη λαϊκή 
θέληση με σκοπό να βοηθήσετε τον εχθρό 
της πατρίδος μας για να διχοτομήσει 
την Κύπρο μας. 

Κυρία Αννίτα, αν προσπαθήσετε, με 
διαβουκολικές μεθόδους, να πείσετε τον 
κυπριακό λαό ότι με οιονδήποτε αγγλό-
φερτο σχέδιο θα λύσετε το Κυπριακό, 
οδηγήστε σε πλάνην οικτράν.

Απ’ ό,τι γνωρίζω, κ. Αννίτα, σπουδά-
σατε πολιτικές επιστήμες. Μάθατε πώς 
διατηρείται και πώς διαφυλάσσεται η 
Δημοκρατία, ως επίσης και ποια είναι 
τα κύρια χαρακτηριστικά της. Γνωρίζετε, 
λοιπόν, κ. Αννίτα, ότι στις ΔΗΜΟΚΡΑ-
ΤΙΕΣ ισχύει ο όρος «ένας άνθρωπος, 
μια ψήφος». Θέλω να πιστεύω ότι είναι 
μέσα στις γνώσεις σας η ΑΡΧΗ της Δη-
μοκρατίας,  ότι δηλαδή «η πλειοψηφία 
κυβερνά και η μειοψηφία ελέγχει».

Πώς, λοιπόν, κ. Αννίτα, θα εφαρμό-
σετε το βρόμικο αγγλικό έκτρωμα του 
σχεδίου Χάνεϊ - Κληρίδη - Ανάν, το 
οποίο ουδόλως σέβεται τις πιο πάνω 
Αρχές της Δημοκρατίας και η μόνη του 
σαφής επιδίωξη είναι η κατάργηση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας; 

Ένα άλλο ουσιαστικό στοιχείο, το οποίο, 
αν είχατε την αναγκαία εθνική ευαισθη-
σία, θα σας είχε προβληματίσει, είναι 
το γεγονός ότι το 2004 η υπερδύναμη 
Αμερική με την παρουσία των πέντε 
υπηρεσιακών παραγόντων (CIA), μαζί 
με τον τότε Πρόεδρο της Δημοκρατίας, 
αείμνηστο Τάσο Παπαδόπουλο, στην 
οικία του στη Στράκκα, αφού έπεισαν 
και τον Δημήτρη Χριστόφια, ανέτρεψαν 
κάθε προσδοκία των Άγγλων για εφαρ-
μογή της Δ.Δ.Ο.

Επίσης οι Η.Π.Α. (CIA) το 1957, σε 
καθοδηγητικό έγγραφό τους προς τον 
τότε ΥΠΕΞ της Αμερικής, Φόστερ Ντάλ-
λες, γράφουν: «Εάν η Αγγλία επιτύχει τη 
διχοτόμηση της Κύπρου, τότε η Κύπρος 
θα αποτελεί μια  μόνιμη εστία προστρι-
βών, που εμείς συχνά θα καλούμεθα να 
καταστέλλουμε».

Κυρία Αννίτα, λύση του Κυπριακού με 
βάση το αγγλόφερτο διχοτομικό σχέδιο 
της Δ.Δ.Ο., όσα χρόνια και αν το συζητάτε, 
δεν θα υπάρξει.

Ο στόχος σας, αν θέλετε πραγματικά να 
εξυπηρετήσετε αυτόν τον λαό, θα πρέπει 
να είναι η ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ και μόνο 
αυτή. Μόνιμες, σταθερές και μαχητικές 
σας αξιώσεις εντός και εκτός Κύπρου 
θα πρέπει να είναι:

• Πρωτίστως η αλλαγή πολιτικής 
πλεύσης. Η μόνη Δύναμη, η οποία 
εμπράκτως απέδειξε ότι διαφωνεί με 
τις διχοτομικές ραδιουργίες των Άγγλων, 
είναι η Αμερική. Γιατί όλες οι ηγεσίες 
από Μακάριο μέχρι σήμερα αποφεύγε-
τε τη συνεργασία σας, στο εθνικό θέμα, 
με την Αμερική; Μήπως είναι αγγλική 
απαίτηση; 

• Πάση θυσία η απαλλαγή από την 
αγγλόφερτη διχοτομική Δ.Δ.Ο.

• Φυγή όλων των τουρκικών στρα-
τευμάτων από το νησί.

• Φυγή όλων, χωρίς εξαίρεση, των 
εχόντων καθ’ οιονδήποτε τρόπο αίμα 
έποικου.

• Απαλλαγή από κάθε είδος εγγυ-
ήσεων.

• Άμεση μείωση του αγγλικού προ-
σωπικού στην Αγγλική Πρεσβεία,  εντός 
και εκτός αυτής.

• Μελέτη για αποζημιώσεις από 
την Αγγλία για το πραξικόπημα, την 
εισβολή, τους εκτοπισμούς, τις εν ψυχρώ 
δολοφονίες κ.λπ, τις οποίες οι Άγγλοι 
εν πλήρει και ταυτόχρονη συνεργασία 
με τους Τούρκους διέπραξαν κατά της 
Κύπρου το 1974.

Η πρόσφατη προσπάθεια του κ. Προ-
έδρου να εμπλέξει την Ε.Ε. στο Κυπριακό 
είναι τραγικό λάθος. Η Ε.Ε., εκτός από 
ευχές και διαιώνιση του προβλήματος, 
τίποτα περισσότερο δεν μπορεί να προ-
σφέρει. Η Ε.Ε. μπορούσε να είχε απο-
τελέσει υποβοηθητικό παράγοντα στις 
ελληνοαμερικανικές προσπάθειες για 
απελευθέρωση.

Η άμεση εμπλοκή της Ε.Ε. στο κυπρι-
ακό πρόβλημα σίγουρα θα έχει αρνη-
τικές επιπτώσεις στις προσπάθειες για 
απελευθέρωση ή έστω για αξιοπρεπή 
διευθέτηση του προβλήματός μας.

Αυτό θα το δείτε σύντομα. Ουδόλως 
αμφιβάλλω ότι και σ’ αυτήν τη θέση του 
Προέδρου ο αγγλικός δάκτυλος δεν 
απουσιάζει.

Για την κυρία Αννίτα Δημητρίου

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ, 
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Σήμερα ο αριθμός των χρηστών 
του διαδικτύου στα χωριά της 
Ινδίας είναι μεγαλύτερος από 
εκείνoν των χρηστών που ζουν 

στις πόλεις. Αυτή είναι η απόδειξη τού πώς 
η ψηφιακή ισχύς φτάνει σε κάθε μέρος της 
χώρας. Σ’ αυτήν την εποχή αυξανόμενης 
ψηφιακής ισχύος, ο Ινδός Πρωθυπουργός 
Narendra Modi εγκαινίασε το Περιφερει-
ακό Γραφείο και το Κέντρο Καινοτομίας 
της Διεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών 
(ITU), το οποίο χρηματοδοτείται από την 
Ινδία και θα παρέχει τις υπηρεσίες του 
στη χώρα και σε 7 άλλα γειτονικά κράτη.

Η Ινδία εκπληρώνει τις υποχρεώ-
σεις της ως προεδρεύουσα της G20. Η 
γεφύρωση του περιφερειακού χάσματος 
είναι μία από τις βασικές προτεραιότητές 
της. Μόλις λίγες εβδομάδες πριν, η Ινδία 
διοργάνωσε την Παγκόσμια Σύνοδο Κο-
ρυφής του Νότου,  υπογραμμίζοντας τη 
σημασία της τεχνολογίας, του σχεδιασμού 
και των προτύπων που προσαρμόζονται 
στις ανάγκες του παγκόσμιου Νότου και 
επιδιώκοντας να γεφυρώσει το τεχνο-
λογικό χάσμα. «Το Κέντρο Καινοτομίας 

είναι ένα σημαντικό βήμα προς αυτήν 
την κατεύθυνση, θα επιταχύνει επίσης 
τις προσπάθειες της Ινδίας να παρέχει 
καθολική συνδεσιμότητα στον παγκόσμιο 
Νότο», δήλωσε ο Πρωθυπουργός Modi 
στην τελετή έναρξης. 

Η επιτυχώς αναπτυγμένη τεχνολογία 
τηλεπικοινωνιών στην Ινδία προσελκύει 
την προσοχή πολλών χωρών του κόσμου. 
Ο πρωθυπουργός Modi είπε: «Η σημε-
ρινή Ινδία προχωρεί  γρήγορα προς την 
επόμενη φάση της ψηφιακής επανάστασης. 
Είμαστε η χώρα με την ταχύτερη ανάπτυξη 
5G στον κόσμο, με τις υπηρεσίες να έχουν 
ξεκινήσει σε περισσότερες από 125 πόλεις 
σε μόλις 120 ημέρες σε περίπου 350 
περιοχές της χώρας. Αυτή η δεκαετία είναι 
η τεχνολογική δεκαετία της Ινδίας». Το 
τηλεπικοινωνιακό και ψηφιακό μοντέλο 
της Ινδίας είναι γρήγορο, ασφαλές και 
με διαφάνεια. Όλες οι φίλες χώρες της 
νότιας Ασίας μπορούν να επωφεληθούν 
από αυτό. 

Το Μπανγκλαντές είναι ένα σημαντικό 
μέρος της πολιτικής της Ινδίας «πρώτα 
η γειτονιά»,  καθώς τα τελευταία εννέα 

χρόνια οι σχέσεις των δύο χωρών έχουν 
βελτιωθεί. Για να ενισχυθεί η  μεταξύ τους 
συνεργασία σε όλα τα επίπεδα, πρέπει να 
είναι ξεκάθαρα ορατή η ισχυρή πολιτική 
βούληση και η προθυμία των κορυφαίων 
ηγετών των δύο χωρών για συνεννόηση. 
Για να το πάμε ένα βήμα παραπέρα, ο 
Πρωθυπουργός Modi εγκαινίασε τον 
Αγωγό Φιλίας Ινδίας - Μπανγκλαντές 
ανοίγοντας ένα νέο κεφάλαιο στις σχέ-
σεις των δύο χωρών. Ο θεμέλιος λίθος 
του αγωγού τέθηκε τον Σεπτέμβριο του 
2018. Η προμήθεια ντίζελ μέσω αυτού 
του νέου αγωγού δεν θα ωφελήσει μόνο 
τη γεωργία και τις βιομηχανίες, αλλά θα 
μειώσει επίσης το κόστος προμήθειας αλλά 
και τις εκπομπές διοξειδίου του άνθρακα.

Η Ινδία είναι βασικός αναπτυξιακός 
εταίρος για το Μπανγκλαντές, καθώς 
έχει συμβάλει όλα αυτά τα χρόνια τα 
μέγιστα στην ανάπτυξη υποδομών εκεί 
από οποιαδήποτε άλλη χώρα. Το διμερές 
εμπόριο μεταξύ Ινδίας και Μπανγκλαντές 
ανήλθε συνολικά σε 10,8 δισεκατομμύ-
ρια δολάρια το 2020-2021 και σε 18,2 
δισεκατομμύρια δολάρια το 2021-2022. 

Και οι δύο χώρες σημειώνουν πρόοδο 
σε ό,τι αφορά τη Συμφωνία Συνολικής 
Οικονομικής Εταιρικής Σχέσης, η οποία 
θα ενισχύσει τις εξαγωγές. Οι δύο χώρες 
έχουν βελτιώσει σημαντικά τη συνδεσιμό-
τητα κατασκευάζοντας ένα δίκτυο δρόμων, 
σιδηροδρόμων, εσωτερικών πλωτών οδών 
και λιμανιών. Η συνεργασία στους τομείς 
της ενέργειας και του ηλεκτρισμού γίνεται 
όλο και πιο σημαντική στις σχέσεις τους.

Στα εγκαίνια του Αγωγού Φιλίας Ινδίας 
– Μπανγκλαντές, τον περασμένο Μάρτιο, 
ο Πρωθυπουργός Narendra Modi δή-
λωσε: «Είμαι βέβαιος ότι αυτός ο αγωγός 
θα επιταχύνει περαιτέρω την ανάπτυξη 
του Μπανγκλαντές και θα είναι επίσης 
ένα εξαιρετικό παράδειγμα αύξησης της 
συνδεσιμότητας μεταξύ των δύο χωρών. 
Πρέπει να συνεχίσουμε να ενισχύουμε 
κάθε πυλώνα της συνδεσιμότητάς μας. 
Είτε πρόκειται για τον τομέα των μετα-
φορών, της ενέργειας, του ηλεκτρικού 
δικτύου ή του ψηφιακού τομέα, όσο πιο 
συνδεδεμένοι είμαστε, τόσο καλύτερες θα 
είναι οι σχέσεις μεταξύ των λαών μας».

* Άρθρο από την Ύπατη Αρμοστεία της Ινδίας

Το αποτέλεσμα των εκλογών 
στην Τουρκία προφανώς δεν 
ήταν αυτό που προέβλεπαν 
οι τελευταίες δημοσκοπήσεις. 

Ο νυν Πρόεδρος της Τουρκίας επιβί-
ωσε της συντονισμένης προσπάθειας 
της αντιπολίτευσης για εκλογή του 
Κιλιτσντάρογλου και, πέραν τούτου, 
ως πρώτο γεγονός των εκλογών, 
καταγράφεται το ότι το αποτέλεσμα 
καταδεικνύει ένα κλίμα βαθιάς και 
έντονης πόλωσης στο πολιτικό κα-
θεστώς της Τουρκίας σε όλα τα επί-
πεδα και αυτό αποδεικνύεται από το 
υψηλότατο ποσοστό συμμετοχής που 
άγγιξε σχεδόν το 90%. Η αβεβαιότητα 
θα παραμείνει μέχρι την 28η Μαΐου, 
οπότe θα πραγματοποιηθεί ο δεύτερος 
γύρος των εκλογών, αφού κανένας 
υποψήφιος δεν κατάφερε να συγκε-
ντρώσει το 50% συν μία ψήφο που 
θα τον εξέλεγε από τον πρώτο γύρο. 

Το αφήγημα του Ερντογάν ήταν 
πολύ διαφορετικό από αυτό του Κιλι-
τσντάρογλου. Έντονο σε ύφος, επιθετικό 
εναντίον του αντιπάλου του και εθνικι-
στικό σε μεγάλο βαθμό, υποσχόμενο 
τη  δημιουργία της νέας οθωμανικής 
αυτοκρατορίας, σε αντίθεση με το πιο 
ρεαλιστικό, μετριοπαθές αφήγημα του 
Κιλιτσντάρογλου. Ο Ερντογάν φαίνεται, 
εκ του αποτελέσματος, ότι διαχειρί-
στηκε τα εσωτερικά προβλήματα της 
χώρας, ακόμα και σε περιοχές, όπου, 
για παράδειγμα, υπήρχε η εκτίμηση 
ότι θα έβαινε σε πανωλεθρία (βλέπε, 
για παράδειγμα, στις σεισμόπληκτες 
επαρχίες, όπου ουσιαστικά σάρωσε 
σε ποσοστά, αν και αναμενόταν το 
αντίθετο). Η διαφορά των τεσσερι-
σήμισι μονάδων μεταξύ Ερντογάν 

- Κιλιτσντάρογλου είναι προφανώς 
υπέρ του Ερντογάν και του δίνει ένα 
σημαντικό προβάδισμα για τον δεύτερο 
γύρο των προεδρικών εκλογών, που 
ούτως ή άλλως αναμένεται να είναι 
ενδεικτικό του κλίματος διχασμού 
που υπάρχει στην Τουρκία. 

Το κλειδί για τον δεύτερο γύρο 
κρατά ο τρίτος εκ των τεσσάρων 
υποψηφίων του πρώτου γύρου των 
εκλογών - ο εθνικιστής Σινάν Ογάν, 
που εξασφάλισε το 5% της λαϊκής 
ψήφου. Η ρητορική του Ογάν φαίνεται 
να κλίνει προς τον Ερντογάν, αφού δια-
μηνύει την αντίθεσή του στην ύπαρξη 
κουρδικών κομμάτων, άρα δύσκολα 
θα υποστήριζε τον Κιλιτσντάρογλου, 
ο οποίος επιθυμεί τη  στήριξη του 
φιλοκουρδικού HDP. 

Ο αυταρχισμός του Ερντογάν είναι 
δυνατόν να τον κρατήσει στην εξουσία, 
σε μια πενταετία, μάλιστα, κατά την 
οποία η Τουρκία θα γιορτάσει τα 100 
χρόνια από τη δημιουργία του κοσμι-
κού κράτους το 1926 από τον Κεμάλ 
Ατατούρκ. Ο Ερντογάν παρουσιάζεται 
πλέον ως νεο-οθωμανός σουλτάνος, 
πλέον ξεκάθαρα ισλαμιστής (υπεν-
θυμίζεται ότι ξεκίνησε ως κοσμικός 
ηγέτης προ εικοσαετίας όταν ξεκι-
νούσε τον κύκλο της εξουσίας του), 
λειτουργώντας προφανώς εκτός της 
έννοιας του κράτους δικαίου και της 
δημοκρατίας, παραβιάζοντας θεμε-
λιώδη ανθρώπινα δικαιώματα και 
προσπαθώντας να καταστήσει την 
Τουρκία ως παγκόσμια / περιφε-
ρειακή δύναμη σε ένα πολυπολικό 
παγκόσμιο γεωπολιτικό γίγνεσθαι. 

Ανεξαρτήτως του ποιος τελικά θα 
επικρατήσει στην επαναληπτική εκλογή 
στις 28 Μάϊου 2023, τονίζεται ξανά το 
γεγονός ότι η κοινωνία της Τουρκίας 
παραμένει βαθιά διχασμένη και πο-
λωμένη και αυτό δεν είναι καθόλου 
θετικό γεγονός, εν μέσω μάλιστα των 
συστημικών προβλημάτων που αντι-
μετωπίζει η χώρα, της οικονομικής κρί-
σης και της παραβίασης των αρχών του 
κράτους δικαίου και των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων. Αυτά μπορούν να εξω-
τερικευτούν εύκολα, μετακυλίοντας το 
ενδιαφέρον του λαού σε πολιτικές τύπου 
«γαλάζιας πατρίδας» και παραβάσεων 
των κανόνων του διεθνούς δικαίου εις 
βάρος της Ελλάδας και της Κύπρου.

Ηέλλειψη μιας συστηματικής βι-
ογραφίας του Γέροντα Παϊσί-
ου διαπιστώθηκε προ ετών 
από το γνωστό πνευματικό 

του τέκνο, Ιερομόναχο Ισαάκ. Από τας 
αρχάς του καλοκαιριού του 1996 άρχισε 
τη συγγραφή της, βοηθούμενος από τη 
συνοδεία του. Όταν πλησίαζε στην ολο-
κλήρωσή της, ο ξαφνικός του θάνατος 
«ανέβαλε την έκδοση της έτοιμης σχεδόν 
βιογραφίας του».

Η συνοδεία του γέροντος Ισαάκ 
στην Καλύβη Αναστάσεως (Καψάλα, 
Καρυές) απεφάσισε τελικώς, παρά τις 
δυσχέρειες και τις συνθήκες «που δια-
μορφώθηκαν μετά την απορφάνιση» να 
προχωρήσει στις αναγκαίες διορθώσεις 
και συμπληρώσεις και στην έκδοση 
και κυκλοφορία μιας ογκώδους και 
προσεγμένης βιογραφίας το έτος 2004.

Ο τόμος αυτός των επτακοσίων 
δεκαεπτά σελίδων διαιρέθηκε σε 
δύο μέρη. Το πρώτο μέρος φέρει το 
τίτλο «Ο κατά Πλάτος βίος» και το 
δεύτερο μέρος τον τίτλο «Βιογραφικά 
σε θεματικές ενότητες». Το πρώτο μέ-
ρος του βιβλίου καλύπτει πέραν των 
τριακοσίων τριάντα σελίδων κατανε-
μημένων σε δεκατέσσερεις ενότητες 
ως ακολούθως: Α) Οι κατά σάρκα και 
κατά πνεύμα πρόγονοι, Β) Ασκητικά 
προγυμνάσματα, Γ) Στρατιωτική θητεία, 
Δ) Αναζητήσεις και προετοιμασία, Ε) 
Κοινοβιάτης στη Μονή Εσφιγμένου, 
Στ) Στην Ιδιόρρυθμη Μονή Φιλοθέου, 
Ζ) Στην Μονή Στομίου Κονίτσης Η) 
Στην Ιβηριτική Σκήτη, Ι) Στα ερημικά 
Κατουνάκια, ΙΑ) Στην Καλύβη του 

Τιμίου Σταύρου, ΙΒ) Στην «Παναγού-
δα», δόσιμο στους πονεμένους, ΙΓ) 
Ασθένεια και Μακαρία Κοίμηση, ΙΔ) 
Θαύματα μετά την Κοίμηση.

Το δεύτερο μέρος του τόμου καλύπτει 
περίπου τετρακόσιες σαράντα σελίδες 
κατανεμημένες σε τρία μέρη και ένα 
επίμετρο. Τα τρία μέρη φέρουν τους 
τίτλους α) Αρετές, Β) Χαρίσματα και Γ) 
Προσφορά, ενώ το επίμετρο είναι επίσης 
χωρισμένο σε τρία μέρη ως ακολούθως: 
α) Μορφή χαρακτήρα και φυσικά χαρί-
σματα του Γέροντα, β) Το μήνυμά του και 
γ) Η πνευματική διαθήκη του Γέροντα.

Το βιβλίο αυτό αποτελεί έναν 
οδοδείκτη στον δύσκολο ανθρώπινο 
βίο των ημερών μας, ένα σκάφανδρο 
οξυγόνου στη τρικυμισμένη καθημε-
ρινότητα των Ελλήνων Ορθοδόξων 
Χριστιανών της Κύπρου. Η συνοδεία, 
που κυκλοφόρησε το βιβλίο τονίζει:

«Από τη θέση αυτή να εκφράσου-
με επάξια την ευγνωμοσύνη και την 
ευχαριστία μας προς τον Γέροντα για 
όσα μας πρόσφερε. Μόνο ζητούμε από 
βάθους καρδίας να μας συγχωρέσει 
για όσα αμαρτήσαμε στην αγάπη του 
και ιδιαιτέρως για το τόλμημά μας να 
εκδώσουμε τον Βίο του».

Τα βιβλία παρηγορίας, όπως αυτό, 
προσφέρουν στήριξη όχι συνήθη. Οδη-
γούν στο φως της Παραδόσεως και της 
Εκκλησίας μας. Ο γέρων Παΐσιος ο 
Αγιορείτης, ο κατά κόσμον γόνος των 
Φαράσων της αγιοτόκου Καππαδοκίας 
Αρσένιος Εζνεπίσδης (φέρει το όνομα 
Αρσένιος βαπισθείς υπό του Αγίου 
Αρσενίου), ως κατά χάριν κομιστής 
και διδάσκαλος της μικρασιατικής 
παράδοσης, της διδαχής των Καππα-
δόκων Πατέρων της Εκκλησίας μας, 
με διάκριση και αγάπη μάς δωρίζει 
την ανάπαυση μέσα από τους λόγους, 
τις διδαχές και τα θαύματά του.

Ητουρκική εισβολή του 
1974 κατάφερε να επι-
βάλει την κατοχή στο 1/3 
του εδάφους της Κ.Δ. Με 

τη δύναμη των όπλων εκδίωξε από τα 
σπίτια και τις περιουσίες τους 200.000 
Έλληνες της Κύπρου. Μετέφερε στο 
κατεχόμενο τμήμα της Κ.Δ. ολόκλη-
ρη την τουρκοκυπριακή κοινότητα. 
Έφερε εποίκους από την Τουρκία και 
παραχώρησε σε όλους περιουσίες των 
Ελληνοκυπρίων. Εγκατέστησε στο κα-
τεχόμενο τμήμα μια παράνομη και 
ελεγχόμενη διοίκηση και επέβαλε μια 
ντε φάκτο διχοτόμηση της Κύπρου. 
Δημιούργησε έτσι συνθήκες επί του 
εδάφους, που να ευνοούν την επίτευξη 
των στόχων και των σχεδίων της για 
έλεγχο ολόκληρης της Κύπρου.

Εμπόδιο στην πραγματοποίηση 
των σχεδίων της είναι η διατήρηση 
της Κ.Δ., κυρίαρχου κράτους μέλους 
του ΟΗΕ και ισοτίμου μέλους της Ε.Ε. 
από το 2004.  Έτσι, η Τουρκία απέ-
τυχε στον στόχο της για διάλυση και 
κατάργηση της Κ.Δ. Τα ψηφίσματα του 
ΟΗΕ αναγνωρίζουν την Κ.Δ. και τον 
Πρόεδρο που είναι Ελληνοκύπριος ως 
το μόνο νόμιμο κράτος της Κύπρου με 
το όνομα Κ.Δ.

Η Τουρκία επέβαλε μια παράνομη 
διχοτόμηση κι ένα παράνομο καθεστώς, 
που δεν αναγνωρίζει καμιά χώρα ή δι-
εθνής οργανισμός. Παρουσιάζει την 
κατοχή μέρους της Κ.Δ. ως πρόβλη-
μα ανάμεσα στις δυο κοινότητες και 
στοχεύει στην κατάργηση της Κ.Δ. και 
στην κυριαρχική ισότητα της Κ.Δ. και 
του παράνομου κράτους που εγκατέ-
στησε στην κατεχόμενη περιοχή. Αυτό 
ως πρώτο βήμα για το έλεγχο και την 
επανάκτηση ολόκληρης της Κύπρου, 
σύμφωνα με το σχέδιο Νιχάτ Ερίμ από 
το 1955.

Η νέα πρωτοβουλία του ΠτΔ για 
εμπλοκή της Ε.Ε. στη διαδικασία επί-
λυσης του Κυπριακού και η αντίδραση 
των ηγετών προκάλεσε αισιοδοξία στον 

ΠτΔ. Όμως, τα πράγματα είναι πολύ 
δύσκολα. Η Τουρκία δεν πρόκειται 
να αποδεχτεί συμμετοχή της Ε.Ε. στη 
διαδικασία. Για να αλλάξει τη θέση της, 
πρέπει να πάρει ανταλλάγματα. Η Ε.Ε. 
δεν πρόκειται να πιέσει την Τουρκία, 
για πολλούς λόγους. Αντίθετα, θα πιέσει 
την Κ.Δ. για παραχωρήσεις προς την 
Τουρκία. Και είναι πολύ καλά γνωστό 
τι αναμένει και τι ζητά η Τουρκία. 

Η Ε.Ε. θέλει να επαναρχίσουν οι συ-
νομιλίες. Και οι πιέσεις για αποδοχή 
λύσης θα απευθύνονται στην πλευ-
ρά μας. Και η πλευρά μας και ο ΠτΔ 
πρέπει να είναι πολύ προσεκτικοί. Οι 
υποχωρήσεις των δυο τελευταίων ΠτΔ 
ξεπέρασαν πολύ τις κόκκινες γραμμές. 
Οι συγκλίσεις δεν είναι βάση για μια 
βιώσιμη λύση του Κυπριακού. Είναι 
απίθανο να βελτιωθούν. Η Ε.Ε. θέλει 
να απαλλαγεί από το Κυπριακό, αλλά 
χωρίς να θίξει την Τουρκία.

Πρέπει να κατανοήσουμε ότι ακόμα 
και για την ευνοϊκότερη για μας λύση 
ΔΔΟ πρέπει να παραδώσουμε την Κ.Δ. 
και να την μετατρέψουμε σε συνιστώσα 
πολιτεία. Δυστυχώς, οι συγκλίσεις δεν 
προνοούν συστατικά κράτη, αλλά συ-
νιστώντα κράτη, που σημαίνει ίδρυση 
ενός νέου κράτους και όχι μετεξέλιξη 

της Κ.Δ., που πιθανόν να μας την πα-
ρουσιάσουν με μια εποικοδομητική 
ασάφεια, που θα καταρρεύσει στην 
πρώτη κρίση.

Καμιά «επανένωση» δεν πρόκειται να 
αποτελέσει αντιστάθμισμα για την κατάρ-
γηση της Κ.Δ. Και καμιά «επανένωση» 
στο πλαίσιο μιας ΔΔΟ δεν πρόκειται 
να τερματίσει την κατοχή και τη διχο-
τόμηση. Απλώς θα τις νομιμοποιήσει 
με μία εποικοδομητική ασάφεια στη 
διατύπωση των όρων της συμφωνίας. 
Πρώτη σκέψη του ΠτΔ πρέπει να είναι 
η διατήρηση της Κ.Δ., που αποτελεί τη 
μόνη και αποτελεσματική άμυνα και 
έπαλξή μας.

Και εμείς ο λαός πρέπει να είμαστε 
ρεαλιστές. Πρέπει να είμαστε έτοιμοι με 
ένα νέο ΟΧΙ να υπερασπιστούμε την 
Κ.Δ. και τον Ελληνισμό της Κύπρου. 
Δεν απορρίπτουμε μια συμβιβαστική, 
αλλά εγγυημένη και βιώσιμη λύση. Αλλά 
πάνω από τη λύση πρέπει να έχουμε την 
επιβίωση του Ελληνισμού στην Κύπρο.

Ρεαλισμός δεν είναι ο απαράδεκτος 
συμβιβασμός για χάρη της λύσης. Ρε-
αλισμός είναι η απόρριψη μιας λύσης 
που θα νομιμοποιεί την κατοχή και τη 
διχοτόμηση, κρυμμένη με εποικοδο-
μητική ασάφεια.

Ρεαλισμός δεν είναι ο απαράδεκτος συμβιβασμός 
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Η τεχνολογική δεκαετία της Ινδίας

Μια πρώτη ανάγνωση του 
αποτελέσματος των τουρκικών εκλογών

Ιερομονάχου Ισαάκ «Βίος 
Γέροντος Παϊσίου του 
Αγιορείτου» - Άγιος Όρος 2004

ΏΡΑ ΥΠΈΡΤΑΤΗΣ ΈΥΘΥΝΗΣ 
ΓΙΑ ΚΥΒΈΡΝΗΣΗ, ΚΌΜΜΑΤΑ 
ΚΑΙ ΒΌΥΛΗ 

Δύο οξύτατα προβλήματα που 
καταδυναστεύουν την κοινω-
νία, το Μεταναστευτικό και το 
Δημογραφικό,  παραμένουν 

άλυτα, απειλώντας σοβαρά πλέον τον κοι-
νωνικό ιστό. Το Μεταναστευτικό προσέλαβε 
εκρηκτικές διαστάσεις όπως αποτυπώ-
νεται και στις πρόσφατες δηλώσεις του 
Υπουργού Εσωτερικών, Κωνσταντίνου 
Ιωάννου, ότι οι αιτητές ασύλου αποτελούν 
το 6% του πληθυσμού. 

Σύμφωνα με στοιχεία του Ινστιτούτου 
Μεταναστευτικής Πολιτικής, ο αριθμός 
των παράτυπων μεταναστών σε συνάρτη-
ση με την παράνομη εργοδότηση ξεπερνά 
τις 70.000 (εβδομήντα χιλιάδες), ποσοστό 
εξωφρενικό, που αντιστοιχεί με το 8%, 
περίπου, του μόνιμου πληθυσμού των 
ελεύθερων περιοχών της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Το ποσοστό αυτό είναι 
τρομακτικό για την ημικατεχόμενή μας 
πατρίδα. Τα αντίστοιχα ποσοστά στις χώ-
ρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης κινούνται 
από το 1%-3%. Δυστυχώς, «κρίσιμοι» 
πολιτειακοί και κοινωνικοί φορείς δεν 
συγκινούνται, καθώς η διαιώνιση του 
Μεταναστευτικού μεταφράζεται σε μαύρο 
χρήμα, το οποίο καρπούνται πολύχρωμα 
κυκλώματα και παρακυκλώματα. Το 

τραγικό της όλης υπόθεσης είναι πως 
οι περισσότεροι από αυτούς κυκλο-
φορούν ανάμεσά μας, χωρίς η ίδια η 
Αστυνομία και οι αρμόδιες υπηρεσίες 
του κράτους να γνωρίζουν στις πλείστες 
των περιπτώσεων πού κινούνται, πού 
κοιμούνται, τι πράττουν όλο το 24ωρο 
και σε ποια κατάσταση είναι η υγεία 
τους. Πολλοί από αυτούς συνωστίζο-
νται σε καταλύματα των 20-30 ατόμων 
ανά διαμέρισμα, προκαλώντας οχληρία, 
αναστάτωση στους περιοίκους, με την 
Αστυνομία να σηκώνει τα χέρια ψηλά. 
Πάντως, ο απελθών Υπουργός Εσωτε-
ρικών Νίκος Νουρής επέρριψε σαφείς 
ευθύνες σε συναρμόδια υπουργεία, το-
νίζοντας ότι δεν στήριξαν το έργο του 
για αποτελεσματική αντιμετώπιση του 
Μεταναστευτικού, κάτι που πρέπει να 
προβληματίσει βαθύτατα τη νέα κυβέρ-
νηση. Το πρόβλημα κινείται πλέον επί 
ξυρού ακμής και η Πολιτεία οφείλει να 
δώσει λύση χθες, διαφορετικά το τίμημα 
θα είναι οδυνηρό.

Το Δημογραφικό 
Το δεύτερο θέμα, αυτό του Δημογρα-

φικού, το οποίο κατά κάποιον τρόπο είναι 
συνυφασμένο με το Μεταναστευτικό, πρέ-
πει επίσης να τεθεί ψηλά στις επείγουσες 
προτεραιότητες της Κυβέρνησης.

 Τα τελευταία στατιστικά στοιχεία είναι 
αμείλικτα. 

•Ο δείκτης των γεννήσεων μόλις που 
αγγίζει το 1,3% και συνεπώς η αναπλή-
ρωση του πληθυσμού φαντάζει ανέφικτη, 
καθώς είναι πολύ πιο χαμηλή από το 2,10% 
που θεωρείται αναγκαίο ποσοστό για ανα-
πλήρωση του πληθυσμού.

•Για κάθε τρεις γεννήσεις από Ελ-
ληνοκύπριους γονείς, αντιστοιχεί μια 
γέννηση από αλλοδαπούς (νόμιμους, 
παράτυπους, παράνομους εργάτες, αι-
τητές ασύλου) με ό,τι αυτό συνεπάγεται 
για το αύριο της κυπριακής κοινωνίας, 
λαμβάνοντας σοβαρά υπ’ όψιν τις τραγι-
κές επιπτώσεις της τουρκικής κατοχής 
και του εποικισμού.

Είναι ηλίου φαεινότερον πως η χρο-
νίζουσα αδυναμία της Πολιτείας για 
επίλυση του Δημογραφικού επενεργεί 
ως ωρολογιακή βόμβα σε βάρος των 
Κοινωνικών Ταμείων, καθώς με το πέ-
ρασμα του χρόνου ο συρρικνούμενος 
ενεργός πληθυσμός δεν θα μπορεί να 
συντηρεί τους συνταξιούχους. Είναι αυ-
ταπόδεικτο πως  ο δημογραφικός εφι-
άλτης δεν έτυχε της δέουσας σημασίας 
από καμιά κυβέρνηση. Σε τούτη την 
αδυσώπητη συγκυρία της ενεργειακής 
κρίσης, της πολιτικής αστάθειας στον 
πλανήτη, των γεωπολιτικών ανακατα-
τάξεων στη Ν.Α. Μεσόγειο αλλά και του 

εντεινόμενου νεο-οθωμανικού παρα-
ληρήματος σε βάρος της Κύπρου, τα 
πράγματα είναι καταθλιπτικά. Σε μια 
Κύπρο, που γηράσκει επικίνδυνα, 
επιβάλλεται όσο ποτέ άλλοτε η λήψη 
σωστικών αποφάσεων προκειμένου να 
αναχαιτισθεί η δημογραφική κατρακύλα, 
που τείνει μεσοπρόθεσμα να μετατρέ-
ψει το ελεύθερο τμήμα του  νησιού 
σε γηροκομείο. Τα αναγκαία κονδύλια 
μπορεί να αντληθούν από την πάταξη 
της κραυγαλέας φοροδιαφυγής, την 
εξοικονόμηση καταναλωτικών δαπα-
νών στο Δημόσιο, τη μείωση παχυλών 
επιδομάτων σε κρατικούς λειτουργούς 
αλλά και από την εφαρμογή ευφάντα-
στου Επενδυτικού Προγράμματος, που 
να στηρίζει την πραγματική οικονομία 
και να συμβάλλει στη συνεχή ενίσχυση 
της κοινωνικής συνοχής. 

Είναι υπέρτατη ευθύνη του Προέδρου 
της Δημοκρατίας να χαράξει, σε συνεργα-
σία με τη Βουλή, εθνική στρατηγική για 
το Δημογραφικό και το Μεταναστευτικό. 
Είναι καθήκον των πολιτικών ηγεσιών 
να αφήσουν κατά μέρος τα κομματικά 
παίγνια και τα όποια ιδιοτελή συμφέ-
ροντα, προτάσσοντας συγκροτημένες 
πολιτικές με σοβαρότητα και ευθύνη 
για να απαλλαγεί η Κύπρος από τον 
δίδυμο εφιάλτη. Μεγάλη είναι και η 
ευθύνη των οργανωμένων κοινωνικών 
φορέων, οι οποίοι έχουν υποχρέωση 
να αντιδράσουν σθεναρά ενάντια σε 
πολιτικές πρακτικές και μεθοδεύσεις 
που υποσκάπτουν τα συμφέροντα της 
χώρας και της κοινωνίας. Τώρα, αύριο 
ίσως να είναι αργά. 

Σήμα κινδύνου για Μεταναστευτικό - Δημογραφικό
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Ανακούφιση στην ΕΕ

Πίσω από τα ευχολόγια 
των Ευρωπαίων αξιω-
ματούχων για στήριξη 
Κιλιτσντάρογλου, ώστε 

να επιστρέψει η Τουρκία στον δη-
μοκρατικό δρόμο, κρύβεται μια ανάσα 
ανακούφισης για το αποτέλεσμα του 
πρώτου γύρου και την προοπτική 
παραμονής του Ερντογάν στην εξουσία. 

Σε άρθρο του στην Politico ο 
Mujtaba Rahman εξηγεί ότι στις 
Βρυξέλλες υπήρχε ανησυχία όχι για 
την παραμονή του Ερντογάν αλλά 
για την πτώση του. Μια προεδρία 
Κιλιτσντάρογλου θα μπορούσε να 

ανοίξει «κλειστές πληγές» στις σχέσεις 
Τουρκίας και ΕΕ, όπως τα ζητήματα 
της αναβάθμισης της Τελωνειακής 
Ένωσης και της συμφωνίας για την 
απελευθέρωση του καθεστώτος 
βίζα, ενώ δεν αποκλείεται να έθετε 
ζήτημα επανέναρξης των ενταξιακών 
διαπραγματεύσεων, οι οποίες έχουν 
παγώσει εδώ και καιρό.

Η χρονική συγκυρία για άνοιγμα 
τέτοιων ζητημάτων δεν θα μπορούσε 
να είναι χειρότερη για την ΕΕ. Αυτό 
οφείλεται στο γεγονός ότι το ζήτημα 
της ένταξης της Ουκρανίας στην ΕΕ, 
το οποίο αποτελεί προτεραιότητα, θα 

μπορούσε να περιπλεχθεί ακόμα 
περισσότερο από μια παράλληλη 
επανέναρξη των ενταξιακών δια-
πραγματεύσεων για την Τουρκία. 
Σύμφωνα με τον αρθρογράφο, ο 
οποίος επικαλείται δηλώσεις ανώ-
τερων αξιωματούχων της ΕΕ, πρέπει 
να γίνει ξεκάθαρο ότι η ένταξη της 
Ουκρανίας και των βαλκανικών χω-
ρών θα είναι η τελευταία διεύρυνση, 
καθώς δεν θα άντεχε η αγορά μια 
ταυτόχρονη ένταξη της Τουρκίας και 
της Ουκρανίας στην ΕΕ. 

Σε περίπτωση νίκης του Κιλιτσντά-
ρογλου πάντως οι Βρυξέλλες έχουν 

έτοιμη την καλά δοκιμασμένη τακτική 
της «εποικοδομητικής ασάφειας». Αυτό 
σημαίνει ότι εάν νικήσει η αντιπολί-
τευση, οι ενταξιακές διαπραγματεύ-
σεις πιθανότατα θα ξαναρχίσουν για 
να καταδικαστούν σε μια διαδικασία 
ανοιχτού τέλους. Σε καμία περίπτωση 
οι Ευρωπαίοι δεν αναμένεται ότι θα 
τεθούν απέναντι στις προσπάθειες του 
Κιλιτσντάρογλου για στροφή προς την 
ευρωπαϊκή οικογένεια, αλλά θα επι-
κεντρωθούν στη ρητορική της θετικής 
ατζέντας για να ροκανίσουν τον χρόνο 
μέχρι να αλλάξουν προς το συμφέρον 
τους τα δεδομένα στην Τουρκία. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 

Σ
ε μιαν από τις πιο ιδι-
αίτερες και αμφίρροπες 
εκλογικές διαδικασίες 
των τελευταίων δεκαε-
τιών, νικητής του πρώ-
του γύρου αναδείχθηκε 
ο «απέθαντος» Ταγίπ 

Ερντογάν. Το βράδυ των εκλογών εξε-
λίχθηκε σε θρίλερ λόγω της χαώδους 
κατάστασης που επικράτησε με τη 
μετάδοση των αποτελεσμάτων και την 
προσπάθεια τόσο της κρατικής μηχανής, 
όσο και της αντιπολίτευσης να κερδίσουν 
τις εντυπώσεις, παίζοντας με τα ποσοστά 
του κάθε υποψηφίου. Παρά τη σύγχυση 
και την παραπληροφόρηση, γύρω στα 
μεσάνυχτα ξεκαθάρισε ότι κανένας εκ 
των δύο αντιπάλων δεν συγκέντρωσε 
το απαιτούμενο 50%+1, οδηγώντας την 
Τουρκία σε δεύτερο γύρο προεδρικών 
εκλογών. Η επόμενη ημέρα βρήκε τον 
«σουλτάνο» ενισχυμένο να τραγουδάει 
σε μπαλκόνια και να προαναγγέλλει τη 
νίκη του. Από την άλλη, ο ηγέτης της 
αντιπολίτευσης, Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου, 
εμφανώς αποδυναμωμένος, προσπαθεί 
να μαζέψει την καταρρέουσα συμμαχία 
του. Σε μιαν ακόμα εκλογική αναμέ-
τρηση οι δημοσκοπήσεις έπεσαν έξω, 
θέτοντας το ζήτημα της εκμετάλλευσής 
τους από τον κάθε υποψήφιο. Την ίδια 
ώρα επιβεβαιώνεται η κυρίαρχη θέση 
του εθνικισμού στην τουρκική πολιτική 
σκηνή, με τα δύο στρατόπεδα από την 
αρχή να θέτουν υπό τις φτερούγες τους 
πολύτιμους εκλογικά εθνικιστές. Τέλος, 
παρά τις όποιες διακηρύξεις, οι εξελί-
ξεις στην Τουρκία και το ενδεχόμενο 
παραμονής του Ερντογάν στην εξουσία 
ανακουφίζουν τις Βρυξέλλες, οι οποίες 
στην παρούσα φάση δεν επιθυμούν να 
φέρουν την Τουρκία πιο κοντά στην ευ-
ρωπαϊκή οικογένεια. 

Η προαναγγελλόμενη ήττα, 
που δεν ήρθε ποτέ

Κουρασμένος, «ασθενικός», πολιτι-
κά φθαρμένος. Αυτή η εικόνα προβαλ-
λόταν από πολλά διεθνή μέσα για τον 
«σουλτάνο» της Τουρκίας. Εντούτοις, 
η προαναγγελλόμενη βαριά ήττα, μετά 
από είκοσι χρόνια στην εξουσία, ποτέ 
δεν ήρθε. Ο Ερντογάν, αντίθετα, βγήκε 
ενισχυμένος από τις καθοριστικές για το 
πολιτικό του μέλλον εκλογές και στέκεται 
από θέση ισχύος στην κούρσα ενόψει 
του δεύτερου γύρου των προεδρικών 
εκλογών στις 28 Μαΐου.

Σε μια εκλογική διαδικασία για γερά 
νεύρα, ο Τούρκος Πρόεδρος έλαβε 49,5% 
των ψήφων, έναντι 45% του αντιπάλου 

Πιο κοντά στη νίκη ο Ερντογάν, 
ανάσα ανακούφισης στις Βρυξέλλες

του, Κεμάλ Κιλιτσντάρογλου, ενώ είδε την 
πλειοψηφία της παράταξής του στο τουρ-
κικό κοινοβούλιο να παραμένει αλώβητη.

Ο Τούρκος Πρόεδρος την επομένη των 
εκλογών, επιβεβαιώνοντας γι’ ακόμα μια 
φορά τη γραφικότητα και τον λαϊκισμό που 
χαρακτήριζε την προεκλογική του εκστρα-
τεία, εμφανίστηκε στο πολυσυζητημένο 
μπαλκόνι στα κεντρικά γραφεία του AKP 
και άρχισε να τραγουδάει χαρούμενος. 
Από το ίδιο βήμα, ανακοίνωσε και τη νίκη 
του στον δεύτερο γύρο, δηλώνοντας ότι 
«ήδη έχουμε μια διαφορά περίπου δύο 
εκατομμυρίων 600 χιλιάδων ψήφων από 
τον αντίπαλό μας στις εκλογές. Πιστεύουμε 
ότι θα ολοκληρώσουμε τις εκλογές με 
ποσοστό ψήφων πάνω από 50%». Δεν 
έχασε την ευκαιρία να κοροϊδέψει τον 
Κιλιτσντάρογλου, ο οποίος σε ένα από τα 
προεκλογικά του σποτ βρισκόταν στην 
κουζίνα του, αναφέροντας ότι «κάποιοι 
βρίσκονται στην κουζίνα, εμείς είμαστε 
στα μπαλκόνια». 

Στο αντίπαλο στρατόπεδο η απογοή-
τευση του Κιλιτσντάρογλου είναι εμφανής 
μετά τα απογοητευτικά αποτελέσματα. 
«Έχουμε μερικές ημέρες, οφείλουμε 
να βγούμε από το τούνελ και από το 
σκοτάδι», έγραψε στα μέσα κοινωνικής 
δικτύωσης, απευθυνόμενος στους νέους 
αυτούς «οι οποίοι δεν μπορούν να αγο-
ράσουν ούτε έναν καφέ» σε μια Τουρκία 
υπονομευμένη από τον πληθωρισμό και 
στην οποία οι πολίτες ηλικίας 18 έως 
34 ετών αντιπροσωπεύουν περίπου το 
ένα τρίτο των ψηφοφόρων.

Ο Μπερκ Εσέν, ερευνητής στις πολιτι-
κές επιστήμες στο πανεπιστήμιο Σαμπαντζί 
της Κωνσταντινούπολης, ερμηνεύοντας το 
αποτέλεσμα, σημείωσε ότι «ούτε ο Κεμάλ 
Κιλιτσντάρογλου είναι καινούριο όνομα για 
τους νέους, είναι 74 ετών, είναι επικεφαλής 
του Ρεπουμπλικανικού Λαϊκού Κόμματος 
(CHP) από το 2010 και δεν κατάφερε να 
κινητοποιήσει αληθινά τους νεαρούς ψηφο-
φόρους. Η αντιπολίτευση έχει παραλύσει, 
θα τους είναι δύσκολο να ανασυνταχθούν 
για να κερδίσουν στις 28 Μαΐου», προ-
βλέποντας ότι «το ποσοστό συμμετοχής θα 
είναι μικρότερο» από εκείνο της Κυριακής.

Το στοίχημα της αντιπολίτευσης στην 
υποτιθέμενη κόπωση των Τούρκων 
έπειτα από είκοσι χρόνια εξουσίας του 
Ερντογάν και ιδιαίτερα στην κόπωση των 
περισσότερων από 5 εκατομμύρια νέων 
που επρόκειτο να ψηφίσουν για πρώτη 
φορά δεν απέδωσε, όπως αναμενόταν, 
ενώ το χαρτί της οικονομίας «κάηκε» από 
τα λαϊκιστικά μέτρα που ανακοίνωσε ο 
Τούρκος Πρόεδρος, μεταξύ των οποίων ο 
διπλασιασμός του μισθού των δημοσίων 
υπαλλήλων. Από την άλλη, το σχέδιο 
του Κιλιτσντάρογλου για την οικονομία 
δεν ακουγόταν ιδιαίτερα θελκτικό, αφού 
περιελάμβανε αύξηση επιτοκίων, ώστε 
να υποχωρήσει ο πληθωρισμός σε μο-
νοψήφιο ποσοστό μέσα σε δύο χρόνια. 
Ο Ουμίτ Ακτσάι, καθηγητής Διεθνούς 
Οικονομίας, θεωρεί ότι αυτές οι προτάσεις 
της αντιπολίτευσης, που θα μπορούσαν 
να φρενάρουν την οικονομική δραστη-
ριότητα, «δεν ενθουσίασαν τον κόσμο 
που ήδη αντιμετωπίζει δυσκολίες».

Η αποτυχία των 
δημοσκοπήσεων

Όλες ή σχεδόν όλες οι δημοσκοπήσεις 
έδιναν προβάδισμα στον Κεμάλ Κιλιτσντά-

ΜΙΑ ΠΡΟΕΔΡΙΑ ΚΙΛΙΤΣΝΤΑ-
ΡΟΓΛΟΥ ΘΑ ΜΠΟΡΟΥΣΕ ΝΑ 
ΑΝΟΙΞΕΙ «ΚΛΕΙΣΤΕΣ ΠΛΗΓΕΣ» 
ΣΤΙΣ ΣΧΕΣΕΙΣ ΤΟΥΡΚΙΑΣ ΚΑΙ ΕΕ
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ρογλου. Κάποιες μάλιστα τον αναδείκνυαν 
νικητή ακόμη και από τον πρώτο γύρο των 
εκλογών. Όμως, ο Ερντογάν τις διέψευσε, 
αφού η επόμενη ημέρα τον βρήκε νικητή, 
παρά την αδυναμία του να κυριαρχήσει 
από τον πρώτο γύρο, όπως έγινε το 2018.

Τα αποτελέσματα αυτά επαναφέρουν το 
ζήτημα της αξιοπιστίας των ευρημάτων των 
δημοσκοπήσεων. Σύμφωνα με ειδικούς, 
ένας από τους λόγους για τους οποίους 
έπεσαν έξω οι δημοσκοπήσεις είναι η 
προσήλωση των εταιρειών ερευνών στις 
30 από τις 85 εκλογικές περιφέρειες, οι 
οποίες περιελάμβαναν κυρίως τα μεγάλα 
αστικά κέντρα, συνεπώς δεν αποκλείεται 
να παρέβλεψαν τη στήριξη που απολαμ-
βάνει ο Ερντογάν στην τουρκική επαρχία.

Πέρα από τις αστοχίες αυτές, σύμφωνα 
με τον ανταποκριτή του Al Jazeera στην 
Κωνσταντινούπολη, Sinem Koseoglu, 
οι δημοσκοπήσεις γενικά δεν ήταν 
πολύ αξιόπιστες στην Τουρκία. «Πριν 
από τις εκλογές, πολλοί δημοσκόποι 
επικρίθηκαν και κατηγορήθηκαν ότι 
έδειχναν μπροστά το κόμμα ή τον πο-
λιτικό αρχηγό με τον οποίο σχετίζονταν. 
Κατά κάποιο τρόπο, αυτές οι εκλογές 
μάς δείχνουν ότι οι δημοσκόποι είναι 
πολιτικοποιημένοι και προσπαθούν να 
επηρεάσουν τους ψηφοφόρους».

Δεν είναι λίγα τα παραδείγματα 
τέτοιων ερευνών. Για παράδειγμα, η 
δημοσκόπηση του πρακτορείου Orc 
προέβλεπε απόλυτη νίκη στον πρώτο 
γύρο για τον υποψήφιο CHP με 51,7% 
υποστήριξη. Από την άλλη, μία από τις 
λίγες δημοσκοπήσεις που προέβλεπαν 
νίκη για τον Ερντογάν ήταν της Optimar, 
η οποία θεωρείται φιλοκυβερνητική. 
Προέβλεψε ότι ο Ερντογάν θα κερδίσει 
την απόλυτη πλειοψηφία του 50,4%.

Την Πέμπτη, μετά την αποχώρηση 
του Μουχαρέμ Ιντζέ, τα προγνωστικά 
ενίσχυαν την «πεποίθηση» για σαρωτι-
κή νίκη του Κιλιτσντάρογλου. Τελικά ο 
Ιντζέ παρέμεινε ο τέταρτος υποψήφιος 
στα ψηφοδέλτια, λαμβάνοντας ποσοστό 
μόλις 0,44%. Τις δημοσκοπήσεις όμως 
«αποτελείωσε» ο υπερεθνικιστής υποψή-
φιος, Σινάν Ογάν, ο οποίος έλαβε πάνω 
από 5% των ψήφων, σε αντίθεση με τις 
προβλέψεις που τον ήθελαν να βρίσκεται 
μεταξύ 2% και 4%. 

Η άνοδος του εθνικισμού
Η εκπληξη για τα υψηλά ποσοστά 

που πήρε ο Ογάν οφείλεται κυρίως στο 
γεγονός ότι τόσο ο Ερντογάν όσο και 
ο Κιλιτσντάρογλου στηρίζονταν από 
εθνικιστικά κόμματα. Δεν λησμονούνται 
και τα ανέλπιστα καλά αποτελέσματα 
που εξασφάλισε το Κόμμα Εθνικιστικής 
Δράσης (MHP) του Ντεβλέτ Μπαχτσελί 
στις βουλευτικές εκλογές, οι οποίες διε-
ξήχθησαν ταυτόχρονα με τις προεδρικές. 

Τα στοιχεία αυτά δείχνουν το εύ-
ρος της εθνικιστικής εκλογικής βάσης 
στην Τουρκία, η οποία αναδεικνύεται 
γι’ ακόμα μια φορά κυρίαρχη στη νέα 
αυτή εκλογική δοκιμασία. Ακόμα και πριν 
την ανάδειξη του Ογάν, υπήρχε έντονη 
η παρουσία Τούρκων εθνικιστών και 
στα δύο στρατόπεδα, επιτρέποντας τη 
μεγαλύτερη επίδραση της ιδεολογίας του 
εθνικισμού στην προεκλογική εκστρατεία. 

Ειδικοί εξηγούν ότι η άνοδος των 
εθνικιστών, τα διάφορα κόμματα των 
οποίων συγκέντρωσαν όλα μαζί το 22% 
των ψήφων στις βουλευτικές εκλογές, 
αποδίδεται εν μέρει στο πρόβλημα των 
Σύρων προσφύγων που ζουν στην Τουρ-
κία. Αυτό επέτρεψε τόσο στον Ερντογάν 

όσο και στον Κιλιτσντάρογλου να επι-
δοθούν σε μια μάχης για το ποιος θα 
υιοθετήσει πιο σκληρή θέση για το θέμα 
των προσφύγων. Οι Τούρκοι εθνικιστές 
μπόρεσαν επίσης να εκμεταλλευτούν 
τα οικονομικά προβλήματα για να υπο-
κινήσουν ξενοφοβικές συμπεριφορές 
απέναντι σε άλλους πληθυσμούς προ-
σφύγων και μεταναστών. 

Δεν παραβλέπεται επίσης ο κομβι-
κός ρόλος των Κούρδων στην εκλογική 
αναμέτρηση. Από τη μια φαίνεται ότι 
βοήθησαν την αντιπολίτευση, αφού ο 
Κιλιτσντάρογλου πέτυχε τα υψηλότερα 
ποσοστά του στις επαρχίες της νοτιοα-
νατολικής Τουρκίας, όπου η πλειονό-
τητα των κατοίκων είναι Κούρδοι. Στο 
Ντιγιάρμπακιρ, για παράδειγμα, έλαβε 
ποσοστό 72%, αφού το φιλοκουρδικό 
κόμμα HDP τάχθηκε υπέρ του υποψη-
φίου της αντιπολίτευσης.

Όμως η ψήφος των Κούρδων, μο-
λονότι θεωρείται εδώ και χρόνια ότι 
επηρεάζει αποφασιστικά το αποτέλε-
σμα των προεδρικών εκλογών, αυτήν τη 
φορά δεν αρκούσε στην αντιπολίτευση. 
«Η στρατηγική του Ερντογάν, ο οποίος 
συνέδεε συνεχώς την αντιπολίτευση με 
τους Κούρδους, το PKK και την τρομο-
κρατία, αποδείχτηκε αποτελεσματική», 
είπε ο Μπαϊράμ Μπαλτζί, ερευνητής 
στο CERI-Sciences Po.

Υπάρχει η άποψη μάλιστα ότι ο 
Ερντογάν ίσως να «έκλεψε» ψήφους 
εθνικιστών από τους ψηφοφόρους της 
Μεράλ Ακσενέρ, του Καλού Κόμματος, 
του πιο εθνικιστικού από τα κόμματα που 
στήριξαν τον Κιλιτσντάρογλου, οι οποίοι 
ίσως δεν μπόρεσαν να αποδεχτούν την 
πιθανότητα ενός αλεβίτη Προέδρου, ο 
οποίος στηρίχθηκε από τους Κούρδους. 
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Η ετυμολογία και ιστορία της ζάχαρης 

Ηλέξη ζάχαρη προέρχε-
ται ετυμολογικά από τη 
σανσκριτική (ινδική) λέξη 
«Sarkara», που αρχικά 

σήμαινε άμμος, ή χαλίκι, και καλ-
λιεργείται στην Ινδία και στα τροπικά 
νησιά του Νότιου Ειρηνικού Ωκεανού 
(Παπούα-Νέα Γουινέα) ήδη από το 
1000 π.Χ. 

Οι παραγωγοί συνθλίβουν τα κο-
τσάνια ζαχαροκάλαμου για να πάρουν 
τον χυμό του, και στη συνέχεια εξα-
τμίζουν τον χυμό για να δημιουρ-
γήσουν κρυστάλλους ζάχαρης, που 
είναι γνωστή και σαν «ακατέργαστη 
ζάχαρη», πριν να ραφιναριστεί στο 
τελικό προϊόν.

Σε όλη τη Νοτιοανατολική Ασία, 
Ινδίες, και τη Μέση Ανατολή, η ζάχα-
ρη από ζαχαροκάλαμο χρησιμοποι-
ήθηκε για αιώνες στη μαγειρική και 
ζαχαροπλαστική πριν εισαχθεί στην 

Ευρώπη από τους Έλληνες, Ρωμαίους, 
Βυζαντινούς  και Άραβες (στη νότιο 
Ισπανία), όπου το μέλι ήταν το μόνο 
διαθέσιμο γλυκαντικό. 

Η καλλιέργειά της επεκτάθηκε 
και στις νέες χώρες που ανακαλύ-
φθηκαν μετά τον 15ον αιώνα,  μετά 
την ανακάλυψη της Αμερικής και της 
Νότιας Αφρικής, με τους Πορτογάλους 
να παίρνουν τα ζαχαροκάλαμα στη 
Βραζιλία, ενώ οι Άγγλοι στη  Βόρεια 
Αμερική.

Οι Ισπανοί πήραν μαζί τους ζα-
χαροκάλαμο στις νέες αποικίες τους 
στην Καραϊβική και Λατινική Αμερι-
κή, όπου έγινε η βάση στο λεγόμε-
νο «Τριγωνικό εμπόριο» σκλάβων, 
ζάχαρης και ρούμι.

Η ζάχαρη από ζαχαροκάλαμο ήταν 
σημαντικό στοιχείο στο παγκόσμιο 
εμπόριο στην αρχαιότητα, καθώς οι 
πρώτες εξαγωγές ζάχαρης στην Ευρώ-

πη γίνονταν από τους Έλληνες εμπό-
ρους που κυριαρχούσαν στα αρχαία 
Ελληνιστικά βασίλεια της Ανατολής 
και Βακτηρίας -που δημιουργήθηκαν 
από τον Μέγα Αλέξανδρο και τους 
διαδόχους του- καθώς ήταν σε επαφή 
με τις ινδικές ηγεμονίες, και μετέπειτα 
από τους Ρωμαίους και Σταυροφόρους 
που κατέκτησαν τη Μέση Ανατολή 
και την Κύπρο.

Η ιστορία της ζάχαρης 
στην Κύπρο 

Η Κύπρος ήταν φημισμένη για την 
εκτεταμένη καλλιέργεια ζαχαροκά-
λαμου και την ποιοτική της ζάχαρη 
κατά την εποχή της Φραγκοκρατί-
ας-Ενετοκρατίας 1192 μ.Χ. - 1571 
μ.Χ. Το ζαχαροκάλαμο αποτελούσε 
μια πολύ σημαντική καλλιέργεια της 
κυπριακής γεωργίας και ένα από τα 
σημαντικότερα εξαγωγικά προϊόντα 

του νησιού, που έφερε πολύ πλούτο 
στις φεουδαρχικές οικογένειες που 
ήλεγχαν το εμπόριο.

Η βενετική οικογένεια Κορνάρο 
εξελίχθηκε σ’ έναν από τους μεγαλύ-
τερους καλλιεργητές ζαχαροκάλαμου 
και παραγωγής ζάχαρης στην Κύπρο, 
καθώς κατείχε τις μεγαλύτερες φυτείες 
στις εύφορες περιοχές της Επισκοπής 
και Κολοσσίου, όπως επίσης διέθετε και 
μύλο ζαχαροκάλαμου και διυλιστήριο 
ζάχαρης στην περιοχή του κάστρου.

Μάλιστα, στην Κύπρο και ειδικά 
στις περιοχές της δυτικής Λεμεσού 
παραγόταν τόση πολλή ζάχαρη, από 
την οποία θα μπορούσε να εφοδιαστεί 
ολόκληρη η Ευρώπη της τότε εποχής, 
ώστε οι Χριστιανοί της Δύσης να μη 
χρειάζεται ν› αγοράζουν πια ζάχαρη 
από τα εχθρικά Αραβικά κράτη της 
Μέσης Ανατολής και της Βόρειας 
Αφρικής.

Της Κυριακής

Ράλι στις τιμές ζάχαρης και
των επεξεργασμένων τροφίμων

Η
τιμή της ζάχαρης 
εκτινάχθηκε στα 
υψηλότερα επίπεδα 
των τελευταίων 11 
ετών στις διεθνείς 
αγορές, καθώς η 
μειωμένη προσφορά 

λόγω κακών καιρικών συνθηκών δυ-
σκολεύεται να ανταποκριθεί στην αυ-
ξανόμενη ζήτηση μετά την πανδημία 
σε παγκόσμιο επίπεδο.

Η τιμή της ζάχαρης σκαρφάλωσε 
πέραν των $0,25 σεντς ανά λίβρα στο 
χρηματιστήριο της Νέας Υόρκης για 
πρώτη φορά από τα μέσα του 2012, 
με παρόμοια ανοδική κίνηση και στις 
αγορές της Ευρώπης και Ασίας.

Η άνοδος της τιμής είναι εντυπω-
σιακή -κοντά στα 150% μέσα σε 36 
μήνες- αν αναλογιστεί κανείς ότι δια-
πραγματευόταν κοντά στα χαμηλά των 
$0,10 σεντς τον Απρίλιο του 2020. Η 
μεγάλη πτώση οφειλόταν στην κατα-
κόρυφη υποχώρηση της ζήτησης κατά 
τη διάρκεια της πανδημίας, καθώς οι 
καταναλωτές αγόραζαν λιγότερα ανα-
ψυκτικά και επιδόρπια, όπως επίσης 
και στην περιορισμένη βιομηχανική 
παραγωγή επεξεργασμένων τροφίμων.

Οι αναλυτές εμπορευμάτων θεωρούν 
ότι οι υψηλές τιμές ενδεχομένως να πα-
ραμείνουν για αρκετό χρονικό διάστημα 
λόγω λιγότερης σοδειάς ζαχαροκάλαμου 
(από το οποίο παράγεται η ζάχαρη μετά 
από επεξεργασία) σε Ινδία και Βραζιλία, 
και ίσως δοκιμάσει να προσεγγίσει τα 
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ιστορικά υψηλά των $0,36 του 2011 αν 
ευνοήσουν οι συγκυρίες.

Η ζάχαρη αποτελεί μιαν από τις πρώτες 
ύλες για την κατασκευή και επεξεργασία 
για πολλά από τα βασικά καταναλωτικά 
προϊόντα της καθημερινότητάς μας, που 
τα βρίσκουμε σε υπεραγορές, φούρνους 
και ζαχαροπλαστεία, και η ανοδική πο-
ρεία της τιμής της αντικατοπτρίζει την 
αύξηση και διατήρηση του πληθωρισμού 
τροφίμων στα υψηλότερα επίπεδα εδώ 
και δεκαετίες.

Αιτίες για τη λιγότερη προ-
σφορά ζάχαρης 

Σύμφωνα με τον Διεθνή Οργανισμό 
Ζάχαρης, περίπου το 80% της παγκό-
σμιας παραγωγής ζάχαρης προέρχεται 
από ζαχαροκάλαμο (sugar cane) και 
κυρίως από Βραζιλία και Ινδία, ενώ 
το υπόλοιπο 20% προέρχεται από τα 
παντζάρια ή αλλιώς ζαχαρότευτλα (beet 
sugar), κυρίως στη Βόρεια Ευρώπη από 
χώρες όπως η Ουκρανία, η Πολωνία, 
η Γερμανία, και η Ολλανδία λόγω ευ-
νοϊκού ψυχρού κλίματος.

1. Μειωμένη παραγωγή σε Ασία και 
Βραζιλία: Το ζαχαροκάλαμο είναι ένα 
φυτό που καλλιεργείται στις τροπικές 
χώρες για την παραγωγή ζάχαρης, η 
οποία εξάγεται από το φυτό μετά από μια 
διαδικασία άλεσης και καθαρισμού, και 
ο βλαστός είναι ευαίσθητος σε ακραία 
καιρικά φαινόμενα.

Κορυφαίοι παραγωγής ζάχαρης, 
όπως η Βραζιλία και η Ινδία και κατά 

δεύτερον η Κίνα, η Ταϊλάνδη και το Πα-
κιστάν (που βρίσκονται ), μαστίζονται από 
μη εποχικά καιρικά φαινόμενα αυτήν 
την περίοδο, όπως ακραίοι καύσωνες, 
έντονες βροχοπτώσεις, και μουσώνες, 
με αποτέλεσμα τις λιγότερες του αναμε-
νομένου συγκομιδές ζαχαροκάλαμων.

Οι μη αναμενόμενες για την εποχή 
έντονες βροχοπτώσεις στην Ινδία και 
ειδικά στην καρδιά του ζαχαροκάλαμου, 
την περιοχή της Μαχαράστρα, η οποία 
αντιπροσωπεύει περισσότερο από το 
ένα τρίτο της παραγωγής ζάχαρης της 
χώρας, έπληξαν τη σοδειά, με αποτέλε-
σμα να αναμένεται σημαντική μείωση 
παραγωγή ζάχαρης κατά σχεδόν 3% 
για το καλλιεργητικό έτος που εκτεί-
νεται από τον Οκτώβριο 2022 έως τον 
Σεπτέμβριο του 2023.

2. «Ελ Νίνιο»: Επιπλέον, οι αναλυτές 
φοβούνται την επιρροή του καιρικού 
φαινομένου «Ελ Νίνιο», το οποίο ενδε-
χομένως να αυξήσει τη συχνότητα των 
ακραίων καιρικών συνθηκών, και να 
χειροτερέψει τις προοπτικές παραγωγής 
ζαχαροκάλαμων σε Λατινική Αμερική 
και Κεντρική Ασία. 

Σύμφωνα με την Εθνική Υπηρεσία 
Ωκεανών και Ατμόσφαιρας, υπάρχει 
πιθανότητα 62% να εμφανιστούν συν-
θήκες «Ελ Νίνιο» από τον Μάιο έως 
τον Ιούνιο.

3. Μείωση παραγωγής στην Ευρώπη: 
Η μειωμένη παγκόσμια παραγωγή ζάχα-
ρης επιδεινώθηκε φέτος από μια άσχημη 
παραγωγή και επεξεργασία παντζαριών 

στην Ευρώπη, λόγω του πολέμου στην 
Ουκρανία, την έντονη ξηρασία κατά την 
καλοκαιρινή περίοδο του 2022, και τη 
διαχρονική μείωση των καλλιεργήσιμων 
εκτάσεων.

4. Μειωμένα αποθέματα ζάχαρης: 
Μεγάλος κίνδυνος για την αγορά είναι 
και τα μειωμένα αποθέματα ζάχαρης σε 
παγκόσμιο επίπεδο. Τα χαμηλά αποθε-
ματικά θα αποτελέσουν πρόβλημα για 
την αγορά εάν οι εξαγωγές από Βραζι-
λία και Ινδία μειωθούν λόγω κάποιου 
απροσδόκητου σοκ, όπως ακραία καιρικά 
φαινόμενα ή το «Ελ Νίνιο».

Ο διακρατικός Διεθνής Οργανισμός 
Ζάχαρης ανέφερε ότι η αγορά θα εμφανίσει 
συνολικά ένα έλλειμμα της τάξεως των 5 
εκατομμυρίων μετρικών τόνων το τρέχον 
έτος λόγω δυσμενών καιρικών συνθηκών.

Αυξημένη ζήτηση για ζάχαρη 
και βιοκαύσιμα

1. Άνοδος της ζήτησης για ζάχαρη: 
Μετά τη μεγάλη πτώση της παγκόσμιας 
κατανάλωσης ζάχαρης στα μέσα του 2020 
λόγω της πανδημίας, από τότε κινείται 
έντονα ανοδικά, καταγράφοντας τα πρώτα 
διαδοχικά ετήσια κέρδη στην κατά κε-
φαλήν κατανάλωση ζάχαρης και άλλων 
θερμιδικών γλυκαντικών από τη δεκαετία 
του 1990, με πρωταθλητές το Ισραήλ, τη 
Μαλαισία, τις ΗΠΑ, και την Κίνα.

Μεγάλοι καταναλωτές ζάχαρης εί-
ναι και οι μουσουλμανικές χώρες λόγω 
θρησκευτικής παράδοσης στα γλυκά 
και σιροπιαστά κατά την διάρκεια του 

Ραμαζανιού. Αυτό το γεγονός θα επιδει-
νώσει την επισιτιστική κρίση λόγω της 
εκτίναξης στις τιμές της ζάχαρης, ειδικά 
σε φτωχές μουσουλμανικές χώρες της 
Μέσης Ανατολής και Βόρειου Αφρικής.

2. Άνοδος της ζήτησης για Βιοκαύσιμα: 
Ακόμη ένας παράγοντας που ωθεί τις τιμές 
ζάχαρης υψηλότερα είναι η μεγάλη ζήτηση 
ζαχαροκάλαμου και των υπολειμμάτων του 
προς την παραγωγή βιοαιθανόλης μέσω της 
αλκοολικής ζύμωσης, το πρώτο βιοκαύσιμο 
που χρησιμοποιήθηκε σαν υποκατάστατο 
της βενζίνης και ντίζελ σε οχήματα.

Η βιοαιθανόλη, είναι ένα άχρωμο 
διαυγές υγρό καύσιμο, υψηλής ενερ-
γειακής περιεκτικότητας (υψηλά οκτά-
νια) και καθαρότερο περιβαλλοντικά 
από τα συνηθισμένα ορυκτά καύσιμα, 
καθώς προκαλεί ελάχιστη περιβαλλο-
ντική μόλυνση.

Η ενεργειακή κρίση και οι περικο-
πές στην παραγωγή πετρελαίου από 
τον ΟΠΕΚ ενθάρρυνε την εκτροπή του 
ζαχαροκάλαμου προς την παραγωγή 
αιθανόλης αντί στη βιομηχανία τροφίμων, 
εντείνοντας την έλλειψή της στην αγορά.

Πληθωρισμός τροφίμων και 
ακρίβεια στα επεξεργασμένα 
τρόφιμα 

Ο πληθωρισμός τροφίμων ξεκίνη-
σε πολύ πριν από τον πόλεμο στην 
Ουκρανία, καθώς οι διαταραχές στην 
εφοδιαστική αλυσίδα ξεκίνησαν από 
τα μέσα του 2021, όταν οι παγκόσμιες 
οικονομίες άνοιξαν λόγω της άρσης 
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των περιορισμών του κορωνοϊού, με 
αποτέλεσμα να εκτιναχθούν αρχικώς 
οι τιμές στις εισαγόμενες πρώτες ύλες 
όπως η ζάχαρη, ο καφές, το κακάο, το 
σιτάρι, και άλλα.

Όμως, η εισβολή της Ρωσίας στην 
Ουκρανία στις 24 Φεβρουαρίου 2022 
προκάλεσε μιαν  απροσδόκητα μεγάλη 
και διαρκή  εκτίναξη των τιμών πετρε-
λαίου, φυσικού αερίου, άνθρακα και 
ηλεκτρισμού, που συμπαρέσυρε ανοδικά 
το κόστος παραγωγής και εργασίας στην 
βιομηχανία τροφίμων.

Στην Κύπρο, η Υπηρεσία Προστασίας 
Καταναλωτή ανακοίνωσε το αναβαθ-
μισμένο Παρατηρητήριο Τιμών Κα-
ταναλωτικών Προϊόντων για τον μήνα 
Μάρτιο 2023, όπου καταδεικνύει ότι οι 
λιανικές τιμές στα τρόφιμα παρουσιά-
ζουν αυξήσεις σε ποσοστό 9% για την 
περίοδο Ιανουαρίου - Μαρτίου, πριν 
πέσουν στο 7,1% τον επόμενο μήνα.

Παρότι οι τιμές ενέργειας έχουν μειωθεί 
εντυπωσιακά τους τελευταίους μήνες, οι 
αυξανόμενες τιμές της ζάχαρης θα προ-
καλέσουν περαιτέρω άνοδο της λιανικές 
τιμές των ζαχαρωτών ροφημάτων και 
αναψυκτικών με βάση τη ζάχαρη, όπως 
επίσης στις τιμές των επεξεργασμένων 
τροφίμων στις υπεραγορές όπως είναι 
το κακάο σε σκόνη, μπάρες σοκολάτας, 
παιδικές τροφές, δημητριακά, σιρόπια, 
κονσέρβες, μπισκότα, κέικ, αλμυρά σνακ 
που περιέχουν μεγάλες ποσότητες ζά-
χαρης (σάκχαρα).

Ο πληθωρισμός στα επεξεργασμένα 
τρόφιμα θα κτυπήσει άμεσα τα νοικο-
κυριά, καθώς οι γρήγοροι ρυθμοί της 
μοντέρνας καθημερινής ζωής μας 
έχουν αυξήσει την κατανάλωση επε-
ξεργασμένων τροφίμων, τα οποία δεν 
είναι μόνο γεύματα μικροκυμάτων και 
έτοιμα γεύματα, αλλά είναι οποιοδήποτε 
τρόφιμα που έχουν τροποποιηθεί με 
κάποιο τρόπο κατά τη διάρκεια της 
προετοιμασίας.

Το υψηλό κόστος στα επεξεργασμένα 
τρόφιμα προέρχεται από το γεγονός ότι 
οι εισαγόμενες και ακριβές πρώτες ύλες 
όπως είναι η ζάχαρη, το αλάτι και το λίπος 
προστίθενται συχνά στα κατεργασμένα 
τρόφιμα για να κάνουν τη γεύση τους 
πιο ελκυστική και να παρατείνουν τη 
διάρκεια ζωής τους ή σε ορισμένες πε-
ριπτώσεις να συμβάλουν στη δομή του 
προϊόντος όπως η ζάχαρη στα γλυκά, 
στις σοκολάτες, στις πίτες, στα μπισκότα, 
αναψυκτικά, χυμούς και άλλα.

Η επεξεργασία των τροφίμων με τη 
μορφή της κονσερβοποίησης, το ψήσιμο, 
την κατάψυξη, και την αποξήρανση έχει 
ως σκοπό τη συντήρησή τους, ειδικά 
όταν πρόκειται για εύκολα αλλοιωμέ-
να τρόφιμα και πρώτες ύλες όπως για 
παράδειγμα το κρέας, το ψάρι, τα λαχα-
νικά και τα φρούτα, τα οποία περιέχουν 
μικρές ή μεγάλες ποσότητες ζάχαρης 
ή σιρόπια με βάση τη ζάχαρη.

ΒΡΑΣΙΔΑΣ ΝΕΟΦΥΤΟΥ,  
Οικονομολόγος/ Ιστορικός ερευνητής

Η ΜΕΙΩΜΕΝΗ ΠΡΟΣΦΟΡΆ 
ΛΟΓΩ ΚΆΚΩΝ ΚΆΙΡΙΚΩΝ ΣΥΝ-
ΘΗΚΩΝ ΔΥΣΚΟΛΕΥΕΤΆΙ ΝΆ 
ΆΝΤΆΠΟΚΡΙΘΕΙ ΣΤΗΝ ΆΥΞΆ-
ΝΟΜΕΝΗ ΖΗΤΗΣΗ ΜΕΤΆ ΤΗΝ 
ΠΆΝΔΗΜΙΆ ΣΕ ΠΆΓΚΟΣΜΙΟ 
ΕΠΙΠΕΔΟ 

Παρότι οι τιμές ενέργειας έχουν μειωθεί εντυπωσιακά 
τους τελευταίους μήνες, οι αυξανόμενες τιμές της ζά-

χαρης θα προκαλέσουν περαιτέρω άνοδο στις λιανικές 
τιμές των ζαχαρωτών ροφημάτων και αναψυκτικών 
με βάση τη ζάχαρη, όπως επίσης στις τιμές των επε-

ξεργασμένων τροφίμων
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Λευκωσία 
Κίτσα  Μαρίνα: Λεωφ. Κυρ. Μάτση 
21Γ & Σάμου (στα φώτα τροχαίας, 
Άγιοι Ομολογητές), Λευκωσία. Τηλ.: 
22441780, 22420506. 
Χατζηγιάννη Κλειώ: Λεωφ. Λάρ-
νακος 129 (δίπλα από κατάστημα 
Ανδρέα Χαραλάμπους), Λευκωσία. 
Τηλ.: 22333311, 22436322. 
Σολωμού Ουρανία: Λεωφ. Στροβόλου 
& Πύθωνος 4 (δίπλα από Γυάλινη 
Πολυκατοικία), Στρόβολος. Τηλ.: 
22313123, 22375724. 
Χατζηχαραλάμπους Νίκος: Λεωφ. 
Προδρόμου 113 (δίπλα από τη 
βενζίνη ΕΚΟ), Στρόβολος. Τηλ.: 
22451451, 99651122. 
Προεστού Μαργαρίτα: Στασίνου 46, 
κατ. 3 (έναντι Κεντρικής Τράπεζας,  
δίπλα από Gloria Jeans), Στρόβολος. 
Τηλ.: 22952095, 96626370. 

Λεμεσός 
Παναγή Χρύσω: Γεωργίου Α› 99 
(παραλιακός δρόμος, 100μ. απέναντι 
από ξενοδοχείο Apollonia), Γερμα-
σόγεια. Τηλ.: 25322237, 25105074. 
Παπαφυλακτού - Τερίδη Ελένη: 
Λεωφ. Ομονοίας 37 (δίπλα από 

ζαχαροπλαστείο ΕΡΜΗΣ), Λεμεσός. 
Τηλ.: 25567526, 25714469. 
Καραγιάννης Χαράλαμπος: Πέτρου 
Τσίρου 41 & Λεκορπουζιέ (150μ. 
βόρεια Debenhams Apollon), Λεμε-
σός. Τηλ.: 25336176, 25394850. 
Κοσκινάς Σάββας: Λεωφ. Αρχ. Μακα-
ρίου ΙΙΙ 8 (δρόμος Μέσα Γειτονιάς), 
Μέσα Γειτονιά. Τηλ.: 25728205, 
25728210. 

Λάρνακα 
Αποστολίδης Παύλος: Κοσμά Λυσιώτη 
20 (τέρμα Ερμού προς παραλία), Λάρ-
νακα. Τηλ.: 24627213, 24423271. 
Γεωργίου Λευτέρης: Λεωφ. Αγίων 
Αναργύρων 50 (πλησίον Τεχνικής 
Σχολής), Λάρνακα. Τηλ.: 24631390, 
99533388. 

Πάφος 
Κύρου Χαριτίνη: Νεοφύτου Νικολα-
ΐδη 18 (100μ. από τα Νέα Κυβερ-
νητικά κτήρια, προς Γεροσκήπου), 
Πάφος. Τηλ.: 26949219, 26945762. 
Παραλίμνι 
Καμηλάρης Ανδρέας: Κοραή 52 
(απέναντι από το Λύκειο Παραλι-
μνίου), Παραλίμνι. Τηλ.: 23744160, 
23743418. 

ΦΑΡΜΑΚΕΙΑDeLeMa McCann και Universal Life: 
Ένα βήμα μπροστά στην επικοινωνία

Μία διαφορετική και 
άκρως συναισθη-
ματική εκστρατεία 
επικοινωνίας δημι-

ούργησε για τη Universal Life, η 
DeLeMa McCann, θέτοντας ακόμα 
πιο ψηλά τον πήχη της ποιότητας 
και της δημιουργικότητας. Μία πα-
ραγωγή τολμηρή, πρωτότυπη, που 
μεταφέρει μηνύματα και συναισθή-
ματα μέσα από έναν μοναδικό τρόπο: 
τον χορό. Ένα δύσκολο και φιλόδοξο 
project που μόλις παρουσιάστηκε 
σαν ιδέα, ενθουσίασε τους ανθρώ-
πους της Universal Life, αφού όλα 
τα στοιχεία της εκστρατείας ανταπο-
κρίνονται απόλυτα στη φιλοσοφία 
της εταιρείας.  Η εκστρατεία «Ένα 
βήμα μπροστά», θέλοντας να περά-
σει το μήνυμα ότι η εταιρεία είναι 
πάντα ένα βήμα μπροστά και από 
τις τάσεις της αγοράς αλλά κυρίως 
για τον άνθρωπο, την υγεία και την 
κοινωνία, προβάλλει μια πραγματική 
ομάδα χορού, τη «Δαγίπολη», η οποία 
απαρτίζεται από άτομα με κινητικές 
δυσκολίες και μη. Πρόκειται για μια 
ωδή στη ζωή, τη διαφορετικότητα 
και την ελπίδα. Ένας χορός γεμάτος 
ανατροπές, συναίσθημα, δυναμισμό, 
που ξεφεύγει από κάθε συμβατότη-

τα και που ανατρέπει τη σωματική 
ικανότητα και την αναπηρία, με στό-
χο να εμπνεύσει τον καθένα μας να 
κάνει καλύτερο τον εαυτό του και να 
τον ξεπεράσει, αφήνοντας πίσω ό,τι 
τον κρατάει χαμηλά και παίρνοντας 
δύναμη απ’ ό,τι μπορεί να τον σηκώ-
σει και πάλι ψηλά. Αρκεί να κάνει 
ένα βήμα μπροστά, κάθε φορά. Ο 
ποιητικός λόγος και το sound design 
έρχονται να ολοκληρώσουν αυτήν 
την πραγματικά ανατρεπτική προ-
σπάθεια. Η εκστρατεία συνδυάστηκε 
με την εταιρική κοινωνική ευθύνη 
της Universal Life, η οποία πλέον 
στέκεται δίπλα στην Οργάνωση Πα-
ραπληγικών Κύπρου, καλύπτοντας 

διάφορες ανάγκες της. Την παραγωγή 
της ταινίας ανέλαβε η Green Olive. 
Η σκηνοθεσία, το casting, η επιλογή 
της «μαγικής» τοποθεσίας γυρισμά-
των, το art direction, το styling και 
το post-production, όλα έγιναν με 
απόλυτο επαγγελματισμό και διάθεση 
για ένα τέλειο αποτέλεσμα. DeLeMa 
McCann και Universal Life μετρούν 
24 χρόνια άψογης συνεργασίας και 
δημιουργικότητας, προσφέροντας 
πάντα δουλειές που ξεχωρίζουν. Η 
εκστρατεία τρέχει με τηλεοπτικό σποτ 
και on line video αλλά και digital 
campaign με dedicated landing page, 
banners και social media υλικό, 
καθώς και υπαίθριες διαφημίσεις. 

Τέσσερα νεαρά στελέχη θα 
εκπροσωπήσουν την Κύπρο στον 
διαγωνισμό των Young Lions στις Κάννες

Φιλανθρωπική συναυλία 
Μαρίζας Ρίζου στην Πάφο

Πραγματοποιήθηκαν την 
Τρίτη, 16 Μαΐου, οι απο-
νομές των Young Lions 
Cyprus, τα οποία διορ-

γανώνει ο Σύνδεσμος Διαφήμισης 
- Επικοινωνίας Κύπρου, επίσημος 
εκπρόσωπος των Cannes Lions στην 
Κύπρο από το φθινόπωρο του 2022. 
Ο διαγωνισμός Cannes Young Lions 
Competitions είναι ο μεγαλύτερος 
και σημαντικότερος διεθνής διαγω-
νισμός για νέους μέχρι 30 ετών και 
πραγματοποιείται κάθε Ιούνιο, στο 
πλαίσιο του Φεστιβάλ Δημιουργι-
κότητας Cannes Lions, στις Κάννες. 
Σκοπός των Young Lions Cyprus 
είναι να επιλεγούν οι ομάδες που θα 
εκπροσωπήσουν την Κύπρο στοn 
διεθνή διαγωνισμό. Οι συμμετέχοντες 
κλήθηκαν να ανταποκριθούν σε ορι-
σμένο χρόνο σε ένα επικοινωνιακό 
ζητούμενο και να χρησιμοποιήσουν 
συγκεκριμένα μέσα υλοποίησης για 
να παραγάγουν τις ιδέες τους. Τα δι-
αγωνιζόμενα έργα αξιολογήθηκαν 

από 18μελή Κριτική Επιτροπή, με τη 
συμμετοχή στελεχών από το Γραφείο 
Τύπου και Πληροφοριών, στελεχών 
διαφημιστικών και διαφημιζόμενων 
επιχειρήσεων, ΜΜΕ κλπ. Νικητές 
των Young Lions Cyprus 2023 στην 
κατηγορία Film αναδείχθηκαν οι 
Χριστίνα Φασουλίδου και Ραφαέλλα 

Μπακαλιάου, με το έργο «I see you. 
I hear you. I stand with you!” για την 
ΜΚΟ Accept LGBTI Cyprus. Νικητές 
των Young Lions Cyprus 2023 στην 
κατηγορία Digital οι Κούλλα Παπα-
χριστοφόρου και Ανδρέας Σολέας, 
με το έργο «Hear for you» για την 
MKO Αντιφών.

Με σκοπό τη στήριξη 
του Αντικαρκινικού 
Συνδέσμου Κύπρου, 
διοργανώνεται συναυ-

λία της Μαρίζας Ρίζου την Παρα-
σκευή, 2 Ιουνίου, στις 8.00 μ.μ., στο 
Χάνι του Ιμπραήμ στην Πάφο. Με 
τον ενθουσιασμό της κυκλοφορί-
ας του τέταρτου προσωπικού της 
άλμπουμ «Το Χωριό», η Μαρίζα 
Ρίζου σχολιάζει: «Πριν από λίγο 
καιρό κυκλοφόρησε ο 4ος δίσκος 
μου με τίτλο ‘‘Το Χωριό’’. Παρέα με 
ένα μέρος του χωριού -που είναι 
δηλαδή οι πολύτιμοι συνεργάτες 
μου-, ετοιμάζουμε ένα live που μιλά 
για τη διαδρομή που δυστυχώς δε 
γίνεται να παραλείψει κανείς, εάν 
θέλει να φτάσει στην ευγνωμοσύνη 
και στη βαθιά εκτίμηση της ζωής 
και ‘‘Του Χωριού’’ του. Πιο κοντά 
από ποτέ, πιο μαζί και ήρεμα από 
ποτέ με μοναδικό στόχο να είμαστε 
όντως παρόντες και να το χαρού-
με. Να είναι οι καλοκαιρινές μας 
βραδιές σαν να έχουμε μαζευτεί σε 
ταράτσες και τα λέμε, συνδεόμαστε 
και γελάμε και κλαίμε και ζούμε. 
Και είναι όλα οκ και αποδεκτά. Σας 
περιμένω, σας περιμένουμε!». Μαζί 

της: Μάρκος Χαϊδεμένος: Επιμέ-
λεια ενορχηστρώσεων/Πιάνο/
Hammond/Roads, Παναγιώτης 
Κωστόπουλος: Τύμπανα, Γιώρ-
γος Μουχτάρης: Κοντραμπάσο/
SynthBass/Μελόντικα/Ρεκ, Άγγελος 
Αϊβάζης: Κιθάρα/Τζουράς, Σπύρος 
Νίκας: Σαξόφωνο/Κλαρίνο, Γιώρ-
γος Ταμιωλάκης: Τσέλο, Αγαπητός 
Καταξάκης & Ηλίας Καρούμπαλης: 
Επιμέλεια ήχου, Φίλιππος Τρέπας: 
Φωτισμοί, Παραγωγή: Menta Art 
Events. Εισιτήρια προπωλούνται από 
την tickethour, στο περίπτερο Time 

Out στην Πάφο και στο Επαρχιακό 
Γραφείο του Αντικαρκινικού Συνδέ-
σμου στην Πάφο. Τιμή εισιτηρίου: 
€20. Πληροφορίες: 99652305. Η 
συναυλία πραγματοποιείται για την 
οικονομική ενίσχυση των υπηρεσι-
ών του Αντικαρκινικού Συνδέσμου 
Κύπρου σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του Περί Διενέργειας Εράνου Νό-
μου του 2014 και τη σχετική Άδεια 
Εράνου με αριθμό Ν.Π. 71/2022, 
που χορηγήθηκε από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών για την περίοδο 
01/01-30/06/2023.

21.05.2023

Φιλανθρωπικό Ίδρυμα Στέλι-
ος Χατζηιωάννου: Οικονομι-
κή ενίσχυση των οικογενει-
ών των θανόντων στα Τέμπη

Τη Δευτέρα, 15 Μαΐου, ολοκλη-
ρώθηκε η διαδικασία υποβολής των 
αιτήσεων για την οικονομική ενίσχυ-
ση των οικογενειών των θανόντων στα 
Τέμπη από το Φιλανθρωπικό Ίδρυμα 

Στέλιος Χατζηιωάν-
νου. Το συνολικό 
ποσό της εφάπαξ 
δωρεάς ανέρχεται 
στις €560.000  και 
έχει ήδη δοθεί στις 
οικογένειες των συ-

νανθρώπων μας που χάθηκαν άδικα από 
το δυστύχημα της 28ης Φεβρουαρίου.

Οι συγγενείς των θανόντων, ανάμεσά 
τους και οι κ.κ. Ηλίας Παπαγγελής και 
Αλέξανδρος Σπουρνιάς, που έχασαν τα 
αγαπημένα τους πρόσωπα, μέσα από 
ευχαριστήριες ηλεκτρονικές επιστολές 
εξέφρασαν την ευγνωμοσύνη τους και 
ευχαρίστησαν το Φιλανθρωπικό Ίδρυ-
μα Στέλιος Χατζηιωάννου για την πρω-
τοβουλία, που από την πρώτη στιγμή 
στάθηκε δίπλα στις οικογένειες, στηρί-
ζοντάς τις άμεσα με αυτόν τον έμπρακτο 
τρόπο. Η πλήρης λίστα των ονομάτων 
των θανόντων για τους οποίους έγιναν 
πληρωμές αναρτήθηκε στη σελίδα www.
steliosfoundation.gr.

Έσοδα
Ο Σύνδεσμος “Οι Φίλοι της Παιδι-

κής Στέγης Λευκωσίας” διενήργησε 
στις 13 Μαΐου 2023 φιλανθρωπικό 
τσάι με σκοπό την οικονομική ενίσχυση 
του Συνδέσμου. Τα καθαρά έσοδα της 
εκδήλωσης ανήλθαν στις €2.324,74.

Εκδρομές  
Το Ινστιτούτο Ελληνικού Πολιτισμού, 

ΙΕΠ, διοργανώνει τις  πιο κάτω εκδρομές 
στην Ελλάδα και καλεί τους ενδιαφερό-
μενους να δηλώσουν συμμετοχή στο 
τηλέφωνo 96674383 ή Skylab Travel 
22775639. 25-30/6 επιχορηγημένη 
εκδρομή σε Ρούμελη, Γαλαξίδι, Αρά-
χωβα, Ναυπακτία, Λίμνη Μόρνου, Δελ-
φούς, κρουαζιέρα στα Λιχαδονήσια, τιμή  
€490. Εκδρομές Ιουλίου - Αυγούστου: 
7ήμερη Λίμνη Τριχωνίδα, Ορεινή Ναυ-
πακτία, Καρπενήσι. 8ήμερη Καστοριά, 
Πρέσπες, Βυζαντινή Οχρίδα. 7ήμερη 
Λίμνη Πλαστήρια,  Πήλιο, Αθήνα. 7ήμε-
ρη  Χρώματα Πελοποννήσου, Αρκαδία, 
Κορινθία, Αργοναυπλία. 8ήμερη  Αρχό-
ντισσες Ιονίου, Ζαγοροχώρια, Κέρκυρα. 
8ήμερη Α. Μακεδονία, Θράκη, Θάσος, 
Θεσσαλονίκη. 8ήμερη Αρώματα Πελο-
ποννήσου -  Ύδρα - Σπέτσες - Πόρος,  
εορταστικές εκδηλώσεις «Αρμάτα» στις 
Σπέτσες με πυρπόληση της τουρκικής 
ναυαρχίδας. 6-13/7 Κάτω Ιταλία -  Ελ-
ληνόφωνα Χωριά Απουλίας - Γκρέτσια 
Σαλεντίνα, Αμάλφι, Σορέντο, Κάπρι, Νά-
πολι, Λέτσε, Τάραντας, Αλμπερομπέλλο. 
Οι τιμές είναι ανά άτομο σε δίκλινο και 
περιλαμβάνουν, αεροπορικό με φόρους, 
διαμονή, πρόγευμα καθημερινά, αρ-
χηγό/συνοδό, ΦΠΑ και περιηγήσεις/
εκδρομές με πολυτελές λεωφορείο βάσει 
των αναλυτικού προγράμματος κάθε 
εκδρομής που είναι αναρτημένο στην 
ιστοσελίδα www.iep.org.cy. 

CISCO: Παροχή Επενδυτικών 
Υπηρεσιών στο Ταμείο 
Προνοίας της Αγίας Σκέπης 

Φιλανθρωπική συναυλία αφιέρωμα 
στη Μαρία Κάλλας για το TELETHON

Στο πλαίσιο της εταιρικής κοι-
νωνικής της υπευθυνότητας, η 
CISCO, μια από τις μεγαλύτερες 
εταιρείες παροχής Επενδυτικών 

Υπηρεσιών στην Κύπρο, θυγατρική της 
Τράπεζας Κύπρου, προχώρησε σε κοι-
νωνική συμφωνία με τη Θεραπευτική 
Κοινότητα Απεξάρτησης Αγία Σκέπη με 
σκοπό την παροχή υπηρεσιών προς το 
Ταμείο Προνοίας του προσωπικού του 
οργανισμού. Η CISCO θα παρέχει την 
επενδυτική υπηρεσία της διαχείρισης 
χαρτοφυλακίου προς το Ταμείο Προνοί-
ας των εργαζομένων της Αγίας Σκέπης, 
βοηθώντας με αυτόν τον τρόπο την κα-

λύτερη διαχείριση των διαθεσίμων του 
Ταμείου, σε ιδιαίτερα ανταγωνιστική τιμή 
σε σχέση με την επικρατούσα στην αγορά, 
με ό,τι οφέλη αυτό συνεπάγεται για τους 
εργαζομενους και τον ίδιο τον Οργανισμό. 

Το TELETHON, σε συνεργασία με 
τη Συμφωνική Ορχήστρα Κύ-
πρου, διοργανώνει στο πλαίσιο 
των εκδηλώσεών του, φιλαν-

θρωπική συναυλία-αφιέρωμα στη Μαρία 
Κάλλας, με αφορμή τα 100 χρόνια από 
τη γέννησή της, στο Προεδρικό Μέγαρο, 
την Παρασκευή, 16 Ιουνίου 2023 και 
ώρα 21:00. Η εκδήλωση τελεί υπό την 
αιγίδα του Προέδρου της Κυπριακής 
Δημοκρατίας Νίκου Χριστοδουλίδη και 
της Πρώτης Κυρίας Φιλίππας Καρσερά 
Χριστοδουλίδη, Επίτιμης Προστάτιδας 
του Ινστιτούτου Νευρολογίας & Γενετικής 
Κύπρου. Στους κήπους του Προεδρικού 
Μεγάρου θα παρουσιαστεί ένα εξαίσιο 
ρεπερτόριο με τις μαγευτικές ερμηνείες 
δύο διεθνούς κύρους σολίστ, της Σο-
πράνο Alessandradi Giorgio και του 
Τενόρου Diego Godoy υπό την καλ-

λιτεχνική διεύθυνση του Μαέστρου 
Günter Neuhold. Το πρόγραμμα θα 
παρουσιάσει η σοπράνο και βιογράφος 
της Μαρίας Κάλλας, Ελένη Κάνθου. Η 
Μαρία Κάλλας υπήρξε η σπουδαιότερη 
και δημοφιλέστερη υψίφωνος του λυ-
ρικού θεάτρου και η εμβληματική της 
φωνή και παρουσία παραμένει έως και 
σήμερα σημείο αναφοράς για καλλιτέχνες 
αλλά και λάτρεις της όπερας που της 
χάρισαν το προσωνύμιο «La Divina» 
(θεϊκή). Μία βραδιά γεμάτη μαγεία με 
φιλανθρωπικό χαρακτήρα, τα έσοδα 
της οποίας θα διατεθούν αποκλειστι-
κά για το TELETHON. Της συναυλίας 
θα προηγηθεί κοκτέιλ από τις 19:30. Η 
προπώληση των εισιτηρίων γίνεται μέσω 
της Sold Out Tickets.Τιμή εισιτηρίου: 
€50. Για περισσότερες πληροφορίες, 
καλέστε στο τηλέφωνο 22392608.

ΕΘΝΙΚΟ ΜΝΗΜΟΣΥΝΟ
Η Εκκλησιαστική Επιτροπή και οι Ιερείς του Ιερού Ναού Παναγίας Φανερωμένης, 

Λευκωσίας τελούν την Κυριακή, 28/5/2023, το ετήσιο μνημόσυνο των Μελών της ΟΧΕΝ 
Λευκωσίας, που έπεσαν κατά τον Απελευθερωτικό Αγώνα της Ε.Ο.Κ.Α. 1955-1959

ΙΑΚΩΒΟΥ ΠΑΤΑΤΣΟΥ, ΠΕΤΡΟΥ ΗΛΙΑΔΗ, ΜΙΧΑΗΛ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑ,
ΜΑΡΚΟΥ ΔΡΑΚΟΥ, ΝΙΚΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ, ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ ΛΕΝΑ

και ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Της Θείας Λειτουργίας και του μνημοσύνου θα προστεί ο Επίσκοπος Νεαπόλεως  Πορφύριος.
Επιμνημόσυνο λόγο θα εκφωνήσει ο Πρόεδρος του Συμβουλίου Ιστορικής Μνήμης Αγώνα 

Ε.Ο.Κ.Α. 1955 – 59 (Σ.Ι.Μ.Α.Ε.), Ανδρέας Μαϊμαρίδης.
Θα τελεσθεί επίσης το μνημόσυνο του τελευταίου αυτοκράτορα του Βυζαντίου 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ 

Μετά το μνημόσυνο θα τελεσθεί τρισάγιο στη Μαρμάρινη Στήλη των πεσόντων ηρώων, 
που βρίσκεται στο ισόγειο του κτηρίου της ΟΧΕΝ Λευκωσίας, στον περίβολο του ναού.

Θεατρική παράσταση 
«Βιολογικός Μετανάστης»

Ο Λαογραφικός Όμιλος Αγλαντζιάς 
παρουσιάζει στις 27, 28, 29 και 30 
Μαΐου 2023, τη θεατρική παράσταση 
«Βιολογικός Μετανάστης». Μια μαύρη 
κωμωδία, μέσα από το καυστικό χιούμορ 
του Αρκά, περνά τα δικά της μηνύματα 
κατά του ρατσισμού και του φανατισμού. 
Ήταν μια φορά σε ένα σώμα ένα συκώτι, 
μια χοληδόχος κύστη, ένας σπλίνας και 
ένα ξένο νεφρό. Ζήσαν εκείνοι καλά κι 
εμείς καλύτερα; Το έργο ανεβαίνει σε 
σκηνοθεσία του Δήμα Δημοσθένους 
και σε αυτό παίζουν οι ηθοποιοί Γιώρ-
γος Κωνσταντίνου, Βασίλης Λάβρικοφ, 
Αλεξία Αντωνιάδου και Έλενα Σταύρου. 
Μουσική επιμέλεια: Στέλλα Αναστασίου. 
Προσαρμογή διαλόγων στην κυπριακή 
διάλεκτο: Μαρία Ψιλολύχνου. Μακιγιάζ: 
Γεωργία Καραγιάννη. Οι παραστάσεις 
δίνονται στο Πολιτιστικό Κέντρο “Ηλίας 
Αλετράς”, στην Αγλαντζιά, οδός Κυριά-
κου Μάτση, στις 8:30 μ.μ. Είσοδος: €5. 
Κρατήσεις: 99929673. Χορηγοί: Δήμος 
Αγλαντζιάς και Connekt Communication 
Agency.
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Έναντι της τουρκικής αλαζονείας...

ΟΧΙ απλώς πιθανότερο, αλλά βέβαιο 
μάλλον είναι ότι: Ούτε και μετά την 
ολοκλήρωση των εκλογών στην 
Τουρκία θα υπάρξει εγκατάλειψη 

της τουρκικής επεκτατικότητας εναντίον του Ελλη-
νισμού στην Κύπρο, στο Αιγαίο και στην Θράκη.

- Ανεδαφικές, λοιπόν, γι’ αυτόν τον λόγο, 
πρέπει να κρίνονται οι όποιες ελπίδες για 
την ευόδωση διαπραγματεύσεων επίλυσης 
του Κυπριακού.

- Βέβαιον είναι ότι δεν θα φανεί ίχνος καν 
τουρκικής βούλησης για απώλεια, ή έστω 
μείωση, των κατοχικών κεκτημένων της στην 
Κύπρο και ανατροπή, χαλάρωση ή αλλοίωση 
της στρατηγικής της στο Κυπριακό.

- Το αντίθετο προβάλλει, πασιφανώς εντονό-
τερα και με επίμονη μεθοδικότητα: Το τουρκικό 
επίτευγμα σε βάρος της Κύπρου λειτουργεί 
ήδη ως «συνταγή» και ως «προγεφύρωμα» 
αύξησης της επεκτατικής βουλιμίας σε βάρος 
και των νησιών στο Αιγαίο.

ΒΕΒΑΙΟ είναι επίσης και προβλέψιμο ότι  
η τουρκική πολιτική, με τον υψαυχενισμό που 
απέκτησε ως νεο-Υψηλή Πύλη, δεν θα επιτρέ-
ψει να της ασκηθούν πιέσεις από οιεσδήποτε 

άλλες δυνάμεις ή διεθνείς οργανισμούς, ώστε 
να ελαττώσει τις διακηρυγμένες απαιτήσεις της 
στο Κυπριακό.

- Τουναντίον η ίδια θα εντείνει τους εκβια-
σμούς για την αποδοχή και τη νομιμοποίηση 
«λύσης δύο ισότιμων κρατών» στην Κύπρο.

- Και για την... απονομιμοποίηση της ελλα-
δικής κυριαρχίας στα «στρατωτικοποιημένα» 
νησιά του Αιγαίου και σε κάθε μικρή και μεγά-
λη βραχονησίδα που έχει στοχοποιήσει στον 
χάρτη της τουρκικής «Γαλάζιας Πατρίδας», για 
την υλοποίηση της θαλάσσιας επιθετικής πο-
λιτικής των νεο-οθωμανικών της στρατηγικών 
επιδιώξεων. Προς αποτίναξη των ασφυκτικών 
συνοριακών δεσμών, τα οποία η ίδια αισθάνεται 
ότι αδίκως της είχαν επιβληθεί από την προ 
100ετίας Συνθήκη της Λωζάννης και της είναι 
πλέον ανυπόφορα.

Η ΤΟΥΡΚΙΑ σήμερα αισθάνεται εαυτήν μεγα-
λειώδη. Με αυτοπεποίθηση δύναμης, ικανότητας 
και πολιτικής βούλησης για την επιβολή των 
δικών της όρων διεθνώς και παγκοσμίως. Εντός 
και εκτός συμμαχικών ή άλλων δεσμεύσεων. 
Με ιδιαίτερη έξαρση στην παρούσα επικίνδυνη 
συγκυρία που παρήγαγε η ρωσική εισβολή 

στην Ουκρανία και ο συνεχιζόμενος εκεί για 
δέκατο πέμπτο μήνα πόλεμος. Συγκυρία με 
χαρακτηριστικά, τα οποία καλλιεργούν αυξα-
νόμενο τον φόβο παγκόσμιας σύρραξης. Και 
ενδυναμώνουν την τουρκική αυτοπεποίθηση 
για την αποτελεσματικότητα της «πολιτικής του 
εκκρεμούς», που η ίδια επέλεξε και επιδεικνύει 
ως «σκακιστής διεθνούς εμβέλειας» υπέρ του 
τουρκικού συμφέροντος. Αυτοπεποίθηση, η 
οποία, όταν δεν συναντά ισχυρές αντιστάσεις, 
ρέπει προς επιταχυνόμενη αλαζονεία. Ιδίως 
εναντίον όλων όσοι δείχνουν προς την Τουρκία 
δείγματα αδυναμίας, φόβου, υποχωρητικότητας 
και ενδοτισμού.

Η ΘΕΩΡΗΣΗ αυτή της Τουρκίας, ανα-
πόδραστα υποβιβάζει μοιραίως σε επίπεδο 
αφελών ψευδαισθήσεων και ονειροπαρμένων 
συναισθηματισμών, τις πολιτικές που επιμέ-
νουν να ματαιοπονούν με τις πολυχρονίως 
διαψευδόμενες ελπίδες για διαπραγματεύσεις 
και λύσεις έντιμου συμβιβασμού, αμοιβαίου 
οφέλους, win-win situation και kazan-kazan 
στο Κυπριακό και στο Αιγαίο.

- Πολύ δε περισσότερο, αυτή η θεώρηση, 
αναβιβάζει σε επίπεδο κόκκινου χρώματος 

επικινδυνότητας, τις πολιτικές που σκαρφί-
ζονται προτάσεις για δελεαστικές προσφορές 
«λουκουμιών στο ανοιχτό στόμα της Τουρκίας», 
συνεκμεταλλεύσεις και κυριαρχικές ισοτιμίες.

ΑΥΤΗ η θεώρηση της Τουρκίας επιβάλ-
λει στον Ελληνισμό πρωτίστως την ανύστακτη, 
διαρκή και αποφασιστική ενδυνάμωση της 
αντιστασιακής του υπόστασης:

- Όλων ανεξαιρέτως και ισοσθενώς των 
εσωτερικών και εξωτερικών συντελεστών 
πανεθνικής ισχύος.

- Με επείγουσα προτεραιότητα την παλλαϊκή 
ενότητα και ομογνωμία σε Ελλάδα και Κύπρο 
και Διασπορά για την αποτελεσματικότερη 
επαύξηση της στρατιωτικής αποτρεπτικής 
ισχύος. Την εμπέδωση κοινωνικής συνοχής 
και οικονομικής ανάπτυξης. Την ενδυνάμωση 
του αντιστασιακού φρονήματος. Τη βέλτιστη 
αξιοποίηση των διακρατικών συμμαχιών και 
συνεργασιών. Και την οξυδερκέστερη δράση 
της διπλωματίας.

- Με γνώμονα τους αειθαλείς κανόνες του 
πολιτικού ρεαλισμού στις διεθνείς σχέσεις και 
την ευψυχία στην υπεράσπιση της ελευθερίας 
και τη διεκδίκηση της απελευθέρωσης.

ΠΡΟΒΛΕΨΙΜΗ είναι η επιδείνωση της 
κατάστασης, με κλιμάκωση της βουλιμικής 
επιθετικότητας της Τουρκίας. Τα πλείονα 
ορεγομένης.

- Η μετεξέλιξη της τουρκικής αυτοπεποίθησης 
σε αλαζονεία, ρέπουσα ολοταχώς προς τα όρια 
της ύβρεως, μέσα στην παρούσα επικίνδυνα 
ρέουσα παγκόσμια συγκυρία, επιβάλλει στον 
Ελληνισμό το καθήκον να προπαρασκευάζεται 
καταλλήλως και να καραδοκεί πανέτοιμος.

ΦΡΟΝΟΥΜΕ ότι αυτή είναι η πολιτική 
που πρέπει να υλοποιήσουν εκείνοι που θα 
πάρουν τη λαϊκή εντολή στις διεξαγόμενες από 
σήμερα Κυριακή, 21η Μαΐου 2023, εν Ελλάδι 
εκλογικές διαδικασίες.

- Πολιτική την οποία θα πρέπει με ορθολο-
γικά, επιτέλους, κριτήρια να ενστερνιστούν ο 
νεοεκλεγείς εν Κύπρω Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας και το σύνολο των κομματικών ηγεσιών.

- Απολακτίζοντας τις καταστροφικές ψευ-
δαισθήσεις των τελευταίων δεκαετιών.

- Προκειμένου να μην επιτρέπουν πια, 
ούτε στη Λευκωσία ούτε και στην Αθήνα, την 
επανάληψη των σφαλμάτων και των ολέθριων 
λαθών του παρελθόντος.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΜΑΥΡ0Σ

ΕΙΡΗΣΘΩ

21.05.2023

Ο χάρτης Μπάιντεν-Χόκσταϊν βάζει το τελευταίο
καρφί στο φέρετρο του αγωγού αερίου EastMed

Την Κυριακή, 14/5/2023, ο Πρωθυ-
πουργός του Ισραήλ, Νετανιάχου, κατά 
την έναρξη συνεδρίας του υπουργικού 
συμβουλίου, προέβη στην πιο κάτω 

πολυσήμαντη δήλωση, μετά την  επίσημη συνά-
ντηση που είχε με τον Πρόεδρο της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, Ν. Χριστοδουλίδη (11/5/2023):  

«Η συμμαχία που δημιουργήσαμε πριν από 
μερικά χρόνια έχει πολύ σημαντικές προοπτι-
κές, κυρίως για τη θέση του Ισραήλ ως ενερ-
γειακής δύναμης. Το έργο στο οποίο έχουμε 
επικεντρωθεί είναι η παροχή φυσικού αερίου 
από το Ισραήλ στην Ευρώπη μέσω ενός αγωγού 
φυσικού αερίου από τα κοιτάσματα φυσικού 
αερίου μας σε ένα εργοστάσιο υγροποίησης 
φυσικού αερίου, που θα κατασκευαστεί στην 
Κύπρο. Αυτή η σύνδεση θα οδηγήσει την ισ-
ραηλινή οικονομία σε ένα νέο επίπεδο και θα 
ενισχύσει τη θέση του Ισραήλ ως σημαντικού 
διεθνούς προμηθευτή ενέργειας. H οργάνωση 
μιας αποτελεσματικής και φθηνής παράδοσης 
φυσικού αερίου από το Ισραήλ στην Ευρώπη 
θα ενισχύσει σημαντικά τη θέση του Ισραήλ».

Ας προσεχθεί: Ισραηλινό, όχι και κυπριακό 
αέριο. Την επομένη (15/5/2023), ο Υπουργός 
Ενέργειας της Κύπρου, Γ. Παπαναστασίου, σε 
δηλώσεις του, επιβεβαίωσε την είδηση και επι-
σήμανε πως η πρόταση για την κατασκευή ερ-
γοστασίου υγροποίησης στην Κύπρο «προήλθε 
από τη Λευκωσία». Πρόσθεσε πως, το πρώτο 
στάδιο είναι να υπογραφεί συμφωνία, ώστε να 
επιτρέψει την κατασκευή του αγωγού, ο οποίος 
να συνδέει τις δύο αποκλειστικές ζώνες. Το έργο 
αυτό θα αφορά στη μεταφορά φυσικού αερίου 
στην Κύπρο, την υγροποίησή του και ακολούθως 
τη μεταφορά του με πλοία στην Ευρώπη. Οι πιο 
πάνω δηλώσεις συνιστούν το τελευταίο καρφί 
στο φέρετρο του πάλαι ποτέ αγωγού EastMed, 
τον οποίο η Ελλάδα, η Κύπρος, το Ισραήλ (και 
οι ΗΠΑ) είχαν εκθειάσει ως το μεγαλύτερο 
και σημαντικότερο επίτευγμα της τριμερούς 
συνεργασίας τους.

Η κατ’ αρχήν συμφωνία για τον EastMed 
υπογράφτηκε στην πόλη Μπερσέβα του Ισρα-
ήλ (20/12/2018), μεταξύ των Πρωθυπουργών 
Νετανιάχου και Τσίπρα και του Προέδρου Ανα-
στασιάδη. Οι διεργασίες, όμως, για το φυσικό 
αέριο, που θα άμβλυνε την εξάρτηση της Ευ-
ρώπης από τη ρωσική ενεργειακή μέγκενη, 
είχαν τροχοδρομηθεί χρόνια προηγουμένως. Ας 
θυμηθούμε τη διήμερη επίσημη επίσκεψη στην 
Κύπρο του τότε αντιπροέδρου των ΗΠΑ, Μπάιντεν 
(22/5/2014). Σε δηλώσεις του υπογράμμισε: «Η 
Κύπρος είναι έτοιμη να γίνει βασικός παίκτης 
μεταμορφώνοντας την Ανατολική Μεσόγειο 
σε έναν νέο παγκόσμιο κόμβο για το φυσικό 
αέριο». Ένα μήνα αργότερα (11/6/2014), ο τότε 
Ανώτερος Σύμβουλος Ενεργειακής Ασφάλει-
ας του Στέιτ Ντιπάρτμεντ, Άμος Χόκσταϊν, σε 
δηλώσεις ενώπιον αρμόδιας επιτροπής του 
Κογκρέσου, είπε: 

«Στην Τουρκία υπάρχουν μόνο δύο τρόποι 
για να φτάσει ένας υπεράκτιος αγωγός από το 

Ισραήλ. Ή να διέλθει από την ΑΟΖ του Λιβά-
νου και της Συρίας, κάτι που είναι λιγότερο 
πιθανό αυτήν τη στιγμή, ή να περάσει από 
την ΑΟΖ της Κύπρου. Αλλά, γι’ αυτό υπάρ-
χουν συγκεκριμένα γεωπολιτικά εμπόδια, 
που πρέπει να ξεπεραστούν. [...] Ελπίζουμε 
ότι αυτό είναι ένα κίνητρο για την επίλυση 
ορισμένων χρονιζόντων ζητημάτων». Οι ΗΠΑ 
δεν πίστεψαν ποτέ στη λειτουργία του EastMed,  
επειδή η στρατηγική τους για την Ανατολική 
Μεσόγειο ανέκαθεν στόχευε στη δημιουργία 
συνθηκών ειρηνικής συνύπαρξης όλων των 
χωρών της περιοχής και σταθερότητας μέσω 
της ενεργειακής  συνεργασίας τους. Ας προ-
σεχθεί ιδιαίτερα μια δήλωση του Μπάιντεν 
(22/11/2014):

 «Ήθελα να ενθαρρύνω τους Κυπρίους να 
αναπτύξουν τους ενεργειακούς πόρους τους 
σε συνεργασία με όλους -όλους!- τους γείτονές 
τους, και να καταστεί σαφές ότι όλοι ωφελού-
νται εάν το σύνολο της Ανατολικής Μεσογείου 
μπορεί να συνεργαστεί για να γίνει κόμβος για 
τις αγορές φυσικού αερίου. Αυτό ήταν το κύριο 
μήνυμά μου, ότι η ενέργεια μπορεί και πρέπει 
να χρησιμεύσει ως εργαλείο συνεργασίας, στα-
θερότητας, ασφάλειας και ευημερίας. Και ζήτησα 
από τον Άμος Χόκσταϊν να συνεχίσει το έργο 
αυτό». Μέσα σε «όλους» τους γείτονες, οι ΗΠΑ 
περιλαμβάνουν και την κατοχική Τουρκία. Σε 
αυτό το πλαίσιο, ο Χόκσταϊν σχεδίασε τον γνωστό 
χάρτη Μπάιντεν-Χόκσταϊν, με στόχο, πρώτα να 
εξυπηρετηθεί ενεργειακά η Τουρκία, με αγωγό 
από το Ισραήλ μέσω της ΑΟΖ της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.

Για να επιτευχθεί αυτό προϋποτίθεται η 
επίλυση του Κυπριακού. Έτσι εξηγούνται 
οι πολλές δηλώσεις του Προέδρου Χριστο-
δουλίδη, της Προέδρου της Βουλής και του 
ΥπΕξ Κύπρου ότι, μετά τις τουρκικές εκλογές, 
αναμένεται κινητικότητα στο Κυπριακό και 
επανάληψη των συνομιλιών. Σε ποια βάση, 
είναι απροσδιόριστο, αφού οι εκατέρωθεν 
θέσεις διίστανται. Οι αμερικανικοί σχεδια-
σμοί δεν αφορούν μόνο το Κυπριακό και το 
φυσικό αέριο της Αν. Μεσογείου αλλά και το 
Αιγαίο και την αντιπαράθεση Ελλάδος-Τουρ-
κίας. Μετά τη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία, 
την οξυνόμενη σύγκρουση ΗΠΑ-Κίνας και 

τις εκλογές στην Ελλάδα και στην Τουρκία, η 
Ουάσιγκτον φαίνεται ότι αποφάσισε να επι-
λύσει τα προβλήματα της περιοχής.

Ο χάρτης Μπάιντεν, όπως δημοσιοποιήθη-
κε στο mcclatchydc.com (δες και i-epikaira.
blogspot.com,21/1/2023) παρουσιάζει την 
ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας με εκείνη του 
κατοχικού ψευδοκράτους, όπως οριοθετήθηκε 
από την Τουρκία, να αλληλοεπικαλύπτονται! 
Η ισραηλο-λιβανική συμφωνία (9/10/2022), 
που πιστώνεται στον Χόκσταϊν, εντάσσεται και 
αυτή στην προσπάθεια των ΗΠΑ για win-win 
διαμοιρασμό των υδρογονανθράκων αφού «η 
ενέργεια, ιδιαιτέρως στην Ανατολική Μεσόγειο, 
δεν πρέπει να είναι αιτία σύγκρουσης, αλλά 
εργαλείο συνεργασίας, σταθερότητας, ασφάλειας 
και ευημερίας». Με πρώτιστο στόχο να ικανο-
ποιηθούν οι ενεργειακές ανάγκες της Τουρκίας 
με ισραηλινό και κυπριακό αέριο. Ο οριστικός 
ενταφιασμός του EastMed δεν είναι κεραυνός 
εν αιθρία και γίνεται με τη συνέργεια και της 
Λευκωσίας. Όπως καταγράφει η έγκυρη ιστο-
σελίδα iEpikaira (15/5/2023):

>Η πρώτη ταφόπλακα στον EastMed έγινε 
με το non-paper, με έντονο τουρκικό χρώμα, 
του Χόκσταϊν, που διέρρευσε τον Ιανουάριο του 
2022, αλλά φαίνεται ότι διανεμήθηκε στους ενδι-
αφερόμενους τον Οκτώβριο-Νοέμβριο 2021. >Η 
δεύτερη ταφόπλακα  ήρθε από τους διαχειριστές 
του κοιτάσματος «Λεβιάθαν» (από το οποίο θα 
ξεκινούσε ο EastMed), που δηλώνουν ότι προτι-
μούν τη λύση του πλωτού τερματικού LNG αντί 
του EastMed. >Η τρίτη ταφόπλακα ήρθε διά του 
Ισραηλινού Πρέσβη στην Αθήνα, Νόαμ Κατς, ο 
οποίος δήλωσε (12/04/2023): «Θα πρέπει να 
δούμε τη βιωσιμότητα αυτού του σχεδίου. Και 
η βιωσιμότητα είναι υπό εξέταση». >Η τέταρτη 
ταφόπλακα τέθηκε μετά τις πιο πάνω δηλώσεις 
Νετανιάχου. >Το τελευταίο καρφί έθεσε η Λευ-
κωσία, αποδεχόμενη τον τερματικό LNG αντί 
του EastMed.

Μετά τα κίνητρα που ο Πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης εξήγγειλε, προεκλογικά και μετεκλογικά, 
για να δελεάσει την κατοχική Τουρκία, μέσω 
της ΕΕ, τώρα και το φυσικό αέριο αξιοποιείται 
ως μοχλός για επίλυση του Κυπριακού. Μήπως 
ήρθε, επιτέλους, και η ώρα για οριοθέτηση της 
ΑΟΖ της Κύπρου με την Ελλάδα και την Τουρκία;

ANTIΣΤΑΣΕΙΣ

Διάκριση «πολιτικής εξουσίας» 
με τη «διοικητική λειτουργία» 
«Συνεργάτες Υπουργού»

Σε μια εντελώς πρόσφατη από-
φαση, που χειρίστηκα ενώπιον 
του Διοικητικού Δικαστηρί-
ου, κρίθηκε ότι η ανάμειξη 

αναρμόδια ενός λεγόμενου «συνεργάτη 
του Υπουργού» οδήγησε σε τρίτη κατά 
σειρά ακύρωση της ίδιας άδικης για 
πάσχοντα συμπολίτη που έχει ανάγκη 
κοινωνικής βοήθειας από το Κράτος.

Κρίση πολύ επίκαιρη, για το συζητού-
μενο θέμα «Συνεργατών» που διαπίστωσε 
ότι δεν υπήρχε συμβόλαιο «συνεργασίας» 
με περιεχόμενο τη δυνατότητα αυτός ο 
μη Δημόσιος Υπάλληλος να ετοιμάζει 
και να υποβάλλει εκθέσεις, ως συνέβη 
στην υπό κρίση υπόθεση, σχετικά με τη 
χορήγηση του Ελάχιστου Εγγυημένου 
Εισοδήματος.

Επειδή υπάρχει προβληματισμός 
για νομοθετική ρύθμιση της υπόστα-
σης των «συνεργατών» Υπουργών, 
καλό θα ήταν να θυμηθούμε τα όσα η 
Νομολογία μάς τόνισε κατ’ επανάληψιν 
για τη διάκριση μεταξύ των οργάνων 
της πολιτικής εξουσίας αφενός και της 
διοικητικής λειτουργίας αφετέρου, ως 
ζήτημα που ανάγεται στις θεμελιακές 
αρχές που διέπουν την οργάνωση του 
Κράτους. Η νομολογία αναγνώρισε και 
οριοθέτησε, με ιδιαίτερη σαφήνεια, τη 
διάκριση μεταξύ πολιτικής εξουσίας και 
διοικητικής λειτουργίας, όπως πηγάζει 
από σειρά διατάξεων του Συντάγματος, 
οι οποίες και διαχωρίζουν το οργανι-
κό και λειτουργικό πεδίο των φορέων 
της πολιτικής εξουσίας από εκείνο της 
διοικητικής λειτουργίας. Με αυτόν τον 
τρόπο κατοχυρώνεται ο θεσμικός δια-
χωρισμός της πολιτικής εξουσίας ως 
προβλέπεται από το Σύνταγμα από τη 
διοικητική λειτουργία (υπαλληλική 
ιεραρχία) και εξασφαλίζεται το απρό-
σωπο των δημοσίων υπηρεσιών και 
η σύννομη λειτουργία της διοίκησης, 
μακράν «πολιτικής επιρροής». 

Η πρώτη ανάμειξη της ανεπίτρεπτης 
πολιτικής επιρροής θεσπίστηκε με Νόμο 
(Υπόθεση ΡΙΚ ν. Καραγιώργη) και προ-
έβλεψε τη συμμετοχή των πολιτικών 
κομμάτων που εκπροσωπούντο στη 
Βουλή με την «παρουσία» εκπροσώ-
πων των πολιτικών κομμάτων όπως και 
τη συμμετοχή τους, ως «παρατηρητών 
εκπροσώπων», κατά τις συνεδρίες των 
συμβουλίων των ημικρατικών οργα-
νισμών. Ο Νόμος, βεβαίως, κρίθηκε 
αντισυνταγματικόςεπί τη βάσει της συμ-
μετοχής νομοθετικής εξουσίας, μέσω 
των πολιτικών κομμάτων που εκπρο-
σωπούνταν στη Βουλή, στο έργο της 
εκτελεστικής εξουσίας, κατά παράβαση 

της αρχής της διάκρισης των εξουσιών: 
Συγκεκριμένα κρίθηκε ότι:
«Συνισταμένη του κρινόμενου νόμου 

είναι η θεσμοθέτηση της ανάμειξης της 
πολιτικής εξουσίας στους οργανισμούς 
δημοσίου δικαίου, σώματα επιφορτισμένα 
με την ευθύνη στελέχωσης βασικών το-
μέων του Δημοσίου. Τι συνιστά πολιτικό 
αξίωμα για τους σκοπούς διάκρισης της 
κρατικής πολιτικής εξουσίας και διοικητι-
κής λειτουργίας εξετάστηκε στην υπόθεση 
Pavlou v. Returning Officer and Others 
(1987) 1 CL.R. 252. Πολιτικό αξίωμα είναι 
εκείνο το οποίο συνεπάγεται πρωτογενώς 
την άσκηση κρατικής λειτουργίας...».

Ακολούθησε η αναφορά Προέδρου της 
Δημοκρατίας v. Βουλής των Αντιπροσώ-
πων του 2011, όπου αναγνωρίστηκε και 
επαναλήφθηκε η συνταγματική επιταγή, για 
την τήρηση της αρχής της λειτουργίας των 
δημοσίων υπηρεσιών μακράν της πολιτικής 
επιρροής, έτσι ώστε να απαγορεύεται η 
ανάμειξη της πολιτικής εξουσίας στη δι-
οικητική λειτουργία του Κράτους. Η αρχή 
της ουδετερότητας της διοίκησης, όπως 
τονίστηκε στην απόφαση, έχει σκοπό τη 
διασφάλιση της λειτουργίας των δημοσίων 
Αρχών μακριά από οποιαδήποτε πολιτική 
επιρροή, έτσι ώστε η λειτουργία αυτή να 
είναι πολιτικά απρόσωπη. Απαίτηση και 
ανάγκη του Κράτους Δικαίου για χρηστή 
διοίκηση, αλλά και διαφάνεια.

Αφού δεν πέτυχε η Νομοθετική 
καθιέρωση της ανάμειξης της «πολι-
τικής επιρροής», τα κόμματα διαχρονικά 
εξυπηρέτησαν την πελατειακή σχέση 
τους με τους κομματικούς φίλους ή 
οπαδούς με «υπόγεια» ανάμειξη, που 
επέβλεπε να μη γίνονταν επιλογές κατά 
την αξία της προσωπικής δυνατότητας 
εκάστου για διεκδίκηση διορισμού ή 
προαγωγής, αλλά με πλάγιο τρόπο (το 
λεγόμενο «ρουσφέτι» ή «διαφθορά»).

Η από πολλών ετών διαμόρφωση 
του «συμβούλου» ως εξω-υπηρεσιακού  
«Συνεργάτη» Υπουργού ή στο Προε-
δρικό διαμόρφωσε μια σχέση έξω από 
τη διοικητική πυραμίδα, που παράλλη-
λα δεν ανήκει ούτε στην εκλελεγμένη 
πολιτική εξουσία. Δεν είναι μέλος της 
Δημόσιας Υπηρεσίας και δεν είναι όρ-
γανο της πολιτικής εξουσίας.

Πρόκειται για μια κομματική εξωνομι-
κή επιλογή και πάγια τακτική, που ίσως 
ακόμη και εάν προβλεφθεί με Νόμο, δεν 
θα είναι και πάλι συνταγματικά επιτρε-
πτή η όποια ανάμειξή τους. Ένα Κράτος 
δικαίου πρέπει να φαίνεται και να είναι 
με τα νόμιμα όργανα και υπηρεσίες του, 
δίκαιο έναντι κάθε απλού πολίτη και 
κάθε προς επίλυση προβλήματος.

ΘΕΣΗΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ ΑΝΔΡΕΑΣ Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ, 
δικηγόρος - πρώην βουλευτής

Οι αμερικανικοί σχεδιασμοί δεν αφορούν μόνο το Κυπριακό 
και το φυσικό αέριο της Αν. Μεσογείου αλλά και το Αιγαίο 
και την αντιπαράθεση Ελλάδος-Τουρκίας. Μετά τη ρωσική 
εισβολή στην Ουκρανία, την οξυνόμενη σύγκρουση ΗΠΑ-

Κίνας και τις εκλογές στην Ελλάδα και στην Τουρκία, 
η Ουάσιγκτον φαίνεται ότι αποφάσισε να επιλύσει τα 

προβλήματα της περιοχής 



«Οι Κύπριοι θα μας πάρουνε από 
το χαλλούμι μέχρι τη θεά Βίσση», 
δήλωσε, μεταξύ σοβαρού και αστεί-
ου, η γνωστή τραγουδίστρια Καίτη 
Γαρμπή, με αφορμή την... εθνική 
θύελλα που ξεσηκώθηκε από την 
απόφαση της κριτικής επιτροπής 
της Ελλάδας να δώσει μόνο ένα 
τεσσάρι στη συμμετοχή της Κύ-
πρου στον διαγωνισμό τραγουδιού 
της Γιουροβίζιον.
Τα περισσότερα σχόλια που δημο-
σιεύθηκαν τις τελευταίες ημέρες, 
κυρίως στα μέσα κοινωνικής 
δικτύωσης, ήταν επικριτικά για την 
απόφαση της ελλαδικής επιτροπής, 
ενώ τα πυρά στράφηκαν και προς 
την ΕΡΤ, που είχε την ευθύνη της 
επιτροπής. 
Το τεσσάρι προκάλεσε mega 
έκπληξη, αφού είχαμε συνηθίσει 
να ανταλλάσσουμε δωδεκάρια με 
την Ελλάδα στους διαγωνισμούς 
της Γιουροβίζιον, όπως κάνουν και 
οι σκανδιναβικές χώρες, μεταξύ 
τους και οι βαλκανικές και άλλες. 
Δεν λέω ότι έπρεπε να μας δώσει 
πάλι δωδεκάρι η Ελλάδα, αλλά 
όχι και τεσσάρι, ρε παιδί μου. Όχι 
μόνο επειδή το κυπριακό τραγούδι 
άξιζε, με αντικειμενικά κριτήρια, 
κάτι περισσότερο, αλλά και γιατί το 
ελληνικό δωδεκάρι πήγε στο Βέλ-
γιο, σε ένα τραγούδι που ήτανε για 
τα (μουσικά) μπάζα. Θα μου πείτε, 
περί ορέξεως κολοκυθόπιτα, ως 

προς τα μουσικά γούστα του κάθε 
μέλους της ελλαδικής επιτροπής, 
αλλά πρέπει να λαμβάνονται υπ’ 
όψιν και τα μηνύματα που εκπέ-
μπονται και οι ευαισθησίες που 
υπάρχουν. 
Και οι επικρίσεις δεν έμειναν σε 
μουσικά πλαίσια. Πήραν και άλλες 
προεκτάσεις, όπως αυτή που έδω-
σε ο πρώην Υπουργός Εξωτερικών 
της Ελλάδας, Νίκος Κοτζιάς, ο 
οποίος σχολίασε: «Το τεσσάρι στην 
Κύπρο στην Εurovision δεν είναι 
το πρόβλημα, αλλά το αποτέλεσμα, 
ένα ακόμα δείγμα της προσπάθειας 
που κάνουν πολλές πλευρές του 
κυρίαρχου συστήματος να αποξε-
νωθεί η ελληνική κοινωνία από 
τη Μεγαλόνησο και το Κυπριακό, 

ώστε να προωθηθούν τα απορρι-
πτέα σχέδιά τους»!
Δεν θέλω να πιστέψω ότι υπάρχει 
κάποια ενσυνείδητη προσπάθεια 
από κάποιους εν Αθήναις για την 
αποξένωση της ελληνικής κοινωνί-
ας από την Κύπρο, ούτε και ότι, αν 
υπάρχει τέτοια προσπάθεια, φθάνει 
μέχρι και το... τεσσάρι στον Άντριου 
Λάμπρου για το «Break a broken 
heart», με σκοπό να πετύχει το... 
break στους δεσμούς Ελλάδας-Κύ-
πρου!
Κλείω με ένα απέριττο και πολύ 
εύστοχο σχόλιο από τα αναρίθμητα 
που κατέκλυσαν το διαδίκτυο, με 
αφορμή το τεσσάρι: «Ελλάδα χωρίς 
Κύπρο δεν υπάρχει»!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Μπαίνουμε σιγά-σιγά στο καλο-
καίρι, άρχισαν και οι πυρκαγιές να 
κατακαίνε ό,τι έχει μείνει πράσινο 
και δεν έχει καεί από προηγού-
μενες πύρινες λαίλαπες σ’ αυτό το 
ξερονήσι, με τις πολύ λίγες βροχές, 
που όσο πάνε γίνονται σπανιότερες.
Αυτές τις μέρες είχαμε μεγάλη πυρ-
καγιά και στην περιοχή της Χοιρο-
κοιτίας. Άντε, με το καλό να κάψουμε 
και τον νεολιθικό οικισμό της Χοι-
ροκοιτίας, που είναι ο καλύτερα δι-
ατηρημένος προϊστορικός οικισμός 
της Κύπρου και χρονολογείται από 
το 7000 π.Χ. Και έχει κηρυχθεί και 
Μνημείο Παγκόσμιας Κληρονομιάς 
από την ΟΥΝΕΣΚΟ. Είμαστε άξιοι 
και γι’ αυτό. Αφού η εγκληματική 
ανευθυνότητα των ανθρώπων είναι 
ανεξάντλητη. Και η πυρκαγιά στην 
περιοχή της Χοιροκοιτίας φαίνεται 
να οφείλεται σε ανθρώπινη δρα-

στηριότητα και συγκεκριμένα στη 
χρήση ηλεκτρικών εργαλείων. Η 
αιώνια ιστορία. Τους λες να προ-
σέχουν όταν χρησιμοποιούν τέτοια 
εργαλεία στην ύπαιθρο, να μην 
καψαλίζουν στα χωράφια, να μην 
πετάνε αναμμένα αποτσίγαρα από 
το αυτοκίνητο, αλλά αυτοί κάνουν το 
εντελώς αντίθετο. Από αδιαφορία; 
Από αμέλεια; Από βλακεία; Από 
άγνοια κινδύνου; Ό,τι και να είναι, το 
αποτέλεσμα είναι πάντα το ίδιο και η 
εικόνα γνωστή. Φλόγες να καταστρέ-
φουν τα πάντα στο πέρασμά τους και 
πυροσβεστικές δυνάμεις να τρέχουν 
ασθμαίνοντας να τις ελέγξουν και 
να τις σβήσουν προτού πάρουν 
εφιαλτικές διαστάσεις, όπως έγινε με 
τις μεγάλες πυρκαγιές στην ορεινή 
Λάρνακα και πιο πριν στη Σολιά.
Ελπίζω να έχουν επιλυθεί κάποια 
προβλήματα που παρουσιάστη-

καν στην επάρκεια των πτητικών 
πυροσβεστικών μέσων που διαθέ-
τουμε ή θα έπρεπε να διαθέτουμε. 
Διότι ο εφιάλτης των πυρκαγιών 
δεν κοιμάται ποτέ και μπορεί να 
χτυπήσει οποιαδήποτε στιγμή και 
σε οποιοδήποτε σημείο. Γι’ αυτό 
είναι απόλυτα αναγκαία η συνεχής 
επαγρύπνηση, η μόνιμη κατά-
σταση ετοιμότητας των δυνάμεων 
πυρόσβεσης. Τα δάση μας είναι ο 
πιο ανεκτίμητος φυσικός πλούτος 
αυτής της χώρας. Πιο ανεκτίμητος 
ακόμη κι από τα φυσικά μας αέρια. 
Αυτό το κράτος διέθεσε δισεκατομ-
μύρια ευρώ για να σώσει τράπεζες 
που δεν ανήκουν σε όλους μας. 
Για να σώσει τα δάση, που ανή-
κουν σε όλους μας, δεν αξίζει τον 
κόπο να διαθέσει ακόμα μερικά 
εκατομμύρια;

ΜΠΟΞΕΡ

Της Κυριακής
21.05.2023

Εξ Απορρήτων

Όταν τα θύματα 
αρχίζουν να μιλούν
Είναι όντως απόφαση-σταθμός η 
ετυμηγορία του Επαρχιακού Δικα-
στηρίου Λάρνακας και συγκεκριμένα 
της δικαστού Εύης Ευθυμίου στην 
υπόθεση του τέως Μητροπολίτη 
Κιτίου Χρυσοστόμου, τον οποίο 
έκρινε ένοχο στις κατηγορίες για 
σεξουαλική παρενόχληση μιας κοπε-
λίτσας, που ήταν μόλις 16 ετών τότε, 
το 1981. Το κορίτσι αυτό περνούσε 
για 42 χρόνια τον δικό της Γολγοθά, 
κουβαλώντας τον βαρύ σταυρό του 
ψυχικού πόνου που της φόρτωσε 
ο τέως Μητροπολίτης. Αποφάσισε, 
όμως, να μιλήσει, έστω και τέσσερεις 
δεκαετίες μετά, γνωρίζοντας πόσο 
επώδυνο θα ήταν αυτό, αλλά την ίδια 
ώρα και λυτρωτικό. Όλοι κατανοού-
με τους λόγους που δεν είχε μιλήσει 
τότε. Ένα δεκαεξάχρονο ορφανό και 
αδύναμο κοριτσάκι, απέναντι στον 
πανίσχυρο ιεράρχη.
Όμως, κανένα ένδυμα, όσο μεγα-
λόσχημο και αν είναι, ακόμη και το 
ράσο, δεν μπορεί να κρύψει άνομες 
και ανήθικες πράξεις.
Και δεν είναι μόνο η καταδίκη του 
τέως Κιτίου, αυτή καθαυτή. Είναι και 
το γεγονός ότι η απόφαση της δικα-
στού ανοίγει την πόρτα, για να ξεθαρ-
ρέψουν και άλλα θύματα παρόμοιων 
συμπεριφορών από κατέχοντες 
εξουσία και να τους καταγγείλουν. 
Ήδη υπάρχουν πληροφορίες για 
άλλα πέντε θύματα του ίδιου Μητρο-
πολίτη. Την ίδια ώρα, γυναίκα που 
είχε καταγγείλει τον τέως Κιτίου για 
βιασμό το 2011, αλλά το Κακουργι-
οδικείο τον αθώωσε, φαίνεται ότι θα 
ζητήσει να ξανανοίξει η υπόθεση. 
Το άλλο μήνυμα που εκπέμπεται 
από την απόφαση της δικαστού 
Ευθυμίου είναι ότι κανένας δεν είναι 
υπεράνω του νόμου, όσο ψηλά κι αν 
βρίσκεται. Είναι αξιοσημείωτο ότι 
στην απόφαση, η συμπεριφορά του 
τέως Μητροπολίτη στο Δικαστήριο 
περιγράφεται ως υπεροπτική και 
ειρωνική. Κάποιοι ιερωμένοι προφα-
νώς ξεχνούν ή και παραγνωρίζουν 
αυτό που είπε ο Κύριος: «Ο υψών 
εαυτόν ταπεινωθήσεται».
Μετά τη Δικαιοσύνη θα αποφανθεί 
τώρα και η Ιερά Σύνοδος. Ήδη ο Αρ-
χιεπίσκοπος Γεώργιος ξεκαθάρισε 
ότι η Εκκλησία καταδικάζει απερί-
φραστα τέτοιες πράξεις και εξέφρασε 
συμπάθεια στα θύματα. Η καθαίρεση 
του τέως Μητροπολίτη φαίνεται να 
είναι μονόδρομος. Είναι θλιβερό 
ένας 84χρονος ιερωμένος, περί τας 
δυσμάς του βίου του, να βρίσκεται σ’ 
αυτήν τη θέση. Ας μέμφεται, όμως, 
μόνον τον εαυτό του για όσα ανίερα 
είχε διαπράξει όταν αισθανόταν ισχυ-
ρός και άτρωτος. Η θεία δίκη είναι 
πάντοτε παρούσα και τιμωρούσα. 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Θα τον δώσουμε σαν «τρομοκράτη»;

Το τεσσάρι της οργής

Επέζησε 9.000 χρόνια. 
Θα τον κάψουμε τώρα;

Στις 28 Μαΐου νικητής, στις 29 Πορθητής

Ενεργοί για την ενέργεια

Ξεκινάμε με ένα ακλόνητο δεδομένο. 
Ο Κούρδος Κενάν Αγιάς δεν είναι 
τρομοκράτης. Είναι τόσο τρομοκρά-
της, όσο ήταν ο Αυξεντίου και ο Παλ-
ληκαρίδης. Ο Κενάν Αγιάς δεν είναι 
τρομοκράτης. Είναι αγωνιστής για 
την ελευθερία, τα ανθρώπινα δικαι-
ώματα, την αξιοπρέπεια του κουρ-
δικού λαού, την ανάγκη να έχουν 
οι Κούρδοι μια δική τους πατρίδα. 
Πού βρίσκεται το «τρομοκρατικό» 
στοιχείο σ’ αυτόν τον αγώνα; Το ότι 
ο Κενάν Αγιάς δεν είναι τρομοκρά-
της το αποδέχθηκε και η Κυπριακή 
Δημοκρατία, που τον αναγνώρισε ως 
πολιτικό πρόσφυγα, πριν από δέκα 
χρόνια, αφού στην Τουρκία απει-
λείται η ζωή του. Τώρα, όμως, η ίδια 
η Κυπριακή Δημοκρατία που του 
παραχώρησε άσυλο, του το παίρνει 

πίσω και ετοιμάζεται να τον παραδώ-
σει στη Γερμανία ως «τρομοκράτη».
Είναι τραγικό. Αυτός ο άνθρωπος βρι-
σκόταν τα τελευταία δέκα χρόνια στην 
Κύπρο, χωρίς να ενοχλήσει κανέναν και 
χωρίς να ενοχληθεί από κανέναν, και 
ξαφνικά τον συλλάβαμε στο Αεροδρό-
μιο Λάρνακας στις 15 Μαρτίου, επειδή 
το ζήτησαν οι γερμανικές Αρχές, που 
τους το ζήτησαν οι τουρκικές Αρχές.
Η κυπριακή Δικαιοσύνη (πρωτόδικο 
Δικαστήριο και Ανώτατο Δικαστή-
ριο) απεφάνθη ότι ο Κενάν Αγιάς 
πρέπει να εκδοθεί στη Γερμανία, 
στη βάση ευρωπαϊκού εντάλματος 
σύλληψης, σε σχέση με φερόμενη 
εμπλοκή του σε «τρομοκρατική 
οργάνωση» και συγκεκριμένα το 
Εργατικό Κόμμα του Κουρδιστάν 
(ΡΚΚ). Όμως η Κυπριακή Δημο-

κρατία δεν θεωρεί το κόμμα αυτό ως 
τρομοκρατικό και γι’ αυτό, άλλωστε, 
αποδέχθηκε τον Αγιάς ως πολιτικό 
πρόσφυγα. Γιατί, λοιπόν, να υπερι-
σχύσει η άποψη της Γερμανίας, που 
είναι και άποψη της Τουρκίας;
Και για ποιαν ακριβώς αξιόποινη 
πράξη κατηγορείται ο Αγιάς, ώστε 
να δικαιολογείται η έκδοσή του; Δι-
έπραξε, μήπως, κανέναν φόνο, όπως 
ο Ερντογάν που σκότωσε χιλιάδες 
Κούρδους αμάχους, κατά τις στρατι-
ωτικές επιχειρήσεις του τουρκικού 
στρατού στις κουρδικές περιοχές;
Όσο για τους δύο όρους που έθεσε 
το Επαρχιακό Δικαστήριο Λάρνακας 
για την έκδοση του Αγιάς, δηλαδή, 
εάν καταδικαστεί στη Γερμανία, να 
εκτίσει την ποινή του στην Κύπρο, 
και να μην παραδοθεί στην Τουρκία, 

διερωτώμαι αν η γερμανική Δικαι-
οσύνη θα αποδεχθεί αυτούς τους 
όρους. Θα πρέπει να το ξεκαθαρί-
σουμε αυτό, προτού τον εκδώσουμε. 
Διότι εάν οι Γερμανοί αρνηθούν να 
εκπληρώσουν τους δύο όρους του 
κυπριακού Δικαστηρίου, τότε γιατί 
να τους τον δώσουμε; Για να τον ρί-
ξουν στο στόμα του (γκρίζου) λύκου;

ΜΠΟΞΕΡ

Τελικά τα... κρεμμύδια του Κιλι-
τσντάρογλου δεν δούλεψαν. Η 
πλειοψηφία των Τούρκων φαίνε-
ται ότι μπορεί να ζήσει και χωρίς 
κρεμμύδια. Μόνο με ψωμί, έστω και 
αν είναι κι αυτό πανάκριβο. Το αλεί-
βουνε με τις... διάφορες υποσχέσεις 
του Ερντογάν και το τρώνε με βουλι-
μία, δοξάζοντας και τον Αλλάχ.
Γι’ αυτό ο Ερντογάν, ανατρέποντας 
κάθε δημοσκόπηση, κέρδισε τον 
Κιλιτσντάρογλου και παρά λίγο να 
εκλεγεί και από τον πρώτο γύρο.
Ο Κιλιτσντάρογλου έπαθε... 
Αβέρωφ. Επέμενε να είναι ο ίδιος 
υποψήφιος Πρόεδρος, έστω και 
εάν οι ενδείξεις ήταν πως μόνο ο 
Δήμαρχος της Κωνσταντινούπο-
λης, ο Εκρέμ Ιμάμογλου, μπορού-
σε να κάνει ζάφτιν τον σουλτάνο. 
Το γινάτι βγάζει μάτι, αλλά βγάζει... 
και Πρόεδρο τον αντίπαλο.
Όλοι οι αναλυτές θεωρούν βέβαιο 
ότι ο Ερντογάν θα είναι ο νικητής 
και στον δεύτερο γύρο, αφού ελέγ-
χει ήδη και την Εθνοσυνέλευση.
Άλλα πέντε χρόνια, λοιπόν, Ερντο-
γάν. Πόσο πιο απόλυτος δικτάτο-
ρας θα μπορεί να γίνει σ’ αυτό το 
διάστημα; Θα δούμε.
Άλλα πέντε χρόνια θα έχει 
μπροστά του για να συνεχίσει τα 
νεο-οθωμανικά οράματά του. Η 
Γαλάζια Πατρίδα θα παραμείνει 
γαλάζια, ο τουρκικός αναθεωρη-
τισμός θα συνεχίσει να είναι κόκ-

κινος, το παράνομο τουρκολιβυκό 
μνημόνιο θα παραμείνει βάση 
των τουρκικών διεκδικήσεων 
στην περιοχή, η λύση δύο κρατών 
θα παραμείνει στο τραπέζι, η 
εργαλειοποίηση του μεταναστευ-
τικού θα συνεχιστεί και γενικά θα 
παρακολουθήσουμε και πάλι όλο 
το γνωστό σκηνικό της διακυβέρ-
νησης Ερντογάν. 
Στις 28 Μαΐου θα διεξαχθεί ο 
δεύτερος γύρος των εκλογών. 
Μπορείτε να φανταστείτε τι θα 
γίνει την επομένη, 29 Μαΐου, 
αποφράδα ημέρα της άλωσης 
της Κωνσταντινούπολης, από 
τον νικητή Ερντογάν. Θα μπει με 
άλογο στην Αγιά Σοφιά, σαν τον 
Μωάμεθ τον Πορθητή. 
Κάποιοι υποστηρίζουν ότι ίσως 
δούμε τώρα έναν διαφορετικό 
Ερντογάν. Άντε πάλι. Άρχισαν να 
επιστρέφουν οι ψευδαισθήσεις 
που επικρατούσαν και όταν ανήλ-
θε για πρώτη φορά στην εξουσία, 
το 2003, ο «διαφορετικός» και 
«δημοκράτης» Ερντογάν.
Δεν ξέρω τι σκέφτονται στην 
Αθήνα, αλλά ελπίζω να μη σοκα-
ριστούν όταν δουν την πρόσφατη 
«διπλωματία των σεισμών» να σω-
ριάζεται σε ερείπια, μετά την ανα-
μενόμενη επανεκλογή του Ταγίπ. 
Όταν θα θυμηθεί ξανά ότι «μπορεί 
να έρθει ξαφνικά ένα βράδυ»...

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Στο Προεδρικό ανοίγουν σαμπά-
νιες. Για πρώτη φορά το ΑΚΕΛ 
είπε μια καλή κουβέντα για την 
Κυβέρνηση Χριστοδουλίδη! Και 
πιο συγκεκριμένα για τις ενέρ-
γειές της, που αφορούν την... ενέρ-
γεια. Ο ΓΓ του ΑΚΕΛ, Στέφανος 
Στεφάνου, ανηφόρισε στον Λόφο 
και συζήτησε με τον Πρόεδρο και 
τον Υπουργό Ενέργειας, Γιώργο 
Παπαναστασίου, το γενικότερο 
ενεργειακό ζήτημα και ειδικότερα 
το κόστος του ηλεκτρισμού και 
την έλευση φυσικού αερίου για 
σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής. 
Μετά τη συνάντηση, ο κ. Στεφάνου 
εξέφρασε ικανοποίηση γι’ αυτά 
που άκουσε αναφορικά με τους 
κυβερνητικούς σχεδιασμούς και 
δήλωσε χαρακτηριστικά: «Στο 
γενικό πλαίσιο βρισκόμαστε στην 
ίδια πορεία πλεύσης». Σημείωσε, 
μάλιστα, ότι αυτά που κάνει σήμε-
ρα η Κυβέρνηση Χριστοδουλίδη 
ήταν πολιτική του ΑΚΕΛ από το 
2012, αλλά δεν την προώθησε η 
Κυβέρνηση Αναστασιάδη. 
Έτσι μπράβο, παιδιά. Να βλέπου-
με συναινέσεις στα σημαντικά 
προβλήματα του τόπου, παρα-
μερίζοντας μικροκομματικές 
σκοπιμότητες. Όπως έγινε και με 
το άλλο μεγάλο θέμα, εκείνο της 
ΑΤΑ, στο οποίο όλοι οι κοινωνικοί 
εταίροι, περιλαμβανομένης της 
ΠΕΟ, αποδέχθηκαν τη συμβι-
βαστική πρόταση του Υπουργού 
Εργασίας, Γιάννη Παναγιώτου. 

Στο Προεδρικό ανοίγουν σαμπά-
νιες και γι’ αυτήν την επιτυχία, 
συνοδεύοντάς τες με τσιπς από 
την... καυτή πατάτα που χειρίστηκε 
ο Παναγιώτου.
Αλλά ας επανέλθουμε στο θέμα της 
ενέργειας, όπου έχουμε καλά νέα, 
τα οποία ήρθαν από το Ισραήλ, με 
τον Πρωθυπουργό Νετανιάχου 
να ανακοινώνει με επίσημο τρόπο 
ότι η χώρα του θα εργαστεί για 
την κατασκευή υποθαλάσσιου 
αγωγού που θα μεταφέρει φυσικό 
αέριο σε εργοστάσιο υγροποίησης 
αερίου που θα κατασκευαστεί στην 
Κύπρο. Το έργο συμφωνήθηκε 
κατά την πρόσφατη επίσκεψη του 
Προέδρου Χριστοδουλίδη στη 
γειτονική χώρα. Την ίδια ώρα θα 
καταβληθεί προσπάθεια να κλείσει 
επιτέλους και το θέμα της οριοθέ-
τησης των κοιτασμάτων Αφροδίτη 
και Ισάι και να δούμε, έστω και με 
καθυστέρηση δέκα και πλέον χρό-
νων, το δικό μας φυσικό αέριο να 
ρέει προς τη νήσο... των αερίων. Η 
αποφασιστικότητα των Ισραηλινών 
για υλοποίηση του έργου αποτελεί 
εχέγγυο επιτυχίας του εγχειρήμα-
τος. Φυσικά χρειάζεται και η δική 
μας ενεργός συμμετοχή. Η στήριξη 
του ΑΚΕΛ στους ενεργειακούς 
σχεδιασμούς της Κυβέρνησης 
αποτελεί ενθαρρυντικό στοιχείο. 
Πολύ περισσότερο που δεν την πι-
έζει για αγωγό... προς την Τουρκία.

ΜΠΟΞΕΡ

Έλα, τώρα ήλθε και η σειρά του 
παπαγάλου Κόλιν Στιουάρτ να 
μας επαναλάβει για «χιλιοστή» 
φορά την… φράση-κλισέ του Φό-
ρεϊν Όφις και της Γραμματείας του 
ΟΗΕ και όχι μόνο. Δηλαδή, ότι 
«μπορεί να είναι και η τελευταία 
ευκαιρία για πρόοδο στο Κυπρι-
ακό». Δηλαδή, αν δεν αναγνωρί-
σουμε τα δύο κράτη!
Με άλλα λόγια, μας φοβερίζει και 
αυτός με τη σειρά του, όπως και 
τόσοι άλλοι προκάτοχοί του και 
συνάδελφοί του, ότι, αν δεν συμ-
μορφωθούμε με ό,τι μας καλούν 
να δεχθούμε, θα είναι ίσως και η… 
τελευταία ευκαιρία!
 Όσοι ξένοι προειδοποίησαν, εκβί-
ασαν, φοβέρισαν με αυτήν την πρό-
κληση, όλοι τους ήλθαν και έφυγαν 
και ούτε που θυμούνται, που λέγει 
ο λόγος, πού βρίσκεται η Κύπρος! 
Εμείς τους θυμούμαστε, όμως, όπως 
και τους δικούς μας, που αν δεν 
δεχόμασταν το βρετανικό ‘‘Σχέδιο 

Ανάν’’ θα είχαμε… Μικρασιατική 
Καταστροφή, θα έπεφταν τα τούβλα 
στο κεφάλι μας…
 Να ’σου και τον Στιούαρτ σήμερα. 
Ενώ ο Τατάρ και η Άγκυρα επιμέ-
νουν στη διχοτόμηση, στην ανα-
γνώριση δύο τουρκικών βάρβαρων 
εισβολών και βρετανικών σχεδίων 
για δύο κράτη από το 1964.
Κύριε Στιούαρτ, για πήγαινε να 
μάθεις για τα πάθη αυτού του 
νησιού προτού παπαγαλίζεις 
δίχως να έχεις ιδέα για τι πράγμα-
τι μιλάς. 
Δεν υπάρχουν τελευταίες ευκαι-
ρίες, κύριε Στιούαρτ, όταν ζητάς 
ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΣΗ της πατρίδας 
σου από τους κατακτητές. Και 
εντολοδόχοι άνθρωποι σαν εσένα, 
μέσα στο σπίτι μας όπου φιλοξε-
νούνται, είναι απαράδεκτο να μας 
φοβερίζουν για να αναγνωρίσου-
με τα τετελεσμένα…
Άι στο καλό και εσύ…

Φανούλα Αργυρού

Άι στο καλό, Στιούαρτ, βγάλε 
την πρίζα από το μαγνητόφωνο!
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